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Pondělní promítání filmů ve spolupráci s Českým centrem a Velvyslanectvím ČR
v kině Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien

Informace: Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku

MIMOŘÁDNÉ PŘEDSTAVENÍ
Pondělí 27. 05. 2013 v 19:30
Školní výlet (filmová komedie, ČR, 2012, 90 min., pouze v češtině)
Režie: Petr Šícha, scénář: Tomáš Magnusek, hudba: Patrik Ulrich
Hrají: Libuše Švormová, Stanislav Zindulka, Tomáš Magnusek, Sandra Nováková, Jan Bendig, Ladislav Trojan, Miriam Kan-
torková, Kamila Moučková, Petr Oliva, Antonín Hardt, Stanislav Fišer, Uršula Kluková, Jana Švandová, Bořivoj Navrátil, Petr 
Kostka, Jiřina Jirásková, Ivanka Devátá, Nina Jiránková, Zdeněk Srstka, Agáta Hanychová, Petr Gergon Neumann, Milan Riehs, 
Oldřich Velen, Lubomír Lipský st., Pavel Vondruška, Jakub Zindulka, Patrik Ulrich, Marek Dobrodinský, František Křesťan, 
Marcela Onderková-Křesťanová, Liliana Malkina, Jana Altmannová, David Novotný, Jana Drbohlavová, Michal Milbauer, Milan 
Chára, Eduard Hrubeš
Obsah: Parta bývalých spolužáků vyrazí na sraz do lázní. Ale nepředstavujme si vysokoškoláky nebo sraz po dvaceti letech. 
Tady se scházejí spolužáci v již pokročilém seniorském věku. Jejich stáří jim ale nebrání prožít spolu množství dobrodružství, 
více či méně vtipných situací (zvláště pro diváka) i hlubokých osobních dramat. Do hotelu, kde jsou ubytováni, ve stejnou dobu 
nastupuje jako kuchař mladý zlodějíček, který zde prožívá svou první velkou lásku s krásnou pokojskou.
 Školní výlet je komedií, která si výjimečně vzala seniorský věk jako střed svého zájmu a prezentuje jej jako plnohodnotné 
období života. Stáří zde není objektem vtipu, jak jsme tomu v poslední době mohli přivyknout, ale naopak vystupuje vůči životu 
aktivně. Skvělé je také to, že můžeme vidět tolik výtečných herců jedné generace pohromadě. Celkově je proto snímek cílen 
spíše na starší diváky, kteří tolik netrvají na technické kvalitě a ocení „známé tváře“.

Pondělí 10. 06. 2013 v 19:30
Protektor (ČR, 2009, 98 min., anglické nebo německé titulky)
Režie: Marek Najbrt, kamera: Miloslav Holman, hudba: Petr Marek
Hrají: Jana Plodková, Marek Daniel, Klára Melíšková, Sandra Nováková, Jan Budař, Martin Myšička, Josef Polášek, Jiří Ornest aj.
Obsah: Rozhlasový reportér Emil Vrbata a herečka Hana jsou manželé. Píše se rok 1938, atraktivní Hana slaví první úspěchy 
ve filmu, je obletována ctiteli. Emil žárlí. Německá okupace a začátek války obrátí jejich životy naruby. Hana je konfrontována 
se svým židovským původem, z výšin nadějně rozběhnuté kariéry padá na dno společenského žebříčku. Emil využije šanci 
zachránit a zároveň ovládnout Hanin život. Odmítne rozvod, v zájmu Haniny ochrany setrvá v „rasově smíšeném manželství“ 
a stane se hlasem německé propagandy. Smlouva s ďáblem si ale vybírá daň. Emilova sebeúcta se hroutí, láska k Haně se mění 
v „protektorství“, manželství se propadá do lhostejnosti. Osud na Emila přichystal past. Na útěku od milenky ve spěchu ukradne 
cizí kolo a šlápne do pedálů. Jenže z rozhlasu už drnčí poplašná zpráva: „V Praze byl spáchán atentát na zastupujícího říšského 
protektora Heydricha, jeden z pachatelů ujel z místa činu na bicyklu...“ Náhodný kontakt se zdánlivě banálním předmětem 
odstartuje Emilovu zběsilou jízdu o život, o odpuštění v očích milované ženy... (oficiální text distributora)
 Film získal šest Českých lvů za nejlepší film, režii, scénář, střih, hudbu a hlavní ženskou roli.

Předběžné termíny promítání na velvyslanectví v roce 2013: 
vždy druhé pondělí v měsíci, tj. 9. 9., 14. 10., 11. 11. a 9. 12. 
Začátek přestavení vždy v 19:30 (pokud není uvedeno jinak). Změna vyhrazena.

Ve spolupráci s Českým centrem ve Vídni Vás srdečně 
zveme na besedu se známou televizní hlasatelkou 

a redaktorkou KaMiloU MoUČKoVoU

60 let České televize 
a 90 let Českého rozhlasu

Moderátor: ředitel ČcV Martin Krafl (pořad je v češtině)
Kdy: 4. června 2013 v 18:30
Kde: České centrum Vídeň, 
1010 Wien, Herrengasse 17

Při této příležitosti připomínáme, že Kamila Moučková je laureátkou 
Ceny Arnošta Lustiga za rok 2012. Důstojná pocta je vhodným dárkem k je-
jím 85. narozeninám. Kamila Moučková patří k nejvýraznějším obětem nor-
malizace. Dvě desítky let se nemohla vrátit do rozhlasu ani do televize, kde 
působila od samých začátků. Jako jedna z prvních podepsala Chartu 77. 
Přesto ale lidé na její hlas nezapomněli – měli ho v paměti z Pražského jara. 
Stejně jako její odvahu, s jakou 21. srpna 1968 v televizi ohlásila jako první 
hlasatelka televizního zpravodajství v Evropě počátek okupace Českoslo-
venska spojeneckými armádami. Podílela se i na ilegálním protiokupačním 
vysílání televize a rozhlasu. Po listopadu 1989 se vrátila ke zpravodajství 
a řadu let hlásila zprávy v pražské Svobodné Evropě. Českým televizním 
divákům se připomněla moderováním pořadu pro seniory Barvy života.

Na zadní straně obálky: 
	 Max	Švabinský, Letní den, 1906, lept, Národní galerie Praha
Max Švabinský (Maxmilian Theodor Jan Švabinský, 17. 9. 1873, Kroměříž – 10. 2. 1962, Praha) – český malíř a rytec, jeden z nejvýznamnějších českých 
umělců 20. století, obdivovaný pro neobyčejnou kreslířskou zručnost a rozmanitost grafických technik. Na jeho portrétech se můžeme setkat s mnoha 
významnými osobnostmi jeho doby. Společně s Janem Preislerem, Antonínem Slavíčkem a Milošem Jiránkem patří ke generaci umělců, kteří položili 
základy českého moderního výtvarného umění 20. století. Švabinský se také velkou měrou podílel na zviditelnění českého výtvarného umění v celé Evropě.
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Vážené čtenářky, vážení čtenáři,
 omluvte nás, že jsme posunuli ohlášený film Protektor z květnového termínu na červnový. 
Vedly nás k tomu především tyto důvody: jiný český spolek, který nám své programy v poslední 
době nesděluje, což je pro Vás, čtenáře, škoda, a někteří z vás nám to dokonce vyčítají, v den 
našeho pravidelného promítání uvádí ve Vídni představení pražského divadla. A protože jsme 
přesvědčeni, že mnozí diváci, kteří divadlo navštíví, by rádi také zhlédli i film Protektor, rozhodli 
jsme se jej přeložit na červen. Letos jsme měli naplánováno u příležitosti 90. výročí narození herce 
a komika Lubomíra Lipského uvést v prosinci pohádku Tři veteráni, ale nakonec jsme pro květno-
vé promítání zajistili známý televizní film Tři chlapi v chalupě, kde jednu z hlavních postav – dědu 

Potůčka – hraje právě Lubomír Lipský. Takto jsme tedy „zachránili“ náš promítací termín – druhé pondělí v měsíci. 
Omlouváme se všem těm, kteří nepoužívají internet, že jsme je o této změně nemohli včas informovat.
 V rámci těchto změn bude v pondělí 27. května v 19:30 na českém velvyslanectví mimořádně promítnut film Školní 
výlet, kde jednu z rolí ztvárnila Kamila Moučková, známá bývalá československá televizní hlasatelka a redaktorka. 
Začátek představení je v 19:30 hodin, rezervace není možná, změna programu vyhrazena.
 Na besedu s Kamilou Moučkovou ve spolupráci s Českým centrem Vás srdečně zveme 4. června 2013 v 18:30 do 
prostor Českého centra. Pořad je v českém jazyce.
 V květnovém čísle Klubu najdete další příspěvek, který byl přednesen na vzpomínkovém večeru 20. března 2013 
věnovaném rakouskému a českému slavistovi prof. Fr. V. Marešovi.
 A teď Vám již přeji hezké posezení na stránkami Klubu!

Helena Baslerová,
šéfredaktorka
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VýSTAVy A FESTIVALy
23. 05. – 21. 06. Projekt ViseGrafiken
22. 05. 18:30 vernisáž: Projekt ViseGrafiken
V rámci spolupráce kulturních institutů zemí V4 ve Vídni (SK, ČR, PL, HU) 
připravil Slovenský kulturní institut, vedle paralelní výstavy v galerii Ung-
Art (Collegium Hungaricum Wien), výstavu současné grafiky, na které se 
představí další díla Ondřeje Michálka. Ve spolupráci s Českým centrem ve 
Vídni a Vysokou školou uměleckoprůmyslovou ve Vídni (Universität für 
Angewandte Kunst in Wien). Kurátorky výstavy jsou Silvia Kružliaková 
(SK) a  Marta Sylvestrová (CZ). Seznam vystavujících: Róbert Jančovič 
(SK), Róbert Makar (SK), Andrea Pézman (SK), Ondřej Michálek (CZ), 
Michael Schneider (AT), Henriette Leinfellner (AT), Flora Zimmeter (AT).
Slovenský kulturní institut, Wipplingerstrasse 24-26, 1010 Wien
Další informace: http://www.mzv.sk/sivieden

do 24. 05. Ondřej MIcHáleK: tisky – příběhy
Retrospektiva Michálkova díla, jež uvádí jeho nejvýznamnější vývojové 
etapy, které charakterizuje technický experiment, stejně jako trvalý důraz 
na obsah, nehájená tajemství a odtajněné jinotaje. Významný český grafik 
Ondřej Michálek (* 1947), jehož práce byly mnohokrát oceněny jak v ČR, 
tak v zahraničí, se stal hlavní osobností české prezentace v rámci Měsíce 
grafiky vídeňského Künstlerhausu.
České centrum Vídeň, Herrengasse 17, 1010 Wien
Další informace: www.ondrejmichalek.cz, www.tschechischeszentrum.at

25. 05. – 13. 10. Gottfried HelnweIn
Gottfried Helnwein zählt international zu den bekanntesten österreichi-
schen Künstlern. Die Albertina widmet dem 1948 in Wien geborenen 
Künstler, der heute in Los Angeles und Irland lebt, eine umfassende und 
die bisher größte Retrospektive im deutschsprachigen Raum.
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien, täglich 10:00-18.00, Mittwoch 
10:00-21:00

29. 05. – 01. 07. Pavel BeSta: Kleeovi andělé
28. 05. 19:00 vernisáž (hudební doprovod Martin Škubal)
Známý český malíř Pavel Besta namaloval jako poctu malíři Paulu Kleemu 
jedinečnou sbírku kreseb s názvem Kleeovi andělé. Paul Klee (1879-1940) 
žil ke konci života mimo válečné dění ve Švýcarsku, věděl však, že je vážně 
nemocný a že mu nezbývá moc času. Mezi jeho pozdními pracemi vyniká 
soubor kreseb andělů, které ale už nestačil finalizovat. Pavel Besta se je 
rozhodl dokončit...
České centrum Vídeň, Herrengasse 17, 1010 Wien
Bližší informace: http://www.pavel-besta.cz/CZ/CV.aspx

do 31. 05. Roman FRanta: neplakej / Don’t cry
Erste Wiener-Retrospektive von Roman Franta (*1962)! Die Tschechische 
Botschaft Wien setzt ihre Zusammenarbeit mit der Akademie der Bilden-
den Künste (AVU) Prag fort und präsentiert Werke des Dozenten im Ate-
lier für Malerei III (u. a. 4. Preis Biennale Florenz 2001, J.-Chalupecký-Preis 
1997, 1. Preis SBC London 1995). Info: www.romanfranta.cz
U.A.w.g. unter E: vienna@embassy.mzv.cz oder F: (01) 8941200
Tschechische Botschaft, Penzinger Straße 11-13, 1140 Wien

do 10. 06. in.print.out
Výstava in.print.out představuje aktuální trendy mezinárodního grafické-
ho umění v novém kontextu s dočasnými díly, instalacemi a prostorovými 
grafickými experimenty. Vycházejíc z oboru výtvarného umění, chápe tato 
výstava grafiku v její komplexnosti jako umělecké médium projevu, jako 
rozhraní mezi tradiční grafickou disciplínou a  nejnovějšími, inovačními 
technikami, mezi analogovými a digitálními médii, mezi tištěným papírem 
a interaktivními instalacemi stejně jako plakát v jeho společenské funkci.
Právě zde jsou vystavena další díla Ondřeje Michálka. ČR dále reprezen-
tují práce Šimona Brejchy, Pavla Nogy a Štěpána Malovce, který je rovněž 
autorem redesignu venkovních prostor Českého centra Vídeň.
Künstlerhaus, Karlsplatz 5, A-Wien, další informace: www.k-haus.at

12. 06 – 06. 10. nomadic Furniture 3.0 neues befreites wohnen
Nomadic Furniture 3.0 bietet einen umfassenden Überblick über die zeit-
genössische DIy-Möbelkultur und macht mit zahlreichen historischen Be-
zügen und Beispielen die Entwicklungsgeschichte der DIy-Bewegung von 
ersten Ansätzen zu Beginn des 20. Jahrhunderts bis zur Web-2.0-Kultur 
deutlich. Bis heute bieten die für die Ausstellung titelgebenden Hand-
bücher Nomadic Furniture 1 und 2, verfasst 1973/1974 von dem öster-
reich-amerikanischen Designer Victor Papanek (1923-1998) und James 
Hennessey (* 1945), einem jungen und kreativen Publikum konkrete Anlei-
tungen für den Bau einfacher und billiger Möbel und stellen wertvolle Refe-
renzen für die zeitgenössische DIy-Bewegung dar. Prototypische Klassiker 
der DIy-Möbelkultur, die sich erstmals in der Zwischen- und Nachkriegs-
zeit herausbildeten, wie der berühmte, von Gerrit Rietveld entworfene 
Crate Chair (1934), gelten noch heute als wesentliche Inspirationsquellen.
Kuratoren Thomas Geisler, Kustode MAK-Sammlung Design Sebastian 
Hackenschmidt, Kustode MAK-Sammlung Möbel und Holzarbeiten
MAK-Ausstellungshalle, MAK, Weiskirchnerstraße 3, 1010 Wien
Di 10:00-22:00 Uhr, Mi – So 10:00-18:00 Uhr
Jeden Dienstag 18:00-22:00 Uhr Eintritt frei

do 23. 06. loos–Zeitgenössisch
Im MAK – Kunstblättersaal, Wien 1, Stubenring 5
Österreichisches Museum für angewandte Kunst/ Gegenwartskunst
Öffnungszeiten: Di 10:00-22:00, Mi – So 10:00-18:00, Mo geschlossen. 
Jeden Dienstag 18:00-22:00 Eintritt frei.
Eintritt € 7,90 / ermäßigt € 5,50. Eintritt frei für Kinder und Jugendliche 
bis 19 Jahre.
http://www.mak.at/programm/event/loos?reserve-mode=active

do 26. 06. Česká koláž (Klosterneuburg)
České centrum Vídeň, Pražská plynárenská, a. s., a Nadační fond Gale-
rie Smečky představují v klášteře Klosterneuburg reprezentativní výběr 
z pozoruhodné sbírky české koláže, kterou vytvořila Pražská plynárenská, 
a. s. Vystavená díla jsou zaměřena především na českou poválečnou koláž 
autorů takových zvučných jmen, jako je Jiří Kolář, Toyen, Jindřich Štýrský, 
Adolf Hoffmeister, Květa Pacovská, Ladislav Novák, Eduard Ovčáček, Jan 
Švankmajer, a dalších předních osobností, které se prosadily nejen u nás, 
ale i v zahraničí. Kurátor: Jiří Machalický.
Sala Terrena – Stift Klosterneuburg, Stiftplatz 1, 3400 Klosterneuburg
Info: www.stift-klosterneuburg.at, www.galeriesmecky.cz

do 30. 06. Meisterwerke der Albertina: bosch, rembrandt, brueghel, 
rubens
Výstava k výročí znovuotevření Albertina před deseti lety (2003-2013).
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien, www.albertina.at
denně 10:00-18:00, středa 10:00-21:00

do 01. 07. Wolken: Welt des Flüchtigen (Macht und Ohnmacht im 
Wandel)
Leopold Museum, Po, st – ne 10:00-18:00 a čt 10:00-21:00
MuseumsQuartier Wien, www.leopoldmuseum.org

do 3. 11. Dávné stopy – nové cesty (zemská výstava)
Český Krumlov – Regionální muzeum a Židovská synagoga, Vyšší Brod, 
Freistadt a Bad Leonfelden

do 31. 01. 2014 Zwischen räume Vielfalt leben in Margareten
Kuratorin: Regina Wonesch. Info: www.fzhm.at
Forschungszentrum für Minderheiten, Kohlgasse 27-28, Wien 5

JEDNOTLIVé AKCE
24.-25. 05. Plakát – Symposium o médiu na hranici mezi uměním 
a reklamou / Poster – Symposium on a medium at the crossroads be-
tween art and commerce
Toto sympozium se koná v rámci programu Mezinárodního trienále grafiky 
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Vídeň 2013. Sympozium se bude zabývat důležitými aspekty často citlivé-
ho vztahu mezi uměním a komercí a jeho součástí bude diskuse na téma 
„krize plakátů“ jako média, které je zapříčiněno rostoucí převahou elek-
tronického zprostředkování obrazu či textu. S pomocí případových stu-
dií budou představeny klíčové události plakátového umění v posledních 
dvou uplynulých století. Českou republiku reprezentuje Marta Sylvestrová 
(24. 5., 16:30 hodin). Seznam přednášejících: Stephan Bundi (CH), Paul 
Coldwell (UK), Bernhard Denscher (A), Marek Freudenreich (PL), René 
Grohnert (D), Sergius Kodera (A), Julia König (A), Christian Maryška (A), 
Peter Stasny (A), Marta Sylvestrová (CZ). Koncept a organizace: Sergius 
Kodera, Georg Lebzelter.
Künstlerhaus, Karlsplatz 5, Wien, další informace: www.k-haus.at

27. 05. 19:30 mimořádné promítání – filmová komedie Školní výlet 
(ČR, 2012, 90 min., pouze v češtině)
Režie: Petr Šícha, scénář: Tomáš Magnusek, hudba: Patrik Ulrich. Hrají: 
Libuše Švormová, Stanislav Zindulka, Tomáš Magnusek, Sandra Nováko-
vá, Jan Bendig, Ladislav Trojan, Miriam Kantorková, Kamila Moučková ad.
Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien
KK, Čc, ZÚ

04. 06. 18:30 60 let České televize a 90 let Českého rozhlasu (beseda 
se známou televizní hlasatelkou a redaktorkou Kamilou MOUČKOVOU)
Moderátor: ředitel ČcV Martin Krafl. Pořad je v češtině.
České centrum Vídeň, 1010 Wien, Herrengasse 17
KK a ČcV

08. 06. 08:00 výlet so sprievodkyňou Jankou Gregor
Poplatok za autobus, vstupné na zámok s odbornou prehliadkou a prekva-
penie. Členovia RSKS 32 €, nečlenovia 35 €
Odchod: Schwedenplatz 8:00 hod., návrat 18:00 hod.

10. 06. 19:30 film Protektor (ČR 2009, 98 min, předpokládáme anglic-
ké nebo německé titulky)
Režie: Marek Najbrt. Film získal šest Českých lvů za nejlepší film, režii, scé-
nář, střih, hudbu a hlavní ženskou roli.
Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien
KK, Čc, ZÚ

13. 06. 19:00 Patricia Janečková (Mladé české a slovenské hvězdy kla-
sické hudby v klášteře Klosterneuburg)
Slovenská mladičká sopranistka Patricia Janečková, klavírní doprovod Da-
niel Buranovský.
Stift Klosterneuburg, Stiftsplatz 1, 3400 Klosterneuburg, Augustinussaal
Vstupenka za 16 € je zároveň poukazem na prohlídku kláštera v jakémkoli 
libovolném dnu. Objednávky: tel. 0043 2243/411-212, e-mail: tickets@
stift-klosterneuburg.at, nebo denně od 10:00-17:00, Sala terrena kláštera 
u večerní pokladny v Augustinussaal od 18:30 hodin. 
Info: www.stift-klosterneuburg.at, www.tschechischeszentrum.at

16. 06. 10:00-18:00 Jarní veselice
Zahrada české školy, Sebastianplatz 3, 1030 Wien
Sokol Vídeň XII/XV

26. 09. 19:00 Bellatrix trio (Mladé české a slovenské hvězdy klasické 
hudby v klášteře Klosterneuburg)
Jana Jarkovská – flétna, Zuzana Viglerová – violoncellistka, Lucie Čížková – 
klavír představí převážně díla českých mistrů.
Stift Klosterneuburg, Stiftsplatz 1, 3400 Klosterneuburg, Augustinussaal
Vstupenka za 16 € je zároveň poukazem na prohlídku kláštera v jakémkoli 
libovolném dnu. Objednávky: tel. 0043 2243/411-212, e-mail: tickets@
stift-klosterneuburg.at, nebo denně od 10:00-17:00, Sala terrena kláštera 
u večerní pokladny v Augustinussaal od 18:30 hodin. 
Info: www.stift-klosterneuburg.at, www.tschechischeszentrum.at

Podrobnosti a další programy naleznete v oddílech: Sokol & sport, Z české 
a slovenské Vídně a okolí a Oznámení.

ČeSKé oZVěny / SloVenSKé oZVeny
Der ORF bietet im 25-minütigen Magazin mit dem Titel České ozvěny 
/ Slovenské ozveny Beiträge in Tschechisch und Slowakisch. Ozvěny / 
Ozveny wird sechsmal im Jahr jeden zweiten Sonntag in den Monaten 
Februar, april, Juni, august, Oktober, Dezember um 13.05 Uhr in ORF2 
wien gesendet.

DůLEŽITé KONTAKTNí ADRESy:
ČeSKé centRUM:
www.tschechischeszentrum.at, e-mail: ccwien@czech.cz
Herrengasse 17, 1010 Wien, tel.: 535 23 60

RaKúSKO-SlOvenSKý KUltúRny SPOlOK
www.slovaci.at, e-mail: rsks@slovaci.at
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien, tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99
Prehľad našich podujatí nájdete pod linkom:
http://www.slovaci.at/program.html

SlOvenSKý InŠtItút
www.mzv.sk/sivieden, e-mail: si.wien@gmx.at
Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien, tel./fax: +43/1/535 40 57

SlOwaKIScHeR ScHUlveReIn /
SlOvenSKý ŠKOlSKý SPOlOK SOva
www.slovaci.at/sova, e-mail: sova@slovaci.at
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien
tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99

Slovenčina na viedenských školách
KMS neustiftgasse 100, 1070 wien
tel.: 01/526 19 78-212
Gymn. Parkhammerplatz 18, 1170 wien
tel.: 01/526 19 78-212
ORG Komenský, Schützengasse 31, 1030 wien
tel.: 01/890 440 460
vS Komenský, Sebastianplatz 3, 1030 wien
tel.: 01/714 88 76 31
vS Goldschlagstraße 15, 1150 wien
tel.: 01/982 46 09
Info: Mag. Korčáková, tel. 0650/679 16 18
vS laaer Berg, 1100 wien – Mag. Papanková:
denisa.papankova@edtwin.eu, tel. 01/52525-77082

PSlovenčina pre deti / Slowakisch für Kinder
Slovenský školský spolok SOVA ponúka vyučovanie slovenského jazyka 
pre deti v sobotu 27. 4. 2013, pre menšie deti od 14:00 do 15:00, pre 
staršie deti od 15:00 do 16:30 hod. Detailné informácie: Mgr. Mária Ko-
lek: 0664/9650073 alebo mkolek62@gmail.com
Predpokladom účasti na kurze je platné členstvo v spolku SOVA a kurzový 
poplatok. Poplatky treba uhradiť na konto SOVA: 3710071330 v BAWAG, 
BLZ 14000.

Od května 2013 bude České centrum vídeň otevřeno pro veřejnost vždy 
první sobotu v měsíci od 10:00 do 15:00 hodin!

Redakce upozorňuje, že neodpovídá za změny termínů po řadů jiných 
organizací a institucí a zároveň za ne úplnost kalendária. Změna pro-
gramu vyhrazena. Články podepsané autory nebo opatřené značkou 
nemusejí být vždy shodné s názorem redakce. Redakce neodpovídá za 
obsah čtenářských dopisů. Nevyžádané rukopisy a fotografie se nevracejí. 
Redakce si vyhrazuje právo krátit a upravovat zaslané články po stránce 
gramatické i sty listické.
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Tschechische
Gemeinde in der
Erzdiözese Wien

Česká
duchovní služba
oblast Vídeň

Poštovní adresa: Hagenmüllergasse 31, 1030 Wien
Tel.: +43 (0664) 406 55 41 Fax: +43 (01) 711 84 112
www.sweb.cz/farnost.viden www.rozhledy.at

POŘAD PRAVIDELNÝCH BOHOSLUŽEB:
CHRÁM Panny Marie na Nábřeží, Salvatorgasse 12, Wien 1:

mše svatá každou neděli a svátek v 08:30
KOSTEL Nejsvětějšího Vykupitele, Rennweg 63, Wien 3:

mše svatá každou neděli a svátek v 10:00
KOSTEL Don Bosco, Hagenmüllergasse 31, Salesianum, Wien 3:

mše svatá druhou neděli v měsíci v 11:00
KAPLE Panny Marie Pomocnice, St.-Veitgasse 25, Don Bosco-Haus, Wien 13:

mše svatá třetí sobotu v měsíci v 18:00

KALENDÁŘ	AKCÍ

So 09. 06. Kindermesse 11:00 SalESiaNUM

Sa 15. 06. Vorabendmesse – 16:00 Programm (Ferienvorbereitung) 18:00 Don Bosco Haus

Do 27. 06. Schulmesse für die Komensky-Schulen 09:30 WiEN – Erlöserkirche

VORScHAu: ScHuljAHR 2013/14

Di 03. 09. Schulmesse für die Komenský-Schulen 09:30 WiEN – Erlöserkirche

Sa 21. 09. Vorabendmesse – 16:00 Programm 18:00 Don Bosco Haus

So 29. 09. Sonntag der Völker – Hl. Wenzel 10:15 WiEN – Stephansdom

lETNÍ ZÁŽITKOVÁ REKREAcE – SEMMERING / NÖ
29. 06. – 06. 07. 2013 pro děti 8-12 let
06. 07. – 13. 07. 2013 pro mládež 12-18 let

Přihlaste se u pastorační asistentky paní Pavly Carmignato, e-mail: redakce@rozhledy.at
Počet míst je omezený!

Na přední straně obálky: 
 Heinrich	Vogeler, Jaro, 1896, lept, soukromá sbírka Praha

Heinrich VOGELER (12. 12. 1872, Brémy – 1942) – německý malíř, grafik a architekt. Datum jeho smrti není díky době a sovětskému způsobu uchování 
informací nejpřesnější. Jako oficiální den úmrtí je v literatuře nejčastěji uváděn 14. červen, na mramorovém náhrobním kameni z roku 1985 nad místem, 
kde má být údajně (bez rakve jen v kusu látky) pohřben, je 14. květen.
 Vogeler sice neměl k českým zemím žádný vztah, ale jeho grafické listy počátečního období nám leccos připomínají. Jsou totiž blízké tvorbě Jana 
Preislera, Vojtěcha Preissiga či raného Maxe Švabinského, jejich zasněným a romantickým kompozicím z přelomu století.
 Byl malířem éterických, pubertě sotva odrostlých dívek se snově nepřítomným pohledem; pohádkových princezen, bledších než mušelínové řízy, ve 
kterých procházely březovými háji a orosenými loukami plnými jarních květů. Středověkým rytířem, platonickým milencem dávných nordických sylfid 
s těžkými pšeničnými copy, jejichž vzdálené selské sestřenice mu byly vděčným modelem v kraji příznačně zvaném Teufelsmoor (Ďáblovy bažiny). Tam 
prožil svá nejkrásnější léta života, aby posléze, jda jako somnambul za svou chimérickou hvězdou, skončil svůj život všemi opuštěn ve vyprahlých stepích 
dalekého Kazachstánu.
 Svůj příklon k revolučnímu dění zpečetil malíř odchodem od své první ženy a sblížením s dcerou významného Leninova emisara Juliana Marchlewské-
ho Zofií (Sonjou). Sen o sociální spravedlnosti pro všechny uskutečňoval Vogeler od roku 1931 v SSSR, kam přesídlil. Nebyl to šťastný nápad, neboť 
umělecky upadl a Sovětský svaz se ukázal jako místo nevhodné pro umění i pro život. 

Gustav Erhart, Spolek českých bibliofilů
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Dlouho posouvaný termín
Většinou se při nástupu do funkce ponechává příslušné osobnosti tradičně 
doba sto dnů, než ji začnou zaplavovat žádosti o rozhovor. V případě dnešní-
ho hosta – velvyslance Slovenské republiky v Rakousku J. E. ing. Juraje Machá-
če – se sto dnů protáhlo na celých tři sta šedesát pět, neboť pan velvyslanec 
nastoupil do funkce 28. 3. 2012. Na vysvětlenou je třeba dodat, že toto zdržení 
bylo způsobeno dvěma okolnostmi – neočekávaným úrazem a dlouhodobým 
stavem pracovní neschopnosti „tazatelky“ z Kulturního klubu a následným pra-
covním vytížením pana velvyslance. avšak něco, co označujeme rádi výpovědí 
– špatný začátek = dobrý konec –, i v tomto případě zafungovalo a rozhovor se 
uskutečnil shodou okolností téměř ve stejný den, jenž znamenal v roce 2012 
pro pana velvyslance nástup do funkce.

Byl jste už ve funkci velvyslance Slo-
venské republiky v nějaké zemi?
j. E. j. Macháč: Byl jsem již v Rakous-
ku, ale ne jako bilaterální velvyslanec, 
ale jako velvyslanec při oSN, v letech 
2005-2009.

Jakými cestami jste se dostal do di-
plomatických služeb?
j. E. j. Macháč: Vystudoval jsem 
v Bratislavě Ekonomickou univerzi-
tu, specializace zahraniční obchod. 
Po absolutoriu, to bylo ještě před sa-
metovou revolucí v Československu, 
jsem pracoval v podniku zahraničního 
obchodu. Shodou okolností jsem „ob-
chodoval“ s německy hovořícími ze-
měmi – Rakouskem, Německem. Po 
revoluci jsem nastoupil na Federální 
ministerstvo zahraničního obchodu, 
moje první štace byla Vídeň v letech 
1991-1992. Zde jsem také zažil roz-
dělení Československa. Z obchodní 
diplomacie jsem se poté dostal na slo-
venské Ministerstvo zahraničních věcí.

Odkud pocházíte?
j. E. j. Macháč: Jsem rodilý Bratisla-
van.

Jakou představu jste měl o svém po-
volání – zaměstnání ve svém dětství?
j. E. j. Macháč: Neměl jsem vlastně, 
po pravdě řečeno, až do maturity žád-
né představy, čím chci být. Byl jsem 
dobrý žák, šly mi jak jazyky, tak ma-
tematika či fyzika, takže jsem se ne-
mohl rozhodnout, čemu se věnovat. 
Protože za bývalého režimu nebylo 
snadné se dostat do zahraničí, oslovi-
la mě možnost studovat na Ekonomic-
ké univerzitě zahraniční obor, neboť 
jsem měl, jak už jsem uvedl, blízký 
vztah k jazykům. Jak jistě víte, jedna 
věc tehdy byla rozhodnout se, druhá 
ale dostat se na vysokou školu. Měl 
jsem v tomto směru štěstí, na vysokou 
školu jsem se dostal.

v tomto směru na takovou úroveň, 
že oboustranné vztahy jsou zatím 
nejlepší, jaké kdy byly. Soustřeďu-
jeme se na hledání témat, která nás 
spojují, za posledních osm měsíců se 
např. setkali všichni nejvyšší ústav-
ní činitelé – prezidenti, předsedové 
vlád, předsedové parlamentů. Kon-
takty na úrovni ministerstev zahra-
ničních věcí jsou neustálé. Souvisí to 
samozřejmě s geografickou blízkostí 
Bratislavy (60 km) od Vídně. V led-
nu např. navštívil Rakousko před-
seda vlády Slovenské republiky při 
příležitosti 20. výročí navázání slo-
vensko-rakouských diplomatických  
styků.

Kdy a jak začíná Váš pracovní den, 
i když v oboru diplomacie nelze ho-
vořit o pracovním dnu od ... do?
j. E. j. Macháč: Jak jste již uvedla, di-
plomat nemá pevnou pracovní dobu. 
Nechci, aby to vyznělo jako klišé, ale 
vstávám ve tři čtvrtě na šest, ale ne 
proto, že bych tak velmi rád brzo vstá-
val, ale proto, že mě vzbudí náš pes, 
který je zvyklý, že ho chodím vyvenčit. 
Do „práce“ chodívám mezi čtvrt a půl 
devátou. Povinnosti diplomata jsou 
rozdílné, patří mezi ně nejen záleži-
tosti na ambasádě, tedy v budově, ale 
i účast diplomata na večerních akcích, 
je-li nutno i služby v sobotu, v neděli, 
výjezdy atd. Zhruba do deváté hodiny 
je to na úřadě tak trochu volnější, ale 
potom to začne. Podle akcí se musím 
s ostatními diplomaty podělit, neboť 
musí být např. diplomat přítomen 
i při odletech slovenských politiků do 
světa, a ti odlétávají z Vídně. K tomu 

J. E. ing. Juraj Macháč

Jaké jazyky kromě němčiny ovládá-
te?
j. E. j. Macháč: angličtinu a ruštinu.

Existuje ve slovenské diplomacii 
předpis, jako např. zde v Rakousku, 
ovládat také francouzský jazyk?
j. E. j. Macháč: Ne, takový předpis 
není. U nás je předpis, že musíte 
ovládat minimálně dva světové jazy-
ky. Pro zahraniční službu je zajímavé, 
když kandidát může nabídnout i zna-
lost „exotických“ jazyků – japonština, 
čínština atd.

Jste (byl jste) členem nějaké politické 
strany?
j. E. j. Macháč: Nikdy jsem nebyl.

Všude se spoří, na všech rovinách. 
Jak zasáhla tato tendence Vaši am-
basádu? Změnil se počet zaměst-
nanců?
j. E. j. Macháč: Nejen slovenskou 
ambasádu zasáhla tato vlna, ale po-
chopitelně i celé Ministerstvo zahra-
ničních věcí, neboť státní správa musí 
pracovat v rámci evropských rozpoč-
tů. Měli jsme tedy upravený rozpočet 
pro ambasádu, ale i při něm můžeme 
plnohodnotně plnit naše poslání.

Máte přehled o počtu svých spolu-
pracovníků?
j. E. j. Macháč: Mám sedm diplomatů 
+ já a řadu dalších spolupracovníků.

Je nějaké oblíbené téma rakouských 
žurnalistů ve směru rakousko-slo-
venských vztahů, jako je to např. 
na české straně Temelín a Benešovy  
dekrety?
j. E. j. Macháč: Samozřejmě je z ra-
kouské strany standardní tematika 
jaderná elektrárna v Jaslovských Bo-
hunicích. Řekl bych, že máme velmi 
otevřený dialog s rakouskou stra-
nou a že se nám podařilo dostat se 
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turních. Diplomat-velvyslanec má sice 
oficiálně stanovenou pracovní dobu, 
ale jeho služební povinnost je časově 
neomezená.

Co nejdříve děláte kolem deváté ho-
diny při „normálním“ pracovním dni?
j. E. j. Macháč: Normální den? asi 
pondělí, kdy máme zhruba hodino-
vou poradu, na níž si projdeme pro-
gram na celý týden a podle toho si 
jednotlivé úkoly rozdělíme. Mám sa-
mozřejmě ad hoc krátká setkání s ko-
legy, když se něco nenadálého objeví. 
Úloha diplomacie je však nejen při-
pravovat uskutečnění kontaktů ústav-
ních činitelů, ale Slovenská ambasáda 
je zde především pro prezentaci Slo-
venska v Rakousku. Proto velvyslanec 
nezůstává jen ve Vídni, ale cestuje po 
celém Rakousku. Tyto aktivity zabírají 
asi 60 % naší agendy. K tomu přistu-
pují i úlohy, které vyplývají z členství 
v EU. Neméně důležitá je i agenda 
konzulární. Jsme tu pro naše občany, 
ať se jedná o ty, kteří zde již delší dobu 
žijí, anebo ty, kteří do Rakouska při-
cházejí jako turisté. Konzulární agen-
da je velmi široká – od vydávání pasů, 
osvědčení až po záležitosti matriky. 
Konzulární oddělení pomáhá sloven-
ským občanům, kteří se v Rakousku 
ocitnou v nouzi způsobené dopravní 
nehodou či, nedej bože, úmrtím.

Máte při svém vytížení čas na nějaké 
koníčky? Jak odpočíváte?
j. E. j. Macháč: Člověk nemůže být 
samozřejmě živ jenom prací, musí 
si umět nalézt něco, kde se dokáže 
uvolnit, relaxovat. Rád běhám od 
jara do podzimu, a to za pěkného po-
časí. V zimě chodím plavat, nebo jdu 
do lázní. Velkou oporou v pohybu je 
pro mě náš pes, který je u nás vnímán 
jako člen rodiny. odpočinkem, velmi 
příjemným, jsou pro mě rozhovory 
s naším synem. letos maturuje, je 
v takovém pěkném věku, kdy má ještě 
zájem si se mnou povídat o různých 
věcech, v těchto rozhovorech mám 
já možnost „předávat“ mu určité svo-
je životní zkušenosti. Myslím, že je 
to pěkný vztah mezi mnou a synem, 
takže si toho velmi cením. Z povídání 
s ním také vím, že už má docela ujas-
něno, co dál v životě. Chce jít studo-
vat na Wirtschaftsuniversität.

Můžete prozradit, kolik máte oble-
ků, kolik košil?

j. E. j. Macháč: oblek je pro mě už 
asi dvacet tři let standardní oblečení, 
zhruba mám asi deset dvanáct obleků 
ve skříni. Ty se ještě dělí na zimní a let-
ní. Košil mám také dost, to by přesně 
věděla moje drahá polovička, ty sa-
mozřejmě rotují více než obleky. Dosti 
mám kravat, kolem třiceti. a jako kaž-
dý člověk mám některé obleky, košile, 
kravaty raději, jiné méně.

Jaká je Vaše oblíbená barva?
j. E. j. Macháč: obleky jsou v tmav-
ších barvách, to se většinou očekává. 
Světlé jsou na léto. Mám rád všeobec-
ně černou barvu, co se týká oblečení. 
ale náš byt není černý, tam jsou světlé 
barvy.

Máte svého poradce pro výběr ob-
leků?
j. E. j. Macháč: ano, manželku.

Uvedl jste, že jste již vlastně dlouhou 
dobu ve Vídni. Jak dobře ji znáte? 
Mohl byste dělat průvodce městem 
třeba návštěvě z Austrálie, která ví, 
že ve Vídni byla Sissi a císař Franz 
Josef I.?
j. E. j. Macháč: Když jsem se přišel 
poprvé v devadesátých letech do Víd-
ně, pořídili jsme si dobrého bedekra 
a Vídeň jsme s ním prochodili, proto-
že před tím za totality něco podob-
ného nebylo možné. Ve své funkci 
jsem se dostal i na taková místa, kam 
se běžný turista nedostane. Takže si 
myslím, že bych úlohu průvodce zvlá-
dl dobře. Někdy se až musím smát, že 
se vyznám lépe ve Vídni než v Brati-
slavě. Rovněž autem se pohybuji po 
Vídni dobře.

Máte přehled, kolik je ve Vídni Slo-
váků?
j. E. j. Macháč: Snažíme se sledovat 
tato čísla, ale ona jsou trochu zkres-
lená. Pokud sledujete rakouské sta-
tistiky, vycházejí tyto většinou z dat, 
jež existovala před rozdělením Čes-
koslovenska. Navíc podle rakouských 
norem jsou evidovaní Slováci na úze-
mí Vídně, ale my víme, že jsou počet-
ně zastoupeni také v Burgenlandu 
a Dolním Rakousku – např. v Kittsee 
s 2 800 obyvateli převládají Slováci. 
Vše se tedy hýbe v odhadech, určité 
profese – zdravotnictví, péče o staré 
lidi, au pair – pokrývají z velké čás-
ti občané ze Slovenska. Reálná čísla 
jsou těžko zjistitelná, nezapomeňme 
na pendlující Slováky, a velmi se liší. 

Podobný problém má ostatně i Česká 
republika.

Byl jste někdy při setkání s  diplo-
maty z  německy mluvících zemí 
konfrontován s  otázkou o  původu 
svého příjmení? Bez čárky nad dru-
hým a je to běžné jméno v českých 
zemích. Etymologicky však souvisí 
s  německým slovem machen (ma-
cha = rutina). Víte, odkud pocházejí 
Vaši předkové?
j. E. j. Macháč: To je velmi zajímavá 
myšlenka, takto jsem nikdy neuvažo-
val. Mí předkové – to je velmi složitá 
otázka. Jsem rodilý Bratislavan, ale 
v rodě je část slovenského, německé-
ho, maďarského a dokonce ruského. 
Po rodokmenu jsem doposud nepát-
ral. Se svým jménem mívám komické 
zážitky. Když chtějí angličané přečíst 
moje jméno, vychází z toho Mac’hac. 
Rodově jsem typický „bratislavský mí-
šenec“.

Která místa na Slovensku kromě 
Bratislavy máte nejraději?
j. E. j. Macháč: Nemohu o žádném 
místě říci – nejraději. Mám rád hory, 
jezdím do Tater, na horách si nejlépe 
odpočinu. Méně raději jezdím k moři, 
ale s rodinou tam samozřejmě jedu. 
V oblibě mám rovněž lázně (kúpele), 
na Slovensku je jich kvalitních celá 
řada.

Můžete prozradit, jak dlouhou má 
velvyslanec dovolenou?
j. E. j. Macháč: Jeje, no to bych měl 
přesně vědět. oficiálně asi pět šest týd-
nů. Právě nedávno jsem se díval, kolik 
mám dovolené a zjistil jsem, že mám 
už našetřeno deset týdnů dovolené, 
což si samozřejmě nemohu vybrat.

Když Vám letos vyjde dovolená a Vy 
ji budete moci celou „vybrat“, jak ji 
prožijete?
j. E. j. Macháč: Tak jako vždy budeme 
kombinovat – část strávíme na Slo-
vensku, část v Rakousku. Velmi rádi 
jezdíme do itálie, na italskou riviéru. 
Vybíráme si však malé místo bez tu-
ristů, takové, kde jsou hlavně italové. 
Rád je pozoruji jako národ, přitom si 
dobře odpočinu, jezdíme autem, takže 
si západní část itálie s těmi nejmenší-
mi místy můžeme dobře prohlédnout.

Má slovenský velvyslanec body-
guarda?
j. E. j. Macháč: Ne, nemá.
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rozhovor

vÝtvarnÉ umění

Kdy jste byl naposledy v divadle, na 
koncertě?
j. E. j. Macháč: Chodím často do di-
vadla, na koncerty. Jednak to patří 
k mým povinnostem diplomata, ale 
i privátně jsme návštěvníky divadel, 
koncertů. Ve Vídni je tolik možností, 
že by byl hřích je nevyužít. Naposle-
dy jsme byli s manželkou ve vídeň-
ské opeře na baletu louskáček. Jako 
diplomat si pochopitelně nemohu 
program vybírat, takže vedle klasické 
hudby slýchávám i tvrdou avantgar-
du, to je tedy zážitek. Z těch klasic-
kých akcí posledních měsíců to byl 
nezapomenutelný koncert sopranist-
ky paní Edity Gruberové při příleži-
tosti jejího jubilea – 45 let umělecké 
činnosti. Je to skutečná diva, jsme na 
ni velmi hrdi. Fantastickou odezvu 
měl také koncert slovenských umělců, 
který jsme pořádali v Hofburgkapel-
le při příležitosti 20. výročí navázání 
slovensko-rakouských diplomatických 
vztahů.

Jaká kniha leží na Vašem nočním 
stolku?
j. E. juraj Macháč: Moje manželka je 
spisovatelka, píše ženské romány s te-
matikou běžného života a je, musím 
přiznat, úspěšná. Takže často mám na 

svém stolku script k posouzení. Jsem 
tedy jakýsi první kritik, oponent. Ba-
víme se tedy o knize, manželka chce 
vědět, jak určité pasáže vnímám, jak 
bych řešil dané situace v románě já 
apod. Je to dobré rozptýlení. Všiml 
jsem si, že mnoho kolegů-diplomatů 
si čistí hlavu během svých dovolených 
právě četbou odlehčené literatury, 
aby přišli na jiné myšlenky. Já jsem 
k tomu přišel takříkajíc přes manžel-
ku. Povídáme si samozřejmě nejen 
o jejích knihách, ale rádi i o řadě dal-
ších věcí, a to dovedeme velmi dlou-
ho. Myslím si, že to není špatné.

Pěstujete aktivně hudbu?
j. E. j. Macháč: Ne, bohužel, nikdy 
jsem nehrál na žádný hudební ná-
stroj. Moje manželka hrávala na klavír, 
její dědeček byl učitelem hudby, takže 
tam nějaké kořeny jsou.

Jaké akce Vás jako velvyslance čeka-
jí v nejbližší době?
j. E. j. Macháč: V nejbližší době při-
jede na Slovensko rakouský ministr 
Karlhainz Töchterle z Wissenschafts-
ministerium, bude se zde konat kon-
ference, na které budou participovat 
i Češi a Maďaři, tématem bude duální 
systém vzdělávání v Rakousku. V dru-

hé polovině roku 2013 se bude konat 
Ekonomické fórum, jež bude zaměře-
no na posílení ekonomické spoluprá-
ce s Rakouskem, neboť na Slovensku 
je mnoho rakouských firem a řada 
slovenských je také v Rakousku. ob-
chodní obrat je na úrovni zhruba pěti 
miliard euro. Dále budou pokračo-
vat naše rakousko-slovenská setkání, 
která nazýváme Konzultace 2+2 (dva 
slovenští a dva rakouští jednající). 
Plánujeme již další akce, jež budou 
podporovány z fondu EU v letech 
2014-2020 – jako je např. most přes 
řeku Moravu u Záhorské Nové Vsi / 
angern, severní propojení mezi Vídní 
a Bratislavou, propojení Vídeň – Brati-
slava – Budapešť. Doposud není ještě 
plně elektrifikováno železniční spo-
jení mezi Rakouskem a Slovenskem. 
Do jednání a realizace přijde i otáz-
ka ropovodu a napojení Slovnaftu na 
Schwechat, aby byly v budoucnu za-
jištěny neočekávané výpadky dodávek 
ropy. Pochopitelně se mnohé připra-
vuje v oblasti cestovního ruchu, kultu-
ry, vlastně každý resort se podílí. Stále 
se učíme od rakouské strany, ale i ona 
leccos odkoukává od nás.
 Děkuji Vám za rozhovor.

 Rozmlouvala dr. Marie Brandeis

kultura

Lendlova sbírka plakátů Alfonse Muchy 
v Obecném domě
Unikátní kolekci slavných plakátů alfonse Muchy, které 
vytvořil na přelomu 19. a 20. století a které mu přinesly 
světovou slávu, je možno vidět v obecném domu v Pra-
ze. Veřejnosti se na výstavě poprvé představí sbírka shro-
mážděná bývalým tenistou ivanem lendlem. Pro lendla je 
sbírání Muchových děl dlouholetou zálibou, začal s tím už 
v roce 1981, kdy si – prý náhodně – koupil první Muchův 
obraz. Ve svém domě má lendl pověšeno 116 ze 119 
Muchových plakátů. Nyní sbírku posílá do světa, po Praze 
bude pět let putovat po dalších evropských městech. Na 
zahájení výstavy přijela jeho dcera. Expozice v obecním 
domě potrvá až do konce července a představí všechna tři 
období umělcovy tvorby: pařížské, americké i české. Umís-
tění expozice do obecního domu není vůbec náhodné: na 
výzdobě této secesní budovy se totiž Mucha podílel.
 Malíř alois Mucha (1860-1939) se proslavil především 
jako výtvarník užitných předmětů, dekorativních ozdob 
a reklamních prací: maloval a navrhoval poštovní známky 
a bankovky, obaly, kalendáře a také šperky či nádobí, vy-
tvořil návrh okna v pražské katedrále sv. Víta. Věnoval se 
ilustracím a samozřejmě malbě. Dnes se Mucha považuje 

za nejtypičtějšího představitele stylu art nouveau neboli 
secese. Proslavil ho plakát z roku 1894, který vytvořil na 
zakázku pro nejslavnější herečku své doby Sarah Bern-
hardtovou. Mucha při tvorbě využil možností tehdy nově 
zdokonalené technologie litografického tisku.

Ostravský rodák Ivan Lendl, bývalá jednička v tenisu, vlastní největší 
soukromou sbírku Muchových plakátů
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ra Návštěvníci uvidí nejen 
ucelenou kolekci grafických 
prací, které Muchu světo-
vě proslavily, ale také další 
exponáty – kalendáře, po-
hlednice nebo návrhy obalů 
potravin. K výstavě vychází 
katalog, který obsahuje re-
produkce všech exponátů 
lendlovy sbírky a více než 
sto přípravných kreseb, skic 
a tisků také z dalších sbírek. 
Kromě tradičních upomínko-
vých předmětů pořadatelé 
připravili i nákladnější dár-
ky, na místě je možné podle 
výběru zhotovit reproduk-
ci plakátu ve vysoké tisko-
vé kvalitě nebo zakoupit 
například luxusní šátky ze 
stoprocentního hedvábí 
s muchovskými motivy.

Kurátor sbírky Ivana Lendla Jack Rennert (vpravo) se současným 
správcem sbírky Richardem Fuxou a tenistovou dcerou Marikou

Suchánkova Melancholická ulita
Do poloviny května byla u příležitosti umělcových osm-
desátin v Císařské konírně na Pražském hradě otevřena 
retrospektivní výstava s názvem Melancholická ulita. Kro-
mě grafických cyklů nabídla i méně známé kresby, vedle 
známých děl i umělcovy rané experimenty v oblasti struk-
turální grafiky či koláže. Vladimír Suchánek patří k nejzná-
mějším českým grafikům s uznáním doma i v zahraničí. Má 
řadu sběratelů, je zastoupen i ve významných institucích 
(např. Grafická sbírka Národní galerie). o celé šíři uměl-
covy tvorby svědčí i množství drobnějších prací, ex libris či 
novoročenek. Již řadu let je předsedou SČUG Hollar, který 
od svého založení sdružoval nejen české grafiky, šířil pově-
domí o originalitě české grafiky a přivážel zahraniční hosty. 
V expozici byla také připomenuto i hudební sdružení gra-
fiků Grafičanka, v níž vedle Vladimíra Suchánka (klarinet) 
hrál např. bubeník a zpěvák skupiny olympic.
 Výstavu nazvanou podle jedné z barevných litografií 
doprovodila poměrně obsáhlá Suchánkova monografie.

Vladimír Suchánek: Modrá ulita

Okupace Mánesa chce změnit 
fungování výstavní síně
Symbolickou dvoudenní okupaci pražské výstavní síně Má-
nes zahájila skupina umělců a teoretiků sdružená v inicia-
tivě Mánes umělcům. Protestují proti fungování Nadace 
českého výtvarného umění, která Mánes provozuje. osud 
Mánesa je podle pořadatelů krajně nejistý také proto, že 
kvůli penězům potřebným na již zahájenou rekonstrukci 
Mánesa nadace převedla budovu na firmu, již založila. 
organizátoři protestu se obávají, že budova postavená 
spolkem Mánes ve dvacátých letech může v případě ne-
splácení úvěru propadnout bankám. Požadují odstoupení 
členů správní rady nadace a její transformaci. Nadace po-
chybení při správě svého majetku popírá. Připraveny jsou 
přednášky a příspěvky umělců a teoretiků k tématu spolko-
vé činnosti a jednání nadace, koncerty, taneční představení 
či čtení poezie.

Ministryně kultury odvolala šéfa 
Národní galerie Rösela
Ministryně kultury alena Hanáková odvolala ředitele Ná-
rodní galerie Vladimíra Rösela. Podle ministryně by nový 
šéf NG měl mít jasnější vizi. Neprokázal podle ní, že rozumí 
specifickému poslání galerie a neskýtá záruky pro její roz-
voj. Ekonoma Rösela jmenoval do funkce v polovině roku 
2011 Hanákové předchůdce Jiří Besser. Tehdejší výběrové 
řízení na pozici generálního řiditele bylo vypsáno již mi-
nistrem kultury Václavem Riedelbauchem. Mezinárodní 
komise doporučila za nástupce Milana Knížáka histori-
ka umění a bývalého pracovníka NG Jiřího Fajta. Ministr 
úřednické vlády nakonec nového ředitele nejmenoval a věc 
předal novému ministru kultury Jiřímu Besserovi s tím, že 
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mu doporučil tři uchazeče: Jiřího Fajta, tehdejšího ředitele 
Moravské galerie Marka Pokorného a ekonoma Vladimíra 
Rösela. Jiří Besser předchozí výběrové řízení zrušil a vyhlá-
sil nové, ve kterém komise doporučila jako nejvýhodnější-
ho kandidáta právě Vladimíra Rösela. Rösel byl jmenován 
do funkce jako odborník na ekonomické vztahy. Ředitelem 
NG se stal poté, co dlouhá léta působil ve firmách zabývají-
cích se investicemi, správou soukromého kapitálu, restruk-
turalizací podniků a obchodem s nemovitostmi.
 Do jmenování nového generálního ředitele, na jehož 
výběru se bude podílet grémium oborníků z oblasti vý-
tvarného umění, bude pověřen řízením Národní galerie 
v Praze současný ředitel sbírky starého umění profesor Vít 
Vlnas.
 ačkoliv se o odvolání Vladimíra Rösela spekulovalo bě-
hem jeho ani ne dvouletého vedení Národní galerie něko-
likrát, přišlo nakonec v překvapivý čas, kdy čitelný impulz 
k takovému kroku chybí, míní stálý spolupracovník redak-
ce Lidových novin Filip Šenk. Národní galerie za posled-
ní dobu připravila i několik kvalitních podniků. V době, 
kdy funkci přebíral, byla Národní galerie podfinancovaná 
a o té doby se tento stav ještě zhoršil. Zdá se být velmi po-
divné, že je odborná nekompetence předhazována muži, 
který před zastáváním postu generálního ředitele neměl 
žádnou výraznou zkušenost s vedením instituce galerijní-
ho a muzeálního charakteru. Tato skutečnost byla známá 
již v době výběrového řízení. Vladimír Rösel nebyl mužem 
v pravý čas na pravém místě, ale rozhodně není příčinou 
neuspokojivého stavu NG. aby se z NG (a všech státních 
kulturních institucí) stala po všech stránkách respektovaná 
instituce, je nutné, aby se kultura obecně na vládní úrovni 
neodsouvala jen na okraj a nebyla chápána jako ekonomic-
ká přítěž. To by měl zajistit kompetentní ministr či ministry-
ně kultury především, dodává autor článku.

Představujeme současné výtvarné umělce
Michal Singer
Do 19. května vystavuje v pražském letohrádku Hvězda 
na Bílé Hoře své práce malíř Michal Singer (* 1959). Pod 
názvem Argonauti rekapituluje zhruba sedmdesát akrylů 
na plátně a koláží jeho tvorbu posledního období, které 
charakterizuje příklon k pop-artu a komiksovému pojetí.
 Michal Singer je výrazný solitér, který se na pozici re-
spektovaného autora vypracoval díky soustředěné práci 

a enormní energii. Nedostal se na aVU, vystudoval na FF 
UK obor filozofie a politická ekonomie a hlavně prošel 
„univerzitou života“, kterou považuje za důležitější než aka-
demické vzdělání. Malování se podle jeho názoru „nedá 
nacvičit, protože člověku hrozí, že pod nánosem technic-
ké rutiny ztratí dotek s vlastní duší“. od roku 1993 působí 
na volné noze. K osobitému stylu se propracovával tvrdě 
a postupně. Vytvořil stovky maleb, kreseb, grafik a koláží. 
Těžiště jeho tvorby spočívá v malbě, která se pořád vyvíjí 
a vyznačuje se velkým tematickým i stylovým rozsahem. 
Žije a pracuje v Praze.

Aleš Hudeček
Malíř aleš Hudeček (* 31. 5. 1973, Uher-
ské Hradiště) se stal již nepřehlédnutel-
nou osobností současné výtvarné scény. 
Patří k prvním absolventům malířského 
ateliéru Daniela Balabána na ostrav-
ské univerzitě. Jeho subjektivně pojaté 
transfor-
mace rea-
lity mají 

zvláštní, až magický rozměr. 
V současné době je vedou-
cím ateliéru užité malby na 
Střední umělecké škole v os-
travě. K tématům své tvorby 
Hudeček říká: „Nejzávažněj-
ším tématem mé tvorby je 
malba jako taková. Nejsem 
žádný samozvaný mesiáš, 
který pouze kritizuje spo-
lečnost. Vlastně si tím vším 
řeším svůj osobní výtvar-
ný vhled. Nedokážu zbavit 
místní umění jistých problé-
mů, tak jako to nedokázal 
nikdo přede mnou. Snažím 
se jen na ně poukázat svým 
malířským sdělením. a to 
mě baví.“ Žije a pracuje  
v ostravě.

Ministryně kultury Alena Hanáková Vladimír Rösel u příležitosti zapůjčení autoportrétu 
španělského malíře Picassa do muzea v Barceloně

Aleš Hudeček: Šimrání, 
kombinovaná technika, papír
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ra Pavel Klvaňa (* 6. 4. 1978, Uherské 
Hradiště) – multimediální tvůrce, peda-
gog, fotograf.
Studium na akademii výtvarných umě-
ní v Praze – nová media (prof. Veronika 
Bromová) a intermediální torba (Milan 
Knížák). Samostatné výstavy: Texty 

a graffiti v celé Evropě. Žije a pracuje v Ústí nad labem.

Pavel Klvaňa: Čert, 2003, kombinovaná technika, karton

Robert Vlasák (* 15. 5. 1978, Kladno)
Studium:
• 2001-2003: Fakulta výtvarných umě-
ní Vysokého učení technického v Brně, 
ateliér nefigurálního sochařství – doc. 
Jan ambrůz, akademický sochař;
• 1997-2001: Fakulta užitého umění 
a designu Univerzity J. E. Purkyně v Ústí 

nad labem, ateliér přírodních mate riá lů – prof. Jaroslav 
Prášil, akademický malíř;

• 1992-1996: Střední uměleckoprůmyslová škola v Turno-
vě, umělecké kovářství a zámečnictví – akademický sochař 
Jan Mastník.
 V současnosti působí jako odborný asistent Fakulty uži-
tého umění a designu Univerzity J. E. Purkyně v Ústí nad 
labem.

Robert Vlasák: Detail z Instalace, 2001

architeKtura

Ladislav Žák

architekt proslulý svými obytnými stavbami, v jejichž pojetí 
kladl důraz na ekonomii provozu vynucenou tempem mo-
derní civilizace a zároveň spojenou s kreativitou svobod-
ného lidského ducha podpořenou prožitkem přírody. Ve 
své představě funkcionalistické architektury byl ovlivněn 
le Corbusierem. Koncepci obytných staveb podřídil jejich 
interiérové vybavení a stal se jedním z nejvýznamnějších 
designérů funkcionalistické éry.
 ladislav Žák se narodil 25. června 1900 v Praze na Krá-
lovských Vinohradech. Po maturitě studoval na akademii 
výtvarných umění malbu, malířství u profesora Krattnera, 
posléze architekturu u Josefa Gočára. i když byl především 
architektem, urbanistou a teoretikem architektury, malbě 
se příležitostně věnoval i později. Na počátku třicátých let 
vstupuje do Svazu socialistických architektů. Podílel se na 
přípravě výstav Bydlení v osadě Baba a Byt. Pro osadu 

vZpomínKa

Architektka Eva Jiřičná převzala 
v Británii Cenu Jane Drewové

Česká architektka Eva Jiřičná v Britá-
nii převzala Cenu Jane Drewové za 
mimořádný přínos postavení žen v ar-
chitektuře. informoval o tom portál 
architectsjournal.co.uk. Porota, která 
se na české architektce shodla jedno-
myslně, vybrala Jiřičnou již na počátku 
tohoto měsíce. Členka poroty a loňská 
laureátka ocenění, britská architektka 

iráckého původu Zaha Hadidová uvedla, že Jiřičná „znovu-
objevila myšlenku maloobchodu“, když v roce 1988 navrh-
la vlajkovou prodejnu módní značky Joseph. Také vyzdvihla 
její ochotu radit v oboru nejen studentům, ale i svým kole-
gům. Portál architectsjournal.co.uk připomněl, že Jiřičná je 
známá návrhy skleněných a ocelových schodišť.
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Baba a další byty či vily navrhuje v třicátých letech inte-
riéry. Vilovou architekturou se Žák zabývá od roku 1931, 
kdy právě na Babě staví dům Karla Heraina. o rok poz-
ději projektuje dům s interiérem a zahradou pro Huga 
Zaorálka opět na Babě a vilu Miroslava Hajna. V letech 
1934-1935 navrhl jednu z nejskvostnějších vil režiséru 
Martinu Fričovi a poslední vilu navrhl rodině herečky lídy  
Baarové. Z ideových důvodů i z důvodů rozporů se sta-
vebníky se dále věnuje jen nábytkářskému designu a řešení 
problémů krajiny.
 Roku 1936 získal řidičský průkaz, což mu umožnilo ces-
tovat a dokumentovat český venkov jak kresebně, tak foto-
graficky. Z propojení architektury a krajiny vyšel Žák také 
při realizaci památníku zničené obci ležáky, jehož návrh 
začal zpracovávat po druhé světové válce. Po roce 1949 
byly jeho názory terčem ideologické kritiky. Zatímco Žák 
prosazoval citlivé zásahy v souladu s krajinou, komunistic-
ké plány počítaly s masivní industrializací. Tehdejší vládě se 
dále nelíbilo, že Žák (sám člen komunistické strany) rozší-
řil socialistickou ideu rovnosti kromě lidí také na rostliny, 
živočichy a neživé části přírody. Tuto koncepci nazval pan-
naturalistickým socialismem. Žák se tak musel stáhnout 
do pozadí, díky Jaroslavu Fragnerovi ale zůstal učitelem na 
Škole architektury aVU. K projektu památníku v ležákách 
se mohl vrátit v roce 1956 a dokončil jej v roce 1960.
 Své zkušenosti se studiem dopadů chování konzumní 
společnosti na urbanismus vtělil do obsáhlé knihy Obytná 
krajina (1946). Ve zbytku života se Žák věnoval teoretické 
práci, především dokončování a rozvíjení Obytné krajiny, 
pedagogické práci na architektuře a parkovým úpravám 
a drobným městským realizacím. Zemřel 26. května 1973 
v Praze.

Ladislav Žák: vila Miroslava Hajna, Praha, 1932-1933

Ladislav Žák: vila Martina Friče, Praha, 1935, 
archiv Národního technického muzea

vÝstavy

Výstava ke 150. výročí 
založení Umělecké besedy
V Clam-Gallasově paláci probíhá výstava V umění je vol-
nost a je jedním z projektů, které se konají u příležitosti 
150. výročí založení Umělecké besedy. Výstava potrvá do 
19. května 2013, veřejnosti bude přístupná denně mimo 
pondělí od 12:00 do 18:00 hodin. Vstup na výstavu je vol-
ný.
 Umělecká beseda je nejstarším a šíří svého působení 
i nejvýznamnějším uměleckým spolkem v českých zemích. 
V jejích třech odborech – literárním, výtvarném a hudeb-
ním – se roku 1863 sdružily přední osobnosti české kultury. 
V současné době má 245 aktivních členů působících na 
umělecké scéně.

Arcidiecézní muzeum připomíná 
Mozartův pobyt v Olomouci
Pobyt skladatele Wolfganga amadea Mozarta v olomouci 
připomíná svou výstavou arcidiecézní muzeum olomouc. 
Skladatel ve městě pobýval jako jedenáctiletý se svými ro-
diči v roce 1767, kdy ujeli z Vídně před zhoubnými čer-
nými neštovicemi. Pobyt hudebního genia si nyní mohou 
návštěvníci města připomenout v místech, kde se Mozart 

nejen vyléčil ze smrtelné choroby, ale také složil 6. symfo-
nii F dur. Město se výstavou připojuje k projektu Mozart 
Ways, který turisty z celého světa provází městy a místy, 
s nimiž se protnuly životní osudy skladatele a jeho rodi-
ny, řekl mluvčí Muzea umění Petr Bielesz. Návštěvníci 
na výstavě uvidí faksimile několika Mozartových skladeb 
a ukázky z prvního většího Mozartova životopisu. Mozar-
tova rodina v olomouci bydlela přímo v budově dnešního 
arcidiecézního muzea.

Výstava na Pražském hradě 
přiblíží Marilyn Monroe
Expozice nazvaná jednoduše Marilyn zaplní od 30. květ-
na do 20. září reprezentativní prostory Jízdárny Pražské-
ho hradu. Výstava uspořádaná společností armentano ve 
spolupráci se Správou Pražského hradu a Museo Salva-
tore Ferragamo představí módní ikonu a kulturní feno-
mén herečky Marilyn Monroe. Návštěvníci si budou moci 
prohlédnout nejucelenější kolekci kostýmů a bot z filmů 
i z osobního života božské Marilyn, sestavenou ze sbí-
rek soukromých sběratelů z celého světa, a také známé 
i dosud nepublikované fotografie, úryvky z jejích deníků, 
poezie a ukázky z filmů, které jí přinesly věhlas. Výstavu 
doplní díla slavných autorů zobrazující ideál ženské krásy. 
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ra setká s věrnou replikou kultovního ostravského klubu Čer-
ný pavouk, kam Balabán chodíval. Například videosek-
vence ve slepém okně muzea ukazuje výhled z pracovny 
autora na autostrádu a Vítkovické železárny. autorka vý-
stavy Martina Klézlová pojala expozici značně jitřivě, nad 
Balabánovými citáty nutí všímavého návštěvníka k zamyš-
lení. obrazy zapůjčil Balabánův přítel malíř Pavel Šmíd, 
v atriu vystavují dvě desítky výtvarníků, o nichž Jan Balabán 
psával recenze. Každé úterý pak muzejní Černý pavouk 
ožívá literárním večerem. Blízcí přátelé spisovatele měli 
pochybnosti, zda expozice není příliš unáhlená, výsledek 
je prý ale nadchl i dojal.

Jan Balabán na obraze Pavla Reisenauera

V soutěži o nejkrásnější knihu roku 
bojovalo 270 titulů
Nejvíce ocenění ve 48. ročníku soutěže Nejkrásnější české 
knihy roku 2012 získala opět nakladatelství Baobab a ar-
bor vitae. Bojoval o ně rekordní počet 270 titulů z produk-
ce 125 vydavatelů. Výsledky v šesti kategoriích vyhlásila 
porota v Památníku národního písemnictví v Praze. Z krás-
né literatury zvítězila autorská kniha Tomáše Roubala 
Black Book (Galerie Ferdinanda Baumanna), v kategorii 
literatura pro děti a mládež knížka Evy Macekové 12 hodin 
s Oskarem (Baobab). Mezi učebnicemi a tištěnými didak-
tickými pomůckami Rostlinopis Jiřího Dvořáka (Baobab) 
a z knih o výtvarném umění, obrazových a fotografických 
publikací kniha Jana Matouška, Vladimira 518 a Markéty 
Vinglerové Město = médium (Bigg Boss).

Knihou roku 2013 je román 
Jiřího Hájíčka Rybí krev
Knihou roku 2013 je román Jiřího Hájíčka Rybí krev, který 
vydalo nakladatelství Host. Hájíčkova kniha získala hlavní 
cenu v soutěži Magnesia litera. Na Nové scéně další ceny 
v soutěži dostali autoři, překladatelé či nakladatelé, kteří 
zvítězili v některé z osmi kategorií. Hájíček se v románu 

Zastoupeni budou například antonio Canova, Yves Klein 
a andy Warhol. Výstava Marilyn je dílem kurátorů italské-
ho muzea Salvatore Ferragamo. Vznikla loni jako originální 
pocta americké krásce při příležitosti 50. výročí její před-
časné smrti.

V libereckém muzeu vystaví tisíc šperků
Netradičně pojatou výstavu o špercích chystá Severočes-
ké muzeum v liberci. Vybralo klenoty vytvořené v dávné 
minulosti a současnosti, které si jsou něčím podobné. Na 
výstavě nazvané Pravěký a současný šperk bude asi tisíc 
exponátů. Uvedla to jedna z kurátorek výstavy Kateřina 
Nora Nováková. Na výstavě budou vedle sebe položené 
starý a nový klenot, které spojuje způsob nošení, použitý 
materiál, tvar nebo myšlenka. Podobné srovnávací výstavy 
podle Novákové nejsou časté. V liberci si z archeologic-
kých sbírek v severních Čechách zapůjčili několik stovek 
kusů a k nim vybírali už hotové šperky vytvořené reno-
movanými umělci i studenty uměleckoprůmyslových škol 
nebo zapůjčené ze sbírek muzeí. V liberci bude výstava 
Pravěký a současný šperk do 26. května. Jiné klenoty na 
toto téma poté vystaví i muzeum v Žatci.

Jan Balabán v muzeu
Slezské zemské muzeum v opavě připravilo netradiční vý-
stavu. Historické sály muzea představují až do konce srpna 
expozici o Janu Balabánovi. Spisovatel Jan Balabán, autor 
povídek o mezních životních situací, se pouhé tři roky po 
smrti již „dočkal“ své expozice. Návštěvník se tu například 

literatura

Rybí krev vrací k tématu venkovské prózy a prostředí již-
ních Čech, tentokrát do doby přelomu osmdesátých a de-
vadesátých let, která přinesla velké společenské změny. 
Cenu za prózu dostala Zuzana Brabcová za román Stropy 
(Druhé město), který se odehrává v psychiatrické léčeb-
ně. literu za poezii dostal Jakub Řehák za svou druhou 
sbírku Past na Brigitu (vydalo fra). V kategorii knih pro 
děti a mládež si cenu odnesl Pavel Čech za knížku Velké 
dobrodružství Pepíka Střechy (Petrkov). Za literaturu 
faktu cenu dostal životopis Zdeňka Nejedlého od Jiřího 
Křesťana (Paseka). literu za nakladatelský čin dostal ivan 
Wernisch za svou publikaci Živ jsem byl! (Druhé měs-
to), ocenění za překlad si odnesla Věra Koubová, která 
přeložila knihu Richarda Pietrasse Z lemu snu (Revolver 
Revue).

Vladimír Körner uvedl Festival spisovatelů
Vystoupením českého spisovatele a scenáristy Vladimí-
ra Körnera v Městské knihovně začal Festival spisovate-
lů Praha. Po debatě, kterou s ním vedl literární historik 
lubomír Machala, se promítal film Zánik samoty Berhof 
z roku 1983. Vznikl podle Körnerovy předlohy a vypráví 
o složitých vztazích českých a německých obyvatel v po-
hraničí v době hned po druhé světové válce. První den 
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festivalu pokračoval galavečerem na Nové scéně, kde 
vystoupil také nositel Nobelovy ceny, turecký spisovatel 
orhan Pamuk. Festival s mottem Zrození národů trval 
kvůli snížené podpoře z veřejných zdrojů letos jen tři dny. 
o fenoménu vzniku národů diskutoval například alžír-
ský prozaik Mohammed Moulessehoul píšící pod pseu-
donymem Yasmina Khadra, jehož díla byla přeložena 
ve 43 zemích. Českému čtenáři je znám díky překladům 
románů Černá vdova a Kábulské vlaštovky. Snahou po-
řadatelů festivalu je umožnit těsný kontakt spisovatelů a pu-
blika prostřednictvím scénických diskusí, autorských čtení  
a autogramiád.

Ivan Binar: Jen šmouha po nebi
loňský nositel Ceny Jaroslava Seiferta, disident, novinář 
a přední český spisovatel ivan Binar vydal ve svých sedm-
desáti letech nový román. V knize nazvané Jen šmouha 
po nebi, kterou vydalo nakladatelství Torst, Binar v prou-
du snů, záznamů současnosti a vzpomínek představuje in-
timní příběh, který se dotýká poválečných českých dějin 
a sahá až po současnost. Přečtěte si ukázku:

Ivan Binar: Jen šmouha po nebi
Praha: Torst, 2013
 Říkám jí Mňau, tak se představila; vztyčila ocas a začala 
se mi otírat o nohu, žlutozelené oči upřené k mé zjihlosti. 
Nezapochybovala, že jí z toho něco kápne. Poprvé to byl 
od úst odtržený kus trvanlivého salámu, pak už pravidelně 
třikrát denně kočičí strava ze supermarketu, čas od času 
syrová lahůdka, nejčastěji drůbeží jatýrka.
 Přichází se soumrakem a nasycena usedá na opěradlo 
medově a zeleně pruhovaného křesla, jemuž vytváří zrzavý 
límec, a pouští se do přástek. Přede kočičí pasti a chytá do 
nich noc rozhlížející se kradmě pokojem.
 Tlapky ochable svěsí jak čtyři nicotnosti, a kdo nic neví 
o kočkách, toho by oklamala.
 Kočka se nekupuje, bylo by to otrokářství. Buď nalez-
neme zablešené ubožátko podstrčené pod vraty, nebo si 
nás kočka sama vyhledá. Jiný způsob je majetnický a nedů-
stojný, vztah, který takto vznikne, je nerovný. a to si žádná 
kočka nezaslouží. ledaže bychom ji vykoupili z otroctví... 
S kočkou nelze nakládat libovolně, poroučet jí, peskovat 
a učit kouskům. S kočkou je třeba rozmlouvat jako s příte-
lem. Přišla a zůstává z vlastního rozhodnutí. Poctila mne 
svou přízní.
 „Kdepak ses tu vzala?“
 „Mňau,“ odpoví.
 Do Spáleného jsem se vrátil, jako by mi nic jiného ne-
zbývalo. Bylo to jako nutkání loupat si strup na téměř vyho-
jené ráně. Vracet jsem se nemusel, mohl jsem zůstat tam, 
kde jsem byl. Dařilo se mi dobře, nikdo mě odtamtud nevy-
háněl. ale já jsem se chtěl vrátit zrovna do Spáleného. Teď 
sem vstupuji důstojně; dobrovolně, na základě vlastního 
rozhodnutí. Třeba zrovna tady je můj domov?
 Počkal jsem si, až bylo po všem: girlandy strhány, kon-
fety smeteny, hilzny z rachejtlí spolu se střepy lahví v po-
pelnicích, zvratky vytřeny a vylity se špinavou vodou do 
výlevky. Hudební nástroje ve futrálech, třeštící hlavy zchla-
zeny, psi v boudách zalezlí, kočky na lovu. Za Němců se 
to jmenovalo Brennstadt. a tak jsme tomu začali říkat  
Spálené.

 Už léta nepiju. Žádný doktor mi nic nenařídil ani nedo-
poručil, žádné drama se neodehrálo, sám jsem se rozhodl, 
po zralé úvaze. Deset let ani kapku a nic mi nechybí. De-
set let jsem se nepozvracel, deset let mě nezabolela hlava 
a mé svědomí je čisté, žádné výčitky, žádná – s prominu-
tím – kocovina... Nepij, Mňau, je to hnusné!
 Na stará kolena jsem se vrátil do Spáleného. Jako vlaš-
tovka do loňského hnízda, jenže po mnoha letech v teplých 
krajích... Jako bych bezděčně spolkl návnadu a kdosi cosi 
si mě přitahuje, navíjí navijákem a já se řítím tam, odkud 
jsem utekl. Jsem tu zas. Není to snaha uzavřít kruh a spojit 
konec s počátkem? Co když toužím po staré bolesti... Tře-
ba jsem had, který se požírá od ocasu.
 Město bylo plné lidí, všichni někam spěchali. ale ne-
spěchali tam spolu, nýbrž každý si za svým spěchal sám. 
Vzájemně se míjeli podle toho, jak se jejich směry křižo-
valy, vrhali na sebe kradmé, nevraživé pohledy. Měli na 
sobě plesnivé jeansové oblečky vyšlé z módy a igelitové 
tašky čímsi naplněné. Na náměstí stála ještě žulová socha 
domobranného gardisty Neprojdou!, tvářila se stejně od-
hodlaně jako za mlada; místo tramvají vozily pracující do 
řetězárny trolejbusy, v divadle dávali Prodanou nevěstu 
s ukrajinským pěvcem v roli Kecala.
 Několik původních domů je strženo, co postavili v mé 
nepřítomnosti z betonových prefabrikátů, se drolí, zbo-
řeniště zarůstají kopřivami, lebedou a pelyňkem černo-
býlem. – Ze světa jsem si přivezl trakař peněz a postavil 
z nich dům za městem, v dostatečné vzdálenosti od ostat-
ních domů. Přece se nevrátím na náměstí ke Švarné šen-
kýřce do těsného pokojíku s litinovými kamínky. Taky jsem 
si přivezl keramického trpaslíka v nadživotní velikosti; má 
hnědé kalhoty, žlutou jupku, zelenou zástěru a na hlavě 
červenou trpaslickou čapku. Kolem krku jsem mu omotal 
červenou stužku. Takové si děvčata vázala do vlasů. Mož-
ná to ještě dělají... Nejvíc sluší černovláskám. Volám na 
něj Vezekmíne, ale ve skutečnosti se jmenuje antonín –  
po mně.
 Můj dům vězí ve volné krajině. V krajině zvlněné jako 
moře: mírné kopečky a mělké dolíky, smíšené lesy a pole 
plná kamení, lidí málo. Snad kvůli té krajině jsem se vrátil. 
Kvůli čemu se vracejí vlaštovky?

Zemřel básník Antonín Brousek
V jednasedmdesáti letech zemřel v Jindřichově Hradci bás-
ník, překladatel a filmový kritiky antonín Brousek. Spisova-
tel, jenž strávil část svého života v emigraci, obdržel v roce 
1995 literární Cenu Jaroslava Seiferta. o Brouskově úmrtí 
informoval publicista Karel Hvížďala. „Patřil spolu s iva-
nem Wernischem a Petrem Kabešem k takovým nejsilněj-
ším představitelům naší generace,“ řekl Hvížďala. Podle něj 
šlo o básníka s mimořádným talentem a citem pro češtinu. 
„Stejně tak skvěle později ovládal němčinu a ruštinu,“ řekl 
Hvížďala. Brousek je autorem několika básnických sbírek. 
Mezi nejslavnější patří Vteřinové smrti, za níž obdržel Cenu 
Jaroslava Seiferta. V roce 1963 na sebe upozornil prvo-
tinou Spodní vody. Brousek po roce 1968 emigroval do 
Německa, spolupracoval s nakladatelstvím ’68 Publishers 
Josefa Škvoreckého, přednášel na univerzitě v Hamburku. 
Po roce 2003 se trvale vrátil do České republiky. Nejprve 
žil v Praze a poslední léta strávil s manželkou v Třeboni na 
Jindřichohradecku.



16

ku
ltu

ra

Vladimír Pucholt dotáčí v Praze 
dokument a připravuje film
Herecká hvězda českého filmu a divadla šedesátých let Vla-
dimír Pucholt, kterého diváci znají například z filmů Starci 
na chmelu, Lásky jedné plavovlásky a Černý Petr, dokon-
čuje v Praze s Pavlem landovským dokument Hodinový 
hoteliér. Pucholt se zároveň objeví v komedii režiséra Jo-
sefa abrháma ml. a Mikiho Kirschnera V klidu a naplno, 
která se začne natáčet v létě.

Přehlídka filmů v Lucerně byla zakončena 
prezentací knihy o Miloši Havlovi
Koncem dubna proběhla v pražském kině lucerna projek-
ce slavných českých filmů z období první republiky a pro-
tektorátu, u jejichž vzniku stál Miloš Havel, strýc prezidenta 
Václava Havla a zakladatel českého filmového průmyslu. 
Miloš Havel patřil k nejvýznamnějším fenoménům české 
filmové historie první poloviny 20. století. V roce 1952 emi-
groval, zemřel v roce 1968 v Mnichově.
 Společnosti a-B a lucernafilm od roku 1920 vyprodu-
kovaly přes stovku filmů. Diváci měli možnost zhlédnout 
komedii Martina Friče Svět patří nám z roku 1937, o rok 
mladší snímek Jiřího Weisse Továrna na iluze, Fričův Kris-
tián s oldřichem Novým, krátký film Jana libory Válka 
o zdraví, také film nejpozoruhodnějšího českého režiséra 
meziválečné éry Gustava Machatého z roku 1931 Ze sobo-
ty na neděli.
 akce nazvaná podle dobového sloganu „To je lucer-
nafilm!“ vyvrcholila prezentací knihy Krystyny Wana-
towiczové nazvané Miloš Havel – český filmový magnát. 
Wanatowiczová vyšla z nepublikovaných informací z ar-
chivu Havlových, německého Bundesarchivu, dokumen-
tů StB a vzpomínek pamětníků. Doplnila ji unikátními 
fotografiemi a úryvky z návštěvních knih jeho barrandov-
ské vily. „Když se řekne Miloš Havel, vrací se jedna otáz-
ka – jeho údajná kolaborace. Po válce byl obviňován, že 
v paláci lucerna pronajal kanceláře gestapu. ale bylo to 
jinak – kanceláře byly ve vedlejším objektu, který mu ne-
patřil. a přitom si dodnes tato dezinformace žije vlastním 
životem. Knížka vznikla i proto, aby se některé z nich uved-
ly na pravou míru,“ řekla Wanatowiczová.

Dokumentarista Vondráček dostane 
cenu sudetských Němců
Sudetoněmecké krajanské sdružení udělí svou cenu za 
lidská práva českému dokumentaristovi Davidu Vondráč-
kovi. Sdružení to oznámilo v programu 64. sudetoněmec-
kého srazu v augsburgu, na němž má devětačtyřicetiletý 
filmař 18. května ocenění převzít. Vondráček natočil ně-
kolik snímků věnujících se tematice poválečného vysídlení 
německé menšiny z tehdejšího Československa. Za doku-
ment Zabíjení po česku, líčící masakry na Němcích v Čes-
koslovensku po skončení druhé světové války, získal v roce 
2010 Cenu Franze Werfela udělovanou jinou německou 
vysídleneckou organizací. Vondráček přiznal, že kvůli citli-
vosti tohoto tématu v Česku dlouho zvažoval, zda má cenu 
od nadace Centrum proti vyháněním přijmout. Nakonec 
se tak prý rozhodl i s ohledem na předchozí nositele, mezi 
které patřili laureátka Nobelovy ceny za literaturu Herta 
Müllerová nebo význačný maďarský spisovatel György 
Konrad. Sudetoněmeckou cenu za lidská práva dostala 
v minulosti například vdova po válečném zachránci židů 
oskaru Schindlerovi Emilie.

V Olomouci proběhla přehlídka 
dokumentárních filmů Academia film
Univerzitní olomouc patřila přehlídce dokumentárních 
filmů, 48. ročníku mezinárodního festivalu populárně-vě-
deckých filmů academia film olomouc. letošním hlavním 
cílem bylo prokázat nenahraditelnost obávané matematiky 
a pevně stanovit hranici mezi seriózní vědou a pseudově-
dou. Jedním z hostů přehlídky byl předseda americké aso-
ciace matematiků Paul Zorn i nejcitovanější český vědec 
Pavel Hobza. Na festivalu se promítalo celkem 103 filmů, 
75 ve světové soutěži a 28 v české.

Můj pes Killer získal v Budapešti 
Zvláštní cenu poroty
Po významných oceněních, která si česko-slovenský film 
režisérky Miry Fornayové Můj pes Killer odvezl z festivalů 
v Rotterdamu a Vilniusu, připsalo si drama ze současnos-
ti další mezinárodní úspěch. Na 20. ročníku MFF Titanic 

Egon Hostovský (23. 4. 1908, Hronov – 7. 5. 1973, Mont-
clair, USa)
autor psychologických a existenciálně laděných próz. 
Pocházel z rodiny židovského obchodníka, spolumajite-
le textilní továrny. Krátce studoval na FF UK v Praze a FF 
ve Vídni. Potom pracoval pro různá nakladatelství, v roce 
1937 vstoupil do služeb ministerstva zahraničních věcí. 
okupace Československa v březnu 1939 jej zastihla na 
přednáškovém turné v Belgii, odkud se již nevrátil. Poz-
ději v USa pracoval jako úředník na čs. konzulátu v New 

KinematoGrafie

vZpomínKa

Yorku a po návratu do Československa (1946) znovu při-
jal zaměstnání na ministerstvu zahraničních věcí. V roce 
1949 rezignoval na svou funkci a od roku 1950 žil s ma-
lou přestávkou v šedesátých letech v USa. Romány, kte-
ré Hostovský napsal a vydal za války (Sedmkrát v hlavní 
úloze, Úkryt), přestavovaly jednu z prvních beletrických 
reflexí nacismu v rámci světové literatury. Vzpomínková 
kniha Literární dobrodružství českého spisovatele v cizi-
ně (Toronto 1966, Praha 1995) bilancuje autorovu tvůrčí 
cestu.
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v Budapešti získalo Zvláštní cenu poroty. Porota podle 
mluvčí projektu Heleny Hejčové ocenila, že jde o „dílo 
s důsledně promyšleným filmovým jazykem, sugestivní 
atmosférou, přesným a citlivým herectvím, s režií, která 
se nebojí riskovat a s odvážným, do detailů promyšleným 
scénářem“.
 Film bratislavské rodačky a absolventky FaMU, sloven-
ské režisérky a scenáristky Miry Fornayové je nesnadnou 
podívanou – svým tématem rasismu a těžkých sociálních 
podmínek i nepřístupnou uměleckou formou. Dobrá polo-
vina ani ne hodinu a půl dlouhé stopáže spočívá v dlouhých 
záběrech zobrazující hlavní postavu filmu, osmnáctiletého 
Marka, jak někam jde, nebo jede. Můj pes Killer je silný 
film: díky důslednému užívání autentických neherců, kteří 
v onom regionu žijí, díky nepřikrášlování prostředí, díky vy-
obrazení tamní složité sociální situace bez polopatického 
vysvětlování, píše v recenzi Týden Vojtěch Ryndal.

Film Můj pes Killer

Karlovarský festival ocení 
amerického filmaře Olivera Stonea
Mezinárodní filmový festival Karlovy Vary ocení Křišťálo-
vým glóbem za mimořádný umělecký přínos světové ki-
nematografii amerického scenáristu, režiséra, producenta 
a trojnásobného držitele oscara olivera Stonea. Další toto 
prestižní ocenění v Karlových Varech převezme kostýmní 
výtvarník Theodor Pištěk. Na tiskové konferenci v Praze to 
oznámil prezident přehlídky Jiří Bartoška. 48. ročník fes-
tivalu se uskuteční od 28. června do 6. července. V čele 
hlavní mezinárodní poroty bude polská scenáristka, reži-
sérka a absolventka pražské FaMU agnieszka Hollando-
vá. Tvorbu olivera Stonea připomene festival řadou jeho 
snímků. Podle uměleckého ředitele Karla ocha mezi nimi 
bude i historický velkofilm Alexander Veliký z roku 2004 
v nové autorské podobě, která bude mít v Karlových Va-
rech evropskou premiéru.

V Praze byla odstartována retrospektivní 
přehlídka ceny Pavla Kouteckého
Filmy, které zabodovaly v soutěži o cenu Pavla Koutecké-
ho, představí retrospektivní přehlídka, která byla zahájena 
23. dubna večer v pražském langhansu – Centru Člověka 
v tísni. Přehlídka zahájí dokumentem Jana Šikla Nízký let. 
Toto prestižní dokumentaristické ocenění Šikl obdržel jako 
první. Každé úterý až do 28. května zde bude veřejnos-
ti postupně představeno všech šest snímků, které dosud 

Kouteckého cenu obdržely. Po projekci bude následovat 
debata s tvůrci.

Jubilejní ročník Febiofestu 
skončil předáním cen Kristián
Předáním cen Kristián za mimořádný přínos světové kine-
matografii skončil v multikině Cinestar anděl 20. ročník 
Mezinárodního filmového festivalu Praha – Febiofest. Kris-
tiána převzali herečka Geraldine Chaplinová a producent 
a stvořitel filmových Beatles Richard lester. „Všichni se mě 
ptali, jestli jsem už byla v Praze, v tom nádherném městě. 
Teď jim konečně mohu říci, že ano,“ uvedla Chaplinová, 
která si zahrála ve 128 filmech. Vzpomínala na dávný záži-
tek z roku 1968, kdy vyšla československá známka s jejím 
otcem Charliem Chaplinem.
 Grand Prix soutěže Nová Evropa obdržel britský sní-
mek o nelehkém dospívání Rozbitý svět (Broken) režiséra 
Rufuse Norrise. Tento jeho celovečerní debut se už stal 
nejlepším britským nezávislým filmem roku 2012 (BiFa). 
Herec Rory Kinnear dostal cenu BiFa za nejlepší výkon ve 
vedlejší roli. Jubilejní Febiofest začal 14. března a divákům 
nabídl na 190 filmů z 57 zemí. Pokračovat bude ve všech 
krajských městech. Výběr ze snímků se představí i na Slo-
vensku.

V Českém Těšíně začal festival Kino na hranici
V Českém Těšíně a polském Těšíně (Cieszyn) začal filmový 
festival Kino na hranici. Připraveno je 120 filmů z Polska, 
ČR, Slovenska a Maďarska. Mezi řadou filmových titulů se 
objeví snímky tematicky spojené s řekou. Festival po loň-
ské premiéře pokračuje v programovém cyklu nazvaném 
Hranice a zdi světa, soustřeďuje se na konflikt mezi izrae-
lem a Palestinou a do programu se vešla i retrospektiva 
slavného polského herce Jerzyho Stuhra, který se proslavil 
především rolí ve filmu Sexmise a který na festival přije-
de. Promítat se budou jeho snímky Předtanečník režiséra 
Felikse Falka a Seznam cizoložnic, který už režíroval sám.

Film Dědictví II
Režisér Robert Sedláček 
začne 29. května podle scé-
náře Bolka Polívky natáčet 
film Dědictví II. Diváci se tak 
dočkají pokračování kultov-
ní komedie Dědictví aneb 
Kurvahošigutntag z roku 
1992. Na plátno se vrátí 
dobře známé postavy, kte-
ré v čase prošly zajímavým 
vývojem. Doznaly větších 

či menších charakterových změn. a samozřejmě do děje 
vstoupí také postavy nové. Vedle Bolka Polívky v roli Bo-
huše se objeví arnošt Goldflam, Karel Heřmánek, ivana 
Chýlková, Dagmar Veškrnová-Havlová, Břetislav Rychlík, 
Karel Roden, Marian Roden a další známí herci, chybět 
nebude ani Karel Gott. Natáčet se bude na přelomu květ-
na a června, v červenci a začátkem srpna v lokacích v okolí 
Prahy a Brna. Premiéra se předpokládá v únoru příštího  
roku.

Bolek Polívka



18

ku
ltu

ra

Den po Mnichovu
Zpěvák Daniel landa si zahraje plukovníka Emanuela Mo-
ravce, smutnou postavu českých dějin, která se stala sym-
bolem zrady a kolaborace s nacisty. Moravce landa ztvární 
ve filmu Den po Mnichovu, jejž pro Českou televizi natáčí 
režisér Robert Sedláček.
 Na obsazení Daniela landy do role Moravce je pikantní 
zejména landovo dřívější koketování s extrémní pravicí. 
V roce 1988 landa společně s hercem Davidem Matáskem 
založil kapelu orlík, která se stala ikonou českého hnutí 
skinheads.
 Vedle Daniela landy se ve filmu v roli Edvarda Beneše 
objeví Martin Finger z Divadla Komedie. „To je velmi jem-
ný, introvertní typ člověka. Protože Daniel landa je naopak 
impulzivní, s kontrastem těchto dvou rozdílných osobností 
bude film pracovat,“ vysvětlil Sedláček.
 Den po Mnichovu je součástí osmidílného cyklu České 
století, který je jedním z nových projektů České televize. 
Série hraných filmových rekonstrukcí bude sledovat zná-
mé historické osobnosti v osudových momentech dějin. 
Kromě Mnichova v něm autoři Robert Sedláček a Pavel 
Kosatík divákům přiblíží například vznik republiky v roce 
1918, moskevská jednání našich politiků v roce 1968 či 
Havlovo váhání, zda přijmout prezidentskou kandidaturu 
po listopadu 1989.
 Emanuel Moravec (17. 4. 1893, Praha – 5. 5. 1945, 
Pra ha, pseudonym Stanislav Yester) byl český politik, le-
gio nář, voják z povolání, teoretik válečnictví, publicista 
a ministr školství a lidové osvěty protektorátní vlády. Mo-
ravec je jednou z nejkontroverznějších osobností českých 
dějin. Zprvu horlivý vlastenec, legionář a obdivovatel pre-
zidenta Beneše patřil k nejrozhodnějším odpůrcům česko-
slovenské kapitulace po Mnichovu 1938.
 od roku 1928 píše do Přítomnosti, kterou vydával Fer-
dinand Peroutka, a v roce 1932 naváže spolupráci s Li-
dovými novinami. Za článek k dvacátému výročí bitvy 
u Zborova dokonce získal Baťovu cenu za nejlepší novi-
nářský článek. inspirován prezidentem Masarykem napsal 
knihu Obrana státu, ve které již tehdy tvrdil, že největ-
ším nepřítelem ČSR je nacistické Německo. Obrana stá-
tu vychází v roce 1934 a vzbudí rozpaky i odpor, jelikož 
Moravec se v díle přiklání k autoritativní demokracii a myš-
lenkově souzní s principy italského fašismu.
 Ve třicátých letech Emanuel Moravec otevřeně pod-
poroval politiku tzv. hradní skupiny, do níž patřili demo-
kraticky orientovaní politici kolem Masaryka a Beneše. Na 
pohřbu T. G. Masaryka (1937), kterého celý život uzná-
val jako velkou autoritu, vedl Prahou vojenský průvod 
a stál u jeho rakve čestnou stráž. V době Mnichovské krize 
v roce 1938 patřil Emanuel Moravec k nejrozhodnějším 
odpůrcům československé kapitulace a přistoupení na 
mnichovský diktát. Na svých přednáškách a ve svých člán-
cích vyzýval k ozbrojenému odporu proti Německu. Pro 
Moravce bylo podepsání Mnichovské dohody obrovským 
zklamáním.
 Po zřízení Protektorátu Čechy a Morava uvažuje Mo-
ravec o emigraci do Kostariky, bojí se, že bude zatčen 

a popraven za své články proti nacistům. Nacisté mu však 
nakonec nabízejí spolupráci a po okružní poznávací cestě 
po Německu se Moravec vrací nadšen a přesvědčen. Stává 
se z něj aktivní a nadšený propagátor nacistické ideologie. 
Emanuel Moravec působil také na svou rodinu. Jeho syn 
igor vstoupil do SS, mladší syn do Hitlerjugend a jeho třetí 
žena Jolana se stala konfidentkou gestapa. Jako příznivec 
Heydricha se v roce 1942 stal členem protektorátní vlády 
ve funkci ministra školství a lidové osvěty.
 5. května 1945 vypuklo Pražské povstání. Moravec na-
sedá před Kolowratským palácem, kde má sídlo jeho mi-
nisterstvo, do policejního kamionu a odjíždí na schůzku 
s K. H. Frankem. Na Malostranském náměstí se ale němec-
ká auta dostávají do palby povstalců, a tak se kolona vydá 
na Pražský hrad přes Klárov. auto, v němž sedí Moravec, 
má během cesty poruchu, a tak řidič vystoupí a pustí se do 
opravy. V tom okamžiku Moravec vytáhne z kapsy revolver 
a v kabině auta se zastřelí. Moravcův nejmladší syn zahynul 
během války při bombardování, nejstarší syn byl po válce 
popraven kvůli své účasti v jednotkách SS.

Marek Daniel jako bývalý prezident Václav Havel

Ministr školství a lidové osvěty Emanuel Moravec na 
proněmecké manifestaci v Brně, červen 1942

televiZe
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Lubomír Lipský slaví devadesátiny 
na jevišti Divadla ABC
Herecká legenda lubomír lipský slavil své velké životní 
jubileum přímo na jevišti Divadla aBC, kde stále hraje 
v úspěšné komedii Pan Kaplan má třídu rád. Městská di-
vadla pražská, kde oblíbený herec působí už třiašedesát 
let, mu k 90. narozeninám přichystala benefiční představe-
ní i retrospektivní výstavu ve foyeru této scény. Připomíná 
spoustu z celkem 116 rolí, které tu lipský nastudoval. Vý-
znamná je i jeho umělecká činnost v jiných divadlech, která 
čítá dalších osm desítek titulů. „Na divadle to bylo určitě 
přes dvě stě rolí, ve filmu více než stovka a v televizi – to si 
vůbec neodvážím spočítat,“ komentoval svou uměleckou 
kariéru lipský.

Festival Slovenské divadlo v Praze 
oslaví své osmnáctiny
oceněné tituly a novinky současné slovenské divadelní 
scény se představí od 2. května do 3. června v pražském 
Divadle Bez zábradlí Karla a Hany Heřmánkových na letoš-
ní přehlídce Slovenské divadlo v Praze. Program 18. roční-
ku nabídne šest inscenací s hereckými hvězdami, jako jsou 
Milan lasica, Szidi Tobias, Milan ondrík, Miroslav Noga 
či Marián labuda mladší. Festival slavnostně zahájí tragi-
komedie Polooblačno v podání Radošinského naivného 
divadla. V režii Juraje Nvoty má hra českou premiéru.

V Baráčnické rychtě bude další 
politická satira Kabaret Bestie
Politické kauzy poslední doby i společenské skeče a pís-
ně představí čtvrté vydání politické satiry Kabaret Bestie 
s podtitulem Věznické blues. Kabaret Bestie se bude hrát 
ve stylovém malostranském divadelním sále, který se na-
chází nedaleko Parlamentu a vládních budov. Podle auto-
rů zde mohou diváci zažít pocit „nekontrolované svobody, 
kde si skupina herců a muzikantů dělá z politiky nezříze-
nou legraci“. autorský tým v čele s Karlem Steigerwaldem 
věří, že kabaret přiláká diváky stejně jako před dvěma lety 
scénické čtení Kabaret Blonďatá bestie inspirovaný skan-
dálem kolem parlamentní strany Věci veřejné a odposlechy 
okolo poslankyně Kristýny Kočí. Diváci se v novém vydání 
kabaretu opět setkají s herci ondřejem Pavelkou, luká-
šem Příkazkým, Janem Vlasem, nově s Janou Strykovou  
a dalšími.

Ceny Thálie získali Hlaváčová, 
Knížková, Fiala, Krofta i Krajčo
Richard Krajčo získal Cenu Thálie za roli Dennyho ve hře 
Deštivé dny, kterou uvádí v režii Janusze Klimszy pražské 
Divadlo Ungelt. V ženské kategorii si hlavní cenu odnesla 
Gabriela Míčová za roli Romi v inscenaci Pražského ko-
morního divadla Odpad, město, smrt. Za stejnou roli si 
odnesla také Cenu Divadelních novin i Českého lva za její 
ztvárnění ve snímku, který podle inscenace natočil Jan 

Hřebejk. Za celoživotní mistrovství byly cenami Thálie od-
měněny herečka Jana Hlaváčová, operní pěvkyně Helena 
Tattermuschová a baletka Jiřina Knížková. Za celoživotní 
loutkářské mistrovství získal Thálii Josef Krofta, v operetně-
muzikálovém oboru byl oceněn nestárnoucí limonádový 
Joe Karel Fiala. Zvláštní cenu udělilo kolegium dirigentu 
arnoštu Moulíkovi, cena Thálie pro činoherce do 33 let 
patří Matouši Rumlovi z mladoboleslavského divadla. V ka-
tegorii balet, pantomima a jiný tanečně-dramatický žánr 
dostala cenu lucie Skálová za roli samurajky Sakury v in-
scenaci Poslední samuraj, kterou uvedlo Národní divadlo 
moravskoslezské, a Robert Skujenieks za roli muzikanta 
Jima Morrisona v inscenaci s názvem The Beatles – The 
Doors. Nastudoval ji v Severočeském divadle opery a bale-
tu v Ústí nad labem. Kategorie muzikál, opereta nebo jiný 
hudebně-dramatický žánr má mezi ženami vítězku v Haně 
Holišové za titulní roli v muzikálu Papežka, kde ztvárnila 
dívku, která díky pozoruhodným okolnostem měla v polo-
vině 9. století usednout na papežský stolec. Muzikál hraje 
Městské divadlo Brno. Ve stejné kategorii bodoval Jan Kříž 
s rolí Dannyho ze slavné Pomády, kterou hraje pražské 
Divadlo Kalich.

Spejbl s Hurvínkem si přišli 
pro zvláštní Cenu Thálie
Pro zvláštní Cenu Thálie za celoživotní mistrovství v obo-
ru loutkového divadla si k překvapení diváků přišli Spej-
bl s Hurvínkem a stali se tak „nejstaršími“ laureáty těchto 
cen. Divadlo v roce 1930 bylo vůbec prvním profesionál-
ním loutkovým divadlem na domácí scéně, působí v Pra-
ze od roku 1945. V režii svých mluvčích Heleny Štáchové 
a Martina Kláska hostovali v jedenatřiceti zemích čtyř kon-
tinentů, kde promluvili dvaadvaceti jazyky. Tak jako ostatní 
laureáti ocenění za celoživotní mistrovství, i slavné loutky 
sklidily potlesk publika vestoje. Spejbl a Hurvínek dostali 
speciální zmenšené verze skleněných plastik Thálie. Podě-
kovali všem členům divadla, věrným divákům, ale také Jo-
sefu Skupovi, který je kdysi přivedl na svět.

Hašler v Divadle na Vinohradech vybízí: 
Pojďme se zamyslet nad kýčem
Již šestnáctou hru napsal pro Divadlo Na Vinohradech 
dramatik Pavel Kohout. Hru o Karlu Hašlerovi zrežíroval 
Tomáš Töpfer tak, aby „potěšila a pobavila písněmi a pře-
kvapila dramatickým životním příběhem jejich autora“. in-
scenace chce mluvit o vztahu umění a kýče, což se jí ale 
ne vždy daří.
 V nové hře Pavla Kohouta se její titulní hrdina Karel 
Hašler dopustí krajně nedůvtipné slovní hříčky. Majiteli to-
várny na cukrovinky, který přichází s nabídkou pojmenovat 
nové anýzové dropsy po slavném písničkáři, odvětí: „Dro-
psy? To je snad pro psy!“
 Pavel Kohout samozřejmě není autorem, který by se 
v takových nejapnostech vyžíval, a tak ve scénické po-
známce vzápětí připisuje: „Směje se tomu sám.“ Jenom-
že spolu s Hašlerem se tomu ochotně zasmála i značná 

divadlo
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ra část premiérového publika v pražském Divadle na Vino-
hradech – a právě někde tady, v bezelstně vstřícných di-
váckých reakcích, se skrývá jeden z největších paradoxů 
vinohradské novinky.
 Všechno, co by v inscenaci nazvané Hašler... mělo 
vypadat nepatřičně, kýčovitě či hloupě, nakonec diváci 
režisérovi Tomáši Töpferovi s naprostou samozřejmostí 
ochotně přijmou.
 Sto pět procent alibi
Kohoutův Hašler... je hra o dvou patrech. V tom prvním 
je to banální životopisné pásmo, které o Karlu Hašlerovi 
neřekne o moc víc než stručné kalendárium v programové 
brožurce. Připomene „best of“ jeho nejslavnějších písniček 
a zarámuje je do známého principu „divadla na divadle“ – 
divadelní zkoušky, kterou řídí režisér Töpfer v podání re-
žiséra Töpfera a v níž se vyskytují snad všechny myslitelné 
banality zákulisní komedie.
 V tom druhém patře je to bytostně ironická intelektuál-
ní hříčka na podkladě životopisně-písničkového pásma, 
která nabízí k přemýšlení především téma vztahu vysokého 
a nízkého umění i zákrutů českých dějin dvacátého století.
 Tuhle ironii ovšem Kohout obratně využívá také jako 
alibi, díky němuž je takřka nemožné hře a její inscenaci 
cokoliv vytknout.
 Petr Rychlý dlouho hraje Hašlera jako nedůvtipného 
zastydlého puberťáka, který ke své hrdinské smrti v kon-
centračním táboře dospěje spíš tvrdohlavostí a jistou 
nezodpovědností než osobní statečností. Má tedy víc spo-
lečného s imagí samotného Rychlého než se svým historic-
kým předobrazem. Jenže to je nejspíš schválně: inscenátoři 
totiž hledají souvislost mezi Hašlerovou dvojí kariérou ka-
baretiéra a člena činohry Národního divadla s Rychlého 
vlastní televizní provařeností.
 ani výběr písní neomračuje hledačstvím a objevnos-
tí. Kohout v Hašlerovi vidí především autora odrhovaček 
o holkách od odkolků, několika nostalgických „staropraž-
ských“ písniček o topolech na Císařské louce a jímavých 
celonárodních kýčů o našich českých písničkách a státečku 
jako šátečku.
 Úplně nepovšimnut zůstává Hašler jako jazykově hravý, 
důvtipný lyrik z menuetu o nešťastné lásce porcelánových 
figurek a podobných hříček, v nichž především spočívá 
ono Hašlerovo kabaretiérství, kterého se inscenátoři tak 
rádi dovolávají. Také choreografie v inscenaci mají na-
mnoze víc společného s estetikou silvestrovských estrád 
než s duchem pražského kabaretu desátých let. i to je ale 
logické: tématem je Hašler viděný dnešníma očima a jeho 
aktuální obraz tvoří především právě ty „největší hity“ a te-
levizní taškařice.
 a zrovna tak si Kohoutův text svede obhájit i to, že 
se zkratkovité výjevy z mistrova života svým naivismem 
mnohdy ze všeho nejvíc podobají cimrmanovským scén-
kám – včetně několika žertovně ahistorických odkazů ke 
Karlu Gottovi i samotnému Kohoutovi – a že Töpferova 
režie málokdy překročí rovinu prostorového aranžérství.
 Kde alibi nestačí
Snad na všechny pochybnosti si lze odpovědět záměrem, 
rámcem nebo celkovou ironií Kohoutova textu, v tomto 
ohledu nelze než tvůrcům gratulovat. Jen jedinou z po-
chybností sestřelit nelze – jenomže je dost podstatná. Zdá 
se totiž, že k valné části vinohradského publika se ona iro-
nie vůbec nedostane.

 Töpferova režie jako by se ji snažila zahladit. Namísto 
schválně přepáleného Kohoutova finále, v němž Hašler po 
svém umučení sestupuje na scénu v perfektním saku s mo-
týlkem a zpívá Tu naši písničku českou, tak padá vinohrad-
ská opona přímo na scénu písničkářovy mrazivé smrti.
 Když si potom publikum společně s herci na závěr onu 
jímavou píseň notuje, mělo to být podle Kohoutovy scé-
nické poznámky „zcela nesentimentálně“. Jenomže není, 
a internetové stránky divadla se teď plní ohlasy dojatých 
diváků, kteří se vyznávají z pocitu národní hrdosti.
 Kohoutův Hašler... chtěl mluvit o vztahu vysokého 
a nízkého umění, respektive umění a kýče, a pokusil se 
o to s jistým důmyslem. V Töpferově inscenaci kýč vysoké 
umění po krátkém nerovném boji knokautoval. a k jeho 
lepšímu strávení dostane publikum ve foyer i hašlerku.

Tomáš Töpfer režíruje Kohoutova Hašlera

Premiéra: 19. 4. 2013. Dramaturgie: Jan Vedral, výprava: 
Jan Dušek, hudba a texty písní: Karel Hašler, hudební spo-
lupráce: Petr Malásek, režie: Tomáš Töpfer.
Hrají: Petr Rychlý, Kateřina Brožová, Martin Zahálka, Ja-
roslav Satoranský, Jaromír Meduna, otakar Brousek ml., 
Jana Malá, Pavel Rímský, lukáš Příkazký, Martin Davídek, 
Eva Režnarová, lucie Polišenská, alexandra Tomanová, Jiří 
Žák, David Steigerwald, Vuk Gojkov Čelebić ad.

Michal Zahálka, iHNed.cz

Tři krátké recenze:
Kabaret Kainar – Kainar v Divadle v Dlouhé
Jan Borna, ilona Smejkalová, Miroslav Hanuš & kol.
V prvním přiblížení jsou to úplně jednoduché počty: 
v Dlouhé (všichni) očekávatelně spolehlivě hrají, (ve-
směs) dobře zpívají, navíc až překvapivě dobře recitují. 
Vybrané Kainarovy písně jsou chytlavé, básně nesporné, 
dojde na řadu hezkých inscenačních nápadů a Miroslav 
Hanuš to všechno sympatickým způsobem, lehce poklesle 
a s vlídnou ironií uvádí. Kabaret Kainar – Kainar zkrátka 
nabízí dvě půl hodiny velmi příjemného a vstřícného di-
vadla, napůl veselého a napůl posmutněle nostalgického; 
lze jej se zcela klidným svědomím doporučit v podstatě  
komukoli.
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Dramaturgie: ilona Smejkalová, scéna a loutky: Jaroslav 
Milfajt, kostýmy: Katarína Hollá, hudební aranžmá a na-
studování: Milan Potoček, choreografie a režie: Jan Borna, 
Miroslav Hanuš.
Reprízy: 3. 6. (Čt) 19:00, 6. 6. (Ne) 19:00, 8. 6. (Út) 19:00, 
29. 6. (So) 18:00.

Michal Suchánek: Večírek
Skupina bývalých spolužáků mezi čtyřiceti až padesáti lety, 
která se setká při kolaudaci rodinného domu, svým chová-
ním popírá zejména jeden obecně rozšířený omyl – že lidé 
s věkem moudří. „Krutokomedy“ o partě kamarádů, kteří 
pravděpodobně nebyli ani na střední škole vzory chytrosti 
a kteří díky odžitým letům dovedli svou blbost téměř za 
hranice lidských možností.

Scéna: adam Pitra, kostýmy: Katarína Hollá, režie: ondřej 
Sokol.
Hrají: Michal Suchánek, Klára Pollertová-Trojanová / Miro-
slava Pleštilová, David Matásek / Viktor limr, igor Chmela 
/ Martin Finger, Marek Taclík / ondřej Sokol, Nela Boudo-
vá / ivana Wojtylová, ondřej Sokol / Jiří Ployhar, Richard 
Genzer / Roman Štabrňák.
Reprízy: 28. 5. (Út) 18:00, 4. 6. (Út) 18:00, 11. 6. (Út) 
18:00, 18. 6. (Út) 18:00

Racek Antona Pavloviče Čechova v Dejvickém divadle
Když v loňské sezóně v Dejvickém divadle z plánové Vaj-
dičkovy inscenace Čechovova Racka sešlo, paradoxně to 
bylo pro dobro věci. Namísto něj se režisér Michal Vajdič-

ka pustil do Welshova Acid House, který nazkoušel pod 
názvem Ucpanej systém s ivanem Trojanem v hlavní roli. 
inscenace uchvátila nejen diváky, ale i kritiku a odnesla si 
hned dvě Ceny alfréda Radoka za rok 2012 – za inscena-
ci a nejlepší mužský herecký výkon roku. Na odloženého 
Racka ale nakonec taky došlo.
 Že jsou „Dejvice“ momentálně jedním z nejúspěšněj-
ších divadel v Praze, dokazuje nejen to, že letošní Cenu 
alfréda Radoka pro divadlo roku obdržely již popáté, 
ale také fakt, že shánět lístky na jejich inscenace je nutné 
s velkým předstihem. Stejně jako Činoherní klub i Dejvic-
ké divadlo si totiž drží naprosto specifickou dramaturgii 
a inscenační styl, postavený na silném hereckém souboru. 
Víc k úspěchu netřeba. Dejvický soubor nabízí Čechova 
nezatíženého psychologizací a ukazuje tak čisté situace 
a postavy, které by vlastně byly komické, kdyby se pořád 
tak strašlivě netýraly.

 S pomocí prázdné terminologie se jedná o klasickou 
činohru v tom nejlepším slova smyslu. Dramaturgové Eva 
Suková a Daniel Majling nechali původní text v překla-
du leoše Suchařípy prakticky v nezměněné podobě, což 
společně s rozehráváním i těch nejmenších situací prota-
huje představení na neskutečných dvě stě minut. Vedle 
scény jsou pak samozřejmě vynikající také herecké výko-
ny a dokonalá práce s dialogy a gesty, jaké už pravidelný 
návštěvník od Dejvického divadla očekává. Michal Vajdič-
ka v Dejvickém divadle neudělal z Racka nic dráždivého 
nebo jiného. Důsledně převedl text na jeviště, což podpo-
řil dechberoucí scénografií, vynikajícími hereckými výkony 
a citem pro dramatičnost situací, kterých Čechovův Racek 
nabízí opravdu hodně.
 Vzniká tak standardní „dejvická“ inscenace, která je tím 
lepším, co je na současné pražské divadelní scéně k vidění 
a kterou stojí za to navštívit.

Šéfem Divadla Na Zábradlí bude Petr Štědroň
Ředitelem pražského Divadla Na Zábradlí se od podzimu 
stane Petr Štědroň, umělecký šéf brněnské Reduty a dra-
maturg Pražského divadelního festivalu německého jazyka. 
Jmenování schválila rada hlavního města. Štědroně vybrala 
odborná komise z osmi uchazečů. Štědroň (* 1976) vystu-
doval germanistiku a dějiny umění, působil jako dramaturg 
Mahenovy činohry Národního divadla v Brně, v současné 
době je uměleckým šéfem brněnského Divadla Reduta. 
Dosavadní ředitelka Divadla Na Zábradlí Doubravka Svo-
bodová se konkurzu neúčastnila.
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ra Na Divadelní Floru Olomouc 
dorazí umělci z osmi zemí
Umělci z osmi zemí se letos představí návštěvníkům na me-
zinárodním festivalu Divadelní Flora olomouc. Pro divá-
ky chystají na sedmdesát produkcí, větší část z nich bude 
mít přitom volný vstup. Na festival dorazí například diva-
dlo Husa na provázku, Slovácké divadlo, pražské Divadlo 
v Dlouhé, Divadlo Petra Bezruče či soubor Vosto5. Podle 

ředitele festivalu Petra Nerušila se letos přehlídka soustře-
dí na českou progresivní scénu Divadla Reduta. Přehlídka 
startuje 9. května a potrvá do 20. května. Kromě divadla se 
lidé mohou těšit i na filmové, taneční a hudební představe-
ní. Návštěvníci uvidí v premiéře například filmový blok dva-
nácti televizních záznamů profilových inscenací Pražského 
komorního divadla, které na sklonku jeho působení natočil 
pro Českou televizi režisér Radim Špaček.

Dagmar Havlová, rozená Veškrnová (* 22. 3. 1953, 
Brno) – česká herečka, bývalá první dáma (4. 1. 1997 – 
2. 2. 2003) a vdova po zesnulém exprezidentovi, spi-
sovateli a dramatikovi Václavu Havlovi. Po jeho boku se 
věnovala charitativní činnosti, především prostřednictvím 
Nadace Dagmar a Václava Havlových ViZE 97.
 i když svou hereckou dráhu po sňatku s Václavem Hav-
lem přerušila, v roce 2005 se k ní vrátila, když účinkovala 
ve hře israele Horovitze Chvíle pravdy. V současnosti pů-
sobí v Divadle na Vinohradech. Na filmová plátna se vrátila 
ve snímku Normal Julia Ševčíka v roce 2009.
 Vystudovala herectví na brněnské konzervatoři a poslé-
ze na JaMU. Byla známá především jako herečka z kome-
diálních filmů. V roce 2007 získala Cenu za přínos české 
komedii Novoměstský hrnec smíchu. Její první komedií 
byly Holky z porcelánu Juraje Herze, které jí v roce 1975 
vynesly Zlaté slunce za nejlepší ženský herecký výkon.
 Divadelní dráhu začala v brněnském Divadle na pro-
vázku. V Praze účinkovala v Divadle Jiřího Wolkera a v Se-
maforu. od roku 1979 působila až do sňatku s Václavem 
Havlem v Divadle na Vinohradech.
 Z prvního manželství má dceru Ninu.

Vilma Cibulková (* 26. 3. 1963, ostrov nad ohří) – diva-
delní a filmová herečka.

Vilma Cibulková již řadu let 
svou vhodně rozloženou 
prací v divadle, filmu, televi-
zi i dabingu dokazuje, že pa-
tří k výrazným osobnostem 
českého herectví, přestože 
několik let její kariéry nebla-
ze poznamenal boj s alko-
holem. Na pražské DaMU 
náležela Cibulková k dnes 
již legendárnímu ročníku, 
v němž studovali Karel Ro-
den, ivana Chýlková, Jitka 

asterová nebo Eva Holubová. Ještě jako studentka hosto-
vala Vilma Cibulková také v Národním divadle, po absolu-
toriu na DaMU tady získala angažmá jako členka činohry. 
Dostávala velké role především v moderním repertoáru, 
mimo jiné v Čapkově Věci Makropulos nebo v Delaneyové 
Chuti medu. Vedle další práce pro televizi odehrála také 
první role ve filmu, jejím debutem byla smutná komedie 
Smích se lepí na paty (1986), s dalšími kolegy z ročníku 

naroZeniny

se později objevila ve filmu Čas sluhů (1989), s první vý-
raznou výzvou se utkala ve Vyžilém Boudníkovi (1990). 
osobní problémy (vztah s režisérem Miroslavem Macháč-
kem) se snažila vyřešit alkoholem, prodělala dvouletou 
protialkoholní léčbu.
 V letech 1992-1998 byla Vilma Cibulková členkou sou-
boru Divadla pod Palmovkou, kde zaujala v představeních 
z ruské klasiky i americké moderny. Začala se vracet i před 
kameru, zpočátku především televizní. Z opětovných na-
bídek od filmu stojí za zmínku její výkony v adaptacích 
Vieweghových románů Báječná léta pod psa (1997) nebo 
Výchova dívek v Čechách (1997). V roce 1998 ukončila Vil-
ma Cibulková pracovní poměr v Divadle pod Palmovkou, 
pohostinsky ale na této scéně stále účinkuje. Hraje pře-
devším v divadle Ungelt, hostuje také v Divadle na Vino-
hradech, často se s ní setkávají i diváci Divadla Vítězslava 
Nezvala v Karlových Varech. K uměleckým vrcholům smě-
řovala mezitím také ve sféře filmu. Úspěchem pro ni byla 
mj. Hřebejkova komedie Pupendo (2003), která jí vynesla 
Českého lva za vedlejší roli, za retrokomedii Zemský ráj to 
napohled (2009) v roce 2010 získala Cenu pro nejlepší he-
rečku (Silver George) na Mezinárodním filmovém festivalu 
v Moskvě.
 Vilma Cibulková je také vynikající dabérkou, v tomto 
oboru se uplatňuje již řadu let a v roce 1999 obdržela 
Cenu Františka Filipovského za dabing k filmu Lepší už to 
nebude. Často pracuje také pro rozhlas a v letech 2002-
2003 se stala vítězkou posluchačské ankety Neviditelný 
herec. V roce 2007 pak získala prestižní ocenění Prix Bo-
hemia za práci na rozhlasovém cyklu Schůzky s literaturou.

Tereza Brodská (* 7. 5. 
1968, Praha) – divadelní a fil-
mová herečka. Vystudovala 
konzervatoř a prošla diva-
dly v Plzni, Divadlem Na zá-
bradlí, Činoherním klubem, 
hostovala ve Vinohradském 
divadle. V televizi poprvé vy-
stupovala v Kachyňově seriá-
lu Vlak dětství a naděje, dále 
hrála v dětských filmech Ko-
čičí princ, Ať žijí duchové aj. 
Se svou matkou, herečkou 
Janou Brejchovou, si poprvé 
zahrála ve filmu Vlastně se 
nic nestalo. Za vedlejší roli 

Vilma Cibulková

Tereza Brodská
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ve filmu Má je pomsta získala Českého lva, nutno jmeno-
vat i film Dvojrole (režie J. Jireš), natočený podle námě-
tu MUDr. Jaroslavy Moserové, za který obdržela druhého 
Českého lva. Z divadelních rolí připomeňme alespoň Ju-
lii z letního představení Shakespearovských slavností na 

Ve věku 87 let zemřel herec a dabér 
Bohumil Švarc

Po dlouhé nemoci ve věku 
sedmaosmdesáti let zemřel 
herec Bohumil Švarc, držitel 
ceny Františka Filipovského 
za celoživotní mistrovství 
v dabingu. Pražský rodák 
prošel několika českými di-
vadly a zahrál si v desítkách 
filmů, jeho jméno a zejména 
nezaměnitelně zabarvený 
hlas ale byly neodmyslitelně 
spjaty zejména s dabingem. 
Počet rolí, které namluvil, 
však sám neznal, jen pro te-
levizi jich prý bylo přes 250.

Švarc (* 1926) za války 
začínal ve slavném Dismano-

vě rozhlasovém dětském souboru, později neunikl totální-
mu nasazení. Ještě v roce 1945 zkusil práci rozhlasového 
hlasatele, v květnu 1953 uváděl premiérové vysílání Česko-
slovenské televize. Vystudoval konzervatoř, krátce působil 
v Divadle J. K. Tyla v Plzni nebo pražském Realistickém 
divadle, aby nakonec na dlouhá léta zakotvil v souboru 
Městských divadel pražských.
 Švarc byl čtyřikrát ženatý. Jeho dcera Taťána Smržová 
působí jako režisérka právě v rozhlase, v otcových šlépě-
jích pak kráčí především jeho syn Bohumil Švarc mladší 
(30), který vystudoval konzervatoř a dlouhodobě se věnu-
je dabingu.

Zemřel Ivo Paukert, televizní režisér TýTý 
i populárního Videostopu

Ve věku jednaosmdesáti let 
4. dubna 2013 zemřel po 
delší nemoci televizní reži-
sér ivo Paukert. Pro Česko-
slovenskou a Českou televizi 
vytvořil desítky především 
zábavných pořadů. Podílel 
se na vzniku silvestrovských 
nocí a režíroval úspěšný sou-
těžní pořad Videostop. Pod-
le iva Mathého, někdejšího 
Paukertova spolupracovní-
ka a šéfa ČT, patřil zesnulý 
režisér k „posledním mohy-
kánům slavné televizní éry 

Pražském hradě. Je vdaná a se svým manželem Herbertem 
Slavíkem má syna Samuel (* 1996). Tereza Brodská je dce-
rou hereckého páru Vlastimila Brodského a Jany Brejcho-
vé. V televizi je možno ji vidět v seriálu Ulice, objevila se 
v televizním pořadu Soukromé pasti, Dokonalý svět ad.

úmrtí

zábavných pořadů“. „Patřil k režisérské elitě, kam patřil na-
příklad také Zdeněk Podskalský, Jaromír Vašta, Ján Roháč. 
Paukert byl poslední z této generace, který ještě před šesti, 
sedmi lety naplno pracoval,“ řekl Mathé agentuře ČTK.

ivo Paukert se narodil v roce 1931 v Praze, vystudoval 
režii na FaMU, kde také natočil své první krátké filmy. od 
roku 1963 byl režisérem hlavní redakce zábavných pořadů 
Československé televize. Pomáhal zviditelňovat divadlo Se-
mafor, režíroval televizní přenosy jeho představení, byl též 
autorem původních televizních pořadů a medailonů popu-
lárních zpěváků, například Karla Gotta, Yvetty Simonové 
nebo Waldemara Matušky.
 Z televizních her jsou dodnes v povědomí diváků jeho 
komedie Sardinky aneb Život jedné rodinky nebo seriály 
Pletky paní Operetky. od devadesátých let točil retrospek-
tivní pořady typu Hovory H ještě po dvaceti letech nebo 
V Praze bejvávalo blaze. Několik let režíroval také předá-
vání cen Týtý a v roce 2000 v rámci tohoto pořadu sám 
vstoupil do Síně slávy televizní tvorby.

Po těžké nemoci zemřel 
herec a moderátor Vladimír Čech
Ve věku 61 let zemřel v Praze známý herec a moderátor 
Vladimír Čech. lidé si Vladimíra Čecha kromě jeho diva-
delních rolí pamatují především z úspěšné televizní soutěže 
Chcete být milionářem? Vladimír Čech se narodil 6. čer-
vence 1951 v Praze. Vystudoval pražskou DaMU a v roce 
1978 začal pracovat v ostravském studiu Československé 
televize, ale z politických důvodů musel odejít a mohl pra-
covat pouze v rozhlase a oblastních divadlech. Zahrál si 
desítky různorodých rolí, patřily k nim třeba Vavřena ve 
Filozofské historii, Edmund v Králi Learovi, Merkurio v Ro-
meovi a Julii, titulní role v Hamletovi a Cyranovi z Bergera-
cu, antonio ve hře Antonius a Kleopatra, Jiří ve hře Kdo se 
bojí Virginie Woolfové? nebo Jago v Othellovi.

Ivo Paukert

Bohumil Švarc

Vladimír Čech
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Fotograf Kučera vystavuje 
na Pražském hradě
Na tři stovky černobílých fotografií nabízí retrospektivní 
výstava nazvaná Jak jsem potkal lidi uznávaného fotografa 
Jaroslava Kučery. Představuje jeho tvorbu od sedmdesá-
tých let až po současnost. Výstava v Tereziánském křídle 
Starého královského paláce na Pražském hradě potrvá do 
18. srpna. Ústřední část tvoří dva cykly – normalizace a se-
dmdesátá léta a Moldávie. Doplňují je pak komunistické 
svátky, pražské hospody nebo bývalé Sudety. Poprvé zde 
Kučera představil také soubor působivých portrétových 
fotografií, na nichž jsou převážně známí umělci, osobnosti 
i trestanci z rýnovické věznice.
 Kučera je držitel mnoha cen, mimo jiné i Czech Press 
Photo z roku 2000. Dosud měl na padesát autorských vý-
stav po celém světě.

V ostravském Gongu 
vystavuje Jindřich Štreit
V ostravské multifunkční aule Gong vystavuje fotograf Jin-
dřich Štreit. Více než sto velkoformátových snímků pořídil 

v letech 2007 a 2008 v průmyslových halách strojírenských 
Vítkovic. Celkem je v prostorách bývalého plynojemu vy-
staveno 114 fotografií ze Štreitova projektu Vítkovice. 
Vznikal dlouhodobě a fotograf měl zcela volnou ruku. 
Stejnojmenná kniha fotografií byla vydána už v roce 2008. 
Jindřich Štreit je světoznámým fotografem, který je úzce 
spjat s Moravskoslezským krajem. Jeho fotografie jsou 
ve sbírkách světových galerií, například ve Washingtonu, 
New Yorku nebo Tokiu. Výstava v galerii v Multifunkční 
aule Gong v Dolních Vítkovicích potrvá do 5. června.

fotoGrafie

Česká taneční platforma uvede 
výběr tanečního divadla roku 2012
V pražském klubu Roxy začne festival Česká taneční 
platforma. Během čtyř dnů nabídne na šesti divadelních 
scénách výběr nejvýznamnějších představení současné-
ho tance a pohybového divadla, která v tuzemsku vznik-
la v loňském roce. Česká taneční platforma každoročně 
uděluje tři oborová ocenění: Tanečník či Tanečnice roku, 
Taneční inscenace roku a Cenu diváka. Pořádající Tanec 
Praha se letos rozhodl poprvé vytvořit ceny, které vítězo-
vé obdrží při vyhlášení. K nejzajímavějším bodům progra-
mu podle poroty patří taneční inscenace souboru Spitfire 
Company s názvem 13. měsíc/Requiem za Bruna Schul-
ze nebo nové dílo Tanec magnetické balerínky britské 
tanečnice žijící v Praze andrey Miltnerové. Choreografka 
a tanečnice lenka Vagnerová se svým souborem uvede 
úspěšnou taneční inscenaci Jezdci.

Taneční festival v Pardubicích 
představí soubory z pěti zemí
letošní 10. ročník tanečního festivalu Jazz Dance open 
v Pardubicích bude mít výraznou mezinárodní účast. Vy-
stoupí taneční soubory z České republiky, Ruska, Nizo-
zemska, Hongkongu a Gambie. Festival bude zahájen 
v Městském divadle 8. června, zpestřením bude vystou-
pení souboru Papis Nyass Ensemble s bubny a tancem, 
kterou vede Papis Nyass původem z Gambie. Největ-
ší hvězdou bude ruská skupina Jazz Balet Valery, kterou 

v roce 1987 založil Valerij Těreškin a která získala několik 
světových ocenění. Taneční skupina la P EN V z Hong-
kongu převede mimo jiné tibetský a čínský lidový tanec. 
Se soutěžními projekty vystoupí také Dance Company 
léfamm z Nizozemska, Taneční divadlo Heleny Macho-
vé a český soubor PopBalet Company. Přehlídce budou 
předcházet od 1. června výstavy fotografií aleše Mád-
ra, Evy Stanovské a Michaela Stanovského v divadle. 
Na pondělí 10. června je naplánováno vystoupení pro 
školy a taneční dílny pro veřejnost v sále Konzervatoře  
Pardubice.

Festival Tanec Praha získá 
významný evropský grant
Mezinárodní festival současného tance a pohybového 
divadla Tanec Praha, který se v posledních letech potý-
kal s nedostatkem peněz, získá do rozpočtu 100 tisíc eur 
(2,5 milionu korun) z významného evropského programu 
EU Culture. Je to vůbec poprvé, kdy nějaký festival z Čes-
ké republiky tento grant obdržel, řekla ředitelka přehlídky 
Yvona Kreuzmannová. Vedení Tance Praha podle ní ještě 
čeká, zda ministerstvo kultury dorovná svůj snížený pří-
spěvek, aby se splnila jedna z podmínek Evropské unie 
na výši spolufinancování. Na výši státní dotace závisí, jak 
bude vypadat program 25. ročníku. Ještě před týdnem 
podle Kreuzmannové hrozilo, že bude kvůli nedostatku 
peněz tento ročník poslední. Tanec Praha se uskuteční 
mezi 27. květnem až 4. červencem v Praze a dalších deseti 
českých městech.

tanec

Jindřich Šreit
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Moravské divadlo uvede kvůli 
příchodu věrozvěstů novou inscenaci
Moravské divadlo olomouc uvede v červnu ve světové pre-
miéře komorní operu Zdeňka Pololánika Noc plná světla. 
inscenaci divadlo nastuduje při příležitosti 1150. výročí 
příchodu Cyrila a Metoděje na Velkou Moravu. inscenaci 
vycházející z libreta světícího olomouckého biskupa Josefa 
Hrdličky a hudební kompozice Zdeňka Pololánika bude 
režírovat Michael Tarant. Příběh vychází z dramatu Pau-
la Claudela Zvěstování Panně Marii. V hlavních rolích se 
představí Jiří Přibyl, lea Vítková, Zdeňka Mollíková, Bar-
bora Polášková, Petr Martínek a David Szendiuch. Záštitu 
nad inscenací převzali pražský arcibiskup kardinál Dominik 
Duka a místopředseda vlády Karel Schwarzenberg.

Lenka Dusilová v Praze zahájila nové turné
Zpěvačka lenka Dusilová v pražském lucerna Music Baru 
s kapelou Baromantika zahájila sérii koncertů ke stejno-
jmennému úspěšnému albu. Po pražském koncertu absol-
vuje přibližně deset vystoupení, poslední na začátku října 
na Waves Vienna festivalu v Rakousku. Jako předkapela 
Baromantiky se představil dvanáctičlenný ansámbl Prague 
Modern Young. album Baromantika vyšlo předloni v pro-
sinci a bylo velmi kladně přijato jak kritikou, tak posluchači. 
Dusilová za něj získala cenu akademie populární hudby 
anděl za rok 2011 v kategorii zpěvačka. Své předchozí al-
bum Mezi světy vydala v roce 2005 a díky němu vyhrála 
v Cenách anděl v kategoriích zpěvačka a album roku.

Michal Prokop vystoupí na prestižním 
Chicago Blues Festivalu
Michal Prokop se svými spoluhráči lubošem andrštem 
a Janem Hrubým vystoupí jako první čeští hudebníci na 
tradičním Chicago Blues Festivalu. Budou hrát 9. června na 
hlavní scéně Petrillo Music Shell v Grant Parku s hudební-
ky z amerického tria černošského kytaristy a zpěváka Joh-
na Primera v projektu, který dostal název Chicago Prague 
Blues Band. Chicago Blues Festival se koná 6. až 9. června. 
Festival byl založen v roce 1984 na památku Muddy Wa-
terse přezdívaného „otec chicagského blues“. Vystoupily 
zde hvězdy jako B. B. King, Taj Mahal, Chuck Berry, Johny 
Winter, Ray Charles a další. Prokop loni vydal s kapelou 
Framus Five po šesti letech nové album Sto roků na cestě, 
za jehož prodej převzal 30. dubna na speciálním koncer-
tě s novým repertoárem v pražském lucerna Music Baru 
zlatou desku.

Do Přerova mířili jazzmani 
na tradiční jazzovou pouť
Do Přerova mířili jazzoví hudebníci na tradiční Matějskou 
jazzovou pouť. Mezi vystupujícími byli například domácí 
academic jazz band či Michal Prokop. Jarní prolog má mi-
lovníkům jazzu zkrátit čekání na podzimní ročník Česko-
slovenského jazzového festivalu. Jazzová přehlídka vznikla 

v Přerově v roce 1966 nejprve jako amatérský jazzový fes-
tival. Roku 1975 jej přerovští kulturní normalizátoři z měs-
ta vyhnali, a násilně tak přerušili jeho tradici. Roku 1985 
byl z iniciativy České jazzové společnosti festival obnoven 
a jazz se do města vrátil pod názvem Přerovský jazzový fes-
tival. od roku 1996 má opět název Československý jazzový 
festival. Ročně si přijde přední jazzové hudebníky z tuzem-
ska i celého světa poslechnout přes 2 500 lidí.

Folkové prázdniny zahájí hráč 
flamenca Juan Carmona
Koncert septeta francouzského kytaristy Juana Carmony 
přezdívaného „princ flamenca“ zahájí letošní 28. ročník 
mezinárodního hudebního festivalu Folkové prázdniny 
v Náměšti nad oslavou. Carmona na festivalu, který bude 
Náměšť hostit od 20. do 27. července, vystoupí poprvé 
v České republice. Program Folkových prázdnin tradičně 
zahrnuje interprety world music, moderního jazzu a folku. 
Důležitou součástí festivalu nadále zůstává moravská tra-
diční hudba a domácí písničkářská scéna. Vedle hlavních 
večerních koncertů na zámeckém nádvoří nabídnou po-
řadatelé také oblíbený Divadelní den, výtvarné a hudební 
dílny a další doprovodné akce, výstavy a happeningy.

Ředitelem pražských symfoniků 
se stal Daniel Sobotka
Ředitelem pražského symfonického orchestru se stal Da-
niel Sobotka, bývalý předseda poradního sboru primátora 
pro oblast kulturní a grantové politiky. Na základě doporu-
čení odborné komise o tom rozhodla rada města. Sobot-
ka v hudební branži působí dlouhodobě. Spolupracoval 
například s Českou filharmonií nebo některými hudební-
mi festivaly vážné hudby, většinou na pozici manažera. 
Na druhém místě se v konkurzu umístil oliver Dohnányi, 
bývalý šéf Státní opery. Minulý ředitel orchestru ilja Šmíd 
sám rezignoval poté, co čelil dlouhodobé kritice od svých 
spolupracovníků.

Respect festival v Praze nabídne 
soubory z různých koutů světa
Pravidelná přehlídka world music Respect festival se usku-
teční 15. a 16. června na pražském ostrově Štvanice. Již 
pošestnácté nabídne vystoupení souborů z různých kou-
tů světa, které s úspěchem účinkují na zahraničních festi-
valech a v České republice vystoupí poprvé. Divákům se 
představí například skupina Terakaft z afriky, jejíž styl je 
označován jako pouštní rock. Kapela nabídne spojení os-
trého kytarového rocku s tradicí minimalistických zpěvů 
pouštních kočovníků ze Sahary. Dalším již potvrzeným in-
terpretem a zástupcem černého kontinentu je soubor King 
ayisoba, představitel žánru zvaného hiplife. Jde o domi-
nantní styl současné Ghany, fúzi rapu, tanečního highlife 
a reggae. Festivalový areál zároveň poslouží jako plenéro-
vá galerie s objekty známých umělců, chybět nebude spe-
ciální program pro nejmenší.

hudba
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končí ve funkci
Nastupující ředitel divadla Jan Burian již při svých prvních 
veřejných vystoupení po přijetí postu v čele Národního di-
vadla (ND) opakovaně naznačil, že hodlá v managementu 
divadla provést změny a že situaci v opeře pokládá za váž-
nou a výměnu šéfa za zralou. Dosavadnímu uměleckému 
vedoucímu opery ND Roku Rapplovy (umělecké jméno 
Rocc) měl při osobním pohovoru oznámit, že s ním do 
budoucnosti nepočítá. Rocc však přešel do útoku: jedním 
z jeho projevů byl i otevřený dopis ministryni kultury aleně 
Hanákové, který odeslal 1. dubna.
 o den později si už přebíral odvolávací dekret. Dů-
vodem je podle vedení divadla dlouhodobě neuspoko-
jivý stav v operním souboru. Vedením opery ND je do 
31. července pověřena vedoucí odboru ekonomiky a ad-
ministrativy technicko-provozní sekce ND Dagmar Domi-
nová. Rappl ČTK napsal, že odvolání převzal. Žádné vážné 
důvody se prý ale nedozvěděl. Ředitel Jan Burian, který ND 
povede od srpna, mezi důvody jeho odvolání uvedl také 
nepřesvědčivé umělecké výsledky.
 Slovinský režisér a scénograf Rocc zažil ve svých třiatři-
ceti letech celkem raketovou kariéru: stál už jako umělecký 
šéf v čele Janáčkovy opery v Brně, Státní opery i opery Ná-
rodního divadla v Praze. Poslední dvě instituce se navíc za 
jeho působení sloučily.
 V opeře, kde se vše plánuje roky dopředu, není prak-
ticky možno hodnotit tak krátké, pouze dvouleté působení 
Rocca v čele souboru Národního divadla a bývalé Státní 
opery. Vedl soubor v bouřlivé období slučování dvou ne 
zcela kompatibilních těles a úkoly měl spíše manažerské.
 Rodák z lublaně studoval na JaMU v Brně a v tamním 
Janáčkově opeře pracoval jako režisér, zástupce umělecké-
ho šéfa a krátce jako umělecký režisér. V Národním divadle 
působil od 1. ledna 2011. Pravidelně režíruje také v ostrav-
ském Národním divadle moravskoslezském, kde nedávno 
premiéroval Wagnerova Lohengrina. Ke svým inscenacím 
si také navrhuje scénu a kostýmy.

Darjanin už nebude ve vedení 
festivalu Dvořákova Praha
intendantem mezinárodního hudebního festivalu Dvořá-
kova Praha už nebude Vladimír Darjanin, který ho před 
pěti lety zakládal. Jeho funkce vzhledem k novému perso-
nálnímu propojení s festivalem Struny podzimu zanikla, 
řekla mluvčí obou festivalů Silvie Marková. Vedení festivalu 
oznámilo, že Dvořákova Praha vstoupí v září do šestého 
ročníku s novým uměleckým vedením. Na přípravě letošní 
dramaturgie se už začal částečně podílet nový umělecký 
ředitel Marek Vrabec, současný umělecký šéf Strun podzi-
mu. Darjanin bude podle informací ČTK nadále ve správ-
ní radě obecně prospěné společnosti akademie klasické 
hudby, která Dvořákovu Prahu pořádá. Darjanin působí 
v hudební branži více než pětadvacet let, například v letech 
2009-2010 vedl Českou filharmonii.

Francouzský velvyslanec udělil 
vyznamenání Haně Hegerové
Velvyslanec Francie v České republice Pierre lévy ocenil 
přední českou šansoniérku Hanu Hegerovou a udělil jí in-

signie komandéra Řádu za zásluhy. Medaili s diplomem 
předal jejímu vnukovi Matouši Hegerovi, který jí vyzna-
menání odevzdá v soukromí. Toto uznání je podle lévyho 
oceněním celoživotního díla zpěvačky, která interpretací 
francouzských šansonů významně přispěla k poznání fran-
couzské hudby v Československu a později v České repub-
lice. Mezi českými držiteli tohoto řádu jsou například bývalí 
velvyslanci ve Francii Jaroslav Šedivý, Pavel Fischer a Petr 
Janyška, dále novinář Petr Uhl, překladatel Karel Kraus 
a politolog Jacques Rupnik. loni v listopadu jím byla vyzna-
menána mecenáška a sběratelka umění Meda Mládková.

 Jednaosmdesátiletá zpěvačka aktivní kariéru ukončila 
předloni, Supraphon jí v červnu 2011 předal Diamantovou 
desku za 1,6 milionu prodaných nosičů.

Berlínská filharmonie oslavila 
na Hradě své 131. narozeniny
Berlínská filharmonie s mezzosopranistkou Magdalenou 
Koženou ovládla Španělský sál Pražského hradu. Mimo-
řádným koncertem filharmonici oslavili 131. výročí slav-
ného symfonického tělesa přesně v den jeho založení. 
Tradiční prvomájové koncerty pořádá orchestr každoročně 
v jiné zemi, letos padla volba na Prahu. Před českým pub-
likem se živě Kožená a Berlínští filharmonikové představili 
společně poprvé. Koncert, který končil nadšenými ova-
cemi vstoje, řídil šéfdirigent a manžel pěvkyně sir Simon 
Rattle. Vystoupení předznamenalo nadcházející 68. roč-
ník festivalu Pražské jaro, které začne tradičně 12. května 
a potrvá do 2. června. S Rattlem jsou patrony projektu Rok 
české hudby, který se v zahraničí i v České republice příští 
rok pořádá.

Pěvkyně Soňa Červená získá 
medaili Centra J. F. Kennedyho
operní pěvkyně a herečka Soňa Červená dostane zlatou 
medailí For arts Centra J. F. Kennedyho. Zástupci centra 
pro hudební, dramatické a hudebně-dramatické umění 
ve Washingtonu ho sedmaosmdesátileté zpěvačce pře-
dají 8. června v Praze. Centrum J. F. Kennedyho ve Wa-
shingtonu představuje unikátní partnerství mezi veřejným 
a soukromým sektorem jednak jako památník prezidenta 
J. F. Kennedyho a zároveň jako národní centrum pro umě-
ní. Červenou zavedlo účinkování v operách z Německa do 
milánské Scaly, do pařížské Velké opery, do Barcelony, na 
festivaly v Glyndebournu, Wexfordu, Edinburghu i na řadu 
amerických pódií. Jedenáct sezón zpívala v opeře v San 
Francisku, sedmkrát se objevila v Bayreuthu.
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Popmuseum zahájí výstavu 
o tvrdém rocku v Československu
Vernisáž v pražském Popmuseu představí hard rock, hea-
vy metal a další odnože rockového stylu, který patří v tu-
zemsku k nejpopulárnějším hudebním žánrům. Výstava 
s názvem Tvrdá hudba v těžké době mapuje vznik a velký 
rozmach stylu, který vykazuje mimořádně stabilní a od-
danou fanouškovskou základnu a v komunistickém Čes-
koslovensku se nesetkával vždy s pochopením. Součástí 
vernisáže bude speciální program.

Cimbálová muzika Technik skončila
Fenomenální ostravská Cimbálová muzika Technik u příle-
žitosti 55. výročí vzniku definitivně skončila. Koncem dub-
na se uskutečnil v Domě kultury města ostravy.poslední 
koncert.
 Starší syn loni zesnulého zakladatele a dlouholetého 
uměleckého vedoucího Jana Rokyty, mezinárodně uzná-
vaný cimbalista Jan Rokyta mladší, hovořil, co je vedlo k to-
muto rozhodnutí: „o ukončení se hovořilo už za otcova 
života. on sám hodlal činnost kapely ukončit v okamžiku, 

kdy slavila padesátku. Jenže 
stále přicházely další zajíma-
vé nabídky, které se nedaly 
jen tak hodit za hlavu. Když 
otec loni odešel, došlo k dis-
kusi o tom, co bude dál. Ná-
zor, že se s jeho odchodem 
uzavřela i historická éra Cim-
bálové muziky Technik, byl 
jednoznačný.“

opravdu se neobjevily 
hlasy, že je škoda nepokra-

čovat? „Přicházejí pouze zvenčí. Je to logické, protože po-
sluchači posuzují kapelu takovou, jak ji znají z nahrávek 
a koncertů. a mému otci se po celou dobu její existence 
dařilo držet její vysokou uměleckou úroveň. i v posledních 
letech jsme získali řadu ocenění, třeba na loňském festivalu 
ve Strážnici, kdy s námi hrál naposledy i otec. Definitivní 
odchod na úrovni a se vztyčenou hlavou mi velmi leží na 
srdci. Myslím, že polokulaté výročí kapely a otcovy nedo-
žité pětasedmdesátiny jsou pro to symbolické. odešel za-
kladatel a umělecký vedoucí, který byl její duší i symbolem. 
Není důvod pokračovat.“

úmrtí

Stanislav Hranický zemřel

V neděli 7. dubna 2013 ze-
mřel po dlouhé těžké ne-
moci ve věku nedožitých 
dvaašedesáti let rockový 
zpěvák Stanislav Hranický, 
dlouholetý frontman heavy-
metalového Citronu.

Se zpěvem Stanislav Hra-
nický začínal v roce 1968 
v ostravské beatové kapele 
Majestic, kde zpíval společně 

s Marií Rottrovou a později i s Věrou Špinarovou. Právě 
s Majesticem nahrál v roce 1969 svůj první singl a hit Rok 
s Monikou. V sedmdesátých letech pak Stanislav Hranic-
ký hostoval například ve skupině ivo Pavlíka a před svým 
příchodem do Citronu se ještě v roce 1982 krátce objevil 

v kapele BBP po boku Radima Pařízka, Míly Benýška a Jiří-
ho Krejčího. V legendárním Citronu pak Stanislav Hranický 
strávil téměř třicet let a natočil s ním sedm singlů, jedno 
DVD a tři alba, z nichž toho nejslavnějšího Plni energie, 
které se může pyšnit titulem vůbec prvního českého hea-
vymetalového alba, se prodalo přes půl miliónu nosičů.
 S Citronem zažil rovněž další úspěchy, jako například 
výhru druhého a třetího místa v anketě Zlatý slavík v letech 
1986 a 1987. V posledních letech se především jeho záslu-
hou kapela umisťovala ve stejné anketě vždy v první desítce.
 Za zmínku stojí i to, že Hranický během své hudební 
dráhy sdílel stejné pódium se světovými velikány žánru, 
jako jsou Scorpions, Judas Priest, Uriah Heep nebo Hel-
loween. Poslední studiovou deskou Citronu, kterou nazpí-
val, je album Bigbítový pánbů z roku 2010.
 Stanislav Hranický je už druhý člen nejslavnější sestavy 
Citronu, který předčasně zemřel po boji se zákeřnou cho-
robou. V roce 1997 kapela přišla o kytaristu Jindřicha Kvitu.

Stanislav Hranický

Pavel Šporcl
Pavel Šporcl (* 25. 4. 1973) patří k nejvýraznějším osob-
nostem současné mladé generace houslistů. Studoval na 
pražské konzervatoři a hudební fakultě aMU ve třídě prof. 
Václava Snítila a v letech 1991-1996 v USa. Nejprve na 
Jižní metodistické univerzitě v Dallasu u Eduarda Schmie-
dera, pak na Brooklyn College u itzhaka Perlmana a Ma-
saa Kawasakiho. Ve studiu pokračoval na Juilliard School 
u pedagogické legendy Dorothy Delay. Zúčastnil se také 
několika seminářů a mistrovských kurzů u isaaka Ster-

naroZeniny

na, Pinchase Zukermana a idy Haendelové. Je nositelem 
mnoha významných cen – laureátem mezinárodní soutěže 
Pražské jaro (1997), Ceny Společnosti Bohuslava Marti-
nů (1996), vítězem soutěže Holland Music Session World 
Tour Competition (1993), po níž následovalo světové tur-
né (amsterdam, New York, los angeles), laureátem sou-
těže aRD Mnichov (1992).
 Pavel Šporcl vystupuje na koncertech nejen v Evropě 
(Německo, Rakousko, Velká Británie, Holandsko, itálie, 
Španělsko), ale i v USa, Kanadě a Japonsku.

Syn a otec Rokytové
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Pavel Šporcl

Ladislav Matějka (21. 5. 1938, Zlín – 16. 3. 2002, ostra-
va) – skladatel, dirigent.
Po absolvování kroměřížské konzervatoře (kontrabas a di-
rigování, 1953-1958) pokračoval ve studiu dirigování na 
Vysoké škole múzických umění v Bratislavě u ladislava Raj-
tera (absolvoval roku 1963) a soukromě navštěvoval ho-
diny kompozice u Eugena Suchoně. Po studiích nastoupil 
jako korepetitor a asistent dirigenta opery v Divadle Joze-
fa Gregora Tajovského v Banské Bystrici. od začátku roku 
1968 až do své předčasné smrti pracoval ve Státním diva-
dle ostrava (nyní Národní divadlo moravskoslezské) nej-
prve jako korepetitor baletu a od roku 1970 jako dirigent 

operety. V letech 1987-1992 byl dirigentem opery, pak opět 
působil u operetního orchestru, jehož se stal roku 1998 šéf-
dirigentem. Za více než třicet let v ostravě nastudoval de-
sítky operetních, muzikálových, operních i baletních titulů. 
Věnoval se také kompoziční činnosti, mimo jiné psal hud-
bu pro divadlo, rozhlas a televizi (zvl. pro seriály režiséra 
aloise Müllera v Československé televizi ostrava). Byl au-
torem hudebních komedií uváděných na československých 
divadelních scénách, například Liliomfi, Anna poklad rodi-
ny, Oskar, Švejk, Klaun, baletů O loupežníku Rumcajsovi 
a Spěch a opery Broučci, která měla premiéru v opeře Ná-
rodního divadla moravskoslezského v ostravě roku 1995.

vZpomínKa

Své posluchače navíc 
zaujal svým často velmi ne-
formálním vystupováním 
a oblékáním, kterým se sna-
žil obecenstvu co nejvíce 
přiblížit – vystupoval se styli-
zovaným „pirátským“ šátkem 
na hlavě.

Ještě hrajete na své po-
pulární modré housle? „ano, 
říkám jim housle pro jedna-
dvacáté století a postavil je 
pro mě před sedmi lety náš 

nejlepší houslař Jan Špidlen. ale vedle toho jsem si přivezl 
před rokem z anglie nové elektrické housle Violectra, na 
které hraje řada světových kolegů. Umožňují neuvěřitelná 
kouzla. Mám na zemi různé krabičky, na které se šlape, tře-
ba smyčkovač, takže si natočím harmonický základ a můžu 
se sám doprovázet. Jsem fascinovaný tím, co vše lze dnes 
v hudbě dělat.“
 Za nekonvenční přístup ke klasice sklízíte chválu i kriti-
ku, že? „Tak je to vždycky, když rozčeříte stojaté vody. ale 
jsem narozený ve znamení Býka, a když si něco vezmu do 
hlavy, jdu si za tím. Chtěl jsem pouze ukázat, že klasická 
hudba je pro všechny a že ji může hrát i normální kluk se 
šátkem na hlavě. Vzory jsem neměl žádné, i já začínal jako 
frakoun. Jen jsem využil toho, že se při prvním focení ob-
jevil šátek – a já ho sedm let nesundal. Byla to docela od-
vaha, nevěděl jsem, jak budou posluchači reagovat. Než si 
zvykli, raději jsem na pódiu zavřel oči a hrál na maximum. 
a oni mě v devětadevadesáti procentech akceptovali. Stá-
le hraju i výchovné koncerty pro školáky a předvádím, že 
klasická hudba není až tak vážná, že by se jí museli bát.“
 Chtěl jste být houslistou od dětství? „Já chtěl být kosmo-
naut jako Remek, také popelář. Byl jsem normální kluk. ale 
profesně jsem měl vždycky na mysli housle, a proto jsem šel 
na konzervatoř. Zpočátku hraní nejvíc bavilo maminku, kte-
rá nám s bratrem, dnes violoncellistou ve Škampově kvar-
tetu, určila jasná pravidla: nejdřív cvičit a pak lítat venku.
 Tatínek, který je členem Jihočeského divadla, s námi 
zase hrál klučičí hry a bral nás do divadla. Měl jsem i bez-
vadného prvního učitele, pana Havla, který mi na hodinách 
vykládal vtipy, házeli jsme kloboukem na věšák, zpívali 
a mezitím zahráli. Díky houslím jsem bez problému pře-

čkal pubertu, nikdy se nedostal do žádné party, nezkoušel 
drogy...“
 Velkou školou byl pobyt v americe a hraní v newyor-
ském metru... „Bez ameriky bych nebyl to, co jsem – nejen 
z hudebního hlediska. Žil jsem tam pět let, hned po revo-
luci. Měl jsem obrovské štěstí na pedagogy a věnoval se 
jen hudbě. Když jsem byl v New Yorku bez peněz, vstával 
jsem brzy a cvičil, pak šel do školy a jedl jen zeleninu, na 
maso jsem neměl. občas jsem si přivydělával v metru.
 Pro mě jako velkého introverta to znamenalo opravdu 
očistec, ale vydělal jsem si šedesát dolarů za hodinu, což 
byl dvojnásobek průměrné mzdy. Jednou se mi ale stalo, že 
na nádraží přišel obrovský černoch s tím, že hraju na jeho 
místě, tak jsem se raději spakoval…“
 Máte nějaké nesplněné přání? „Chtěl bych si zahrát 
ve velké krásné síni v Carnegie Hall. Jednou jsem tam už 
zkoušel, ale bez lidí... Takže si to někam napíšu, budu na to 
denně koukat a udělám maximum pro to, aby se to třeba 
do pěti let splnilo. Takhle mi to funguje celý život.“
 V České republice je Pavel Šporcl zván na nejvýznam-
nější pódia (Dvořákova síň Rudolfina, Smetanova síň) 
a festivaly (Pražské jaro, Concentus Moraviae, Moravský 
podzim, Janáčkův máj). Spolupracoval s vynikajícími in-
strumentalisty (Josef Suk, Jiří Bárta, Patrick Gallois). Pavel 
Šporcl na svých koncertech často uvádí hudbu dvacátého 
století (Sylvie Bodorová, arvo Pärt, alfred Schnittke, John 
Corigliano). Je častým hostem hudebních pořadů České 
televize a Českého rozhlasu. Natočil již řadu kompaktních 
disků. Jako jediný z českých houslistů mladé generace se 
objevil v knize světově uznávaného kritika a houslového 
historika Henryho Rothy Housloví virtuosové: Od Paga-
niniho do 21. století.

Jan Štván (* 18. 5. 1958, Kraslice) – dirigent.
absolvoval na pražské konzervatoři hru na varhany, pak 
na aMU dirigování u B. lišky a V. Neumanna. Začínal 
jako korepetitor a druhý sbormistr ve Smetanově divadle, 
byl šéfdirigentem Severočeské filharmonie Teplice, spolu-
pracuje se Státní operou Praha, kde dirigoval Maškarní 
ples, Othella a Borise Godunova. V Tel avivu dirigoval Její 
pastorkyni. Jako šéfdirigentem opery v Plzni nastudoval 
Harlekýna a Rusalku. Podílel se na obnovení operních 
představení v přírodním divadle v lokti v roce 2000.
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Prezidenti ČR a SR chtějí užší spolupráci

Prezidenti Česka a Slovenska by uvítali zlepšení doprav-
ního spojení mezi oběma zeměmi a užší spolupráci pod-
niků, například nákladních železničních dopravců. Uvedli 
to při první zahraniční návštěvě českého prezidenta Miloš 
Zemana, která tradičně vedla na Slovensko. Tam Zemana 
uvítal jeho slovenský protějšek ivan Gašparovič. o mož-
nosti spojení českého nákladního železničního dopravce 
ČD Cargo a slovenské firmy Železničná spoločnosť Car-
go Slovakia hovořili už dříve premiéři obou zemí. Zeman 
se během návštěvy Bratislavy vyslovil také pro vytvoření 
společné česko-slovenské hokejové ligy. „Hokejová liga by 
mohla být nosným projektem, o němž bychom v dohledné 
budoucnosti snad mohli uvažovat,“ řekl Zeman. Český pre-
zident zároveň poznamenal, že pro společnou fotbalovou 
ligu zřejmě ještě nejsou vytvořeny dostatečné podmínky. 
Fotbalová asociace ČR a Slovenský fotbalový svaz se při-
tom v březnu dohodly na projektu společné soutěže.

Nad Hradem zavlála vlajka EU, 
vztyčili ji Zeman a Barroso
Český prezident Miloš Zeman a předseda Evropské komi-
se José Manuel Barroso společně sledovali, jak na nádvoří 
Pražského hradu vystoupala modrožlutá vlajka Evropské 
unie. Doplnila tak prezidentskou zástavu a vlajku ČR. Při 
slavnosti zazněly hymny České republiky a Evropské unie. 
Unijní vlajka tak nad Pražským hradem zavlála devět let 
po vstupu České republiky do EU. Proti vyvěšení evropské 
vlajky protestovalo na Hradčanském náměstí několik usku-
pení. Desítky demonstrantů pískaly a skandovaly „hanba“. 
Zemanův předchůdce Václav Klaus se unijní zástavě na 
Hradě bránil. Nový prezident je oproti němu příznivcem 
evropské integrace. Zeman Barrosa pozval do Prahy krát-
ce po svém zvolení hlavou státu.

Zeman podepsal dodatek 
umožňující vznik eurovalu
Prezident Miloš Zeman podepsal dodatek lisabonské 
smlouvy, který umožňuje vznik záchranného fondu na 
pomoc ohroženým ekonomikám eurozóny. aktu přihlížel 
předseda Evropské komise José Barroso. Česká republika 
dokončila ratifikaci dokumentu jako poslední země v EU. 
Na činnost fondu, který už od loňského podzimu funguje, 
to ale nemá vliv. Podle Zemana má ratifikace v ČR hlav-
ně symbolickou hodnotu. Je také přesvědčen, že až Česko 
společnou evropskou měnu euro přijme, budou už pro-
blémy podobné nynější řecké či kyperské krizi minulostí. 
Zeman podotkl, že podle textu eurovalu je podpora člen-
ským zemím EU vázána na jednomyslný souhlas ministrů 
financí. Podle Barrosa je Zemanův podpis jasným příkla-
dem toho, že v Evropě je potřeba stabilita a spolupráce, 
které jsou podmínkami pro další růst.
 Prezident Miloš Zeman se přiklání k tomu, aby ČR 
patřila k takzvanému tvrdému jádru evropské integrace. 
odlišuje se tak od premiéra Petra Nečase a jeho oDS. Pre-
zident to uvedl poté, co podepsal nový záchranný fond 
eurozóny. „Já jsem vždy zastával názor, že EU potřebuje 
společnou zahraniční a obrannou politiku a samozřejmě 
také společnou fiskální politiku včetně postupné harmo-

nizace daňové soustavy. Nevím, jestli to nazývat main-
streamem nebo tvrdým jádrem. Podle mého názoru jsou 
to synonyma. Já jsem vysoce ocenil nedávný projev pana 
předsedy Barossa, kde se vyslovil pro budoucnost EU jako 
evropské federace,“ řekl prezident na tiskové konferen-
ci. Nečasova vláda zastává k Evropské unii zdrženlivější  
postoj.

Schwarzenberg podpořil podpis eurovalu
Ministr zahraničí Karel Schwarzenberg označil podpis pre-
zidenta republiky Miloše Zemana pod dodatkem lisabon-
ské smlouvy, který umožnil vznik záchranného fondu na 
pomoc ohroženým ekonomikám eurozóny, za bohulibý 
krok. Je to podle něj signál, že česká strana pomalu akcep-
tuje, že je členem EU. Doufá, že Zemanův podpis eurovalu 
trochu vylepší obraz České republiky. Zemanův krok při-
vítali i někteří další oslovení politici, pouze poslanec oDS 
Boris Šťastný označil euroval za zločinný dokument. Pod-
pis dodatku smlouvy přivítal předseda ČSSD Bohuslav So-
botka. „Já myslím, že to určitě zlepší naši vyjednávací pozici 
v rámci Evropské unie. Jenom je škoda, že se to nestalo na-
příklad předtím, než se jednalo o finančních prostředcích, 
které Česká republika bude mít k dispozici po roce 2014 
ze společného evropského rozpočtu,“ podotkl. Ministr fi-
nancí Miroslav Kalousek (ToP 09) označil podpis eurovalu 
za správný krok.

Prezident Zeman přijal šéfa 
Evropské rady Van Rompuye
Předseda Evropské rady Herman Van Rompuy se setkal 
s prezidentem Milošem Zemanem. oba politici jednali 
mimo jiné o daních z finančních transakcí, evropské in-
tegraci, společných ozbrojených silách a společné měně, 
uvedla Zemanova tisková mluvčí Hana Burianová.
 „Česká republika nyní nesplňuje všechny podmínky 
k přijetí eura,“ připomněl v Praze stálý předseda Evropské 
rady Herman Van Rompuy po jednání s českým premié-
rem Petrem Nečasem (oDS). Debata o vstupu ČR do 
eurozóny, který bude podle něj výsostně českým rozhod-
nutím, tak prý není „problémem dnešního dne“. Nečas na 
tiskové konferenci s Van Rompuyem zopakoval svůj postoj, 
že flexibilní kurz koruny je nyní pro českou ekonomiku vý-
hodou a o přijetí eura by se mělo rozhodovat v referendu. 
Van Rompuy na tiskové konferenci připomněl, že dříve či 
později přijmout euro se ČR zavázala při vstupu do unie. 
Český prezident Miloš Zeman nedávno prohlásil, že Česko 
by mohlo společnou evropskou měnu přijmout za pět let. 
Nečas na to podotkl, že za ekonomickou politiku země je 
odpovědná vláda, a ne prezident.

Zeman chce volby do Sněmovny 
a europarlamentu v jednom termínu
Prezident Miloš Zeman chce příští rok vypsat volby do Sně-
movny a do Evropského parlamentu v jednom termínu. 
Důvodem je úspora nákladů na organizaci voleb i šance na 
vyšší účast voličů. Uvedl to při návštěvě Ústavního soudu 
v Brně. Spojení termínů voleb prosazuje také sociál ní de-
mokracie. Podle jejího šéfa Bohuslava Sobotky by tím stát 
ušetřil několik stovek milionů korun. Díky spojené kampani 
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ti by volby přišly levněji také politické strany. Sobotka kon-

krétně navrhoval pátek a sobotu 23. a 24. května. o roce 
2014 se často hovoří jako o supervolebním. Nejprve lidé 
rozhodnou o složení Poslanecké sněmovny a o českých zá-
stupcích v Evropském parlamentu. Na podzim 2014 pak 
zemi čekají obecní volby a dvoukolový výběr senátorů ve 
třetině obvodů.

Senát schválil všechny čtyři Zemanovy 
adepty na ústavní soudce
Senát podle očekávání zvolil všechny čtyři kandidáty na 
ústavní soudce, které mu navrhl prezident Miloš Zeman. 
Ústavní soud tak doplní soudkyně Nejvyššího správního 
soudu Milada Tomková a profesoři právnických fakult Vla-
dimír Sládeček, Jan Filip a Jaroslav Fenyk. Ze 72 možných 
hlasů získal v tajných volbách nejvíc Sládeček, kterému 
dalo důvěru 61 senátorů. Naopak nejméně hlasů obdržel 
Fenyk, a to pouze 52. Fenykovi bylo vytýkáno jeho působe-
ní předlistopadového vojenského prokurátora. Své kandi-
dáty přišel do Senátu podpořit Zeman. Uvedl, že Ústavní 
soud je kvůli personálnímu oslabení na pokraji kolapsu 
a je nutné ho stabilizovat. Další čtyři kandidáty na ústav-
ní soudce chce prezident předložit v červnu za ty, jejichž 
mandát v létě skončí.

Zeman se setkal s Rusnokem kvůli 
fondu na splácení státního dluhu
Prezident Miloš Zeman jednal s bývalým ministrem fi-
nancí Jiřím Rusnokem o vzniku fondu, kam by ze svého 
prezidentského platu odváděl měsíčně 30 procent jako 
příspěvek na splácení státního dluhu. Na hradním webu 
o tom informovala Zemanova mluvčí Hana Burianová. 
Prezident se setkal také s místopředsedou ČSSD Zdeň-
kem Škromachem. Zeman jako prezident pobírá měsíční 
plat 186 300 korun hrubého. Dalších 173 300 korun mě-
síčně činí podle zákona „víceúčelová paušální náhrada“. 
Plán založit prezidentský fond oznámil Zeman v polovině 
února. Kromě pravidelného příspěvku ze svého platu chtěl 
sehnat i další dárce, kteří by splácení části státního dluhu  
financovali.

Do stínové vlády ČSSD nastoupí 
Urban a Sklenák, Mládek zůstává
Stínovým ministrem financí ČSSD zůstává v její stínové 
vládě Jan Mládek, stínovým ministrem průmyslu bude ně-
kdejší ministr průmyslu Milan Urban, stínovým ministrem 
práce poslanec Roman Sklenák. Místo dosavadního stíno-
vého ministra kultury Vítězslava Jandáka bude tuto pozici 
zastávat divadelní režisér ivan Krejčí. Změny představil na 
tiskové konferenci předseda strany Bohuslav Sobotka. So-
botka řekl, že vládu obměnil na základě debat, které vedl 
se členy strany ještě před březnovým sjezdem.

Spor o velvyslance
Spor o velvyslance mezi prezidentem Milošem Zemanem 
a ministrem zahraničí Karlem Schwarzenbergem začíná 
značně zatěžovat a zpomalovat práci české diplomacie, 
uvádějí neoficiální zdroje ČTK. Zeman ministrovi blokuje 

část navržených kandidátů na velvyslance; kvůli sporu ale 
není jasno ani o odjezdu diplomatů, kteří už čerstvě do-
stali svolení hostitelské strany. Někteří budoucí velvyslanci 
tak nemohou plánovat svůj odjezd, nemají totiž pověřo-
vací listiny s podpisem prezidenta pro předání v budou-
cí zemi působení. Naopak odcházející velvyslanci, jež se 
mají ze zahraničí vracet do pražského ústředí, nevědí, na 
kdy mohou návrat plánovat. Ministerstvo zahraničí zase 
netuší, jak může počítat s jejich nástupem do některého 
z odborů. Potíže by mohly být s pozicemi velvyslanců v itá-
lii, Německu, Polsku, Rakousku, Saúdské arábii, Dánsku, 
Bělorusku, Kanadě, která je důležitá pro jednání o vízech, 
či Vatikánu. Podle stínového ministra zahraničí lubomíra 
Zaorálka (ČSSD) je nynější spor mezi Hradem a Černín-
ským palácem „trochu trapný“. Schwarzenberg podle něj  
ze své pozice nakonec ustoupí a svolí ke kompromisnímu 
řešení.

Novým šéfem SPOZ je podle očekávání 
její místopředseda Štengl
Novým šéfem SPoZ (Strana Práv občanů – Zemanovci) 
se podle předpokladů stal její dosavadní místopředseda 
pro Čechy Zdeněk Štengl. Získal 150 hlasů z 211 možných. 
Výsledek byl zřejmý už před volbou, neboť Štengl neměl 
protikandidáta. Podpořil ho i končící předseda strany Vra-
tislav Mynář, který jako prezidentův kancléř funkci v čele 
strany neobhajoval. Zároveň sdělil delegátům i svou před-
stavu o dalších členech vedení strany. Štengl v kandidát-
ském projevu rekapituloval svou dosavadní práci v SPoZ 
a zmínil hlavně úspěch v krajských volbách v Pardubickém 
kraji, v němž stranu vede. Její členy vyzval k práci na úspě-
chu ve sněmovních volbách, neboť „prezidentská strana 
nemůže a ani nesmí automaticky očekávat zisk deset pro-
cent“.
 Zeman věří v úspěch Strany Práv občanů – Zemanov-
ci, varoval před jejím vstupem do vlády. Strana by podle 
nového prezidenta a čestného předsedy Miloše Zemana 
neměla v případě úspěchu v příštích sněmovních volbách 
vstupovat do vlády. Měla by se podle něho chystat na vlád-
nutí až po volbách v roce 2018.

Sněmovna schválila nový zákon 
o státním občanství
Poslanci schválili návrh nového zákona o státním občan-
ství, který mimo jiné zavede možnost dvojího občanství. 
Zákon, jenž míří do Senátu, zahrnuje způsoby nabývání 
a pozbývání občanství, pravidla jeho zjišťování, prokazová-
ní a osvědčování a také vedení evidence rozhodnutí.

Ve zdravotnictví nabývá účinnosti 
řada změn, léčba konopím legální
Novela transplantačního zákona nabyla účinnosti. Umož-
ní, aby čeští pacienti dostali orgán od cizince, který zemřel 
v ČR. Je také legální užití konopí pro léčebné účely, i když 
to zatím bude jen konopí dovážené. Pěstování konopí pro 
léčebné účely začne povolovat lékový ústav českým firmám 
až za rok. lidé si konopí platí. Povolení léčebného konopí 
vítají hlavně pacienti s rakovinou, roztroušenou sklerózou, 
Parkinsonovou chorobou či aiDS. Ulevuje jim od obtíží, 
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které jejich onemocnění provázejí. Účinná je rovněž nove-
la o boji proti padělkům, která zavádí s platností od roku 
2015 elektronické recepty. Zjednodušují se lékařské pro-
hlídky pro některé pracovníky. Nyní už lékaři nemusejí žá-
dat souhlas rodičů s léčbou dítěte.

Novela řeší vypátrání zahraničních 
pachatelů dopravních přestupků
Zahraniční pachatelé závažných dopravních přestupků 
v ČR by do budoucna neměli mít možnost uniknout bez 
pokuty. Snazší vymáhání postihů za porušení dopravních 
pravidel po občanech jiných zemí Evropské unie umožňu-
je novela zákona o provozu na pozemních komunikacích, 
kterou se bude zabývat vláda. V současnosti nelze majitele 
vozidla v zahraničí vypátrat podle státní poznávací znač-
ky. Valná většina přestupků tak zůstává bez potrestání. 
Nově by ale přeshraniční výměna informací o pachatelích 
dopravních přestupků měla být povinná a členské země 
ji musí promítnout do národní legislativy. Dopravní pře-
stupky se před soudem projednávají například v Rakous-
ku. Existuje tak paradoxní situace, kdy český řidič může být 
za přestupek v Rakousku pokutován, kdežto rakouského 
řidiče, který spáchá přestupek v ČR, české úřady s největší 
pravděpodobností nedohledají.

TOP 09 a STAN mají vůli 
pokračovat ve spolupráci
Vládní ToP 09 a hnutí Starostové a nezávislí (STaN) mají 
vůli pokračovat v další spolupráci. o návrhu nové smlou-
vy a jejím uzavření se bude rozhodovat koncem příštího 
měsíce, řekli předseda STaN Petr Gazdík a místopředsed-
kyně ToP 09 Helena langšádlová. Podle serveru iDnes.cz  
předběžný návrh ujednání podpořil celostátní výbor 
STaN a debatovalo o ní předsednictvo ToP 09. Dosa-
vadní smlouva z roku 2009 skončila loni. Spojenectví 
mezi ToP 09 a STaN ale pokračuje i nyní bez formálního 
ujednání. Podle Gazdíka se spolupráce osvědčila. V před-
běžné smlouvě ještě chybí programové priority STaN, 
podle langšádlové tedy ještě není ve fázi, kdy by ji vede-
ní ToP 09 schvalovalo. Gazdík uvedl, že priorit bude asi 
dvanáct, diskutuje se o nich nyní na krajských sněmech.  
Následně by je měl obsahovat společný program pro sně-
movní volby.

Müllerová dala vládě nový návrh 
na úpravu sKaret
Ministryně práce ludmila Müllerová (ToP 09) už vládě 
odeslala svůj další návrh na úpravu kritizovaného systému 
sociálních karet. Novely, které její úřad připravil, zrušení 
projektu neobsahují. Uvedla to mluvčí ministerstva Ště-
pánka Filipová. Müllerová už jednou změnu sKaret navr-
hovala, kabinet to odmítl. Premiér Petr Nečas doporučil 
systém ukončit. Zrušení podporuje jeho oDS i strana  
liDEM, ToP 09 je proti. Ministryně nyní odevzdala podob-
ný návrh, jaký už jednou přinesla. obsahuje ale některé 
změny. Podle mluvčí zohledňuje připomínky legislativní 
rady vlády a přináší i podrobné vysvětlení změn. Minis-
terský předseda řekl, že Müllerová nemůže být odmítnu-
tím překvapena, když nerespektovala jeho doporučení 

na zrušení systému. Vláda jí pak ale nezadala, jak by měl 
nový návrh vypadat. Ministryně už avizovala, že zrušení 
ne navrhne.

Hašek i zastupitelé ČSSD chtějí 
kvůli opencard primátorův odchod
Místopředseda ČSSD a šéf asociace krajů Michal Hašek 
vyzval pražského primátora Bohuslava Svobodu (oDS) 
k rezignaci. odejít by podle něj měl kvůli obvinění v kauze 
opencard. Se stejnou výzvou se na Svobodu obrátili i so-
ciálnědemokratičtí zastupitelé v hlavním městě. Svoboda 
nařčení spojená s opencard odmítl, rezignovat nehodlá. 
Podle zastupitelského klubu ČSSD by měla odejít i radní 
Eva Vorlíčková (ToP 09), která je prý za projekt opencard 
odpovědná. Další pražští radní obvinění kvůli opencard 
by podle zastupitelů ČSSD měli své působení ve funkcích 
zvážit. Premiér a předseda oDS Petr Nečas naopak primá-
tora Svobodu podpořil. Tvrdí, že ČSSD celý případ zpo-
litizovala. Za radou i svými radními stojí i předsednictvo  
ToP 09.

Zástupcem ombudsmana poslanci 
zvolili kolegu Křečka z ČSSD
Zástupcem ombudsmana byl zvolen dosavadní poslanec 
ČSSD Stanislav Křeček. Jeho vítězství se ve sněmovních 
kuloárech očekávalo. Křeček v tajných volbách získal 83 ze 
164 možných hlasů. Porazil experta na správní právo Fi-
lipa Dienstbiera, i když právě jeho zvolení si přál veřejný 
ochránce práv Pavel Varvařovský. Dienstbier dostal jen 
37 hlasů. advokát Křeček byl členem dolní komory od roku 
1998. Do funkce zástupce ombudsmana byl nominován 
jak Senátem, jehož členem se chtěl dvakrát neúspěšně 
stát, tak Václavem Klausem, ještě jako prezidentem. Ve 
Sněmovně by jeho poslaneckou lavici měla obsadit bývalá 
členka dolní komory Gabriela Kalábková (ČSSD).

Vláda pomůže krajanům v texaském Westu 
čtyřmi miliony korun
S poskytnutím čtyř milionů korun městu West v ame-
rickém Texasu souhlasila česká vláda. Plyne to z výsled-
ků jednání uveřejněných na vládním webu. Město West 
s početnou krajanskou komunitou v polovině dubna po-
škodil výbuch v továrně na výrobu hnojiv. Peníze od čes-
ké vlády, které navrhl poskytnout ministr zahraničí Karel  
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opravu sokolovny. „Jak známo, je to městečko skoro čistě 
českého původu, pamatuji se, že jsem tam v kraji byl. oni 
jsou větší vlastenci než částečně my doma, a tudíž teď mu-
síme opravdu pomoci,“ vysvětloval záměr pomoc poskyt-
nout ministr zahraničí. Právě čtyři miliony, tedy asi 200 000 
dolarů, je prý schopno jeho ministerstvo samo poskytnout. 
Schwarzenberg ale zároveň připustil, že zatím není možné 
říci, kdy by se sokolovna mohla začít rekonstruovat. Při 
výbuchu v texaském Westu zahynulo nejméně čtrnáct lidí 
a dalších 200 bylo zraněno. Vyšetřovatelé na místě exploze 
nenašli žádné důkazy o případném kriminálním činu, který 
by byl spojen s tragédií.

 Krátce po neštěstí se také objevily první výzvy k veřej-
ným sbírkám na pomoc českým krajanům ve Westu. Po-
moci chtějí například američtí přátelé České republiky, 
vlivná organizace, kterou podporuje například Madeleine 
albrightová. S pomocí pro West se přihlásil i Červený kříž 
a také Matice Radhošťská z Frenštátu pod Radhoštěm, od-
kud pochází mnoho dnešních českých krajanů v Texasu. Je 
třeba připomenout, že i ve Frenštátu nedávno zažili tragic-
ké důsledky výbuchu v domě, kde zahynuli lidé.
 Město po celém Texasu proslavily každoroční české 
krajanské slavnosti zvané Westfest.

Vláda schválila čtyři miliony 
na opravy válečných hrobů v cizině
S plánem ministerstva obrany poskytnout čtyři miliony ko-
run na výstavbu a údržbu českých válečných hrobů v za-
hraničí souhlasila vláda. Peníze půjdou na zvelebení míst 
posledního odpočinku legionářů v Rusku, na Ukrajině, ve 
Francii a dalších zemích. Celkem 2,6 milionu korun je ur-
čeno na výstavbu a rekonstrukci válečných hrobů česko-
slovenských legionářů v Ruské federaci, 600 000 korun na 
výstavbu a rekonstrukci českých válečných hrobů prvního 
a druhého odboje na Ukrajině, uvedl nedávno mluvčí mi-
nisterstva obrany Jiří Štábl. Dalších 570 000 korun půjde 

na obnovu československého památníku ve francouzském 
Darney a 100 000 korun věnuje Česko na výrobu zvonu 
k připomenutí padlých vojáků rakousko-uherské 9. pěší di-
vize v srbské Čeliji. Na rekonstrukci hrobů vojáků rakous-
ko-uherské armády z českých zemí padlých na Slovensku 
vynaloží stát dalších 70 000 korun a 60 000 věnuje na údrž-
bu hrobů v Británii.

Předsedou moravskoslezské ODS 
se opět stal ministr Stanjura
Předsedou Regionálního sdružení oDS v Moravskoslez-
ském kraji se znovu stal současný šéf a ministr dopravy 
Zbyněk Stanjura. Při volbě neměl protikandidáta. Rozhodli 
to delegáti regionálního směnu strany v ostravě. Stanjuru 
podpořilo 62 z 68 delegátů. Stanjura za hlavní úkol pova-
žuje, aby strana v příštím roce uspěla ve volbách. Dodal, že 
stojí o dobrý výsledek i v parlamentních volbách. Stanjura 
svůj mandát vnímá jako silný. „Je to vysoká podpora, moc 
si jí cením. Možná je to i tím, že jsem změnil působiště. 
Roky jsem působil v regionu a v červnu 2010 jsem odešel 
do Prahy, kde začínáte od začátku. Tak možná to, že jsem 
se dokázal prosadit,“ uvedl.

TOP 09 zákon o Šumavě podpoří, 
Schwarzenberg ho dříve kritizoval
Vládní ToP 09 se rozhodla, že strana jako „rozumný kom-
promis“ na jednání kabinetu podpoří návrh zákona o Ná-
rodním parku Šumava, který předkládá ministr životního 
prostředí Tomáš Chalupa (oDS). Po jednání stranického 
předsednictva to řekl místopředseda ToP 09 a ministr fi-
nancí Miroslav Kalousek. Své výhrady vůči návrhu zákona 
měl v minulosti předseda ToP 09 a ministr zahraničí Karel 
Schwarzenberg. Na jednání předsednictva své strany ne-
byl, ČTK ale stručně sdělil, že k návrhu zůstává skeptický. 
Zákon, který kritizují někteří odborníci či ekologické orga-
nizace, má například pozměnit zóny parku nebo umožnit 
zásahy proti kůrovci. Podle ekologů je ale návrh v rozpo-
ru se zásadami ochrany přírody, krajiny a biodiverzity, má 
i četné právní nedostatky a zredukuje oblasti ponechané 
přírodě.

Zákaz kouření v restauracích 
má platit od ledna 2014
Kouření v restauracích má být zakázáno od ledna 2014. 
Vedle běžných cigaret se vztahuje i na elektronické cigarety 
a vodní dýmky s tabákovou náplní. Kouřit by se mohlo jen 
na otevřených předzahrádkách, řekl legislativní náměstek 
ministra zdravotnictví Martin Plíšek (ToP 09). Zákon pod-
le něj také zakáže prodej tabáku i alkoholu v automatech, 
kde by se k nim dostaly děti. Za prodej alkoholu či cigaret 
dětem bude sankce dva miliony korun, za prodej mláde-
ži milion. Podle důvodové zprávy je ČR jedinou zemí EU, 
kde je možno provozovat čistě kuřácké restaurace. Zákaz 
kouření v restauracích si podle průzkumu přeje 78 procent 
obyvatel. Dosud vždy zpřísnění tabákové legislativy zabrá-
nila tabáková lobby, která k tomu využila nesouhlasu ma-
jitelů restaurací. Ti se obávají, že jim klesnou tržby. Praxe 
z ciziny, ale i řady českých restaurací ukázala, že po zákazu 
kouření tržby naopak stouply.
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Klaus jednal v Moskvě s ruským 
premiérem Medveděvem
Předseda ruské vlády Dmitrij Medveděv se v Moskvě setkal 
s bývalým českým prezidentem Václavem Klausem. Ten se 
v ruské metropoli zúčastnil ekonomického fóra o problé-
mech a výhledech ruského hospodářství. Do Ruska český 
exprezident přijel na osobní Medveděvovo pozvání. Podle 
agentury iTaR-TaSS schůzka proběhla v neformální atmo-
sféře. Mezinárodní konferenci organizovala ruská banka 
Sberbank a kromě Klause se jí účastnila řada dalších za-
hraničních hostů. Na fóru promluvil bývalý britský premiér 
Tony Blair nebo bývalý americký ministr zahraničí Colin 
Powell. S Medveděvem, který v letech 2008-2012 vyko-
nával funkci ruského prezidenta, se Klaus setkal v posled-
ních letech několikrát. Naposledy besedovali koncem roku 
2011 v Praze, kde Medveděv zahájil výstavu Carský dvůr 
pod vládou Romanovců.

Předseda ruské vlády Dmitrij Medveděv a bývalý
český prezident Václav Klaus

Heger oznámil chystané fúze nemocnic
Ministr leoš Heger (ToP 09) oznámil chystané fúze ne-
mocnic a ústavů, které zřizuje ministerstvo zdravotnictví. 
od 1. ledna 2014 se má stát Revmatologický ústav součástí 
Všeobecné fakultní nemocnice (VFN) a Endokrinologický 
ústav součástí institutu klinické a experimentální medicíny 
(iKEM). Revmatologové tvrdí, že sloučení bude mít nega-
tivní důsledky, endokrinologové se sloučením prý souhlasí. 
Pracovníci Revmatologického ústavu jsou připraveni vyhlá-
sit stávkovou pohotovost. Podle návrhu tzv. slučovacího 
zákona se má sloučit také brněnské Centrum kardiovasku-
lární a transplantační chirurgie a Fakultní nemocnice u sv. 
anny s tamní fakultní nemocnicí. V Brně tak zůstane jedna 
fakultní nemocnice, která se po přijetí zákona o univerzit-
ních nemocnicích změní na univerzitní.

Zástupci Havlovy knihovny a Nadace 
Charty 77 založí Havlovu cenu
Zástupci Knihovny Václava Havla a Nadace Charty 77 se 
s Parlamentním shromážděním Rady Evropy dohodli na 
udílení mezinárodní ceny za přínos v oblasti lidských práv, 
jež by měla nést jméno českého exprezidenta a spisova-
tele Václava Havla. V Praze podepsali dohodu o vzniku 
ceny, která by měla být udělována každoročně v říjnu. Po 
Havlově smrti v prosinci roku 2011 ohlásila vznik ceny jak 

nadace, tak knihovna. loni se obě instituce dohodly, že ji 
budou udílet společně. Knihovna i nadace budou podle 
dřívějších informací hlavními organizátory ocenění. S po-
radními hlasy budou zapojeny také Nadace Vize 97, spo-
lečnosti Forum 2000 a Člověk v tísni. Ve světě se udílí řada 
cen za boj za lidská práva – například Sacharovova cena, 
Cena oSN, Cena Eleanor Rooseveltové nebo novinářky 
anny lindhové.

Landovský a Malý potvrzeni za účastníky 
protikomunistického odboje
Herec a signatář Charty 77 Pavel landovský a biskup Vác-
lav Malý byli mezi třiadvaceti oceněnými, kteří převzali 
z rukou ministra obrany Vlastimila Picka osvědčení o účasti 
ve třetím – protikomunistickém odboji. oceněni byli také 
lidé, kteří v padesátých letech spolupracovali se západními 
tajnými službami, část z nich in memoriam. Za některé pře-
vzali osvědčení jejich potomci a manželky. Mezi oceněnými 
byl také zpěvák a hudebník Vlastimil Třešňák. Ministr Picek 
v osobně laděném projevu zmínil, že ocenění dříve než jiní 
rozpoznali nebezpečí a aktivně se mu postavili. V součas-
nosti registruje ministerstvo obrany 3 875 žádostí o osvěd-
čení účastníka odboje a odporu proti komunismu. Vydáno 
bylo celkem 323 potvrzení, z toho čtyřicet lidí získalo po-
stavení válečného veterána. Zamítnuto bylo 583 žádostí.

Krieglovu cenu má aktivista Hollan 
ze sdružení Brnění
letošní Cenu Františka Kriegla, kterou uděluje Nadace 
Charty 77 za občanskou statečnost, dostal aktivista Matěj 
Hollan, který založil sdružení Brnění. Nadace ho ocenila za 
nový typ občanského aktivismu, za boj proti nelegálnímu 
hazardu a korupci a za prosazování svobody informací. 
osmadvacetiletý Hollan je hudebník. občanské sdružení 
Brnění vzniklo v roce 2010. Za své cíle si klade rozvoj ob-
čanské společnosti, ochranu a rozvoj veřejných prostor, 
ochranu přírody, krajiny a kulturních památek, šíření envi-
ronmentálních hodnot prostřednictvím vzdělávání a pro-
sazování principu partnerství v neziskovém sektoru a mezi 
nevládními neziskovými organizacemi, veřejnou správou 
a komerčním sektorem. Cena Františka Kriegla je podle 
nadace udělována od roku 1987. Dostávají ji jedinci, kteří 
riskují vlastní postavení, kariéru a často i život, aby prosa-
dili názory a cíle, jež odpovídají humanistickým ideálům, 
demokracii a lidským právům a jež oni považují za správné.

Se signatářem Charty 77 Rudolfem 
Battěkem se rozloučili politici i umělci
Minulí i současní politici a zástupci uměleckého a veřej-
ného života se spolu s rodinou naposledy rozloučili se so-
ciologem a bývalým politikem Rudolfem Battěkem, který 
zemřel 17. března ve věku osmaosmdesáti let. Patřil k za-
kladatelům Klubu angažovaných nestraníků a v listopa-
du 1989 také k čelným představitelům občanského fóra. 
Battěk byl v listopadu 1989 čelným představitelem občan-
ského fóra a byl i členem ČSSD. Strana ho v červnu 1990 
vyloučila, ale její ústřední výkonný výbor o tři roky později 
toto rozhodnutí zrušil. V roce 1996 Battěk neúspěšně kan-
didoval jako nezávislý do Senátu.
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rozšířilo své expozice
Muzeum nadace železné opony na hranicích v Rozvadově 
ve své třetí sezóně výrazně rozšířilo expozice. Novinkami 
je 800 vyznamenání z doby studené války, dokumentační 
místnost a dokončovaná venkovní expozice. Rozvadov je 
nejznámější český hraniční přechod mezi Východem a Zá-
padem. loni navštívilo muzeum přes 1 000 lidí. Nadace 
převzala od státu zchátralou budovu celnice přímo na hra-
niční linii. Ukazuje v ní 880 dobových fotografií, většinou 
nepublikovaných. Dále je tam 550 trojrozměrných expo-
nátů, například originál osobního telefonu komunistického 
prezidenta Gustava Husáka i originál přístroje VČ („věrna-
ja čistota“), který ho spojoval s Kremlem. Jsou tu ukázky 
zbraňové, spojovací i zabezpečovací techniky ze železných 
opon, ale také například policejní uniforma s pendrekem 
ze zásahu z listopadu 1989.

V Podyjí je vyznačena evropská 
Stezka železné opony
V Národním parku Podyjí na Znojemsku byly v uplynulých 
dnech vyznačeny první kilometry cyklotrasy, která nově 
přetne Evropu od severu k jihu. Bude 10 000 kilometrů 
dlouhá a povede místy, kde kdysi kontinent dělila železná 
opona, tedy hranice mezi socialistickými a kapitalistický-
mi státy. V ČR se po ní turisté projedou od aše přes jižní 
Čechy, Moravu až do Břeclavi. V Podyjí u Čížova se za-
chovalo 300 metrů hraničního plotu s ostnatým drátem 
a hláskou, kterou za komunismu využívala armáda k os-
traze Československa. Jde o jediný původní úsek železné 
opony v zemi. Stezka bude začínat u Barentsova moře na 
hranici mezi Ruskem a Norskem a povede až na hranici 
mezi Bulharskem a Tureckem. Povede místy, které byly čty-
řicet let ostře střeženy.

IKEA dostala za koninu v masových 
kuličkách pokutu 500 000 Kč
Státní veterinární správa (SVS) udělila nábytkářskému ře-
tězci iKEa za neuvedené koňské maso v masových kulič-
kách pokutu ve výši půl milionu korun. Řekl to mluvčí SVS 
Josef Duben. iKEa se proti tomuto rozhodnutí odvolala, 
a řízení tak bude pokračovat. Veterinární správa nalezla 
v únoru na obalu neuvedené koňské maso v několika vý-
robcích různých firem, mimo jiné i v masových kuličkách 
určených pro iKEa. Řetězec proto omezil počet dodavate-
lů masa a zavedl analýzy DNa masa i konečných výrobků. 
Již začátkem dubna dostal od Státní zemědělské a potra-
vinářské inspekce (SZPi) obchodní řetězec Tesco pokutu 
650 000 korun za to, že prodával lasagne, které obsaho-
valy minimálně ze 60 procent koňské maso místo avizova-
ného hovězího.

Papež nevylučuje návštěvu ČR, 
Zeman chystá další zvací dopis
Papež František nevylučuje letošní návštěvu národní pou-
ti na Velehradě. Česká republika a církev proto stupňují 
diplomatickou aktivitu, aby hlava světové katolické církve 
5. července opravdu přijela. Na oslavy 1150. výročí přícho-

du věrozvěstů Cyrila a Metoděje církev i stát zvaly nejprve 
jeho předchůdce Benedikta XVi., který odstoupil. Pozvání 
poté potvrdily i pro Františka. Podle papežova sekretariátu 
prý nemá František na 5. července zatím žádný program. 
od roku 1990 zavítal papež do České republiky čtyřikrát. 
Naposledy to bylo 26.-28. září 2009. Benedikt XVi. si pro 
svoji návštěvu Česka vybral výročí svatého Václava a sou-
časně 20. výročí sametové revoluce. Během třídenního 
pobytu papež mimo jiné sloužil mše v Brně-Tuřanech pro 
120 000 věřících a ve Staré Boleslavi u příležitosti Národní 
svatováclavské pouti, kam přišlo 50 000 poutníků.

Kamila Moučková převzala 
Cenu Arnošta Lustiga
Cenu arnošta lustiga za rok 2012 převzala na Staroměst-
ské radnici v Praze bývalá rozhlasová a televizní hlasatelka 
a moderátorka Kamila Moučková. ocenění předali před-
sedkyně Sněmovny Miroslava Němcová a předseda výbo-
ru této ceny Jan Pirk. Cenu má každý rok dostávat některý 
z žijících českých občanů, který se zasloužil o udržení a roz-
voj hodnot, jakými jsou zejména odvaha a statečnost, lid-
skost a spravedlnost. Pirk připomněl, že při pražském jaru 
1968 Kamila Moučková prokázala své morální vlastnosti 
v plné míře. „Z televizního studia ji vyvedli sovětští vojáci 
s nabitými samopaly přitisknutými na její záda. Později po-
depsala Chartu 77 a přes veškerý nátlak a perzekuce nikdy 
od svých názorů neustoupila,“ dodal Pirk. Dvě desítky let 
proto nemohla působit ve své profesi. Cenu arnošta lusti-
ga (1926-2011) založila Česko-izraelská smíšená obchodní 
komora v rámci podpory odkazu tohoto spisovatele, který 
byl mimo jiné jejím členem.

Náchod vypsal soutěž na lavičku 
spisovatele Josefa Škvoreckého
Náchod vypsal soutěž na lavičku spisovatele Josefa Škvo-
reckého, která by měla v centru města připomínat zná-
mého náchodského rodáka. Návrhy radnice přijímala do 
2. května. Město očekává, že náklady na realizaci vítězného 
řešení nepřesáhnou 850 000 korun. Celé dílo by mělo být 
dokončené a na náměstí umístěné nejpozději do 30. čer-
vence 2014.
 Škvorecký své mládí prožité v Náchodě zobrazil pře-
devším ve svém nejslavnějším románu Zbabělci a v knize 
Prima sezóna. Na začátku roku 1969 odešel do Kanady. 
V Torontu spolu s manželkou, spisovatelkou a herečkou 
Zdenou Salivarovou založil nakladatelství Sixty-Eight Pu-
blishers, ve kterém vydávali díla autorů, kteří nemohli 
v komunistickém Československu publikovat. Škvorecký 
naposledy Náchod navštívil v roce 2004 u příležitosti svých 
80. narozenin. Zemřel v lednu 2012 v 87 letech v kanad-
ském Torontu.

Známka s portrétem prezidenta Zemana 
vyšla koncem dubna
Poštovní známka s portrétem prezidenta Miloše Zema-
na vyšla koncem dubna, od kdy je k dispozici na všech 
poštách. Startovací náklad je deset milionů kusů. Pošta 
známku vydala zhruba o měsíc dřív, než původně předpo-
kládala. „Proti minulosti jsme dostali oficiální portrét pana 
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prezidenta s velkým předstihem a excelentní práci odvedl 
rytec Miloš ondráček,“ uvedl mluvčí pošty ivo Mravinac. 
Česká republika je jednou z mála zemí, která na poštov-
ních známkách zobrazuje své žijící prezidenty. Pošta znám-
ky s českými prezidenty vydává od roku 1920, kdy vyšla 
první s portrétem Tomáše Garrigua Masaryka.

Výstava v Olomouci přibližuje 
zrod české nemocnice v Pákistánu
Nemocnice na konci světa je název fotografické výsta-
vy, která byla otevřena v prostorách Fakultní nemocnice 
v olomouci. Přibližuje příběh české nemocnice, kterou 
před lety vybudovali v Pákistánu pod úpatím ledovce ve 
výšce 3 000 metrů nad mořem dva čeští horolezci. Na 
třech stovkách snímků mohou návštěvníci sledovat nejen 
stavbu tohoto zařízení, ale i život tamních obyvatel. Ne-
mocnicí v pohoří Karakoram jen loni prošlo 12 000 pacien-
tů. Příběh nemocnice, vybudované pro zapomenutý národ 
Baltiů v pohoří Karakoram, se začal odvíjet v letech 2006 
a 2007, kdy se českým horolezcům při dvou misích poda-
řilo části nemocnice dopravit, postavit a uvést do provozu 
v nejvýše položené vesnici v arandu. Do míst se horolezci 
vracejí každoročně, loni tam dovezli kompresor pro mik-
rochirurgickou operační jednotku. Podařilo se jim vybudo-
vat vodovody na pastvinách, zavlažovací kanál nad arandu 
a vybudovat dvě třídy pro děti z vesnice.

Sídlo Univerzity Karlovy si při dni 
otevřených dveří prohlédlo na 5 000 lidí
Téměř 5 000 lidí si prohlédlo historické prostory Karoli-
na. Univerzita Karlova je otevřela pro veřejnost na oslavu 
665. výročí svého založení. Zájemci mohli nahlédnout na-
příklad do císařského sálu, vlasteneckého sálu a velké auly. 
lákadlem byly i vystavené univerzitní insignie – žezlo rekto-
ra a jednotlivých fakult. Zájemci se podívali i do románsko-
gotického sklepení, kde obdivovali unikátní románskou 
studnu, která je zároveň jednou z nejstarších v Praze. Ná-
vštěvníkům Karolina byli po celou dobu k dispozici pra-
covníci ústavu dějin a archivu UK, kteří zodpovídali jejich 
dotazy. Naposledy mohli lidé zavítat do univerzitního sídla 
před pěti lety, kdy byl o jeho prohlídku obdobný zájem.

Mariánské Lázně zahájily sezónu 
10. května víkendovým programem
Tato akce má dlouholetou tradici. Svěcení pramenů a ote-
vírání sezóny se pravidelně koná druhý květnový víkend. 
Součástí oslav je slavnostní koncert Západočeského sym-
fonického orchestru, mše svatá, kterou vedl opat tepelský 
Zdeněk lobkowicz, svěcení pramenů a doprovodný kul-
turní program pořádá pro Mariánské lázně společnost 
Tennis agens. Diváci mohli navštívit například staročeský 
jarmark, mnoho koncertů, projekci filmu Kdo nebyl v ML, 
jako by nebyl…, divadelní představení o Mariánských 
lázních či koncert populárního zpěváka Mekyho Žbirky 
a předních rockových kapel, jako jsou Booger, Babahad, 
Zajíc Company, Zrní či 100°.
 Mariánské lázně jsou nejmladší z proslulého trojú-
helníku západočeských lázeňských měst. V Mariánských 
lázních a okolí vyvěrá na 100 minerálních pramenů s ob-

sahem oxidu uhličitého a minerálních solí, z nichž je za-
chyceno a využíváno 53 pramenů. Jedná se o studené 
železnaté kyselky, odlišného chemického složení. K pitným 
kúrám se používá pět hlavních pramenů: Křížový, Rudol-
fův, Karolinin, lesní a ambrožův. Mariin pramen, který dal 
městu název, je pouze vývěr plynu – oxidu uhličitého. Pra-
meny a jejich léčivé účinky byly známy dávno před založe-
ním lázní obyvatelům okolních vesniček.
 Mocný šlechtic Hroznata založil v roce 1197 klášter 
v osadě Teplá, pod jehož správu patřil i pozemek dnešních 
lázní. Mniši byli také první, kteří zaznamenali slaný pramen 
ve svých lesích, ale první pokusy založit lázně se však ne-
podařily. Místní obyvatelé lázním nedůvěřovali. Za vlády 
císařovny Marie Terezie byly minerální vody opět analy-
zovány a v tomto období se také poprvé objevuje název 
Marienbad.
 o vznik lázní se významně zasloužil doktor Jan Josef 
Nehr – klášterní lékař, který v roce 1779 přesvědčil opa-
ta kláštera a několik mnichů, aby zkusili lázeňskou kúru. 
Klášter však musel bojovat o získání potřebných povolení 
ke stavbě lázeňské budovy až do roku 1786. V roce 1818 
Marienbad získal statut lázeňského místa. o další rozvoj 
lázní se zasloužil tepelský opat Karel Kašpar Prokop Rei-
tenberger, který počátkem 19. století začal s výstavbou 
lázeňských domů a pavilonů. V roce 1820 navštívil Marián-
ské lázně velký německý básník Johann Wolfgang Goethe, 
který sem zavítal ještě dvakrát a prožil zde v roce 1821 
svůj pozdní milostný román s mladou šlechtičnou Ulrikou 
von levetzow. Přítomnost Goetheho v Mariánských lázní 
měla velmi příznivý dopad na návštěvnost. lázně začala 
navštěvovat majetnější klientela. operní skladatel Richard 
Wagner našel v Mariánských lázních klid a inspiraci. Pra-
coval zde na dvou významných operách, a to Lohengrin 
(v létě 1845) a Mistři pěvci norimberští (Die Meistersinger 
von Nürnberg). V roce 1897 poprvé do Mariánských láz-
ní zavítal budoucí britský panovník Edward Vii. Hned při 
první návštěvě si Edward, vystupující pod titulem vévoda 
z lancasteru, Mariánské lázně zamiloval a celkově sem 
zavítal devětkrát. Britský král obrátil světovou pozornost 
na Mariánské lázně, které se každou sezónu proměňovaly, 
aby dokázaly pojmout stále větší počet hostů. Většina bu-
dov byla v tomto období přestavěna a rozšířena a neustále 
se otevíraly nové hotely.

Mariánské Lázně byly v roce 1992 prohlášeny 
městskou památkovou rezervací
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ti  Po první světové válce a vzniku Československé repub-
liky se do lázní opět vrátili hosté. Záhy však přišla ekono-
mická krize, která další rozvoj města opět zastavila. Druhá 
světová válka naštěstí město téměř ušetřila, a tak lázeňský 
ráz města zůstal zachován. Během tzv. Křišťálové noci roku 
1938 byla nacisty zničena židovská synagoga. Pozemek 
po zničené synagoze na hlavní třídě zůstal prázdný až do 
dnešní doby. Po poválečném odsunu německých obyvatel 
a po výměně obyvatelstva se Mariánské lázně staly z čás-
ti chátrajícím městem. Výraznější obrat nastal až po roce 
1989 a za posledních patnáct let došlo k velkému pokroku. 
Některé historické lázeňské budovy však zůstávají opuště-
ny dodnes.
 Mariánské lázně pravidelně navštěvovalo mnoho vý-
znamných hostů, kteří se zasloužili o jejich věhlas ve světě. 
Například: Fryderyk Chopin, Friedrich Nietzsche, Johann 
Strauss, Sigmund Freud, Rudyard Kipling, albert Schweit-
zer, Carl Maria von Weber, Thomas alva Edison, František 
Josef i., louis Renault, John Pierpont Morgan – americký 
magnát, jeden z nejbohatších návštěvníku Ml – financoval 
stavbu Panamského průplavu, Franz Kafka, Jan Neruda, 
antonín Dvořák, Ema Destinnová, T. G. Masaryk, Jaroslav 
Seifert ad.

Ostrava chce do Stodolní ulice vrátit kulturu
Město ostrava chce do vyhlášeného městského centra 
zábavy – Stodolní ulice – vrátit kulturní akce. Chystá pro-
to vyhlášení čtyřletého grantu. Pro letošní rok má v plánu 
uvolnit 1,5 milionu korun, z nichž by chtělo podpořit nej-
různější projekty. Stodolní, v níž se dříve konaly například 
výstavy nebo koncerty, se postupně stala spíše místem 
s vysokou koncentrací zábavních klubů bez větší kulturní 
nabídky. Jsou tam problémy s veřejným pořádkem, krimi-
nalitou i vandalismem.

V květnu a červnu se pořádají 
Jarní exkurze do světa vědy
V květnu a červnu se budou pro veřejnost pořádat ve vy-
braných ústavech akademie věd ČR Jarní exkurze do světa 
vědy. akce volně navazuje na největší tuzemský vědecký 
festival Týden vědy a techniky, který se letos uskuteční 
mezi 1. až 15. listopadem. Zpřístupněna budou vědecká 
pracoviště v Praze, Brně, Dolních Dunajovicích, ondřejově 
a vybrané geologické oblasti v Čechách. Zájemci budou 
moci například pozorovat hvězdnou oblohu s astronomy, 
přímo na vědeckých pracovištích navštívit mikrobiologické 
laboratoře, s biology a klimatology debatovat o globálních 
změnách nebo s archeology o jejich posledních objevech.

Klášter z výstavy odstranil Hitlerovy sochy
Sochy z takzvané Hitlerovy sbírky zmizely po dvou dnech 
z nádvoří cisterciáckého kláštera ve Vyšším Brodě. Tři 
skulptury, které byly součástí projektu Zemské výstavy, ne-
chal kvůli negativní reakci veřejnosti odstranit převor Justin 
Berka. Píšou o tom Lidové noviny. Sochy měly na nádvoří 
stát až do listopadu, dokdy Zemská výstava ve dvou ra-
kouských a dvou českých městech trvá. „Na adresu kláš-
tera přišlo už během prvních dvou výstavních dnů tolik 
negativních reakcí, že se pan převor raději rozhodl sochy 

odinstalovat,“ uvedl kurátor výstavy a vyšebrodský historik 
Jiří Franc. Trojice soch Rozsévač, Veslař a Afrodita, které 
zakoupil adolf Hitler, byla v letech 1939-1945 umístěna 
právě ve vyšebrodském klášteře, odkud nacisté vyhnali 
mnichy a z klášterní budovy udělali skladiště uměleckých 
předmětů z celé Evropy. Po válce se umělecké předměty, 
které Hitler zabavil Židům či ukradl na okupovaných úze-
mích, vrátily z velké části původním majitelům.

Brno se pyšní nejvyšším mrakodrapem v ČR: 
měří 111 metrů
Nejvyšší budova v tuzemsku s třiceti patry, mrakodrap aZ 
Tower, vyrostl mezi Pražákovou a Heršpickou ulicí v Brně. 
architektonicky a výškově výrazná věž za zhruba 800 mi-
lionů korun se začala stavět předloni v dubnu a stojí v lo-
kalitě přezdívané Brněnský Manhattan. otevřít by se měla 
v půli května.

 „Pro podnikatele, firmy a lidi, kteří si tu už koupili kan-
celáře, obchody a apartmány, to je prestižní adresa s pa-
rádním výhledem na celé Brno i na Pálavu,“ říká ředitel 
prodeje a marketingu projektu Petr Teplý. Podle něj ze 
17 apartmánů o rozměrech 64 až 215 metrů čtverečních 
zbývá prodat poslední dva a zájemci už koupili polovinu 
kanceláří, které zabírají plochu 9 000 metrů čtverečních.
 Stavbaři z firmy PSJ použili asi 2 000 tun železa a 20 ti-
síc metrů krychlových betonu. Statika je navržena proti ze-
mětřesení o síle 6 stupňů Richterovy škály. Jímací soustava 
pro případ úderu blesku do věže je po celém obvodovém 
plášti, uvnitř nosných stěn a sloupů a je svedená do země. 
Zastavěná plocha pozemku 4 300 m2 a užitná plocha včet-
ně garáží je 19 700 m2.
 Teplo při brzdění pěti výtahů se použije k vytápění bu-
dovy.
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Zástupce Vatikánu: Cyrilometodějské výročí 
je velmi významné
arcibiskup a předseda Papežské rady pro sdělovací pro-
středky Claudio Maria Celli při návštěvě Zlínského kraje 
uvedl, že znovu pochopil, jak významné a důležité je pro 
místní, aby papež přijal pozvání a mohl se účastnit oslav 
svatého Cyrila a Metoděje na Velehradě. Papež František 
návštěvu národní pouti 5. července nevyloučil, Česká re-
publika, a církev proto stupňují diplomatickou aktivitu, aby 
hlava světové katolické církve opravdu přijela. Církev i stát 
zvaly nejprve jeho předchůdce Benedikta XVi., který od-
stoupil. Pozvání poté potvrdily i pro Františka. V letošním 
roce se připomíná 1150 let od příchodu věrozvěstů.

Na čestné pohřebiště v Brně 
přibude hrob spisovatele Trefulky
Na čestném pohřebišti brněnského hřbitova přibude 
v následujících týdnech či měsících hrob spisovatele Jana 
Trefulky. Schválili to brněnští radní. Trefulka se stane šes-
tou osobností pohřbenou za poslední tři roky na novém 
čestném pohřebišti. Staré je už zaplněné, leží tam zhru-
ba sedmdesát osobností, řekl ředitel Správy hřbitovů Ma-
rek Šamšula. Na čestném místě už jsou uložené například 
ostatky spisovatele a básníka Josefa Suchého či hudebního 
skladatele Ctirada Kohoutka. ostatky Jana Trefulky by se 
měly přesunout v dubnu či květnu. Trefulka zemřel loni na 
konci listopadu v třiaosmdesáti letech. Jako spisovatel se 
věnoval próze, publicistice i literární kritice. V šedesátých 
letech působil jako redaktor a později šéfredaktor známé-
ho literárního časopisu Host do domu. Za normalizace 
nemohl oficiálně publikovat, pohyboval se v disentu a po-
depsal Chartu 77.

Praha s přicházejícím jarem prodlužuje 
návštěvní dobu památek
Památky v hlavním městě s přicházejícím jarem prodlu-
žují otevírací dobu. Po zimě se během jara například tra-
dičně otevírají Palácové zahrady pod Pražským hradem, 
počátkem dubna se otevřela Valdštejnská zahrada. Nejna-
vštěvovanější památkou nejen v Praze, ale v celé zemi, je 
Pražský hrad, kterým ročně projde kolem pěti milionů lidí. 
od dubna se prodloužila jeho návštěvní doba do 17:00. 
Celoročně otevřená je i Staroměstská radnice s orlojem. 
Některé další věže dříve spravovala Pražská informační 
služba, od začátku roku je spolu s Petřínskou rozhlednou 
spravuje Muzeum hlavního města Prahy. Připravuje v nich 
expozice o pražských věžích, o jejich historii a úloze v dě-
jinách Prahy.

Praha souhlasí s návratem mariánského 
sloupu na Staroměstské náměstí
Na Staroměstské náměstí by se měla příští rok vrátit ko-
pie barokního mariánského sloupu, který byl zbořen po 
vyhlášení nezávislosti Československa v listopadu 1918. 
S obnovou sloupu souhlasila rada hlavního města, řekla 
mluvčí pražského magistrátu Tereza Králová. Praha uva-
žuje také o navrácení Krocínovy kašny. Toto renesanční 
dílo bylo zbouráno v roce 1862 v souvislosti s novogotic-

kou dostavbou radnice. Podle harmonogramu, který radní 
schválili, bude osazení sloupu a kašny předcházet mimo 
jiné studie proveditelnosti, která by mohla být hotová le-
tos v létě. Na konci letošního roku by Praha chtěla vypsat 
ideovou architektonickou soutěž.

Závišův kříž byl přemístěn 
do pancéřované klenotnice
Mezinárodní Sdružení na podporu cisterciáckého opatství 
Vyšší Brod vydalo od roku 2002 na obnovu vyšebrodské-
ho kláštera téměř 12 milionů korun. Největším projektem 
dosud bylo spolufinancování rekonstrukce zchátralé admi-
nistrativní budovy opatství na návštěvnické centrum. Právě 
sdružení bylo iniciátorem toho, aby se Vyšší Brod zařadil 
mezi čtyři města, kde v dubnu začala Hornorakouská zem-
ská výstava. Poprvé v historii má přesah do jižních Čech. 
Sdružení, jež má sídlo v Horních Rakousích, se v klášteře 
podílelo třeba na financování přestavby Rožmberské ora-
toře na klenotnici pro Závišův kříž, který bude největším 
lákadlem výstavy. aktuálně financuje obnovu klášterního 
nádvoří mezi kostelem a návštěvnickým centrem a dokon-
čuje se také přestavba bývalé zpovědní kaple na Gotickou 
galerii.
 Závišův kříž, jeden z nejvzácnější relikviářů světa, byl 
již za přísných bezpečnostních opatření přemístěn do 
nové pancéřované klenotnice. lidé ho mají možnost zno-
vu vidět po desítkách let v rámci Hornorakouské zemské 
výstavy. Zemská výstava, která má recipročně přilákat tu-
risty do obou zemí, je také instalována v Bad leonfeldenu, 
Freistadtu a Českém Krumlově.

Mikulčické hradiště nabízí nové stezky
Slovanské hradiště v Mikulčicích na Hodonínsku se po 
zimě otevřelo turistům. oproti minulé sezóně nabízí ně-
kolik nových stezek. opravený je také kostel, uvnitř které-
ho je možné vidět původní archeologické výzkumy. Kromě 
oprav kostela přibylo v areálu hradiště jedenáct nových 
informačních tabulí a místa na posezení. Hradiště je ná-
rodní kulturní památkou a aspiruje na zápis do seznamu 
UNESCo. V 9. století tu stál velkomoravský hrad s rozsáh-
lým podhradím, archeologové objevili základy dvanácti 
kostelů a pohřebiště s více než 2 500 hroby. Morava se 
letos připravuje na velké oslavy 1150 let od příchodu vě-
rozvěstů Cyrila Metoděje, kteří v Mikulčicích také působili. 
Hradiště proto bude společně s Velehradem 5. července 
jedním z hlavních míst oslav. očekává se příjezd nejvyššího 
představitele pravoslaví – Bartoloměje i.

Muzeum války 1866 na Chlumu 
za rok navštívilo 13 000 lidí
Před rokem otevřenou expozici Muzea války 1866 na Chlu-
mu a sousední rozhlednu navštívilo celkem 13 000 lidí. 
lidé mají velký zájem například o prohlídku unikátního 
dio ráma, zachycujícího krvavé boje mezi pruskými a ra-
kouskými jednotkami u obce Dohalice. Dioráma je umís-
těno na ploše 2,4 × 2,4 metru. Velký zájem je také o krátký 
film o bojích v lese Svíb. Nová expozice vznikla za zhruba 
pět milionů korun v přístavbě původního muzea. Přístav-
ba za zhruba 40 milionů korun byla otevřena v roce 2010. 
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ti Bitvou na Chlumu 3. července 1866 vyvrcholily boje mezi 
pruskými a sasko-rakouskými jednotkami na území dnešní-
ho Královéhradeckého kraje. Za několik hodin, po něž bit-
va trvala, zemřelo, bylo zraněno či zajato na 50 000 vojáků.

Vodáci odemkli Lužnici už po čtyřiatřicáté
Kolem stovky kanoí, kajaků, raftů a dalších plavidel se vy-
dalo na první plavbu po lužnici. Tradiční odemykání řeky 
se uskutečnilo už po čtyřiatřicáté. Přihlížela mu přibližně 
stovka diváků. Rituál odemykání řeky začal tradičně zvo-
něním zvonu. Poté se lužnice symbolicky odemkla velkým, 
40 centimetrů dlouhým železným klíčem. Vodáků sem při-
jíždějí v sezóně tisíce. Jejich zájem o tuto řeku dokládají 
různé akce – kromě zamykání poslední říjnovou sobotu 
a odemykání poslední sobotu v březnu to je i pravidelná 
Vánoční jízda.

Mikulášovicemi na Děčínsku 
projeli velikonoční jezdci
Mikulášovicemi na Děčínsku projel průvod velikonočních 
jezdců. Starou lužickosrbskou tradici obnovili ve městě 
s asi 2 200 obyvateli ve Šluknovském výběžku před třemi 
lety. Předtím skončila v roce 1939, kdy ji zakázali Němci. 
Tehdy bylo město pětinásobné a průvod objížděl i okolní 
statky a žehnal polnostem. Velikonoční jízdy zvané také 
Jízdy křižáků či Jízdy kolem osení jsou starý velikonoční 
zvyk, který se do současnosti dochoval v německé lužici 
a také v lukavci v českém Slezsku. S obnovením tradice 
v Mikulášovicích přišel Roman Klinger, jehož pradědeček 
se podílel na organizaci jízd ještě před druhou světovou 
válkou. Prvního ročníku se v roce 2011 zúčastnilo sedm 
jezdců a pěší muzikanti, od té doby jejich počet narostl 
a roste i zájem diváků.

Brno asi nabídne Wannieck Gallery 
novou smlouvu s kaucí
Brno pravděpodobně nabídne provozovatelům Wan nieck 
Gallery novou smlouvu na dobu neurčitou. Její součástí 
bude kauce. Shodli se na tom zástupci vedení Brna a měst-
ské společnosti Jižní centrum. Provozovatelé galerie mo-
derního umění nedávno dostali výpověď kvůli neplacení 
nájmu, a začali balit obrazy. Nabídku nové smlouvy by 
přivítali, zatím ale neznají detaily. Wannieck Gallery, kte-
rá spravuje jedinečnou kolekci soudobé české malby, síd-
lí v bývalé tovární hale mezi železničním a autobusovým 
nádražím. Výpověď dostala koncem února. Nabídku pro-
dloužení nájmu do listopadu nepřijala. Na podporu galerie 
vznikla před časem petice.

Do Zlatých Hor přijeli zahájit sezónu 
zlatokopové z celé země
Novodobí zlatokopové z Česka i zahraničí zamířili do 
Zlatých Hor na Jesenicku otevřít zlatokopeckou sezónu. 
Rozmrazením první pánve se zlatým pískem zde symbo-
licky přivítali jaro. Kromě klasického rýžování je čekaly 
i nástrahy například v podobě lovu zvířete. Recesistická 
akce je koncipována v duchu Jacka londona a přechodu 
zlatokopů přes průsmyk ke zlatým ložiskům. Pořadatelé 

volí disciplíny, které se co nejvíce přibližují běžnému životu 
zlatokopa v terénu. Musí se podle nich především orien-
tovat v terénu, překonávat překážky, uvařit si oběd a najít 
zlato. V areálu hornického skanzenu v Údolí ztracených 
štol se před několika lety utkali zlatokopečtí profesionálové 
z celého světa také na mistrovství světa v rýžování zlata.

Zlínské muzeum získalo Tatru 
Hanzelky a Zikmunda
Muzeum jihovýchodní Moravy ve Zlíně získalo pro novou 
expozici v Baťově institutu originál vozu Tatra 87, s nímž le-
gendární cestovatelé Jiří Hanzelka a Miroslav Zikmund ab-
solvovali svou první cestu. automobil bude součástí stálé 
expozice ve třetím patře 14. budovy věnované modernímu 
cestovatelství. automobil zapůjčil muzeu jeho vlastník, Ná-
rodní technické muzeum v Praze. 14. budova by se měla 
veřejnosti otevřít na začátku května. Cesty slavné dvojice 
Hanzelky a Zikmunda jsou hlavními motivy nové expozice 
nazvané Moderní cestovatelství. Návštěvníci se seznámí 
také s cestami Eduarda ingriše či Stanislava Škuliny.

Slovácké muzeum ukazuje pravdivý příběh 
byzantských věrozvěstů
Slovácké muzeum v Uherském Hradišti připravilo k letoš-
nímu 1150. výročí příchodu Cyrila a Metoděje na Moravu 
publikaci Pravdivý příběh byzantských věrozvěstů Kon-
stantina a Metoděje. „Jedná se o čtyřdílnou publikaci, 
která je zabalena v jednom obalu. Jedna knížečka je fak-
tografická a psaná populárně-naučnou formou. Druhá je 
román, který se opírá o fakta, ale je psán čtivě, aby lidi ba-
vil. Přidali jsme i něco pro děti, třetí část tak tvoří kreslený 
komiks. Čtvrtou pak je CD s rozhlasovou nahrávkou pro ty, 
co už nechtějí číst, ale rádi si to poslechnou,“ představil ob-
sah knihy ředitel muzea ivo Frolec. Zejména děti by mělo 
zaujmout také DVD s 3D počítačovou hrou s tematikou 
církevního areálu v Uherském Hradišti – Sadech a dějin 
Velké Moravy obecně. Hra se jmenuje Veligrad. Fos-Zoe-
Nika. autory scénáře jsou archeologové Tomáš Chrástek 
a Michal Hlavica. K letošnímu 1150. výročí jejich příchodu 
na Moravu se chystá řada akcí. oslavy vyvrcholí o cyrilo-
metodějské pouti na začátku července, na kterou byl po-
zván i papež František.

Prague Food Festival bude od 24. května 
na Pražském hradě
Nejezte blbě a přijďte na Prague Food Festival, který se 
koncem května uskuteční v Královské zahradě Pražského 
hradu, vzkazují zájemcům o dobré jídlo a pití pořadate-
lé sedmého ročníku této kulinářské akce. ochutnají prý 
skvělé pokrmy, uvidí nejlepší šéfkuchaře, poznají špičkové 
podniky, producenty nápojů a delikatesy, které promění 
areál v jednu velkou kuchařskou školu. o 24. do 26. květ-
na by se zde měly uskutečnit kurzy vaření pro rodiny pod 
taktovkou renomovaných šéfkuchařů, řízené degustace 
vína, vody, piva, rumů a koňaků. V atraktivním prostředí 
Královské zahrady budou moci zájemci ochutnat například 
42 dní stařený nízký roštěnec z plemene Čestr, jelení car-
paccio s liškami, konfitovanou roládu z bio romanovské 
ovce s kroupami a libečkem, srílanské krevetové karí s rýží 
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basmati a čočkovým chlebem papadum, dortík ovoněný 
borovicí ze svatojiřského lesa se slaným karamelem nebo 
palačinku s tmavou pivní marmeládou a kopřivovým pivem. 
Zatímco loni mohli zájemci ochutnat gastronomicky upra-
vené cvrčky a červy, letos to bude další zvláštnost – štíři.

V Česku postupně přibývá ghett, 
změnila se na ně řada ubytoven
V Česku přibývá chudinských domů a čtvrtí. Zatímco 
v roce 2006 bylo takzvaných vyloučených lokalit neboli 
ghett asi 330 a před dvěma lety kolem 400, nyní je jich 
víc. Řekl to šéf vládní agentury pro sociální začleňování 
Martin Šimáček. Stanovit přesný počet podle něj ale není 
možné. odpověď by měla dát nová analýza, čísla by mohla 
být v příštím roce. „Vidíme, že řada vyloučených lokalit od 
roku 2006 zanikla, ale větší díl jich vznikl,“ uvedl Šimáček. 
Podle něj se trend ještě umocnil. Jedním z důvodů jsou 
dluhy. Mnohé rodiny se kvůli nim musí vystěhovat a na jiný 
byt nedosáhnou. Podobu ghett v Česku zmapovala v roce 
2006 analýza, kterou si nechalo udělat ministerstvo prá-
ce. V těchto chudinských domech či čtvrtích žili převážně 
Romové, mohlo to být až 80 000 lidí. Většina dospělých 
neměla práci, rodiny byly závislé na sociálních dávkách 
a zadlužovaly se. Děti chodívaly do zvláštních škol. Minis-
terstvo práce nyní připravuje veřejnou zakázku na novou 
analýzu. Přibývání ghett potvrdila už v roce 2010 studie 
z ostravy. od roku 2006 se tam za čtyři roky počet vylou-
čených lokalit zvedl z desítky na 14, připomnělo ve své 
zprávě sdružení Vzájemné soužití.

Kroměřížský arcibiskupský zámek 
vystavuje bulharské ikony
V arcibiskupském zámku v Kroměříži byla otevřena vý-
stava bulharských ikon malíře Justiniana Tilova. Zahrnuje 
36 děl spojených se starozákonními a evangelickými ná-
měty, ale také vyobrazení světců, jako jsou svatý ivan Ril-
ský nebo svatí Cyril a Metoděj. Expozice, která potrvá do 
25. května, je součástí programu letošních oslav 1150. vý-
ročí příchodu soluňských věrozvěstů na Velkou Moravu. 
ikony představují část nejoblíbenějších výjevů, námětů, 
svatých míst a postav z bulharského církevního kalendáře. 
ilustrují také to, jak se měnil ikonopisecký kánon v bulhar-
ských zemích.

Na Hradě budou opět vystaveny 
korunovační klenoty
Na Pražském hradě budou v květnu po pěti letech opět 
vystaveny české korunovační klenoty. Výstava se koná tra-
dičně při příležitosti zvolení nového prezidenta. Na webu 
Hradu to oznámila mluvčí prezidenta Miloše Zemana 
Hana Burianová. Klenoty budou vystaveny od 10. do 19. 
května ve Vladislavském sále a stejně jako v minulosti bude 
vstup zdarma. Při minulé výstavě v roce 2008 se na klenoty 
přišlo podívat přes 30 000 lidí, kteří museli vystát několik 
hodin ve frontě. Soubor českých korunovačních klenotů 
tvoří Svatováclavská koruna z doby před rokem 1346, ko-
runovační žezlo a jablko z druhé třetiny 17. století, koruno-
vační kříž ze sedmdesátých let 14. století, korunovační meč 
ze 13. století a korunovační roucho z poloviny 17. století.

V Olomouci lze vidět 600 starých 
gramofonů a rádií z celého světa
Více než šest stovek rádií a gramofonů z americké a evrop-
ské produkce je až do konce listopadu k vidění v muzeu 
historických automobilů Veteran arena v olomouci. Expo-
náty do olomouce zapůjčili soukromí sběratelé. K vidění 
je například slavný Edisonův fonograf i první verze ame-
rických gramofonů na kliku či pozdější elektrické přístroje. 
Technickou raritou je reproduktor radiopřijímače z období 
druhé světové války, který na příkaz německé vlády vyrá-
bělo mnoho německých firem. Rádio tehdy v Německu 
sloužilo k šíření propagandy a přístroj dostal přezdívku 
„Goebbelsova tlama“. Expozice mapuje také evropskou 
a československou produkci rádiových přijímačů. Muzeum 
Veteran arena bylo v olomouci otevřeno v květnu 2010. 
Nyní si v něm mohou lidé prohlédnout 160 historických 
aut, motocyklů, benzinových stojanů, podvozků, motorů 
či převodovek.

Stavba nové Petrovy boudy 
by měla stát 100 milionů
Firma Snowy Chalet, která vlastní torzo Petrovy boudy na 
hřebenech Krkonoš, odhaduje, že stavba nového objektu 
by mohla stát zhruba 100 milionů korun. Společnost chce 
začít stavět, jakmile vyřídí veškeré potřebné náležitosti. 
Zchátralou boudu v srpnu 2011 poškodil rozsáhlý požár. 
Památkáři letos v březnu zopakovali, že se s majitelem ne-
mohou shodnout na podobě nové stavby. Památkáři už 
dříve nedoporučili v přípravách stavby pokračovat a po-
žadují vybudování repliky původní boudy.

Vychází známka se Zemanem, 
bude na všech poštách
Na všech poštách je k dostání známka s portrétem prezi-
denta Miloše Zemana. Startovací náklad je deset milionů 
kusů. Známka s prezidentem bude písmenová, nebude 
tedy obsahovat konkrétní cenu, ale písmeno a, které zna-
mená určení pro vnitrostátní poštovní styk. Portrét pro 
prezidentskou známku vytvořil rytec Miloš ondráček. Čes-
ko je jedno z mála zemí, která na poštovních známkách 
zobrazuje své žijící prezidenty. Pošta známky s českými 
prezidenty vydává od roku 1920, kdy vyšla první s portré-
tem Tomáše Garrigua Masaryka.

Historickým městem 
roku 2012 je Jilemnice
Historickým městem roku 2012 se stala Jilemnice na Se-
milsku. ocenění je odměnou za nejlepší péči o památky na 
základě dotačního programu ministerstva kultury. Staros-
ta podkrkonošského města Vladimír Richter si odnesl titul 
a milion korun určený na další opravy památek. Koná se 
tradičně u příležitosti Mezinárodního dne památek a sídel, 
který se od roku 1983 slaví právě 18. dubna. Do soutěže 
se letos přihlásilo 46 subjektů, do dalšího kola postoupilo 
z jednotlivých krajů 14 návrhů, z nichž vzešli tři finalisté. 
Vedle Jilemnice byl nominován Příbor a Cheb. Jilemnice 
byla letos ve finále soutěže, která se pořádá od roku 1995, 
už potřetí.
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ti Dědici českých mecenášů Neumannových 
prodají sbírku i zámek
Koncem dubna se ve Švýcarsku dražil mobiliář a umělec-
ká sbírka ze zámku českých mecenášů a sběratelů umění 
lotara a Věry Neumannových. Kromě jiného byla i na pro-
deji velmi cenná kolekce secesního skla uměleckého skláře 
Emila Gallého. Podle listu Tribune de Genève se dědici již 
zemřelého páru rozhodli prodat středověký zámek ve švý-
carském městečku Gingins, který Neumannovi zakoupili 
před padesáti lety. Sběratelé tak mohou získat stovky kusů 
nábytku, obrazů a dalších uměleckých děl a rovněž knih, 
které Neumannovi za svého života shromáždili. Hodnota 
těchto věcí se odhaduje na několik desítek milionů švýcar-
ských franků.
 lotar Neumann, který zemřel před jednadvaceti lety, 
pocházel z pražské židovské rodiny a druhou světovou 
válku přežil pod jiným jménem. Jeho manželka Věra, kte-
rá zemřela letos, za války absolvovala Baťovu školu práce 
ve Zlíně. V roce 1948 se vystěhovali do Venezuely. Vybu-
dovali tam továrnu na barviva a v ní vydělali velké jmění. 
Stýskalo se jim ale po Evropě a začali sbírat secesní umění, 
zejména dílo alfonse Muchy. V šedesátých letech se roz-
hodli do Evropy vrátit a pro život si vybrali Švýcarsko. Věra 
Neumannová dva roky po manželově smrti založila nadaci, 
která vystavovala nejkvalitnější díla ze sbírky manželského 
páru. V roce 2002 například v Praze představila soubor 
přípravných kreseb alfonse Muchy k jeho Otčenáši. loni 
Věra Neumannová darovala Uměleckoprůmyslovému mu-
zeu v Praze kolekci kreseb a tisků vztahujících se k tomuto 
Muchovu dílu. Cena daru se odhaduje na desítky milionů 
korun.

Zlatá Koruna při 750. výročí veřejnosti 
otevře opatskou kapli
Zpřístupněním opatské kaple si připomene klášter ve Zlaté 
Koruně na Českokrumlovsku 750 let od svého založení. 
Místnost se vzácnými nástěnnými malbami měla mož-
nost si veřejnost poprvé prohlédnout v neděli 21. dubna. 
Klášter výročí vzniku letos spojí také například s vydáním 
poštovní známky a stříbrné pamětní mince. V osmiúhelní-
kové opatské kapli svatého Jiří v poslední době pracovali 
restaurátoři, kteří se zaměřili na obnovu nástěnných ma-
leb. Nejstarší pochází z doby kolem roku 1360. Klášter ve 
Zlaté Koruně je výjimečný gotickým stavitelstvím. Tento 
sloh reprezentuje chrám Nanebevzetí Panny Marie, křížo-
vá chodba, kaple andělů strážných a také nově zpřístupně-
ná opatská kaple. Klášter nad Vltavou založil v roce 1263 

český král Přemysl otakar ii. První mniši přišli do Zlaté 
Koruny z rakouského kláštera Heiligenkreuz.

Plzeňské pivo
Pivo se v Plzni vaří takřka od jejího založení. První písem-
nou zprávu pivovarnického charakteru můžeme nalézt již 
v roce 1307. Jedná se o závěť, ve které Wolfram Zwini-
linger odkazuje kostelu sv. Bartoloměje svůj pivovar a sla-
dovnu.
 Později se pivo vařilo pouze v domech, kterým král Vác-
lav ii. ve 13. století udělil právo várečné. Ve 14. století tedy 
toto privilegium měli jen majitelé domů uvnitř hradeb. Va-
ření piva bylo svobodným měšťanským povoláním, proto 
nebylo cechovně regulováno. Protože právo bylo uděleno 
celkem 260 měšťanům, nejednotnost výrobní technologie 
a rozličné přísady způsobovaly velké rozdíly v kvalitě piva.
Historickým mezníkem, který změnil celou pivní historii, se 
stal rok 1838, když muselo být vylito před radnicí 36 hek-
tolitrů nekvalitního piva.
 Tato neblahá událost ovlivnila právovárečné měš-
ťanstvo natolik, že se rozhodli společně vybudovat nový 
moderní pivovar, aby navždy zajistili výrobu kvalitního pl-
zeňského piva. Výstavbou pivovaru byl pověřen stavitel 
Martin Stelzer, který zde uplatnil bohaté zkušenosti, které 
načerpal ze zahraničních cest po pivovarech. Při návštěvě 
Bavorska se seznámil s geniálním, avšak velice svérázným 
sládkem Josefem Grollem. Přesvědčil ho, aby se s ním vy-
dal zpět do Čech a v novém pivovaru uvařil pivo novou 
metodou spodního kvašení. Groll se svého úkolu zhostil 
výtečně a dne 5. října 1842 uvařil první spodně kvašený 
světlý ležák, který se stal pravzorem všem ostatním světlým 
pivům. Pivovar si tento památný den připomíná každý rok 
slavností nazvanou Pilsner Fest.
 Výroba zcela nového ležáku s nezaměnitelnou chutí 
a kvalitou učinila brzy z Plzně světovou metropoli piva. 
obliba „plzeňského“ však vyvolala mezi ostatními pivovary 
rozsáhlé snahy o jeho napodobení. Nejjednodušší snahou 
napodobit Pilsner Urquell bylo přisvojení si téhož názvu. 
objevila se piva s označením pils, pilsner či pilsener, jejichž 
kvalita a smyslové vlastnosti kazily pověst našeho pravé-
ho plzeňského piva. aby nedocházelo k záměnám s jinými 
pivy a bylo zřejmé, že pouze pivo této značky je nejstarším 
a jediným pravým plzeňským pivem, byla v roce 1898 vy-
tvořena ochranná známka „Pilsner Urquell“.
 Úspěch plzeňského piva a prosperita pivovaru se ne-
daly ničím zastavit a značka Pilsner Urquell se brzy stala 
nejznámějším synonymem kvality na celém světě.
 www.prazdroj.cz

Lidová zahrada – Chotkovy sady

První městský veřejný park zvaný lidová zahrada byl za-
ložen z iniciativy Karla Chotka, nejvyššího purkrabí Krá-
lovství českého, v roce 1833. Prostor v okolí letohrádku 
královny anny sloužil jako pastevna a sklad dřeva. Rok 
před založením parku byla vybudována nová tzv. Chotkova 
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silnice. Vznikající park byl osázen více než 60 druhy dřevin, 
které postupně vyrostly a vytvořily dojem zalesněné obory. 
autory původního romantizujícího návrhu byli Josef Fuchs 
a Jiří Braul, po roce 1890 v novoromantickém duchu ztvár-
nil partie zahrady František Thomayer. Jako parková deko-
race vzniklo roku 1887 malé jezírko a v roce 1913 pomník 
českého spisovatele Julia Zeyera od sochaře a stavitele Jo-
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sefa Maudra. Park má celkovou 
rozlohu 3,7 ha a tvoří spolu s le-
tohrádkem anny jeden kompo-
ziční celek. Chotkovy sady jsou 
první a jedinou zelenou plochou 
v Praze, která vznikla výhradně 
pro využití veřejností.

Chotkovy sady nejsou mís-
tem na dlouhý výlet, naopak 
jsou tichým až komorním zele-
ným prostředím, které působí 
uklidňujícím dojmem. Je vhodné 
spojit tuto procházku s návště-

vou Královské zahrady – směr západ kolem letohrádku 
královny anny nebo s letenskými sady – směr východ přes 
lávku nad Chotkovou ulicí. Co ale rozhodně stojí za to, je 
panoramatický výhled na Prahu v jižní části parku.
 Zakladatel zahrady hrabě Karel Chotek byl pátý a po-
slední ze synů purkrabího a českého hraběte Jana Rudolfa 
Chotka, narodil se v roce 1783. Jeho otec Jan Rudolf hrabě 
Chotek z Chotkova a Vojnína (17. 5. 1748, Vídeň – 26. 8. 
1824, Vídeň) byl česko-rakouský politik a úředník, rakous-
ký ministr financí, nejvyšší purkrabí pražský a guberniální 
prezident v Čechách. Na příkaz Jana Rudolfa (1748-1824) 
byl upraven tok Vltavy ve Veltrusích a zřízen okrasný park. 
Jan Rudolf vykonával různé dvorské i ministerské funkce, 
byl mecenášem věd a umění, založil zámeckou knihovnu 
na zámku Kačině (postavené v empírovém stylu), stavěl 
v Praze a v celé zemi silnice, nábřeží a parky. Po dvacet let 
předsedal Královské české společnosti nauk. Měl pět synů, 
kteří se prosadili v politice i armádě.
 Jeho poslední syn Karel (1783-1868) zdědil po otci lás-
ku k umění a vědám, mecenášství a velký rozhled. Studoval 
práva a zajímal se o botaniku. Po studiích se stal guverné-
rem v Trestu, poté v Tyrolsku. Roku 1826 se stal nejvyšším 
zemským úředníkem, a to purkrabím Království českého. 
V nejvyšším úřadu setrval sedmnáct let a po celou dobu se 
věnoval povznesení království, zvláště hlavního města Pra-
hy. Mimo jiné se zasloužil o stavbu silnic mezi Karlovými 
Vary a Mariánskými lázněmi, stavbu silnice z Klárova na 
Hrad. Zavedl paroplavbu od Mělníka až k hranicím, pod-
pořil stavbu řetězových mostů v Praze (Řetězový most), 
Žatci, Jaroměři a Strakonicích. Podporoval výsadbu sadů 
včetně dnešních Chotkových sadů nebo sadu na Karlově 
náměstí, dále promenády na baště směrem na letnou.

Lidová zahrada – Chotkovy sady, 1847, archiv URM

 Učil se česky od Františka Palackého, kterého jmeno-
val královským historiografem. linie jím založená sídlila ve 

Velkém Březně nedaleko Ústí nad labem. Byl pochován 
v nově vybudované hrobce ve Valtířově.

Detail pomníku Julia Zeyera v Chotkových sadech, 2007, URM

Běžně nepřístupné pražské zahrady

Zahrada Vratislavského paláce – 
Vratislavská zahrada
Vratislavská zahrada, zvaná též Mitrovická zahrada, je 
poměrně malá, má zhruba dvě desetiny hektaru a přes-
tože v ní nejsou vysázené žádné květinové speciality, patří 
rozhodně mezi unikáty. Jedinečná je totiž svými výhledy. 
Zahrada je raně barokní a tvoří ji tři kaskádovité terasy. 
V nejvyšším místě je 215 metrů nad mořem. Patří do měst-
ské části Praha 1, kat. území Malá Strana, čp. 366, ulice: Tr-
žiště 13. Společně s Vratislavským palácem je od 3. května 
1958 chráněna jako kulturní památka České republiky. Pa-
lác se zahradou získal v restituci zpět Maxmilián Wratislav 
z Mitrovic (1917-2002), který je začal postupně opravo-
vat. od roku 2008 Vratislavskou zahradu využívá americké 
centrum a je veřejnosti nepřístupná.

Vratislavská zahrada schodiště a sala terrena, 1951, URM

Lobkovická zahrada
lobkovická zahrada, někdy zvaná Přehořovská, se nachází 
na Malé Straně v Praze a je součástí rozsáhlého komple-
xu zahrad vrchu Petřína. Je pozdně barokního typu, má 
rozlohu 7 ha a vznikla v roce 1696, kdy hrabě František 
Karel Přehořovský z Kvasejovic si vymohl od císaře svo-
lení získat dům „U Tří mušketýrů“, založit zde novostavbu 

Purkrabí hrabě Karel Chotek
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ného paláce proběhla v letech 1702 až 1708. Po roce 1753 
došlo v paláci a zahradě k rozsáhlým úpravám, při kterých 
vznikla barokní zahrada italského typu osově provázaná 
na palác. Další úpravy byly až po roce 1790 v anglickém 
krajinářském slohu. Po roce 1790 zbudoval v této zahra-
dě zahradník (původem z Mariánských lázní) Jan Skalník 
první české alpinum v Praze, kde bylo shromážděno na 
400 druhů rostlin. Společně s lobkovickým palácem (Vlaš-
ská 19) je od 1. ledna 1964 chráněna jako kulturní památ-
ka České republiky. Rodina lobkoviců obývala palác i se 
zahradou až do roku 1927 a propůjčila mu dodnes užívané 
jméno. od roku 1973 slouží palác a menší část zahrady 
pro účely velvyslanectví a konzulátu Spolkové republiky 
Německo. Přes 4 000 uprchlíků z NDR bylo na zahradě 
nouzově ubytováno ve stanech a 22. srpna 1989 muselo 
být velvyslanectví kvůli přeplnění zahrady zavřeno. Část 
rozkládající se na severním svahu Petřína je veřejnosti pří-
stupná. Zahradu lze rozdělit na dvě části: západní lesnatou 
a východní, ležící v ose paláce, kterou představuje systém 
symetrických cestiček. Zhruba ve středu zahrady je umís-
těna socha básníka Jaroslava Vrchlického.

Lobkovická zahrada, 2007

Zahrada Strakovy akademie
Na malostranském břehu severně od Mánesova mostu se 
rozkládala až k nábřeží kapitána Jaroše rozsáhlá lazarov-
ská zahrada. Její majitelé se střídali, za panování Rudolfa ii. 
tu bývala botanická zahrada jeho lékaře. Kolem roku 1647 
tu měli jezuité letohrádek a kapli sv. ignáce.
 Z letohrádku byla později zřízena tančírna a hostinec, 
později zde byla barvírna a bělírna. Při stavbě Strakovy aka-
demie byly již zpustlé budovy zbourány. Stavba v prosto-
rách bývalé jezuitské zahrady probíhala v letech 1891-1896.  
Budova stojí na rozloze 4 000 m2 a zahrada, jejíž úpravou 
byl pověřen František Thomayer, zabírá dalších 17 000 m2.
 V současné době se na zahradě konají slavnostní přijetí 
zahraničních návštěv a v průběhu roku je s výjimkou někte-
rých víkendů veřejnosti uzavřena.
 Strakova akademie je eklektická novobarokní budova 
na levém břehu Vltavy na Malé Straně v Praze. Byla vy-
stavěna v letech 1891-1896 podle návrhů architekta Vác-
lava Roštlapila. Pod kupolí jsou umístěny sochy od Josefa 

Maudra. Na výzdobě budovy se podíleli sochaři Josef Mau-
der a Celda Klouček, malíř Emanuel Dítě byl autorem ol-
tářního obrazu sv. Václava. Původně byl objekt využíván 
jako studentská kolej nemajetných synů české šlechty. 
V současnosti je sídlem vlády České republiky.

Zahrada Strakovy akademie

Schönbornská zahrada
Schönbornská zahrada (Tržiště 15, Malá Strana, Praha 1) 
je součástí areálu stejnojmenného paláce. Byla vybudo-
vána ve dvacátých letech 18. století na místě původní za-
hrady ze století sedmnáctého. Barokní terasovitá zahrada 
italského typu nacházející se na severním svahu Petřína 
vznikla, spolu s palácem, okolo roku 1650 zásluhou Ru-
dolfa Colloredo-Waldsee. Na její další barokní úpravě se 
podepsali J. B. Santini-Eichel a G. B. alliprandi. Později, na 
konci 18. století, kdy palác převzali Schönbornové, byla 
také přestavěna v duchu anglického krajinářského slohu. 
Na přelomu 18. a 19. století byla upravena do anglické-
ho stylu. Má terasovou kompozici nesenou opěrnou zdí 
se středovým obloukem na severojižní ose. V horní části 
jsou ovocné stromy. Je ukončena letohrádkem na vrcholu  
zahrady.
 Dominantou zahrady je při jakémkoli pohledu na tuto 
část Prahy arkádový vyhlídkový pavilon s vlající státní vlaj-
kou Spojených států, jejichž velvyslanectví sídlí v paláci 
od roku 1924. Diplomaté využívají i přilehlou zahradu, ta 
proto není přístupná veřejnosti a po posledních světových 
událostech je opravdu bedlivě střežená. Část zahrady lze 
vidět pouze z vyhlídek okolních zahrad, lobkovické nebo 
Vrtbovské, případně z vyhlídky Hradčanského náměstí.

Schönbornská zahrada
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Pranostiky květen, červen
Chladný květen, červen vlažný – je pro sýpky, sudy blažný.
Co vyroste v červnu na louce za den, roste jindy po týden.
Často-li se v červnu hrom ozývá, kalné léto potom při-

cházívá.
Červen červený jako z růže květ.
Červen studený – sedlák krčí rameny.
Červen mokrý a studený – bývají žně vždy zkaženy.
Červen-li více suchý než mokrý panuje, dobrým vínem 

naše sudy naplňuje.
Červnové větříky – časté deštíky.
Jaro je přízeň, léto trýzeň.

Tradice
Květnové otvírání studánek je nádhernou znovu oživenou 
tradicí, dětem velmi blízkou. V některých třídách děti vě-
nují jeden školní květnový den tomu, aby jely navštívit svou 
studánku. Vpředu královnička, za ní ostatní dívky a na-
konec kluci s lopatkami a hrabičkami – jdou v průvodu 
z louky až k lesní studánce a zpívají. Z některých tříd jsou 
v květnové dny slyšet úryvky zhudebněné básně Otvírání 
studánek (M. Bureš/B. Martinů):
„i studánky chtějí být čisté,
tak jako děti, vy jste;
i jim se stýskalo už po jaru.
Nejedna studánka malá
se o pramínek bála,
aby nezapadl do kalu,
do bahna a do kamení
tak jako člověk do soužení,
ani trochu vláhy by v ní nezbylo.
Vždyť každá studánka v lese
na hladině nebe nese,
kdyby jí nebylo,
o zem by se rozbilo!
…
Poslední den v máji
studánky tu svátek mají.
Tak dlouho pršelo i přes noci.
Vy hlubáňky zarmoucené,
zakalené až od pramene,
jen dětské ruce vám mohou pomoci…“
 Bohuslav Martinů navštívil v červenci roku 1938 na po-
zvání své žačky Vítězslavy Kaprálové, hudební skladatelky 
a dirigentky, vesnici Tři Studně ležící poblíž Nového Města 
na Moravě v okrese Žďár nad Sázavou, kde pobýval téměř 
celý měsíc. V některých oblastech probíhalo vždy na jaře 
tzv. otvírání studánek, tj. jejich čištění po přešlé zimě; stu-
dánky byly mnohde jediným zdrojem pitné vody. Většinou 
bylo otvírání i obřadem se symbolickým zaháněním zlé 
moci a neštěstí. Básník Miloslav Bureš, mající v úctě lidové 
tradice, po zhlédnutí takovéhoto obyčeje právě ve Třech 
Studních napsal v roce 1954 báseň Píseň o studánce Ru-
bínce. Následujícího roku ji poslal svému příteli a spoluro-
dákovi z Poličky hudebnímu skladateli Bohuslavu Martinů 
se žádostí o zhudebnění. Ten ji částečně zkrátil a vytvořil 
kantátu Otvírání studánek.

Květen, červen

Červen
České jméno měsíce červen je odvozováno různě. V čer-
venání ovoce a jahod v tomto měsíci, nebo od červenosti. 
Erben odvozoval původ slova červen od červenosti růže 
šípkové, která v červnu nejbujněji kvete. Slavnost letního 
slunovratu se zakořenila v srdcích našich předků nato-
lik hluboko, že se jí církvi nedařilo nikdy zakázat. Proto jí 
převzala a upravila spojením s oslavou památky narození 
světce Jana Křtitele. Z tohoto důvodu se slaví v předvečer 
jeho narození.

Letnice
Svátky letního slunovratu, lidově zvané letnice, se v prů-
běhu vývoje propojily s křesťanskými Svatodušními svátky. 
V datu jsou to svátky pohyblivé. Slaví se padesát dní po Ve-
likonocích, z náboženského hlediska jsou jejich vyvrchole-
ním. V křesťanství se slaví jako den seslání Ducha svatého, 
ve starém zákoně se padesátý den po Velikonocích vzpo-
mínal jako den, kdy Mojžíš na hoře Sinaj obdržel Desatero.
 letnice i Velikonoce mají mnoho společného:
–  oslavují přírodu – Velikonoce jsou svátky jara, letnice 

začátkem sklizně,
– měly pro Židy spojitost s událostmi z dějin spásy,
–  pro křesťany jsou Velikonoce svátkem vzkříšení Pána Je-

žíše a letnice svátkem seslání Ducha.
 Zatímco neděle měla ráz především oslav církevních, 
v pondělí dominovaly rozmanité lidové obyčeje. Vraťme se 
do 19. století, kdy Svatodušní pondělí bylo jako samostatný 
svátek, vyhrazený převážně obyčejům počínajícího se léta. 
Poodkrývá se v nich ještě svět pohanského dávnověku, pro 
vzpomínku na čas, kdy se věřilo na víly a rusalky, božstva 
lesů a rozkvetlé neporušené vegetace. S nimi soutěžilo čisté 
mládí – svou krásou a silou, v symbolice vesnických „králů 
a královen“, obecně nazývané králenské slavnosti.
 Rozšířeným obyčejem byl zvyk mládeže strojit se za 
krále, královnu a jejich družinu. Např. na Slovácku se do-
dnes dochoval lidový obřad „jízdy králů“. Dostala zde šťast-
né aranžmá v nádheře krojů, opentlených koní a následně 
připojenou, dobově pochopitelnou legendu – prchajícího 
krále Matyáše v ženském převleku.
 až do Druhého vatikánského koncilu se svatodušní 
svátky slavily v katolické církvi po dva dny a svatodušní 
pondělí bylo zasvěceným svátkem i v první Československé 
republice. o těchto dvou dnech bylo možné také žehnat 
křestní vodu, křtít a biřmovat.

Králenské slavnosti: 
králové a králov-
ničky v tradičním 
ustrojení s prvky se 
stromové kůry, ži-
vých rostlin a květů, 
rekonstrukce zvyku 
z Prácheňska, 1973
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177. Trilobit Pavla Kohouta
Mezi svatými v kalendáři není druhý otloukánek podobný Prvnímu Máji. Jako na den Petra a Pavla se o něj sváří Láska 
s Politikou. U nás ta první už roku 1836 předstihla soupeřku o půl století dík Karlu Hynku Máchovi. Česká Báseň básní 
sotva kdy ztratí na síle, verše „zbortěné harfy tón, ztrhané struny zvuk, / zašlého věku děj, umřelé hvězdy svit, / zašlé 
bludice pouť, mrtvé milenky cit“ budou stále víc okouzlovat srdce okoralá duchovně se vyprázdňující civilizací. Refrén 
básně si podmanil první datum v květnu a zhmotnil se v Myslbekově soše poety na Petříně, které je letos stojedna let! 
A o tu se s Láskou už při odhalení 1912 prala Politika.
 Krvavá demonstrace dělníků v Chicagu 1. května 1886 dala tomu dni punc symbolu. Už za čtyři roky uctili památku 
obětí boje za práci a spravedlivou mzdu svým pochodem i probuzení Češi, a trvalost svátku jasnovidně předpověděl Jan 
Neruda. Májové pochody brzy spojily celou Zemi v socialistické hnutí, které docílilo, že byl surový kapitalismus té doby 
nucen nasadit si lidštější tvář, s níž postupně dospěl k dnešnímu sociálnímu státu. Slavnost prolétů si pak mazaně při-
svojili Lenin i Hitler. Roku 1955 jej částečně rehabilitoval Vatikán, když mu možná přes Pannu Marii vyjednal patronát 
jejího snoubence svatého Josefa Dělníka.
 Po krachu Třetí říše dvakrát křižovaly prvomájovou Prahou pochody všech čtyř stran Národní fronty. „S námi neza-
bloudíte!“ volali lidovci. „Hvězdy půjdou ke zdi!“ skandovali národní socialisté. Obě levicové strany to odrazily vichrem 
Internacionály, která v roce 1948 odvála od válu pravici a ovládla spojený průvod, v němž začalo požrání sociální de-
mokracie komunisty. Politika rudě vlála nad průvody, zatímco na Petříně dál tiše vládla Láska; jejími věrozvěsty se stali 
hlavně studenti putující k pomníku pro polibek závazný někdy na celý život.
 Politika slavila střídavě na Letné a na Václaváku, kde komunističtí pěšáci holdovali svému velení netušíce, že zdraví 
popravčí četu. Jeden z nich také psal verše: „Večer, až bude po průvodu / a měsíc pro vltavskou vodu / vnoří svůj džbánek 
do jezů, / půjdeme spolu po nábřeží / zamilovaní, krásní, svěží, / no prostě – děti vítězů!“ Jeho budoucí žena i tchýně se 
daly lékařsky od průvodů osvobodit z důvodu častého omdlévání. Neuslyšely tak nejslavnější májový pozdrav prezidenta 
Novotného – Bude maso, soudružky, maso bude!
 Jak v šedesátých letech sílila v zemi chuť mnohé změnit, stávaly se jejím hromosvodem právě majálesy. Když adepti 
herectví pochodovali k Máchovi po tramvajových kolejích, začal jakýsi uvědomělý řidič vztekle zvonit a riskantně popo-
jíždět. Skoro dozrálý mim Ladislav Mrkvička vylezl na motorák a stáhl kladku. Místo diplomu dostal klepeta a vyděšení 
spolužáci odhlasovali jeho vyhazov ze školy. Jednomyslnost zkazil svým ne! Petr Čepek a vyletěl taky. O to větší z nich 
vyrostli umělci.
 Překonal to ročník 1965, kdy účastníci k šoku strany a vlády zvolili králem majálesu amerického beatníka Allena 
Ginsberga. Byl ihned obviněn z opilství, vandalství, pobuřování i z tehdy trestné homosexuality, ale k svému štěstí jen 
vypovězen. Léta Páně 1968 vešel do dějin jediný první máj, kdy mnoho nestraníků upřímně mávalo na tribunu komunis-
tickým nositelům naděje zvané Reforma, kterou však za sto třináct dnů navždy zadusaly pásy sovětských tanků spolu 
s Politikou. Na dvacet let se disciplína „odskok z májového shromáždiště“ stala masovým sportem, a průvody samy byly 
po Velkém třesku jakožto marše hanby vytěsněny z myslí. Rudou mši za ně dodnes slouží jen KSČM – Komunistická stra-
na Čech a Mírova, jehož celám mnozí předáci unikli do asylu sněmovny snad právě přímluvou sv. Josefa Dělníka.
 Nadále slaví Den pracujících ta z rakouských jmenovkyň Politiky, jejíž květinou je rudý karafiát. Průvody z městských 
částí se tradičně setkávají před majestátní radnicí, která je i sídlem vlády spolkové země Vídeň; oběma od války kraluje 
sociální demokracie. Prostranství lemované ještě Burgtheatrem a parkem, kde se v prosinci konají obří vánoční trhy pod 
stromy ověšenými planoucími srdci a hvězdami, se po krátkých projevech a Písni práce promění v obrovské heurige, 
jak se v alpské republice nazývají stovky hospůdek ve vinicích. Zavoní veletucty klobás, zazvoní stovky číší s veltlínem či 
zweigeltem, zahudou dýdžejové a na trávnících, na asfaltu i na kolejích v široké a vznešené Ringstraße se rozvine lidová 
veselice, kterou zpestřují tváře četných imigrantů. Je to tak svobodné, příjemné a zvoucí, že je snad jen otázka času, kdy 
se to vrátí k nám, třeba v české verzi – každý na svém břehu Vltavy: praváci na Národní, leváci na Újezdě, nezařazení 
občané vprostřed na ostrově ostrostřelců, to vše přirozeně s volným koridorem k Petřínu, kde Politiku uvítá Láska.
 Tam oživne socha Básníka, který pozve každého bez rozdílu „v tu zemi krásnou, zemi milovanou, / v kolébku svou 
i hrob svůj, matku svou, / vlast jedinou i v dědictví nám danou, / v širou tu zemi, zemi jedinou…“ a po vzoru ceremoniářů 
zahajujících vídeňské Bály v opeře povelem „Všechno valčík!“, Karel Hynek laskavě pobídne „Všichni líbat!“

29. června – Petr a Pavel
Svatý Petr
Rybář Šimon, bratr sv. ondřeje, přijal od Ježíše jméno Petr, 
které v řečtině znamená „skála“. Ježíš ho tak pojmenoval, 
protože se měl stát „skálou“, na jejímž základě bude vybu-
dována celá církev. i proto se stal po Kristově smrti prvním 
z dvanácti apoštolů. Je uctíván jako nebeský klíčník a jako 
patron církve. Bývá zobrazován s klíčem a knihou.

Svatý Pavel
Jako římský občan byl původně nepřítelem křesťanství 
a patřil k největším pronásledovatelům křesťanům v Jeru-

zalémě, ale na cestě do Damašku se mu zjevil Kristus a Pa-
vel se obrátil na křesťanskou víru. Byl prvním misionářem 
církve, který šířil evangelium v Malé asii a v Evropě. Byl 
souzen a sťat mečem roku 65 n. l. Svatý Pavel je vzýván 
na pomoc proti hadímu uštknutí. Podle legendy ho uštkla 
zmije, aniž mu jakkoliv uškodila nebo ho poranila. Bývá 
zobrazován s mečem a s knihou.

Jaký je Petr a Pavel, takový bude i Havel.
Je-li od Petra až po Vavřince parno, bývá v zimě dlouho studeno.
Na Petra a Pavla den jasný a čistý, rok úrodný a jistý.
O Petru-li prší, po třicet dní déšť se vrší.
Prší-li na svatého Petra a Pavla, urodí se hojně hub.
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Jaroslav Seifert

Knížka polibků

Prsten Třeboňské madoně

i
Na ústech světců loudil jsem
slovo, jimž píseň počít měla,
by tančíc lehce v rytmu svém
podmanivě se rozezněla

a vlála jako sukně lem,
otáčejíc se kolem těla.
Slovo, jímž píseň počít měla,
na ústech světců loudil jsem.
Bylo to marné, oněměla
a já stál tehdy před chrámem,
poznávaje, že marně zcela
pod přísným mečem archanděla
na ústech světců loudil jsem.

ii
Nevím, snad květen tehdy byl,
vyprávěl kdosi o Madoně
a já se ihned vypravil
a jel jsem za ní do Třeboně.

Na dlažbě – ne, spíš na záhoně
klečel jsem v růžích, abych skryl
svůj zmatek, dlaní oči cloně.
Jak se však modlit bezúhonně?
Nevím, snad květen tehdy byl.

iii
Své oči maje na jejích,
Vzýval jsem ji: Janua coeli.
Jinému sotva věřil bych
Vše to, co rty mé na ni chtěly.

Snad někdo řekne: byl to hřích,
však její oči odpouštěly.
Vzýval jsem ji: Janua coeli,
své oči maje na jejích.

a co jsem hledal čas ten celý,
slyšel jsem od ní, když jsem ztich;
jak jsem byl asi tehdy smělý,
rděl jsem se krapet před anděly,
své oči maje na jejích.

iV
Ne ústa, ale spíše květ,
semknutý ještě, zrána spící,
jímž pohnul pták, když blízko slét,
– kdyby tu byli kolibříci –,
dala mi tichou odpověď,
tak tichou, že je možno říci:
semknutý ještě, zrána spící,
ne ústa, ale spíše květ.

a pak jsem chodil ve vichřici.
Uplynulo již mnoho let
a dodnes myslím na světici,
na její ústa šeptající,
ne ústa, ale spíše květ.

V
Šel život, byl to samý chvat,
Už přešlo jaro kolikáté,
Chce se mi mlčet častokrát,
Chce se mi mlčet tentokráte.

Co krásných věcí měl jsem rád,
i Vás, jež se mi posmíváte,
už přešlo jaro kolikáté,
šel život, byl to samý chvat.

Neměla žádná ústa svaté,
musila každá trochu lhát,
proto ten jejich úsměv mate.
Já mlčet chtěl, však vy se ptáte:
šel život, byl to samý chvat.

Vi
Z letících strojů padal stín
na městečka, kraj s vesnicemi,
neshořel oltář Mariin
a stála štíhlá nad svícemi.

Když ploužil se kouř a plyn,
někdo ji chránil perutěmi.
Na městečka, kraj s vinicemi
z letících strojů padal stín.

Maminky měly diadémy
z vrásek a hrůzy, ze šedin,
jež třpytily se nad skráněmi,
když na tu ztichlou, smutnou zemi
z letících strojů padal stín.

Vii
Tu tvář jsem hledal dlouhý čas
pod kloboučkem ze žluté slámy,
nebylo také, není as
takové krásy mezi námi.

Život ji nedal napospas,
a proto stále uniká mi,
pod kloboučkem ze žluté slámy
tu tvář jsem hledal dlouhý čas.

Zůstala asi nad hvězdami
a ty se řítí mimo nás,
když oklamáni vteřinami
octneme se náhle v světě sami.
Tu tvář jsem hledal dlouhý čas.

Viii
Dva věnečky jak drahokam
z kopretin, chrpy, jitrocele
na zápěstí si navlékám
před oltářem o Božím těle.

až přijdu domů, kam je dám,
zvadnou mi možná do neděle
z kopretin, chrpy, z jitrocele
dva věnečky jak drahokam.

Ty spíš, máš ruku na svém čele,
a proto se jen mlčky ptám,
stáhnuv je z ruky rozechvělé,
kam položím je na tvém těle,
dva věnečky jak drahokam.

iX
Nehýbej se a klidně lež,
jako bys byla pod rentgenem,
a na to, co mi říci chceš,
za chviličku se rozpomeneme,

až oči opět otevřeš
a schováš je snad za úsměvem.
Jako bys byla pod rentgenem,
nehýbej se a klidně lež.

a zůstaň v tomto gestu němém.
já s tebou budu mlčet též.
a jako v člunu překoceném
vztahuji ruce za tvým jménem,
nehýbej se a klidně lež.

X
Na ohbí paže spát mě nech,
ne, nedívej se na hodiny,
teprve svítá, není spěch
v poklidu sladké čtvrthodiny.

Ruka ležíc na mých rtech
je stvořena jen pro květiny,
ne, nedívej se na hodiny,
na ohbí paže spát mě nech.

Vtom jsem se zachvěl bez tvé viny.
Vždyť tahle leží na hrdlech
dřevěný límec gilotiny.
Však dotek tvůj je přece jiný,
na ohbí paže spát mě nech.

Xi
Hodiny opět počly bít
do ticha, míru, do bezpečí,
lidé na světě začli žít
a mluvit spolu lidskou řečí.

Už nehrozil nám yperit
a sirény už nezaječí
do ticha, míru, do bezpečí,
hodiny opět počali bít.

a co ty, věčný zaháleči,
máš co jsi chtěl, a jsi už syt!
Však v prstech zrnka menší, větší,
před sochou Panny někdo klečí,
hodiny opět počly bít.

Xii
Touha, jež tápe po štěstí,
k ranám i prosbě ruce nutí,
v radosti ani v bolesti
nebude nikdy spočinutí.

Zkus jen zachytit do pěstí
ty drobné, lesklé kapky rtuti,
k ranám i prosbě ruce nutí
touha, jež tápe po štěstí.

a zatím, co se bořím v suti,
chci pevnou zemi nalézti,
však bojím se vždy procitnutí.
Co zbývá? ach, to neřeknu ti:
Touha, jež tápe po štěstí.

Xiii
Potácím se zas tmou i dnem
až k smrti snad, kdyby smrt chtěla.
o první slovo prosil jsem,
to, kterým píseň počít měla,

by tančíc lehce v rytmu svém,
otáčela se kolem těla,
až k smrti snad, kdyby smrt chtěla,
potácím se zas tmou i dnem.

Však píseň vroucí, nezbabělá,
mi vlaje jako sukně lem.
a šeptajíc si, cos mi děla
pod přísným mečem archanděla,
potácím se zas tmou i dnem.
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a Vláda schválila státní závěrečný účet 
i konvergenční program
Vláda schválila státní závěrečný účet za rok 2012, podle 
kterého schodek státního rozpočtu loni činil 101 miliard 
korun. Na tiskové konferenci po jednání vlády o tom in-
formoval premiér Petr Nečas. Vedle toho kabinet schválil 
i aktualizovanou verzi Konvergenčního programu, což je 
základní dokument pro přijetí eura. Celkový deficit veřej-
ných financí by měl podle Konvergenčního programu příští 
rok klesnout na 2,9 procenta hrubého domácího produk-
tu. V letech 2015 a 2016 by měl deficit veřejných financí 
klesnout na 2,8 procenta HDP, takže bude pod vyžado-
vanou tříprocentní hranicí nutnou pro přijetí eura. Státní 
závěrečný účet bude tradičně po projednání ve vládě před-
ložen rozpočtovému výboru a plénu Poslanecké sněmov-
ny. Po projednání sněmovnou bude státní závěrečný účet 
České republiky za rok 2012 zveřejněn na webových strán-
kách ministerstva financí. Vláda rovněž projednala i zprávu 
o vývoji státního rozpočtu za letošní první čtvrtletí. Podle 
ní skončilo hospodaření státu ke konci března s přebytkem 
14 miliard korun.

CzechInvest loni do ČR přilákal 
rekordních 350 nových projektů
agentura Czechinvest loni do Česka přilákala rekordních 
350 nových projektů. Ty přinesou přes 26 miliard korun 
a vytvoří více než 12 000 nových míst. V roce 2011 Czech-
invest zprostředkoval 233 investic s objemem 33,7 miliar-
dy korun. Podle ministra průmyslu a obchodu Martina 
Kuby dochází k odklonu od velkých investic k menším a so-
fistikovanějším projektům. Po útlumu způsobeném světo-
vou ekonomickou krizí začínají firmy znovu nacházet chuť 
k investování. Na vyšším počtu investičních projektů v ČR 
v roce 2012 má podle něj podíl také novela zákona o inves-
tičních pobídkách. V objemu investic a počtu nově vytvo-
řených pracovních míst dominuje automobilový průmysl. 
Statistiky však vykazují kontinuální růst počtu takzvaných 
službových projektů. Vede sektor informačních technologií 
a vývoje softwaru s podílem 38 procent. objem investic 
u projektů z oblasti iT a vývoje softwaru meziročně vzrostl 
o 150 procent.

RWE prodala Net4Gas pojišťovně Allianz 
a skupině Borealis
Společnost RWE podepsala smlouvu o prodeji provozo-
vatele českých plynovodů Net4Gas německé pojišťovně 
allianz a kanadské investiční skupině Borealis. Hodnota 
Net4Gas činí 1,6 miliardy eur (41,3 miliardy korun), ozná-
mila RWE v tiskové zprávě. Celá transakce bude dokonče-
na ve druhé polovině roku.

Bulharské úřady provedly razii v českých 
firmách ČEZ a Energo-Pro
Bulharský antimonopolní úřad provedl razii v tamních 
sídlech českých energetických firem ČEZ a Energo-Pro, 
a také v rakouské EVN. Uvedla to agentura Reuters a poz-
ději ČTK, potvrdil to i ČEZ. Důvodem prověrky je pode-

zření, že firmy spolupracovaly, aby společným postupem 
znesnadňovaly spotřebitelům změnu dodavatele elektrické 
energie. ČEZ tvrdí, že v Bulharsku zákony dodržuje. Bul-
harský úřad, který při razii zabavoval dokumenty, se na 
tomto postupu dohodl s antimonopolním orgánem Ev-
ropské komise. ČEZ spolu s EVN a Energo-Pro čelí kritice 
značné části Bulharů, kteří je obviňují ze skokového zvý-
šení cen elektřiny. ČEZ také čelí hrozbě odebrání licence. 
Česká firma veškerá obvinění odmítá.

Výroba českých pivovarů loni 
vzrostla, táhly ji pivní mixy
Tuzemské pivovary loni uvařily meziročně o 2,75 procenta 
více piva. Nárůst produkce na zhruba 18 milionů hekto-
litrů byl způsoben zvýšením exportu bezmála o desetinu 
a poptávkou po pivních mixech. Rostl dále podíl lahvové-
ho a plechovkového piva na úkor sudového. Na tiskové 
konferenci to uvedl Český svaz pivovarů a sladoven. Přes 
stagnaci domácí spotřeby zůstávají Češi se 144 litry piva 
na hlavu ročně největšími pijáky piva na světě. V Česku pů-
sobí šest velkých pivovarských skupin a 27 samostatných 
pivovarů. V posledních letech rychle přibývá minipivovarů, 
jejichž počet je odhadován na 160. Jejich produkce však 
podle odhadů nedosahuje ani jednoho procenta celkové-
ho tuzemského výstavu.

MZe: Agrární vývoz se má zaměřit 
na SNS, Balkán a Asii
Český zemědělský a potravinářský vývoz by se měl do bu-
doucna zaměřit především na čtrnáct zemí mimo Evrop-
skou unii. Prioritu má deset zemí Společenství nezávislých 
států, Balkánu a jihovýchodní asie. Mezi zájmová území 
mají patřit také USa, Kanada, Japonsko a Korea. Vyplývá 
to z nové proexportní iniciativy ministerstva zemědělství 
(MZe). Více než 90 procent vývozu zemědělského a po-
travinářského zboží v současnosti směřuje do zemí Evrop-
ské unie. Mezi prioritní země zařadilo ministerstvo Rusko, 
Ukrajinu, Bělorusko, arménii, Gruzii a Kazachstán, dále 
Bosnu a Hercegovinu, Srbsko, Vietnam a Čínu. Prioritní 
země představují podle úřadu tradiční obchodní teritoria, 
kde má české zboží historické renomé, a existuje v nich zá-
jem o české technologie. Současně patří mezi země před-
nostního zájmu zahraniční politiky státu.

Zahraniční dluh ČR loni 
stoupl na 1,94 bilionu Kč
Zahraniční dluh České republiky vloni vzrostl o 63,5 mi-
liardy korun na 1,941 bilionu korun. Představoval tak 
50,5 procenta hrubého domácího produktu. Za čtvrté 
čtvrtletí se dluh zvýšil o 52,3 miliardy korun, informovala 
Česká národní banka. K růstu zahraničního zadlužení při-
spěl především podnikový sektor. Za zvýšením ve čtvrtém 
čtvrtletí stojí zejména růst čistých závazků tuzemských dce-
řiných společností vůči zahraničním přidruženým podni-
kům. Zahraniční závazky bankovního sektoru včetně ČNB 
činí 22 procent zahraničního dluhu. Mírný růst zadluže-
nosti vládního sektoru je důsledkem čerpáním úvěrů od 
Evropské investiční banky na rozvoj infrastruktury a kur-
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zových vlivů. Podíl vládního sektoru na zahraničním zadlu-
žení je 28,3 procenta.

ČNB: Ceny potravin v ČR 
rostou rychleji než v EU
Ceny potravin v Česku vzrostly od roku 2005 do loňska 
o třicet procent. Tuzemské tempo zdražování potravin je 
vyšší, než činí průměr celé Evropské unie (EU). Na Žofín-
ském fóru to uvedla členka bankovní rady České národ-
ní banky (ČNB) Eva Zamrazilová. V důsledku globalizace 
podle Zamrazilové roste závislost lokálních trhů na svě-
tových cenách komodit. Tu mohou jednotlivé státy snížit 
zvýšením své potravinové soběstačnosti. Zatímco v EU za 
posledních sedm let podle Zamrazilové potraviny podra-
žily o 25 procent, v Česku bylo tempo o pět procentních 
bodů vyšší. Přestože cenový růst v ČR tento průměr pře-
výšil, nedosáhl tempa jako v Pobaltí, Rusku a Maďarsku.

ČSÚ: Ceny bytů a domů v ČR 
od roku 2008 klesly o 9 procent
Ceny bytů a rodinných domů v Česku klesly od roku 2008, 
kdy dosáhly svého vrcholu, do loňska o 9,1 procenta. Uve-
dl to ředitel odboru statistiky cen Českého statistického 
úřadu (ČSÚ) Jiří Mrázek. U nových bytů, jejichž cenový 
vývoj ČSÚ sleduje zatím pouze v Praze, dosáhly ceny své-
ho maxima v prvním čtvrtletí roku 2009. Ceny kupovaných 
nemovitostí v Česku se výrazně regionálně liší. V oblastech 
s nízkou nezaměstnaností se byty a rodinné domy prodá-
vají až několikanásobně dráž než v regionech, kde je těžké 
sehnat práci. Například v Praze stál v letech 2009 až 2011 
metr čtvereční nemovitosti v průměru 46 000 korun, za-
tímco v Ústí nad labem to bylo 11 800 Kč, tedy zhruba 
čtvrtinu pražské ceny.

CVVM: Lidé nejvíce věří armádě 
a rádiu, nejméně církvi
armáda a rádio jsou mezi vybranými společenskými insti-
tucemi těmi, kterým lidé v současné době nejvíce věří. Na 
třetím místě skončila policie. Nadpoloviční důvěře veřej-
nosti se těší ještě televize a polovina lidí věří i internetu. Na-
opak nejmenší důvěru má církev. Vyplynulo to z aktuál ního 
průzkumu Centra pro výzkum veřejného mínění. armádě 
věří 62 procent lidí a rádiu 58 procent, policii projevilo 
důvěru 55 procent Čechů. Proti předchozímu průzkumu 
z loňského září se výsledky příliš nezměnily, v dlouhodo-
bém srovnání jsou však rozdíly znatelnější. U armády a po-
licie jsou nynější postoje veřejnosti výrazně příznivější než 
v druhé polovině devadesátých let. V rozmezí mezi 50 až 
40 procenty důvěry skončily instituce jako neziskové orga-
nizace, banky, odbory, soudy a tisk. Církve skončily s dů-
věrou 21 procent lidí.

Investoři na Slovensku označili 
za nejatraktivnější zemi ČR
Zahraniční investoři na Slovensku už nepokládají Sloven-
skou republiku za nejatraktivnější místo pro podnikání ve 
střední a východní Evropě. Do čela pomyslného žebříčku 

naopak zařadili Českou republiku. Vyplývá to z průzkumu 
zahraničních obchodních komor na Slovensku, které oslo-
vily 187 firem. atraktivitu Slovenska výrazně snížily zejmé-
na změny v daňovém a pracovním právu. Zvlášť kriticky 
investoři hodnotí zrušení rovné daně z příjmů a zvýšení 
sazby daně ze zisků firem na Slovensku. od letošního roku 
firemní daň činí 23 procent, dosud byla na 19 procentech. 
Navzdory tomu ovšem čtyři pětiny zahraničních investorů 
v průzkumu z letošního února uvedly, že by i za stávajících 
podmínek znovu investovaly na Slovensku. Za výhodu Slo-
venska kromě členství země v EU pokládají i to, že Sloven-
sko nabízí levnou a produktivní pracovní sílu.

Filipínskou pobočku Nokie povede Čech
Filipínskou pobočku finského výrobce mobilních telefonů 
Nokia povede Čech Karel Holub. Holub v telekomunika-
cích působí 16 let, z toho u Nokie strávil osm. Na Filipínách 
vystřídá jihoafrického rodáka Dharmeshe Goshaliu, který 
se z osobních důvodů rozhodl odstěhovat do Řecka. Ho-
lub před příchodem na Filipíny pracoval jako ředitel Nokie 
pro Kavkaz, Střední asii a Mongolsko. V minulosti kromě 
finské firmy působil i ve společnostech Vodafone Czech 
Republic či United Sport Partners.

Česká pozice: Shell nabízí podíl 
v České rafinérské českému státu
Britsko-nizozemská společnost Royal Dutch Shell nabízí 
podíl v České rafinérské českému státu. Ministr průmys-
lu a obchodu Martin Kuba (oDS) serveru Česká pozice 
potvrdil, že stát obdržel nabídku na odkoupení více než 
16 procent akcií strategického podniku. Česká rafinér-
ská provozuje dvě největší rafinerie v Česku, v litvínově 
a Kralupech nad Vltavou. Většinovým vlastníkem České 
rafinérské je s více než jednapadesátiprocentním podílem 
petrochemická skupina Unipetrol, menšinové podíly v ní 
drží italská skupina Eni a Royal Dutch Shell. Potenciálním 
kupcem by podle České pozice pravděpodobně byl státem 
ovládaný podnik Čepro.

Čeští spotřebitelé stále častěji hledí na 
kvalitu potravin, a nejen na jejich cenu
Mnoho z nich také začíná dávat přednost českým výrob-
kům, které se nemusí dovážet na velké vzdálenosti, a tím 
chrání životní prostředí a podporuje české hospodářství. 
Přispěla k tomu i nedávná aféra s neoznačeným koňským 
masem v potravinách, která zasáhla i Českou republiku. 
Kvalitní české výrobky jsou označeny speciálními znač-
kami, mezi které patří např. „klasa“, „Czech made“ nebo 
„český výrobek“. Ty pomáhají spotřebitelům orientovat se 
na trhu. Spotřebitel se ale často neorientuje v tom, zda 
je daný výrobek skutečně český. Podle značky výrobce se 
dnes už dá špatně poznat, co pochází z České republiky. 
V řadě výrobků z Česka jsou suroviny z jiných zemí. Prezi-
dent Miloš Zeman nedávno navrhl, aby čeští výrobci zalo-
žili svůj vlastní obchodní řetězec.
 České potraviny se vyváží i do zahraničí. Třemi největší-
mi příjemci potravin jsou sousední země – Slovensko, Ně-
mecko a Polsko. Více než 90 procent vývozu zemědělského  
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a a potravinářského zboží směřuje do zemí Evropské unie. 
Český zemědělský a potravinářský vývoz by se ale měl pod-
le ministerstva zemědělství do budoucna zaměřit přede-
vším na čtrnáct zemí mimo Evropskou unii. Prioritu má 
deset zemí Společenství nezávislých států, Balkánu a jiho-
východní asie. Mezi zájmová území mají patřit také USa, 
Kanada, Japonsko a Korea.

RWE od května zlevní plyn o deset procent
Největší tuzemský dodavatel plynu, společnost RWE, zlev-
ňuje od května dodávky svým zákazníkům o deset procent. 
Majitelé rodinných domů topící plynem by díky tomu moh-
li letos ušetřit přes 5 500 korun. RWE zároveň se sníže-
ním cen plynu nabízí prémie zákazníkům, kteří uzavřou 
smlouvu o dodávkách na dva roky. Společnost RWE ne-
snižuje ceny plynu sama. Pražská plynárenská ceny snížila 
o 6,5 procenta už na přelomu roku. Společnost E.oN za-
tím o zlevnění plynu neuvažuje.

Pravda: Nejvíce aut na obyvatele 
vyrobilo loni Slovensko, ČR je druhá
Slovensko se loni v přepočtu na obyvatele stalo světovou 
jedničkou ve výrobě osobních automobilů. Na druhém 
místě v tomto žebříčku skončilo Česko, napsal slovenský 
list Pravda. Z linek tří automobilek na Slovensku s pěti 
miliony obyvatel sjelo loni téměř 927 000 vozů, což pro-
ti předchozímu roku představuje růst o více než dvě pě-
tiny. V Česku produkce osobních aut na tisíc obyvatel 
v minulém roce dosáhla podle Pravdy 111 vozidel. Cel-
ková výroba osobních vozů v ČR klesla o 1,7 procenta na 
1,17 milionu vozů. Největší českou automobilkou je Škoda 
auto, své závody mají v Česku také jihokorejská automobil-
ka Hyundai a TPCa, což je společný podnik firem Toyota 
Motor Corporation a PSa Peugeot Citroën.

ÚOHS začal prošetřovat nedávný 
prodej automobilky Tatra
Úřad pro ochranu hospodářské soutěže (ÚoHS) začal 
prošetřovat prodej automobilky Tatra. Zahájil správní říze-
ní. Noví majitelé zadluženou automobilku získali v březnu 
v dražbě za 176 milionů korun. Na úřad se obrátili zbrojař 
Jaroslav Strnad a firma Promet Tools. Podle oznámení na 
webu ÚoHS mají „získat možnost společně kontrolovat“ 
společnost Tatra Truck. Ta vznikla teprve 8. března a nahra-
dila firmu Truck Development, kterou noví majitelé podle 
dřívějších informací účelově založili jako nástroj k převzetí 
Tatry. Podle obchodního rejstříku je jediným akcionářem 
Tatry Trucks Marek Galvas, který dosud působil jako před-
seda představenstva Tatry Development. Prostředky na 
ovládnutí Tatry společností Truck Development poskytla 
podle dřívějších informací mimo jiné skupina J & T.

MMR: Banky ve čtvrtletí poskytly 
občanům o 2 % méně hypoték
Banky v prvním čtvrtletí poskytly občanům 16 759 hypoteč-
ních úvěrů za 27,9 miliardy korun, což představuje pokles 
o více než dvě procenta. Vyplývá to ze statistik minister-

stva pro místní rozvoj, o kterých informovala Hypoteční 
banka. Hypotéky je v současnosti možné pořídit prakticky 
nejlevněji v historii. Podle údajů Fincentrum Hypoindexu 
akční nabídky bank srazily v březnu úrokové sazby hypo-
ték v průměru na rekordně nízkou hodnotu 3,17 procen-
ta. Za celý loňský rok banky v Česku poskytly občanům  
73 595 hypotečních úvěrů za celkem 121,6 miliardy korun, 
což byl meziroční nárůst o 2,1 procenta.

Česká ekonomika se odráží ode dna
Nejdelší recese v české ekonomice za poslední dvě de-
setiletí by měla končit, ekonomika se už zřejmě odrazila 
ode dna. V rozhovoru s agenturou Reuters to řekla členka 
bankovní rady České národní banky (ČNB) Eva Zamra-
zilová. Známky konce recese vidí ve stabilizaci cen realit, 
nejspíše pod vlivem rekordně nízkých sazeb hypotečních 
úvěrů. V únoru se podle posledních údajů objem poskyt-
nutých hypotečních úvěrů zvýšil meziročně o 6,2 procenta. 
V březnu průměrný hypoteční úrok klesl na rekordní mini-
mum 3,17 procenta. Zamrazilová očekává, že domácnosti 
začnou letos více utrácet. Jejich výdaje podpoří ukončení 
série zvyšování daní a zprávy o zlevnění plynu a mobilního 
telefonování. Česká ekonomika zažívá pokles už od polo-
viny roku 2011.

ČEZ zahájil další fázi jednání 
o dostavbě Temelína
Energetická společnost ČEZ zahájila další fázi jednání 
s uchazeči o dostavbu jaderné elektrárny Temelín. ČEZ usi-
luje o to, aby americko-japonská společnost Westinghouse 
a česko-ruské Konsorcium MiR.1200 vylepšily své nabíd-
ky na stavbu nových dvou bloků elektrárny. ČEZ na konci 
března dokončil předběžné hodnocení nabídek uchazečů 
o stavbu Temelína, jejich průběžné pořadí ale nezveřejnil. 
Generální ředitel Westinghousu Danny Roderick nicmé-
ně na tiskové konferenci oznámil, že jeho společnost ve 
výběrovém řízení průběžně vede. Konsorcium MiR.1200 
následně uvedlo, že jeho nabídka byla hodnocena lépe ve 
třech ze čtyř kategorií. Celkového vítěze tendru by energe-
tická společnost měla vyhlásit letos na podzim. Výběrové-
ho řízení se účastnila také francouzská společnost areva, 
ČEZ ji však loni v říjnu z tendru vyloučil s poukazem na 
závažná pochybení.

Ekonom: ČEZ se kloní k prodeji 
Dětmarovic firmě Gascontrol
Energetická společnost ČEZ se kloní k tomu, že prodá svou 
černouhelnou elektrárnu Dětmarovice havířovské společ-
nosti Gascontrol. Uvedl to týdeník Ekonom, podle kterého 
Gascontrol za elektrárnu nabízí 1,6 miliardy korun. Znalec-
ký posudek pro ČEZ elektrárnu loni ocenil na 1,35 miliardy 
korun. ČEZ původně nabízel Dětmarovice k prodeji v rám-
ci připravované dohody o narovnání s Evropskou komisí, 
která vyšetřovala údajné zneužívání dominantního posta-
vení ČEZ na trhu výroby elektřiny. V konečném textu do-
hody se ale Dětmarovice neobjevily, protože ve sporu s EK 
šlo o hnědouhelné elektrárny. ČEZ nakonec spor ukončil 
prodejem elektrárny Chvaletice litvínovské uhelné.



ekonom
ika

49

Obchodní bilance mezi Českem 
a Rakouskem mírně klesla
obchodní bilance mezi Českem a Rakouskem loni mírně 
poklesla na 9,4 miliardy eur (244 miliardy korun). Rok 
2011 byl ale rekordní, vzájemný obchod poprvé dosáhl 
deseti miliard eur. V posledních třech letech je větší ex-
port českého zboží do Rakouska. Rozdíl je ale minimální, 
činí asi 600 milionů eur. Na stavebních veletrzích v Brně 
to řekl rakouský obchodní rada v ČR Nikolaus Seiwald. 
Podle Seiwalda rakouské hospodářství stále roste. S tím 
souvisí i vysoká poptávka po průmyslových produktech 
z okolních zemí. České firmy loni do Rakouska vyvezly 
zboží za 4,97 miliardy eur, o 1,8 procenta meziročně více. 
import do Česka klesl o 6,4 procenta na 4,46 miliardy eur. 
Z Rakouska do Česka podle něj směřují zejména technické 
výrobky. České firmy k našim jižním sousedům vyváží pře-
devším stroje a elektrotechniku.

Konkurz plzeňské Škody a. s. končí, 
věřitelé si rozdělí 580 mil. Kč
Po téměř dvanácti letech končí konkurz největšího české-
ho strojírenského podniku – plzeňské akciové společnos-
ti Škoda. Bezmála 2 000 věřitelů po zbankrotované firmě 
požadovalo téměř 20 miliard korun. Do rozvrhu budou 
nakonec zařazeny přihlášky věřitelů ve výši 5,4 miliardy 
Kč. K rozdělení věřitelům připadá suma přes 577 milionů 
korun, řekl konkurzní správce Milan Bufka. „Škodovka se 
postupně ozdravila a funguje dál. Dnes je to nově fungu-
jící továrna,“ uvedl. Více než rok před konkurzem Škody 
a. s. vznikla Škoda Holding, která převzala hlavní výrobní 
aktivity a většinu zaměstnanců strojíren. Škodu Holding 
v roce 2004 získal nový majitel, který prodal řadu dceři-
ných firem, které dodnes fungují. Konkurz by se podle  
Bufky mohl v ideálním případě uzavřít do konce letošního 
roku.

Zeman podruhé přijal šéfa odborů
Prezident Miloš Zeman přijal na Hradě předáka Česko-
moravské konfederace odborových svazů (ČMKoS) Ja-
roslava Zavadila. Na neformální schůzce spolu mluvili 
o účasti hlavy státu na jednání tripartity či o opatřeních 
k oživení ekonomiky. Uvedla to mluvčí ČMKoS Jana Kaš-
parová. Zavadil byl za Zemanem na Hradě už podruhé. 

Prezident si odboráře pozval už koncem března. Po jedná-
ní pak na bídl, že by se zúčastnil zasedání tripartity. Chtěl 
by tak prý pomoci vzájemnému dialogu mezi vládou, od-
boráři a zaměstnavateli. To by se mělo podle plánu konat 
27. června. U prezidenta byl i šéf Hospodářské komory 
Petr Kužel. Diskutovali o podpoře průmyslu a podnikání.

Premiéři ČR a Finska podpořili 
prohloubení jednotného trhu EU
Pro prohloubení jednotného trhu jak uvnitř Evropské unie, 
tak i za jejími hranicemi se po společném jednání v Hel-
sinkách vyslovili premiéři ČR a Finska Petr Nečas a Jyrki 
Katainen. Nečas zdůraznil také český zájem o rozvoj vzá-
jemného obchodu a investice v České republice. „obě naše 
země jsou průmyslové a proexportní,“ připomněl na tisko-
vé konferenci finský premiér Katainen. oba premiéři podle 
předsedy finské vlády také hovořili o spolupráci v obranné 
oblasti, ve sdílení kapacit či obranném průmyslu. České 
společnosti mohou nabídnout Finsku mnoho svých vý-
robků, připomněl Nečas. Ve Skandinávii jako perspektivní 
vidí energetický sektor, české firmy se například podílejí na 
přestavbách finských elektráren včetně jaderných. Druhou 
oblastí je výstavba dopravní infrastruktury, české firmy se 
například účastní na výstavbě metra ve finské metropoli. 
ČR má možnost do země dodávat tramvaje nebo trolej-
busy. „Rádi bychom přivítali finské zboží i peníze v Čes-
ku,“ poznamenal premiér České republiky a připomněl 
finské zkušenosti s inovacemi i skvělou úroveň finského  
školství.

Agrofert kupuje od Economie 
slovenské vydavatelství Ecopress
Skupina agrofert Holding koupila od společnosti Eco-
nomia vydavatelství Ecopress, jež na Slovensku vydává 
Hospodárske noviny a další odborné tituly jako týdeník 
Zdravotnícke noviny, měsíčníky Stratégie a Investor, dále 
Obchod, Sestra, Diabetik, Student Life, Horeca magazín 
či časopis Run. Smlouva o prodeji byla podepsána v Praze. 
obě smluvní strany se dohodly, že detaily transakce nebu-
dou zveřejňovat. ČTK o tom informoval mluvčí agrofertu 
Karel Hanzelka. Skupina, za kterou stojí rodák z Bratisla-
vy andrej Babiš, přebírá Ecopress i se všemi zaměstnanci 
od českého vydavatelství, za nímž je další známý miliardář 
Zdeněk Bakala.

životní prostředí

Česká republika chce více spolurozhodovat 
o budoucnosti Antarktidy
Vláda se seznámila s návrhem, aby se ČR více podílela na 
využívání antarktidy a mohla spolurozhodovat o její bu-
doucnosti, uvedl úřad vlády na webu. Příslušný materiál 
předložil kolegům ministr zahraničí Karel Schwarzenberg 
(ToP 09). Česko v antarktidě provádí vědecký výzkum, na 
ostrově Jamese Rosse má od roku 2006 výzkumnou polár-
ní stanici. Důvody jsou ale i zahraničněpolitické vzhledem 

k budoucímu využívání přírodních surovin. Ministerstvo 
zahraničních věcí chce proto podat žádost o takzvaný kon-
zultativní status, který by rozšířil pravomoci Česka v rámci 
již podepsané smlouvy o antarktidě. až status Praha získá, 
budou se moci čeští zástupci s hlasovacím právem aktiv-
ně účastnit zasedání smluvních stran, spolupodílet se na 
regulaci využívání antarktidy a rozhodovat o její budouc-
nosti. K původní smlouvě o antarktidě přistoupilo bývalé 
Československo už v roce 1962.
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a První česká monografie o Antarktidě

o přírodě i výzkumu na ojedinělé české vědecké polární 
stanici Johanna G. Mendela na ostrově Jamese Rosse je 
první původní česká monografie o antarktidě. Populárně-
vědecká publikace vychází v nakladatelství academia. „Je 
to první česká kompletní monografie, která zahrnuje mimo 
jiné obecnou část, kde shrnuje problematiku antarktického  
kontinentu od klimatologie, geologie až po biologické 
vědy,“ řekla bioložka linda Nedbalová z katedry ekologie 
Přírodovědecké fakulty Univerzity Karlovy. Další část více 
než třísetstránkové knihy popisuje vznik české vědecké 
základny ležící nedaleko antarktického poloostrova i vý-
zkumné programy a jejich výsledky. Nechybí ani přehled 
o historii objevování a současném vědeckém a turistickém 
využití antarktidy. Texty z více než poloviny doprovází bo-
hatý fotografický materiál, mapy a grafy, jejichž autory jsou 
převážně čeští vědci.

Vláda schválila návrh zákona 
o Národním parku Šumava
Vláda schválila návrh zákona o Národním parku Šumava. 
oznámilo to ministerstvo životního prostředí, jehož před-
loha například mění zóny parku a umožňuje zásahy proti 
kůrovci i v nejpřísněji chráněné oblasti. Ministerstvo si od 
zákona slibuje větší stabilitu a lepší ochranu Šumavy, podle 
ekologů je však norma v rozporu se zásadami ochrany pří-
rody, krajiny a biodiverzity. Má prý i četné právní nedostat-
ky a zredukuje oblasti ponechané přírodě. Podle ministra 
životního prostředí Tomáše Chalupy (oDS) je předložený 
zákon kvalitní. Nevznikal prý pouze v „laboratorním legis-
lativním prostředí“, ale vyslyšel názory vědců, starostů, 
ekologů a zástupců občanských sdružení. Premiér Petr Ne-
čas (oDS) po jednání vlády řekl, že doufá, že bude u pro-
jednávání konkrétního návrhu ve Sněmovně dosaženo širší 
politické shody. Podle Hnutí Duha podoba zákona neslou-
ží ochraně přírody. „Tento návrh otevírá dveře národního 
parku těžařům a developerům na úkor chráněné přírody 
a turistů. Umožní nové developerské projekty a zástavbu 
v srdci národního parku. Možná by bylo poctivější, kdyby 
ministr Chalupa rovnou navrhl park zrušit, když vzácná 
příroda kmotrům oDS tolik překáží,“ řekl Jaromír Bláha 
z Hnutí Duha.

Jarní setí má zpoždění až o šest týdnů
Setí jarních plodin má v důsledku nepříznivého počasí 
zpoždění o tři až šest týdnů. Uvedli to zástupci agrární 
komory. Podle jejího viceprezidenta Jindřicha Šnejdrly 
v důsledku toho vzrostou například pěstitelům jarního 
ječmene náklady zhruba o půl miliardy korun. „ani dlou-
holetí pamětníci nepamatují, že bychom jarní ječmeny 
zakládali koncem dubna,“ podotkl Šnejdrla. Celkové plo-
chy obilovin a dalších plodin jsou na úrovni předchozího 
roku a dávají stále předpoklad průměrné dobré úrody. 
Podle předsedy zemědělské společnosti agro Jesenice 
Josefa Kubiše nehrozí nedostatek obilí, u něhož je Čes-
ko dlouhodobě v přebytku a nemalou část produkce  
vyváží.

Zástupci Agrární komory: 
Solární elektrárny v ČR zabírají 
4 000 hektarů zemědělské půdy
Solární elektrárny zabírají v Česku zhruba 4 000 hektarů 
nejkvalitnější zemědělské půdy. Uvedli to zástupci agrár-
ní komory, podle které by na obsazené půdě bylo možné 
za rok vypěstovat dostatek pšenice pro výrobu 20 milionů 
bochníků chleba. Ve většině případů půda nebyla z fon-
du vyňata trvale, solární elektrárny by ale na ní měly stát 
až třicet let. agrární komora však vyjádřila obavy z toho, 
že pokud bude půda tak dlouho ležet ladem, může se její 
kvalita znatelně zhoršit. Podle šéfa komory Jana Veleby je 
proto nutné po ukončení životnosti fotovoltaických elektrá-
ren zajistit rekultivaci půdy. Solární elektrárny se na země-
dělské půdě rozšířily především v období solárního boomu 
v letech 2009 a 2010. Tehdy se výrazně snížily náklady na 
jejich pořízení, Energetický regulační úřad zároveň kvůli 
zákonnému omezení nemohl přiměřeným způsobem snížit 
výkupní cenu elektřiny.

Cvičení Zóna 2013
Nácvikem činnosti jednotek integrovaného záchranného 
systému při fiktivní dopravní nehodě a následné dekonta-
minaci jejích účastníků pokračuje v blízkosti Jaderné elek-
trárny Dukovany třídenní cvičení Zóna 2013. Cvičení má 
prověřit ochranná opatření a součinnost jednotlivých slo-
žek integrovaného záchranného systému. Zúčastní se ho 
téměř 1 600 lidí, použito bude skoro sto kusů techniky. Do 
řešení mimořádné události se zapojí kromě úřadu vlády 
a osmi ministerstev tři desítky dalších úřadů, záchranáři 
i samosprávy z Vysočiny a Jihomoravského kraje. Radiační 
situaci budou monitorovat vojáci z brigády radiační ochra-
ny z liberce. V historii podobných cvičení budou letos po-
prvé přítomni také zástupci Státního úřadu pro jadernou 
bezpečnost.

Z ČR byl odvezen veškery uran 
využitelný k výrobě jaderné zbraně
Česká republika se stala desátou zemí, která se v posled-
ních čtyřech letech zbavila veškerého uranu využitelného 
k výrobě nukleárních zbraní. oznámila to mluvčí Rady 
národní bezpečnosti USa Caitlin Haydenová. informo-
vala, že z Česka bylo odvezeno posledních 68 kilogramů 
vysoce obohaceného uranu, jež by stačily k výrobě dvou 
jaderných zbraní. České úřady přesun potvrdily. Podle vy-
jádření předsedkyně Státního úřadu pro jadernou bezpeč-
nost Dany Drábové šlo o materiál z výzkumného reaktoru 
v Řeži u Prahy. Převoz se uskutečnil ve zvláštním režimu 
z důvodu ochrany nákladu před okolím. Sdělila rovněž, 
že zmíněný uran byl bezpečně přepraven z Česka do Rus-
ka, kde bude po zpracování jeho obohacení sníženo na 
úroveň nevyužitelnou k výrobě nukleárních zbraní. Česká 
republika se tak podle ní stala desátou zemí, z níž byl od-
straněn veškerý vysoce obohacený uran od 5. dubna 2009, 
kdy americký prezident Barack obama v Praze oznámil zá-
měr zabezpečit v mezinárodní spolupráci veškerý jaderný 
materiál na světě.
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Nová léčba srdečního selhání
Kardiologové v Nemocnici Na Homolce ověřují ve studii 
novou léčbu srdečního selhání. Bez otevření hrudníku 
operovali čtyřem pacientům dvojcípou srdeční chlopeň 
a zároveň jim opravili levou srdeční komoru. Zdravotní 
stav všech operovaných se znatelně zlepšil, sdělil primář 
kardiologie profesor Petr Neužil. Homolka podle něj pro-
vedla tuto operaci katetrizační technikou první na světě. 
Metoda je nadějí pro pacienty, u nichž jiné způsoby léčby 
nepřinesly úspěch. Podstata zákroku tkví podle něj v tom, 
že se pomocí katetru umístí do svaloviny vstupní části levé 
srdeční komory po celém jejím kruhovém obvodu kovové 
klipy, obvykle 15, a jimi se provleče silonový vodič. Jeho 
stažením se pak dosáhne změny tvaru komory tak, aby 
cípy chlopní na sebe co nejtěsněji naléhaly, a tak bránily 
zpětnému toku krve. Chronické srdeční selhání je novodo-
bou epidemií, pacientů trvale přibývá. Ve vyspělém světě 
trápí v průměru 0,4 až dvě procenta lidí, ve věku nad 70 let 
až deset procent.

Britští vědci se budou podílet na projektu 
v laserovém centru v Dolních Břežanech
Na projektu výzkumného laserového centra HilaSE v Čes-
ké republice se budou významně podílet britští vědci, kteří 
zde získali kontrakt ve výši deseti milionů liber (více než 
300 milionů korun). Napsal o tom britský odborný týde-
ník Times Higher Education. Centrum HilaSE vznikne 
v Dolních Břežanech u Prahy a je partnerským projektem 
superlaseru Eli, který se staví na stejném místě. Britové 
poskytnou centru technologické vybavení, uvedl státní 
tajemník pro vědu a univerzity David Willetts. „Jedná se 
o vývoj určitých laserových komponent. Je to technologie, 
kterou Britové mají ve světě nejdále rozpracovanou, proto 
byli vybráni. Součástí smlouvy je, že i naši pracovníci se 
budou podílet na vývoji,“ řekl ředitel Fyzikálního ústavu 
akademie věd ČR Jan Řídký. Britové by komponenty měli 
dodat nejpozději do roku 2015.

Českým fyzikům se podařilo 
ovládat magnet pomocí světla
Českým fyzikům se podařilo pomocí světla ovládat chová-
ní magnetu tak, že změnil své typické vlastnosti. Pomocí 
světelného (laserového) paprsku ovlivňují magnet mno-
hem rychleji, než to šlo doposud, kdy se magnet v mikro-
elektronice řídil elektrickým proudem. objev může přispět 
k rozvoji budoucích mikroelektronických součástek a infor-
mačních technologií. Jde o nový fyzikální jev, který otevírá 
další možnosti, jak ovládat mikroelektronické součástky 
mnohem rychleji, než je dnes běžné. ČTK to řekl Tomáš 
Jungwirth z Fyzikálního ústavu akademie věd ČR. České 
vědecké práce o optickém ovládání vysoce kvalitních vrstev 
feromagnetického polovodiče byly publikovány v sérii člán-
ků v prestižních časopisech Nature Physics, Nature Com-
munications a Nature Photonics. Výzkum se uskutečnil ve 
společné laboratoři opto-spintroniky Fyzikálního ústavu 
aV ČR a Matematicko-fyzikální fakulty Univerzity Karlovy.

věda a techniKa

První část superpočítače v Ostravě
Do ostravy dorazila první a menší ze dvou částí superpo-
čítače, který bude v areálu Vysoké školy báňské – Tech-
nické univerzity ostrava (VŠB-TUo) provozovat Národní 
superpočítačové centrum iT4innovations. Výkon tohoto 
superpočítače je srovnatelný s 3 900 běžnými noteboo-
ky. Superpočítač se nyní bude zhruba měsíc napojovat na 
připravenou infrastrukturu a další měsíc pak budou trvat 
testy, které mají prověřit spolehlivost celého systému. Na 
ostravském superpočítači se bude počítat například v ob-
lasti nanotechnologií, biomedicíny, při vývoji nových lé-
čiv, ve strojírenství či automobilovém průmyslu a dopravě. 
Po dokončení bude patřit mezi sto nejvýkonnějších strojů 
světa. Celkově má projekt Národního superpočítačového 
centra iT4innovations hodnotu zhruba dvě miliardy korun.

Na ČVUT má vzniknout robotické centrum
Na Českém vysokém učení technickém (ČVUT) má vznik-
nout špičkové robotické centrum za miliardu korun. infor-
moval o tom server Česká pozice s tím, že záměr schválil 
akademický senát školy. Český institut informatiky, robo-
tiky a kybernetiky (CiiRC), jak zní oficiální název, má být 
založen už letos v červenci. Na stavbu takzvané „věže“ 
by mohly být využity peníze z evropských fondů, na něž 
nově dosáhnou i pražské vysoké školy. V centru by moh-
la vznikat například chytrá vozidla se strojovým viděním, 
mechatronická řešení průmyslových úkolů nebo se zdoko-
nalovat zabezpečení počítačů. Centrum, které má vyrůst 
v dejvickém kampusu v ulici Jugoslávských partyzánů, by 
mělo úzce spolupracovat s průmyslem. Nové centrum má 
být vybudováno v červnu 2015. Pracovat by zde mělo až 
250 výzkumníků, počítá se i s výchovou doktorandů.

Za deset let voperoval profesor Pirk 
v IKEM 274 umělých srdcí
Za deset let 274 umělých srdcí voperoval přednosta kardio-
centra institutu klinické a experimentální medicíny (iKEM) 
profesor Jan Pirk. Prvního pacienta v ČR, který dostal me-
chanické srdce, operoval 3. dubna 2003. Dokud přístroj 
nebyl, umírala třetina lidí na čekací listině, nyní desetina. 
Také přežití s darovaným orgánem se díky přístroji zlepšilo. 
Z 274 srdečních podpor bylo 160 dlouhodobých a 114 krát-
kodobých. Souhlas pojišťovny získal profesor i pro ojedině-
lý projekt, kdy se pacientovi se zhoubným nádorem v srdci 
pokusil zachránit život tím, že jeho srdce z těla vyňal a krev 
poháněly jen dvě pumpy. Jakub Halík jako první člověk na 
světě žil bez vlastního srdce přes 200 dní. Dárcovského 
srdce se ale nedočkal, zemřel na infekci. Program mecha-
nických podpor rozvíjí od ledna 2009 také brněnské Cent-
rum kardiovaskulární a transplantační chirurgie (CKTCH).

Léčba epilepsie je v ČR kvalitní, 
scházejí sociální pracovníci
léčení epilepsie je v Česku dlouhodobě na velmi slušné 
úrovni, scházejí ale sociální pracovníci, kteří by byli schopni  
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Archeologové našli ve Vizovicích 
kostru mnicha z 13. století
Kostru člena cisterciáckého řádu z druhé poloviny 13. sto-
letí našli archeologové při výzkumu ve vizovickém zámku. 
Klášter stával na místě dnešního zámku. archeologický 
výzkum provází rekonstrukci zámecké kaple, nedávno 
tam byla objevena vzácná stříbrná mince z doby Přemys-
la otakara ii., která se na Moravě vyskytuje jen ojedině-

poskytnout pacientům dostatek informací, trpělivě jim 
vše vysvětlovat a vzdělávat je a současně je zbavit obav 
a dát jim i nezbytnou psychickou podporu. ČTK to řekla 
neuroložka Thomayerovy nemocnice Jana Zárubová. Epi-
lepsií trpí zhruba 100 000 Češek a Čechů. Počty pacientů 
se podle Zárubové dlouhodobě nemění, v posledních le-
tech ale přibývá lidí, u nichž nemoc propukla po vážném 
poranění mozku při automobilové nehodě nebo adrena-
linovém sportu. lékaři spolu s pacientskými sdruženími 
podporují osvětu o nemoci mezi veřejností. Epileptika bez 
obtíží lidé nepoznají, když ale má záchvat, neměli by se 
bát mu pomoci. Pacienti mívají jako znamení své nemoci 
na zápěstí fialový silikonový náramek, někteří mají u sebe 
kartičku s informacemi, že jsou epileptici, s kontaktem na 
rodinu a pacientská sdružení. Na kartičce je i přehled uží-
vaných léků a hlavní body první pomoci při epileptickém  
záchvatu.

ČT: Armáda vyvíjí unikátní systém 
ochrany vozidel před střelami
Česká armáda vyvíjí vlastní systém aktivní ochrany bojo-
vých vozidel před nepřátelskými střelami. Bude schopný 
zachytit a zničit střelu na dva až tři metry. Jeho uvedení do 
praxe bude stát 50 milionů korun, armáda by ho měla za-
čít používat v roce 2017, informovala Česká televize (ČT). 
Systém aktivní ochrany bojových vozidel má zatím jen rus-
ká a izraelská armáda, české řešení ale má být podle ČT 
levnější a účinnější. Pomocí detektoru a plastické trhaviny 
zničí střelu směrovým výbuchem těsně před jejím nárazem 
do stěny vozidla. Účinnost systému je téměř stoprocentní. 
Zneškodní protitankové řízené střely i raketové granáty. 
Jeho hlavní výhodou je, že dokáže zničit i střely vypálené 
z velmi krátkých vzdáleností. Hodí se proto do boje v hor-
ském terénu i ve městech.

Filozof a ekolog a publicista Erazim Kohák

Prof. Erazim Kohák, Ph.D. (* 21. 5. 1933, Praha) – v letech 
1948-1989 žil v exilu. Byl členem Ústředního výkonného 
výboru Československé sociální demokracie v exilu a do-
dnes je členem ČSSD; byl členem Rady České televize. Pů-
sobí ve Filozofickém ústavu akademie věd ČR.
 Pražský rodák se narodil se 21. května 1933, navštěvo-
val po válce Státní akademické gymnázium. Rodiče (otec 
byl novinář, matka učitelka angličtiny) byli za německé 
okupace vězněni za odbojovou činnost.
 Pracoval v dělnických profesích a zároveň studoval 
na Colgateově univerzitě. V roce 1954 získal stipendium 
a mohl pokračovat ve studiu na Yaleově univerzitě, kde 
v roce 1958 získal doktorát. V roce 1960 nastoupil jako asi-
stent na katedře filozofie Bostonské univerzity, kde pak byl 
jmenován docentem a profesorem. V srpnu 1969 byl krát-
ce v Československu. V letech 1991 až 1994 učil střídavě 
v letním semestru v Praze a v zimním semestru v Bostonu. 
V roce 1995 nastoupil jako profesor filozofie na UK v Praze.
 Kohák je širší veřejnosti známější jako bývalý člen Rady 
České televize nebo jako sympatizant ekologických hnutí 
než jako filozof, jímž je vzděláním i občanským povoláním. 
„Jako filozof jen mohu poukazovat na to, že zdroje příro-
dy jsou omezené a že zvyšování nesmyslné nadspotřeby 
se podobá plavbě na Titaniku, mířícího ke srážce s ledov-

věda

cem,“ říká. Podle Koháka potřebuje společnost usilovat 
o přerozdělování světového bohatství, protože „ekologický 
problém je dnes problémem sociálním, bídy a nadbytku. 
Protilátkou proti blahobytu je solidarita“.
 Kohák kritizuje krátkodobé zájmy euroatlantické civili-
zace a neexistenci společného zájmu, angažuje se ale i na 
místní úrovni: například brání místní železnice či vesnice 
ohrožené velkolomy a se svou americkou manželkou Do-
rothy se účastnil záchrany fotbalového klubu Bohemians.
 Dlouholetý člen sociální demokracie patřil také mezi 
neformální poradce expremiéra Vladimíra Špidly. Ten byl 
podle něj „jedním z mála politiků, který svá rozhodnutí 
promýšlel do hloubky. a když se přesvědčil o prospěšnos-
ti cíle, šel za ním, byť pro něj byl osobně nevýhodný“.
 Jeho filozofickými obory jsou fenomenologie, sociální 
filozofie, filozofie sociálních věd a environmentální etika. 
Nejvíce jej ovlivnil Edmund Husserl („svým rozhodnutím 
pro rozum jako reflexi, což znamená život v pravdě, svobo-
dě a odpovědnosti“) či T. G. Masaryk. a také přiznal, že se 
několikrát mýlil: například v tom, že příroda je nekonečná 
či ve víře, že přechod od komunismu k demokracii bude 
trvat jen deset let.
 Vydal mnoho knih v angličtině i češtině, mimo jiné Jan 
Patočka: Filozofický životopis, Průvodce po demokracii, 
Poutník po hvězdách, Člověk, dobro a zlo, Zelená svato-
zář, Hesla mladých svišťů či Svoboda, svědomí, soužití.

le, řekl ČTK archeolog Zdeněk Schenk. Kostru bez lebky, 
která byla zřejmě v minulosti odstraněna, našli archeolo-
gové v základech zámku. Nález je podle Schenka o to vý-
znamnější, že se zároveň našly další předměty umožňující 
přesnou dataci. Vedle mince znázorňující postavu s kopím 
a štítem a lva ve skoku na druhé straně se v úrovni skeletu 
našel také římsový okraj z druhé poloviny 13. století. Ze 
stejné doby pocházejí také nalezené architektonické prvky, 
které se objevily při drenážním výkopu vedle zámku.



ekonom
ika

53

Archeologové našli u Chrudimi 
doklady rituálního kanibalismu
Při záchranném archeologickém průzkumu v trase budou-
cího obchvatu Chrudimi byly nalezeny i doklady rituálního 
kanibalismu ze starší doby bronzové. Poškozené kosterní 
pozůstatky se nacházely v zásobních, později odpadních 
jamách, řekl archeolog Regionálního muzea v Chrudimi 
Jan Musil. V České republice již podobné nálezy archeolo-
gové několikrát zjistili, na východě Čech jde ale o ojedinělý 
objev. Rituální lidojedství v minulosti je v Česku dolože-
no například nálezy z lokality Skalka u Velimi na Kolínsku 
nebo ve Chmelíně na Zlínsku. Vědci se domnívají, že nešlo 
o pojídání lidí kvůli potravě, ale že bylo spojeno s rituální 
obětí a bylo praktikováno zřejmě z náboženských a kul-
tovních důvodů. 

Zoo Brno vyhlásila sbírku na modernizaci 
expozice ledních medvědů
Brněnská zoologická zahrada vyhlásila sbírku na obnovu 
expozice ledních medvědů. Nyní v ní žijí medvědice Cora 
a její dvě mláďata. Expozice byla vybudovaná v roce 1959 
a je značně zastaralá. Nutná je oprava bazénu, která si 
s vybudováním nového zázemí vyžádá zhruba sto milionů 
korun. lední medvědi jsou největší atrakcí brněnské zoo. 
Ročně ji navštíví čtvrt milionu lidí.

Na Vysočinu se začali vracet čápi
Na Vysočině se už objevili první bílí čápi. Podle loňské-
ho mapování čápů bylo v kraji obsazeno hnízdícím párem 
85 hnízd, o tři méně než před deseti lety. ornitologům se 
z 202 evidovaných hnízdišť čápů bílých na Vysočině loni 
podařilo ověřit existenci 133, a to včetně prázdných pod-
ložek pro hnízda. Nejvíc čapích párů, třiadvacet, hnízdilo 
na Žďársku. Naopak jen desítka hnízd byla obsazena na 
Pelhřimovsku. Při sledování pomáhalo ornitologům pěta-
dvacet pozorovatelů.

Stádo zubrů v bývalém vojenském 
prostoru Ralsko prospívá
V bývalém vojenském prostoru Ralsko na Českolipsku se 
daří stádu zubrů evropských. Do obory Židlov ho vypustili 
loni v dubnu, od té doby se rozrostlo o dvě telata. Stá-
do nyní čítá deset kusů, patří tak mezi největší v Česku. 
V oboře o rozloze 3 780 hektarů by chtěly Vojenské lesy 
a statky časem mít až tři desítky zubrů. Na celém světě 

příroda

žije asi 4 500 kusů, z toho dvě třetiny jsou ve volné přírodě 
a polodivokých chovech. V Česku se zatím zubři ve volné 
přírodě nevyskytují. Podle ochranářské společnosti Česká 
krajina, která usiluje o jejich návrat do volné přírody, se 
zubři nacházejí jen v oborách a zoologických zahradách. 
Nejrozsáhlejší území mají k dispozici právě v Ralsku.

Zoo Praha otevřela pavilon Údolí slonů
Pražská zoologická zahrada zpřístupnila nový pavilon slo-
nů nazvaný Údolí slonů. lidé mohli nahlédnout i do no-
vého pavilonu hrochů. U příležitosti jeho otevření zoo 
oznámila jméno sloního mláděte, které se v Praze narodilo 
11. února. Z 12 000 soutěžních návrhů bylo vybráno jmé-
no Sita. Základní kámen Údolí slonů s pavilonem hrochů 
byl položen 16. května 2010. Zvířatům slouží vlastní vy-
tápěný pavilon o ploše 1 400 metrů čtverečních a tři pro-
pojitelné výběhy o celkové ploše 8 500 metrů čtverečních. 
Hroši mohou využívat velké vnitřní ubikace s proskleným 
bazénem a venkovní výběh tvořený pláží a rozsáhlým bazé-
nem. Nechybí chovné zázemí s boxy pro jednotlivá zvířata. 
interiér vytvořili výtvarníci, kteří se podíleli na dekoracích 
pro velkofilm Letopisy Narnie. Ze starého slonince by měl 
časem vzniknout amazonský pavilon. Slavnostního otevře-
ní Údolí slonů se vedle tisíců návštěvníků zúčastnil také 
srílanský ministr pro ekonomický rozvoj Basil Rajapaksa. 
Pravě ze Srí lanky byli počátkem března přivezeni do Pra-
hy poslední dva sloni. Rajapaksa uvedl, že v budoucnu do 
Prahy darují další dva slony, kteří jsou v jeho zemi symbo-
lem blahobytu. V Údolí slonů je nyní osm slonů, včetně 
mláděte, nejvíce za dobu existence pražské zoo, která cho-
vá slony od roku 1933.

V ČR se sejdou světoví archeologové

Po téměř padesáti letech bude v Česku setkání archeolo-
gů světového významu. Do Plzně přijede v září asi 1 600 
vědců na konferenci, kterou pořádá katedra archeologie 
Západočeské univerzity (ZČU) s Evropskou archeologic-
kou asociací. Podobný rozsah měl v ČR naposledy v roce 
1966 archeologický kongres v Praze, řekl děkan Fakulty 
filozofické ZČU Pavel Vařeka. Konference se připravuje 
od podzimu 2011, kdy se plzeňská univerzita dozvěděla 
o nominaci. Evropskou asociaci přesvědčily výsledky vý-
zkumů plzeňských archeologů. Do pořadatelství se díky 
stipendijnímu fondu zapojují studenti archeologie z celé 
Evropy. osobní záštitu nad konferencí, která se bude konat 
od 4. do 8. září v univerzitním kampusu v Plzni na Borech, 
převzali ministr školství, plzeňský primátor i Plzeňský kraj.

doprava

Rakouský railjet byl představen čes. veřejnosti

Rakouská souprava railjet předvedla další „kolejotrysk“ 
s cestujícími po České republice. Rakouské spolkové drá-

hy (ÖBB) a České dráhy symbolickými akty v Břeclavi, 
Brně a Praze zahájily reklamní kampaň, která bude po-
stupně gradovat až do prosince 2014, kdy sedm souprav 
Siemens Viaggio Comfort v barvách ČD a tři soupravy  



54

ek
on

om
ik

a v barvách ÖBB spojí po železnici města Prahu, Vídeň  
a Graz.
 Souprava nabízí celkem 408 míst k sezení – 316 v dru-
hé třídě Economy, 71 v první třídě First, 16 v nejluxusnější 
třídě Premium a vlakové bistro. Květen 2009 přinesl první 
cestu railjetu do Česka. Do Výzkumného ústavu železniční-
ho na zkušební okruh u Cerhenic zavítal na testy nový vlak. 
Testy měly přinést jeho schválení na síti SŽDC, ačkoliv se 
v té době o jeho pravidelném provozu v Česku neuvažova-
lo. Hnacím vozidlem byla třísystémová lokomotiva Taurus 
1216.226 „Tschechien“ s polepem reprezentujícím české 
barvy na fotbalovém EURU 2008. Mezitím už byly railjety 
nasazovány do pravidelného provozu na trase Budapest – 
Wien – München a Wien – Bregenz. Hned následující mě-
síc, červen 2009, přinesl mimořádnou nabídku – svezení 
railjetem z Břeclavi do ostravy na veletrh Czech Raildays, 
kde byla jednotka následně vystavena, a tak se mohla po-
prvé svést široká veřejnost railjetem v Česku.
 Koncem roku 2010 se začaly objevovat první plány na 
nákup šestnácti netrakčních jednotek railjet Českými dra-
hami. Rakouské dráhy byly nákupem railjetů a výstavbou 
vídeňského hlavního nádraží finančně vyčerpány, a tak de-
finitivně rozhodly o neodebrání posledních šestnácti jed-
notek. ČD naopak měly nedostatek vozů na dálkové vlaky 
a hledaly vhodná vozidla. Nákup ojetých vozů od Deutsche 
Bahn se nerealizoval, a tak opce od Österreichische Bun-
desbahnen přišla vhod. Díky nasazování railjetů do pro-
vozu měly ÖBB nadbytek relativně kvalitních vozů. Toho 
nejdříve využil RegioJet pro rozjezd open-access linky Pra-
ha – ostravsko, a pak zbytek vozů, o které neměl zájem, 
„dohodil“ Českým drahám, které tímto hlavní problémy 
zažehnaly. České dráhy nejdříve plánovaly railjety nasa-
dit na linku do Hamburku s tím, že budou dle požadavků 
Deutsche Bahn soupravy osmivozové a celkový počet jed-
notek bude o jednu méně – patnáct. Nakonec však linku 
do Hamburku vyfoukl Českým drahám RegioJet. ČD tak 
hledaly uplatnění pro railjety jinde a našly ho na spojích 
Praha – Wien/Budapest.
 Poslední netrakční jednotku Viaggio Comfort slavnost-
ně předal Siemens Mobility rakouským drahám 30. čer-
vence 2012. Jednotka dostala název railjet fifty-one podle 
toho, že je padesátou první dodanou. Výroba pro ÖBB 
byla ukončena po necelých čtyřech letech. Railjety po-
krývají vozební ramena iC/EC vlaků Wien – Graz, Wien – 
Villach a Budapest – Wien – Salzburg – München, resp. 
innsbruck – Bregenz/lindau/Zürich. Díky včasnému 
po tvrzení objednávky ze strany ČD nebyly technologie 
na výrobu railjetů z dílen odstraněny, a tak mohlo dojít 
k jednodušší obnově výroby. Jednotky pro ČD se budou 
nakonec lišit jen minimálně – vnějším korporátním lakem, 
přítomností věšáku pro jízdní kola, jídelním vozem. Bu-
siness třída bude nabízet pouze šest míst k sezení, první 
42 a druhá 384+10. Bistro uspořádání se u ÖBB neosvěd-
čilo, proto jsou dodatečně vozy předělávány na jídelní, po-
slední jednotky již měly jídelní uspořádání z výroby a stejně 
tak to bude i u modrých jednotek. Pro ČD bude vyrobeno 
celkem sedm vlaků pro linku Praha – Wien – Graz, kde bu-
dou jezdit od prosince 2014 spolu s jednotkami ÖBB na 
spojích EC v celodenním dvouhodinovém intervalu. Dal-
ších devět jednotek bude jezdit na lince Praha – Budapest.
 Datum 17. dubna 2013 se zapíše do železničních dějin 
jako cesta prvního vlaku railjet s cestujícími ve své trase 

z Vídně do Prahy. Ze stanice Wien Meidling vyrazil v 8:39. 
Jízdenky na vlak byly v běžném prodeji. Po příjezdu do 
Brna následovalo slavnostní předání modelu vlaku railjet 
generálnímu řediteli ČD Petru Žaludovi z rukou generál-
ního ředitele ÖBB Holdingu Christiana Kerna a zástupce 
Siemensu CZ Romana Kokšaly.
 V Praze proběhly na prvním nástupišti proslovy zá-
stupců ČD, ÖBB a Siemensu, vždy v češtině a němčině. 
Následoval křest lokomotivy 1216.229, která dostala jmé-
no Spirit of Praha, podle již tradičního označování u rail-
jetů. Jednotka byla následně přístupná široké veřejnosti. 
V 16.29 odjela souprava jako vlak SC 513 Pendolino do 
Českého Těšína se servisem jako v běžném pendolinu. Ná-
sledující den se jednotka vrátila zpět do Prahy na vlaku 
SC 506 Pendolino a „turné“ po českých kolejích zakončila 
zvláštním vlakem z Prahy do stanice Wien Meidling.
 akce se těšila obrovskému zájmu médií. Z pohledu do-
pravce šlo o začátek reklamy na nový koncept cestování 
mezi Prahou a Vídní, který přijde v prosinci 2014. První 
jednotka railjet ČD by měla však zasáhnout do provozu 
již za rok. České dráhy s nákupem jednotek railjet získají 
velké množství kvalitních vozů a jednotný standard služeb. 
Díky nákupu railjetů zrekonstruuje a zrychlí rakouská stra-
na trať Břeclav – Wien, a tak možná i tam budou moci 
jednotky využít svou maximální rychlost 230 km/h. Český 
cestující bude jistě maximálně spokojen, pochválit může 
pohodlná velká sedadla, která dávají i ve velkoprostoru 
dávku soukromí a přítomnost polic pro velká zavazadla. 
Reklamní informace na displejích o nabídce vlakových tříd 
a další informace byly již při této prezentaci v češtině. Ty 
nejmenší jistě potěší dětské kino v posledním voze před  
lokomotivou.
  Dodal Ing. Jiří Zajíček

Evropské peníze půjdou na investice 
do desítek železničních tratí
Správa železniční dopravní cesty (SŽDC) po vzájemné do-
hodě s Ministerstvem dopravy zahajuje přípravu nových 
akcí, které umožní dočerpat finanční prostředky z EU alo-
kované v jejím operačním programu Doprava. investova-
né peníze přinesou na jedné straně vyšší bezpečnost na 
železničních přejezdech, na straně druhé umožní revitali-
zace vybraných tratí, jejichž cílem je zvýšení traťové rych-
losti a tomu odpovídající zkrácení jízdních dob.
 Na evropsky významných tratích, které patří do me-
zinárodní sítě tratí TEN-T, například na úsecích z Ústí 
nad labem přes Chomutov a Karlovy Vary do Chebu 
nebo z ostravy přes Havířov do Českého Těšína, se ved-
le zrychlení vlaků bude klást důraz také na rekonstrukce 
napájecích stanic. Na silně zatížených tratích se vybudují 
odbočky, které zkrátí mezistaniční úseky přibližně na polo-
vinu, což umožní snížit zpoždění vlaků při výlukách či mi-
mořádných událostech. V případě dalších tratí (například 
liberec – Česká lípa nebo Hanušovice – Jeseník) dojde 
rovněž k modernizaci zabezpečovacích zařízení.
 „S pomocí nových projektů se nám podaří vyčerpat 
všechny peníze z oPD v požadovaném termínu, tedy do 
konce roku 2015,“ říká generální ředitel SŽDC Jiří Kolář. 
Jak dodává, v případě tratí zařazených do sítě TEN-T zbývá 
vyčerpat 15,2 miliardy korun, u tratí národního významu 
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pak 6 miliard korun. Významná část finančních prostředků 
půjde právě na zmiňované projekty.

http://www.szdc.cz/pro-media/tiskove-zpravy/
male-projekty-opd.html

  Dodal Ing. Jiří Zajíček

Významné úseky, které se budou 
opravovat v letech 2013-2015
Modernizace českých železničních tratí
Třicet pět nových projektů zahájí v letošním roce Správa že-
lezniční dopravní cesty. K tomu připravila osm náhradních 
projektů pro případ, že by hlavní projekty vázly. 32,7 mi-
liardy korun půjde do roku 2015 na opravu železničních 
tratí v Česku. Suma zahrnuje jen nově zahajované projekty.
 Nově schválené náhradní projekty:
Ústí nad orlicí – letohrad, Kolín – Havlíčkův Brod – Brno, 
ostrava – Havířov – Český Těšín, Hranice na Moravě – Vse-
tín – Střelná, Brno – Blažovice, Ústí nad labem – Teplice/
Úpořiny – Most – Karlovy Vary – Cheb, Plzeň – Nýřany, 
České Budějovice – České Velenice.
  Petr Weikert, Tomáš Čížek

Debata o plánech vysokorychlostních tratí 
vyvolává velké vášně i mezi politiky
Příliš nízké ambice, nebo reálné zhodnocení možností 
státu? Taková debata aktuálně s nebývalou intenzitou víří 
mezi politiky, odborníky a stratégy ministerstva dopravy 
nad plány vysokorychlostních tratí (VRT). Podle zjištění 
deníku E15 povede první takzvaná vrtka z Prahy do lovo-
sic, hotova bude do roku 2030 a vyžádá si na 30 miliard 
korun. V budoucnu by měla pokračovat dále na Ústí nad 
labem a do Drážďan. Rychlost vlaků zde bude vyšší než 
200 kilometrů v hodině.
 Za vším stojí nová definice Evropské unie pro základ-
ní dopravní koridory, tedy takzvané sítě TEN-T. Ta bude 
nově dělit hlavní dopravní tahy na dvě skupiny, základní 
(core) a globální (comprehensive). a Češi na poslední 
chvíli zařadili do core sítě jedinou vysokorychlostní trať, 
právě šedesátikilometrový úsek do lovosic. Původně při-
tom nepočítali ani s tím. Rozdíl mezi core a comprehensive 
je přitom značný. První musí být hotova do roku 2030, dru-
há má konečný termín až o dvacet let později. Na stavby 
z první skupiny navíc bude možno čerpat nemalé peníze 
z nového unijního fondu Connecting Europe Facility (CEF).
 Když nedávno úředníci ministerstva dopravy předsta-
vili plán s jedinou krátkou vrtkou členům hospodářského 
výboru sněmovny, dostalo se jim tvrdého vypeskování od 
levice i pravice. „To je prezentace ve stylu, kdo nic nechce, 
nic nedostane. Pro mne je 60 kilometrů Praha – lovosice 
naprosto nepřijatelných, vysokorychlostní tratě musí být 
zařazeny do sítě core. Musíme mít mnohem větší cíle,“ 
řekl Jaroslav Plachý (oDS). „Když se do toho nepustíte 
a půjdeme do toho přikrčeni, tak zůstaneme ve druhé lize 
Evropy. Musíme si uvědomit, že 21. století je tady,“ doplnil 
Milan Urban (ČSSD). a na hlavy ministerských úředníků 
padala i mnohem ostřejší slova.
 Jenže i ministerstvo má své logické argumenty. Podle 
náměstka ministra lukáše Hampla se Česká republika ne-
může zavázat k dostavbě jiných delších tratí do roku 2030 
z časových i finančních důvodů. „Není to tak, že doprava 

rezignovala na vysokorychlostní tratě. VRT Praha – Brno 
není v core, protože jí skutečně nejsme s to dokončit do 
roku 2030. To nelze,“ uvedl Hampl. Poukázal na to, že ze 
strany EU mohou v případě nedokončení projektů hrozit 
sankce a vracení peněz. Dalším problémem je, že Němci 
zatím nechtějí o napojení na případné české vrtky ani sly-
šet. Čímž padá velká část argumentů v jejich prospěch. 
Přesto úřad vedle lovosic počítá i s dalšími vrtkami, jen-
že je zařadil do druhé skupiny s nápisem comprehensive 
a datem dokončení do roku 2050. Náklady jsou přitom 
gigantické, 500 kilometrů rychlotratí vyjde podle nynějších 
odhadů na 300 miliard korun. odměnou bude cesta na-
příklad mezi Prahou a Brnem za hodinu, vlaky by zde měly 
běžně jezdit i 300 km/h.
 Vrtky by v budoucnu měly vést například i z Prahy přes 
Vratislav do Varšavy nebo z Břeclavi do Katovic. Vedle nich 
počítá ministerstvo s vylepšením některých konvenčních 
tratí, kde by se jezdilo mezi 160 a 200 kilometry v hodině. 
Takovou tratí je například směr z Plzně přes Domažlice do 
Bavorska.
  Jan Šindelář
  Dodal Ing. Jiří Zajíček

Nová lokomotiva firmy Škoda 
Transportation už smí na evropské koleje
Velmi důležité razítko v Německu dostala plzeňská firma 
Škoda Transportation. Tamní zkušební úřad EBC, který má 
pověst nejnáročnějšího v Evropě, udělil nové třísystémové 
lokomotivě 109E plzeňského výrobce Škoda Transporta-
tion evropský certifikát TSi High Speed RST.
 Cesta k evropskému „štemplu“ trvala dlouhá léta a vy-
žádala si řadu úprav. Na dlouho nejistý výsledek byla při-
tom vsazena téměř miliarda korun, kterou Škoda do vývoje 
své lokomotivy investovala. Nyní je škodovácký stroj tepr-
ve druhý na světě, který vyhověl novým normám TSi pro 
evropskou vysokorychlostní síť. Jako první uspěl loni na 
podzim Vectron od Siemensu. Škodě se díky certifikátu 
otevírají dveře na evropské trhy. S papírem TSi v kapse už 
ale jde víceméně o úřední formalitu. Klíčová je pro firmu 
především šestice středoevropských zemí.
 lokomotiva už úspěšně dokončila přístupové zkoušky 
v Česku, Rakousku a Polsku. V Německu, Slovensku a Ma-
ďarsku ještě probíhají buď konečná vyhodnocení, nebo po-
slední typové zkoušky. Certifikát TSi a průkazy drážních 
úřadů zmíněných zemí jsou podmínkou Českých drah, aby 
lokomotivy od výrobce převzaly.
 České dráhy si objednaly dvacet lokomotiv za více než 
2,6 miliardy korun, prvních čtrnáct strojů už řadu měsí-
ců tahá vlaky s cestujícími ve zkušebním provozu. Jsou 
ale stále majetkem Škody, neboť dráhy je bez potřebných 
průkazů nechtějí převzít. Všechny průkazy měly být podle 
smlouvy z roku 2005 předány do konce roku 2009. Dráhy 
proto napočítaly výrobci penále blížící se miliardě. Škoda 
ale zpoždění přičítá zavedení nových norem TSi, což pova-
žuje za vyšší moc. Penále neuznává, spor proto bude řešit 
arbitráž.
 i kvůli zkušebnímu provozu měla škodovka nůž na 
krku, povolení Českého drážního úřadu totiž platí jen do 
června. Pokud by tedy němečtí schvalovatelé v EBC otáleli 
s podpisem, hrozilo vyřazení strojů z provozu a další ná-
růst penále pro Škodu.
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a  Drahám zpoždění způsobuje nemalé náklady, jako ná-
hradu za škodovky si musejí pronajímat zahraniční stroje. 
Do vývoje a schvalování ovšem negativně zasáhlo právě 
zavedení nových norem TSi, které na koleje mimo jiné 
přinesly mnohem přísnější crashové parametry. Firma tak 
údajně musela hodit do stoupy desetitisíce hodin práce 
konstruktérů. Zavedení nových norem proto v Plzni pova-
žují za zásah vyšší moci a penále neuznávají.
 lokomotivou 109 E plzeňská firma navazuje na dlou-
holetou tradici výroby elektrických lokomotiv, kterých do-
dala na trh už více než 5 500. Počátek výroby elektrických 
lokomotiv sahá až do roku 1928. Po sametové revoluci ale 
ve vývoji nastala zhruba patnáctiletá pauza.
 Škoda 109 E, kterou česká veřejnost od prvopočát-
ku vídá v korporátním designu Českých drah, patří mezi 
nejvýkonnější lokomotivy svého druhu. Tato dosahuje 
rychlosti až 200 km/h. Stroj odpovídá specifickým pod-
mínkám tratí a napájecím systémům se střídavým napětím 
25 kV/50 Hz, 15 kV/16,7 Hz, jakož i se stejnosměrným na-
pětím 3 kV. S vývojem nové lokomotivy se začalo již v roce 
2004, o tři roky později byl hotov první prototyp, další čtyři 
roky připadly na nezbytné zkoušky a certifikace, jakož i os-
trý zkušební provoz.
 lokomotiva je koncipována jako tzv. push-pull, tedy 
může vozy jak táhnout, tak rovněž i tlačit, což při jejím 
nasazení s kompatibilní jednotkou, tzv. řídicím vozem na 
opačném konci vlaku, ušetří nutnost přepřahu před zpá-
teční cestou. o této lokomotivě se vážně uvažovalo právě 
pro použití s jednotkami Siemens Viaggio Comfort alias 
Railjet, ovšem dlouhé čekání na právě získanou certifikaci 
zapříčinilo, že z důvodu časové tísně byly nakonec alterno-
vány siemensovské lokomotivy Taurus, které jsou již s jed-
notkami Railjet patřičně vyladěny a odzkoušeny v ostrém 
provozu. Nicméně právě obdržený certifikát by případně 
mohl ještě leccos změnit.
 Co právě završený schvalovací proces lokomotivní 
řady 380 ČD, resp. typu 109 E, podle Technické specifi-
kace inter operability (TSi) vlastně tak dlouho řešil? Šlo 
o technické požadavky na železniční systémy platné pro 
celé území Evropské unie. Po vystavení již schváleného cer-
tifikátu budou jednotlivé drážní úřady členských zemí EU 
povinny připustit schválený typ do provozu i na svých ko-
lejích. ČD tedy uplatní typové schválení pro ČR, Slovensko, 
Maďarsko, Německo, Rakousko a Polsko. Národní drážní 
úřady těchto států na základě již dokončeného schvalo-
vacího procesu pouze převezmou typovou dokumentaci 
železničního vozidla a povolí jeho provoz na svém území.
  Dodal Ing. Jiří Zajíček

Ředitelství vodních cest chce oživit 
projekt Dunaj – Odra – Labe
Ředitelství vodních cest do letošního podzimu vypracuje 
studii proveditelnosti vodního koridoru Dunaj – odra – 
labe (D-o-l). Chce jej zahrnout do transevropských 
dopravních koridorů TEN-T. ČTK to řekl generální ředi-
tel Ředitelství vodních cest Jan Skalický. Ředitelství o vý-
stavbu 300 kilometrů dlouhé vodní cesty usiluje dlouhou 
dobu. V současnosti chce využít podporu, kterou projektu 
dal prezident Miloš Zeman. Podle Skalického by nemělo 
být překážkou, že vodní cesta nebude dokončená do roku 
2030. Součástí D-o-l je i vybudování kanálu u Přelouče 

a plavebního stupně v Děčíně. Pro Přelouč je již vybraný 
dodavatel a měl by začít stavět v příštím roce. S výstavbou 
jezu v Děčíně se počítá v letech 2015-2019.

Praha už Metrostavu zaplatila 
zhruba třetinu dluhu za Blanku
Praha už vyplatila firmě Metrostav zhruba 450 milionů ko-
run, což je asi třetina z dlužné částky za stavbu tunelového 
komplexu Blanka. Uvedl to primátor Bohuslav Svoboda 
(oDS). Přijatou částku potvrdil i mluvčí Metrostavu Franti-
šek Polák. Do týdne by podle primátora mělo na účet firmy 
přijít dalších 120 milionů. Praha Metrostavu neproplácela 
faktury od loňského května. Dluh za odvedené práce se 
vyšplhal na zhruba 1,5 miliardy korun. Pozastavení pla-
teb vysvětlovalo město tím, že během výstavby se udělaly 
významné změny v projektu, které je třeba zkontrolovat. 
Tunelový komplex Blanka je součástí vnitřního obchvatu 
města. Jeho výstavba začala v roce 2007. Minulé vedení 
města tvrdilo, že stavba bude stát asi 28 miliard korun. 
Podle současného vedení by měla výsledná cena činit 
36 miliard korun.

MZe: Peníze na protipovodňová opatření 
letos vzrostou na 2,2 mld.
Na protipovodňová opatření by letos mělo v rámci progra-
mu ministerstva zemědělství (MZe) jít 2,2 miliardy korun, 
bezmála o 200 milionů Kč více než před rokem. Vyplývá to 
z informačního materiálu určeného pro jednání vlády. Dal-
ších 323 milionů Kč má letos směřovat na rekonstrukce či 
odbahnění rybníků a vodních nádrží. oba programy jsou 
z většiny financovány z úvěru, který si Česko vzalo u Ev-
ropské investiční banky. Podnětem pro rozsáhlejší protipo-
vodňové investice byly velké záplavy v nedávné minulosti, 
zejména v letech 1997 a 2002. Velká voda za posledních 
patnáct let způsobila v Česku škody za více než 170 mi-
liard korun a vyžádala si 123 lidských životů. Na obnovu, 
odbahnění a rekonstrukce rybníků a vodních nádrží má 
od roku 2007 jít včetně letoška celkem 3,4 miliardy korun. 
Proti povodním by měly pomoci také pozemkové úpravy. 
V jejich rámci má být v sedmiletém období proinvestováno 
zhruba 760 milionů Kč, do čehož je zahrnuto i letošních 
zhruba 40 milionů korun.

Oprava D1 začala 9. května 
na dvou úsecích na Vysočině
Plánované opravy brněnské dálnice D1 začaly 9. května. 
Stavět se začne nejprve na úsecích Větrný Jeníkov – Jihlava 
a lhotka – Velká Bíteš. V tiskové zprávě to uvedlo Ředi-
telství silnic a dálnic (ŘSD), které je investorem moderni-
zace nejstarší tuzemské dálnice. letos se mají opravovat 
čtyři úseky, celá obnova dálnice potrvá několik let a má 
stát zhruba 14 miliard korun. Nejprve se podle ŘSD bude 
rozšiřovat postranní jízdní pás, což potrvá do června, kdy 
by se mělo začít pracovat ve středním dělícím pásu. Žá-
dost o povolení uzavírek musí ještě schválit ministerstvo 
dopravy. Podle ŘSD jde o poslední administrativní krok 
a předpokládá vydání kladného stanoviska. Zahájení prací 
na dvou zbylých úsecích mezi Šternovem a Psáři a loktem 
a Hořicemi bude následovat.
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Festival Nová dráma / New Drama 2013 
pozná 8 nominovaných inscenácií

Festival Nová dráma / New Drama 2013 sa uskutoční 
v dňoch 13.-18. mája 2013 v Bratislave a predstaví najlep-
šie inscenácie súčasnej drámy, ktoré mali premiéru v slo-
venských divadlách v uplynulom kalendárnom roku.
 Na deviatom ročníku festivalu sa v Bratislave predstaví 
a o tri festivalové ceny zabojuje 8 inscenácií súčasnej slo-
venskej a svetovej drámy. Všetky mali premiéru v uplynu-
lom roku. Festival pripravujú Divadelný ústav Bratislava 
a Mestské divadlo P. o. Hviezdoslava.
 Dramaturgická rada festivalu uzavrela výber inscenácií 
do súťažného programu 9. ročníka festivalu. V dramatur-
gickej rade tento rok pracovali teatrologička Elena Kno-
pová, dramaturg Marek Godovič a divadelný kritik Miro 
Zwiefelhofer.
 od novembra do marca vyberali z takmer 50 inscená-
cií súčasných dramatických textov vo všetkých divadlách 
na Slovensku. Do výberu sa dostali inscenácie, ktoré mali 
premiéru v období od 1. marca 2012 do 28. februára 2013. 
Sledovali štátne, samosprávne aj nezávislé divadlá, aby po-
núkli najlepší výber inscenácií súčasných textov, ktoré boli 
napísané po roku 2000.

Prehľad 8 súťažných inscenácií deviateho ročníka 
festivalu Nová dráma / New Drama 2013:
• Viliam Klimáček: Holokaust, Divadlo aréna, Bratislava, 
réžia Rastislav Ballek
• Ján Rozner / Peter Pavlac: Sedem dní po pohrebu, Slo-
venské komorné divadlo, Martin, réžia Ľubomír Vajdička
• Dodo Gombár: www.narodnycintorin.sk, Slovenské ko-
morné divadlo, Martin, réžia Dodo Gombár
• Michaela Zakuťanská: Jánošík 00 7, Mestské divadlo, Ži-
lina, réžia Ján luterán, Mariana Ďurčeková
• anna Jablonská: Pohania, Činohra Slovenského národ-
ného divadla, réžia Marián amsler
• Dušan Vicen a kol.: Proces procesu procesom (Pôjdeš do 
basy? Hajzel!), Divadlo SkRaT, Bratislava, réžia Dušan Vicen
• Simona Semenič: 5CHALANOV.SK, Štúdio 12 – štúdio 
pre novú drámu a Divadlo TUŠ, Bratislava, réžia adriana 
Totiková
• Ján Šimko: Steel my heart (Túlame sa nocou požieraní 
ohňom), oZ TUCET a SPoTs, réžia Ján Šimko
 Festival Nová dráma / New Drama 2013 je súťažnou 
prehliadkou. inscenácie sa budú uchádzať o tri festivalové 
ceny. o hlavnej cene za najlepšiu inscenáciu novej drá-
my – Grand Prix Nová dráma – hlasuje medzinárodná po-
rota. Účastníci kritického seminára rozhodnú o tom, ktorá 
z nich získa Cenu študentskej poroty. Diváci môžu po kaž-
dom predstavení hlasovať za svoju najobľúbenejšiu insce-
náciu. ich voľba rozhodne o tom, ktorá inscenácia dostane 
divácku cenu – Cenu bratislavského diváka.

 okrem súťažnej prehliadky vybraných inscenácií je sú-
časťou festivalu aj sprievodný program. Tvoria ho scénic-
ké čítanie, výstava, diskusie, prezentácie kníh, stretnutia 
s dramatikmi, workshopy a konferencia. V rámci májového 
podujatia sa uskutoční aj dvojdňová konferencia o súčas-
nej dramaturgii v slovenských divadlách Nová dramatur-
gia, nový dramaturg.
  (Divadelný ústav, AO)

Udeľovanie filmárskych cien Igric

Výročné ceny Slovenského filmového zväzu, Únie televíz-
nych tvorcov a literárneho fondu – igrice sú rozdané. Po-
rota na čele s dramaturgom a režisérom Rudolfom Urcom 
vyberala spomedzi 77 diel.
 igrica za hranú tvorbu pre kiná udelila Jánovi Ďurišovi 
za kameru filmu 7 dní hriechov. V televíznej dramatickej 
tvorba uspel Jozef Puškáš s námetom a scenárom filmu 
Dušičky seniorov, ďalšieho igrica televízny cyklus Filmo-
viedky priniesol Mariánovi Slovákovi za najlepší herecký 
výkon v postave primára Hanku.
 V ženskej hereckej kategórii najviac zaujala Soňa Nori-
sová postavou Jitky v koprodukčnej detektívke V tieni, kto-
rá ovládla udeľovanie cien Český lev.
 igrica za filmovú a televíznu dokumentárnu tvorbu má 
Pavol Korec, režisér filmu Exponáty alebo príbehy z kaštie-
ľa, v animovanej tvorbe uspel ondrej Rudavský za scenár, 
réžiu, kameru a animáciu filmu Mesiac.
 Zároveň rozdávali svoje ceny aj slovenskí filmoví kritici. 
Za najlepší dlhometrážny hraný film vyhlásili Až do mesta 
Aš režisérky ivety Grófovej, cenu pre celovečerný a stredo-
metrážny dokumentárny film udelili dokumentom Od Fica 
do Fica (r. Zuzana Piussi) a Zvonky šťastia (r. Marek Šulík, 
Jana Bučka).
 igric je najstaršia filmová cena udeľovaná na Sloven-
sku. Premiéru mala v decembri 1967, ďalšie v rokoch 1968 
a 1969. Po zákaze slovenského FiTEZu (Filmový a televíz-
ny zväz), ktorý ceny udeľoval, ich obnovili až v roku 1993. 
Doposiaľ najviac, štyri igrice, získal Martin Šulík.
  (AO)

Nová kniha: Rocková Bratislava
Z vydavateľstva Slovart vyšlo zaujímavé dielo legendár-
nych hudobníkov Tomáša Berku a Fedora Freša. V knihe 
Rocková Bratislava zmapovali vyše 300 rockových, pôvod-
ne beatových bratislavských zoskupení a kapiel, ktoré sa 
od roku 1960 po súčasnosť významne zapísali do sloven-
skej hudobnej histórie.
 Publikáciu doplnili kapitolami o sivých eminenciách, 
ktoré na pódiách nebolo vídať, ale bez ktorých by fungo-
vanie kapiel nebolo mysliteľné.
 Pozoruhodný je aj pohľad na skúšobne, domy kultú-
ry a domovské stanice kapiel, ako i jedinečná exkurzia do 
obyčajov panujúcich na zájazdoch.
 Históriu bratislavského rocku uzatvára podrobný 
menný a kapelový register s ambíciou zachytiť takmer 
1 500 rockových muzikantov aj s kapelami, v ktorých pôso-
bili, ako i zloženie a roky fungovania rockových zoskupení 
pôsobiacich na území nášho hlavného mesta.
  (ao)
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a Mladé svetové talenty sa predstavili v Žiline

V Žiline sa 15. 4. už po dvadsiaty tretí raz uskutočnil 
prestížny Stredoeurópsky festival koncertného umenia 
(SFKU). Ten prináša na Slovensko výrazné talenty v oblasti 
klasického interpretačného umenia, ktoré ešte nedosiahli 
vek 35 rokov.
 V priestoroch Domu umenia Fatra sa predstavilo 
20 mladých umelcov pochádzajúcich zo 14 krajín Európy, 
za sprievodu trojice orchestrálnych telies (Štátna filharmó-
nia Košice, Štátny komorný orchester Žilina a Symfonický 
orchester Slovenského rozhlasu), a to na šiestich večer-
ných koncertoch.
 Podujatie otvorila Julia Fischer, len tridsaťročná virtuóz-
na umelkyňa. „Julia Fischer zvláda na svetovej úrovni hru 
až na dvoch hudobných nástrojoch (husle a klavír), čo je 
samo o sebe raritou. V súčasnosti patrí k najprominent-
nejším umelcom na svete,“ opisuje PR manažérka festivalu 
Stanislava Murínová talentovanú hudobníčku.
 Podľa jej slov patrili k zaujímavým zjavom 23. ročníka 
SFKU aj špičkový koncertný klarinetista Daniel ottensa-
mer, arménsky violončelista Narek Hakhnazaryan, ktoré-
ho sprevádza aura rockovej hviezdy, ruská huslistka alena  
Baeva či talentovaná ruská sopranistka Elena Galitskaya. 
Do Žiliny zavítal aj držiteľ Ceny hudobnej kritiky 2012 – 
francúzsky saxofonista alexandre Doisy, ktorý svoje ume-
nie predviedol na záverečnom koncerte festivalu.
  (AO)

Na Slovensko príde Zucchero, 
Glen Hansard aj King Diamond
Mená hudobníkov, ktorých príchod na Slovensko ohlásili 
v posledných dňoch, dokazujú, že nielen festivaly priláka-
li zaujímavých interpretov. Na jednotlivých koncertoch sa 
počas jari a leta predstaví Zucchero, Glen Hansard a po-
tešia sa aj milovníci tvrdších žánrov.
 „Nezameniteľný chrapľavý hlas, výbušná energia 
a elektrizujúca atmosféra – to všetko spravilo zo Zucche-
ra svetoznámu hviezdu a rešpektovaného hudobníka,“ 
uvádzajú organizátori vystúpenia talianskeho hudobní-
ka. Koncert, ktorý sa uskutoční 21. júna v bratislavskej 
aegon aréne NTC, bude v poradí už treťou zastávkou 
speváka v našom hlavnom meste. Na svetovom turné 
predstavuje svoju zatiaľ poslednú kompiláciu la Sesión  
Cubana.
 o necelý mesiac neskôr, 18. augusta, sa dočkajú aj fa-
núšikovia írskeho pesničkára Glena Hansarda, ktorý kráča 
po stopách Boba Dylana či leonarda Cohena. Člen The 
Frames, ktorého v našich končinách preslávil najmä osca-
rový film Once, v ktorom si zahral a zaspieval spolu s Mar-
kétou irglovou, vystúpi v ateliéri Babylon v Bratislave.
 Už v máji si na svoje prídu najmä milovníci hard rocku 
a metalu. originálny šoumen King Diamond s charak-
teristickým mejkapom si podľa slov organizátorov pre 
slovenských fanúšikov dokonca pripravil obrovskú, dvoj-
poschodovú scénu v štýle domu hrôzy s veľkým scho-
diskom, mrežami a vybuchujúcimi ohňami. Kto sa rád 
necháva unášať temnotou a tvrdými gitarami, nemal by 
zmeškať jeho vystúpenie v bratislavskej aegon aréne NTC 
už 31. mája.
  (AO)

Súťaž pre talentovaných hudobníkov

Štipendium až do výšky 150-tisíc libier (asi 176-tisíc eur) 
a šancu zahrať si s prestížnym Royal Philharmonic orches-
tra môžu získať chlapci, ktorí hrajú na sláčikové nástroje. 
Ponúka im to medzinárodná súťaž Whitgift international 
Music Competition.
 Súťaž prebieha v troch kategóriách. V prvej sú hudobní-
ci, ktorí budú mať 1. septembra 2013 dvanásť alebo trinásť 
rokov, druhá je určená hudobníkom vo veku 14 a 15 rokov 
a tretia kategória je ohraničená vekom 16 a 17 rokov. Hu-
dobníci sa môžu prihlásiť so svojimi sólovými vystúpenia-
mi, ktoré zavesia na videoportál youtube.com. Vystúpenie 
musí byť nahraté naživo a nesmie byť zostrihané.
 Príspevky bude posudzovať porota, v ktorej zasadne 
Remus azoitei, profesor z Royal academy of Music, če-
lista a bývalý víťaz súťaže BBC Mladý hudobník roka Guy 
Johnston, spisovateľka a novinárka Jessica Duchenová či 
zakladateľka súťaže a Rosanna Whitfieldová. Hudobníkov, 
ktorí postúpia do užšieho výberu, pozvú do londýna, kde 
od 29. júna do 3. júla zahrajú pred porotou naživo. Porota 
následne vyberie finalistov a 3. júla vyhlási víťaza.
 Trojica víťazov získa možnosť študovať na Whitgift 
School v South Croydone a štipendium v hodnote až do 
150 tisíc libier. Škola, ktorú založili už v roku 1596, má 
navyše silné väzby na Royal Philharmonic orchestra a jej 
študenti s ním často vystupujú. Vystúpenie s týmto orches-
trom je aj súčasťou hlavnej výhry.
  (AO)

Cherchez la femme po slovensky
Silné ženské osobnosti rôzneho umeleckého zamerania 
spojili svoje sily aj na Slovensku. Festival Cherchez la 
Femme sa prestavil divákom v bratislavskom Starom Mes-
te v polovici apríla.
 Podľa organizátorov nie sú spojivom festivalu štýly, 
ale talentované a šarmantné umelkyne všetkých žánrov. 
„Hviezdami festivalu boli ženy a skupiny so silným žen-
ským elementom zo Slovenska, Českej republiky, Švajčiar-
ska, Belgicka, Francúzska, Talianska a Švédska,“ dodávajú. 
Zaujímavé podujatie prinieslo do Bratislavy najmä hudbu, 
ale nezabudlo ani na výtvarné umenie. V ateliéri Babylon 
sa predstavila iva Bittová. Známu českú muzikantku na pó-
diu vystriedala interpretka švajčiarsko-ghanského pôvodu 
s menom oy. Tá vo svojej netradičnej hudbe kombinuje 
džez, elektroniku a africkú hudbu. Ženské vokály sa ozývali 
aj v Nu Spirit Clube, kde okrem Sloveniek andrey Bučkovej 
a Márie Kmeťkovej vystúpila aj talianska formácia Honey-
bird and Birdies.
 V ďalších dňoch sa na rôznych miestach, či už v spomí-
nanom ateliéri Babylon a Nu Spirit Clube, alebo v priesto-
roch Nekapri innart, Green Budha či KC Dunaj predstavili 
aj Katarína Korček & lady Kazoo, Puding Pani Elvisovej, 
longital a zo zahraničia napríklad Soldout z Belgicka 
a Švajčiarky Etzia a DJ lady louise.
 Špeciálne kvôli festivalu vznikol projekt ladies & Eu-
gen Botoš. „Pod vedením Eugena Botoša, známeho slo-
venského producenta, skladateľa, aranžéra a klaviristu, sa 
predstavili tri slovenské speváčky – džezmenka Zuzana 
Mikulcová, začínajúca Mimie a s projektom sa premiérovo 
predstavila aj Zdenka Predná. V podaní týchto troch mla-
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dých speváčok odzneli hity v rytme funku a R’n’B,“ vysvet-
lila za organizátorov Silvia Turnerová.
 Nie je to však len hudba, čo oslovilo návštevníkov pod-
ujatia Cherchez la Femme. „Priestor odprezentovať svoje 
diela dostalo aj päť slovenských umelkýň a projektov. Diela 
Kataríny Janečkovej, Tria DZiVE, Michaely Mazalanovej, 
Klaudie Korbeličovej a Kristíny Španihelovej boli vysta-
vené v ateliéri Babylon, NuSpirit Clube, Nekapri innart 
a v reštaurácii Green Buddha,“ dodáva Turnerová.
  (AO)

Uskutočnil sa festival Hory a mesto
„Pracuj menej, lez viac!“ také je životné krédo mladého 
američana, ktorý je považovaný za jedného z najtalento-
vanejších sólolezcov súčasnosti. alex Honnold, držiteľ via-
cerých rekordov aj prvenstiev v športovom lezení s lanom 
aj bez neho, bol len jedným z mnohých atraktívnych hostí, 
ktorí sa stretli na tohtoročnom medzinárodnom filmovom 
festivale Hory a mesto. Jeho 14. ročník sa uskutočnil v Bra-
tislave od 10. do 14. apríla a jeho dejiskom bol opäť Cine-
ma City v auparku.
 Festival Hory a mesto priniesol do slovenskej metropo-
ly svieži vzduch z úchvatných prírodných scenérií po celom 
svete v podobe outdoorových filmov, fotografických výstav 
aj stretnutí s atraktívnymi hosťami. Tohtoročná pätica fes-
tivalových dní ponúkla bezmála päťdesiat filmov, až tucet 
z nich pochádzalo z dielne slovenských tvorcov.
 Slovenský bol aj otvárací večer. Domáca horolezecká 
trojka Martin Krasňanský, Dodo Kopold a Michal Sabovčík 
pod titulom Rules of fools (Pravidlá bláznov) predstavila 
svoje minuloročné „vertikálne prázdniny“ – týždne stráve-
né v pakistanskom Karakorame –, ktorých vrcholom bol 
výstup po dosiaľ nepokorenej trase na Great Tango Tower. 
Úvodný večer priniesol tiež projekcie filmového portrétu 
Mercúň Martina Jurzu, krátkometrážnej poetiky zo sveta 
basejumpingu Príťažlivosť režiséra Rastislava Hatiara a fil-
mu Patrika Paulínyiho Nad nami.
 Na festivale bolo možné vidieť aj oceňovaný Príbeh tat-
ranských štítov Pavla Barabáša. K ďalším domácim filmom, 
ktoré sa dostali do programu festivalu, patrili aj dva ďalšie 
tituly Rasťa Hatiara – Zabijácka krása a Nízkotatranská 
stíhačka či film Grónske krysy, ktorý zachytáva česko-slo-
venskú horolezeckú výpravu do Grónska v zložení Vlado 
linej, Ján Smoleň a Tomáš Brt.
 okrem bohato zastúpených slovenských filmov nechý-
bali, tak ako po minulé ročníky, ani víťazné filmy z festiva-
lu ViMFF v kanadskom Vancouvri – kraľovala im snímka 
Krížom cez ľad ocenená Grand Prix, ktorá mapuje výpra-
vu dvoch austrálskych dobrodruhov na južný pól. Tra-
dičnou súčasťou festivalu je aj cestovateľské Kino svet, 
multimediál ne prezentácie o cestovaní na vlastnú päsť, 
tentoraz návštevníkov zaviedli do ďalekej indonézie, Viet-
namu, Peru aj za Ural.
 To, čo robí každý ročník festivalu Hory a mesto jedi-
nečným, je zostava medzinárodných hostí – inšpiratív-
nych milovníkov adrenalínu, ktorých zážitkami sa môže 
pochváliť len málokto. okrem alexa Honnolda, ktorý po 
festivale absolvoval po Slovensku aj prednáškové turné, 
sa k highlightom tohto ročníka zaradil aj taliansky skalkár 
Maurizio „Manolo“ Zanolla, päťdesiatnik, ktorý zreje ako 
víno. Nechýbali ani Čech adam ondra, dvadsaťročný „zá-

zrak“ skalolezectva, ktorému sa podarilo získať svetové pr-
venstvo v lezení na jednej z najťažších stien – španielskej 
la Dura Dura.
 Štvrťstoročie na horskom bicykli zrekapituloval formou 
foto- a videožurnálu majster svojej disciplíny Švajčiar Hans 
Rey a o paraglajdingu porozprával Nemec Kerim Jasper-
sen, ktorý so svojím filmovým debutom Rush Hour Dream 
získal pred troma rokmi špeciálnu cenu poroty festivalu 
Hory a mesto.
  (AO)

Bratislava opäť otvorila svoje brány
Štvordňové celomestské podujatie Bratislava pre všetkých 
2013 sa konalo od 18.-21. apríla 2013 a pripomínala sa 
aj dvadsaťročná existencia Bratislavy ako hlavného mesta. 
Jednotiacou myšlienkou podujatia bolo 20. výročie Brati-
slavy ako hlavného mesta SR. Mesto si tiež však pripome-
nulo 450. výročie od prvej kráľovskej korunovácie, kedy 
bol za kráľa korunovaný Maximilián ii. a vtedajší Prešpork 
sa stal hlavným mestom Uhorska. V Primaciálnom paláci 
bola vystavovaná kópia Uhorskej kráľovskej koruny a ko-
runovačných klenotov a odevov.
 Dni otvorenej samosprávy sa začali Bratislavskou bur-
zou kníh. Knihy za pár centov opäť ponúkla na svojom 
nádvorí Mestská knižnica, ktorá zároveň nových čitateľov 
zapísala bez poplatkov. Mestské múzeum i Primaciálny 
palác otvorili výstavy diel o historickom centre mesta, po-
vojnovej Bratislave od Karola Kállaya či ukázali fotografie 
slovenskej metropoly za posledných dvadsať rokov. Na ga-
lavečere 19. apríla primátor ocenil osobnosti, ktoré sa za-
slúžili o kultúrny, spoločenský či športový rozvoj slovenskej 
metropoly.
 Nechýbalo ani odpečatenie mestských brán, ktorý-
mi v sobotu 20. 4. Bratislava otvorila turistickú sezónu. 
otvorenie sa koná v historickom duchu, v spoločenstve 
tovarišstva a starých bojových umení a remesiel. Sprievod 
pokračoval pred Primaciálny palác, kde Bratislavčania uvi-
deli exhibíciu jazdcov a bojovníkov. Celý víkend si mohla 
verejnosť pozrieť reprezentačné priestory Primaciálneho 
paláca s obrazárňou a unikátnymi gobelínmi a dvere do 
svojej kancelárie im otvoril aj primátor.
 V autobuse na Hviezdoslavovom námestí si mohli 
záujemcovia pozrieť Bratislavu objektívom či ceruzkou 
mladých. Na veľkú mapu mesta zase mohli v rámci inte-
raktívneho projektu Mapa ciTy! pripnúť odkaz a opísať tak 
zážitok, ktorý sa im spája s niektorým miestom v Bratisla-
ve. Stará tržnica sa stala miestom oslavy sviatku pridelenia 
mestských práv, konala sa tam Svätojurajská veselica.
 Bratislavčania mohli zadarmo odviezť aj známym Preš-
poráčikom, lanovkou zo Železnej studničky na Kamzík 
i poplaviť po Dunaji. Svoje dvere otvorila aj Zoologická 
záhrada. Bratislavčania mohli využiť aj pešie tematické 
prehliadky mesta so sprievodcami pod názvom Turistom 
vo vlastnom meste. Dostali sa aj do podzemia Kaplnky 
sv. Jakuba či na ostrov Sihoť. Svoje športoviská rovnako 
otvoril mestský STaRZ. Zadarmo sa korčuľovalo aj plávalo 
a STaRZ zavolal návštevníkov do novej posilňovne na Pa-
sienkoch.
 Partizánska lúka opäť patrila deťom. lesníci aj tento rok 
chlapcom a dievčatám pomocou hier a súťaží ukázali, ako 
prebieha život v lese aj to, čo je prácou lesníkov.
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historické vozidlá.
  (AO)

Burgenlandské vína sa opäť 
predstavili v Bratislave 
aj v tomto roku prezentovali burgenlandskí vinári svoje 
vynikajúce vína veľkému vinárskemu publiku v Bratislave. 
Bratislavskí milovníci vína mali možnosť degustovať vína 
od viac ako 70 vinárov a odborne s nimi diskutovať. Raj pre 
nadšencov vína s možnosťou ochutnať viac ako 500 vzoriek.
 Piaty ročník ochutnávky burgenlandských vín sa konal 
vo štvrtok 11. apríla 2013 v Radisson Blu Carlton Hoteli.
 Ročník 2012 priniesol milovníkom burgenlandského 
vína veľmi dobré, ovocné a chuťovo plné vína. V porovna-
ní so všetkými rakúskymi vinárskymi regiónmi mal Burgen-
land minulý rok „navrch“ nielen na začiatku vinobrania.
 Čo sa týka poveternostných podmienok, ale aj zberu, 
bola táto spolková krajina víťazom v Rakúsku. Po miernej 
zime prišla skorá jar s veľmi dobrou vlhkosťou. Škody spôso-
bené mrazom boli minimálne a skoré kvitnutie viedlo k včas-
nému začiatku zberu hrozna už v prvej polovici augusta.
 okrem ovocitých a sviežich bielych vín ročníka 2012 
vinári na ochutnávke ponúkali aj červené vína s plným te-
lom. Milovníci sladkých vín ocenili ušľachtilé sladké nápoje 
v špičkovej kvalite.
 Návštevníci si mohli vychutnať zvláštnosti burgen-
landských vinohradníckych oblastí: bohaté biele vína, výraz-
né červené vína, dezertné vína – jedinečné na celom svete, 
v oblasti Neziderského jazera, Frankovku modrú v stred-
nom Burgenlande alebo odrodu Uhudler, archaické víno 
s vôňou jahôd z oblasti Weinidylle v južnom Burgenlande.
 Prezentácia sa organizovala v kooperácii so spoločnos-
ťou Burgenland Tourismus.
  (AO)

Depeche Mode v Bratislave 
predstaví Delta Machine
Fanúšikovia skupiny Depeche Mode čakali skoro štyri roky 
na nový album. V poradí trinásta štúdiovka s názvom Del-
ta Machine vyšla 25. marca. Skupina album predstaví na 
koncertnom Delta Machine Tour 2013. Slovenskí „depe-
šáci“ už rátajú dni, ktoré ostávajú do ich bratislavského 
koncertu. Ten sa uskutoční 25. mája 2013 na štadióne na 
Pasienkoch.
 V nedeľu 24. marca odohrala kapela vo Viedni špeciál-
ny koncert len pre 1000 fanúšikov. Na osobné prianie sku-
piny „ako predskokan“ vystúpil slovenský harfista Michal 
Matejčík.
 „Ku skupine sa dostal môj vianočný koncert, na kto-
rom som hral ich skladby prearanžované na harfu a Mar-
tin Gore prišiel s myšlienkou, či by som nevystúpil na ich 
„launch evente“ vo Viedni ako predskokan. Bola to pre 
mňa ako hudobníka obrovská česť a pocta, keď ma sám 
autor piesní pozval, aby som pred ich vlastným živým kon-
certom odohral ich piesne na harfe. Moje vystúpenie po-
tom sledoval z boku pódia a usmieval sa, keď videl, ako 
fanúšikovia reagujú na túto »predkapelu«. V histórii tejto 
kultovej skupiny sa také niečo nikdy nestalo, aby predsko-
kanovi bolo dovolené hrať ich piesne, a preto fanúšikovia 

uvítali túto zmenu. Po koncerte so mnou prehodil par viet 
a musím povedať, že je to neuveriteľne milý chlapík,“ pre-
zradil rodák zo Žiliny, ktorý aktuálne žije vo Viedni.
 Po svetovom turné, ktoré odohral s George Michaelom, 
je to jeho ďalší veľký úspech. aj preto bude vystúpenie Mi-
chala Matejčíka vrcholom Depeche Mode Delta Machine 
Release Party, ktorá sa bude konať v sobotu 6. apríla v bra-
tislavskom Nu Spirit Clube. Počas noci zaznejú najväčšie 
hity Depeche Mode, ale aj rôzne rarity, špeciálne remixy 
a live nahrávky. Projekcia ponúkne raritné videá a fotogra-
fie kapely, ktoré fanúšikovia ešte nemali možnosť vidieť, ale 
aj známe videoklipy a live záznamy z rôznych vystúpení.
 Po tretíkrát sa 25. mája v Bratislave predstaví kapela De-
peche Mode naživo. Po skončení koncertu je v spolupráci 
s organizátorom koncertu Xl Group a Depechemode.sk 
pripravená najväčšia Depeche Mode party, aká kedy na 
Slovensku bola. V Hant aréne na Pasienkoch bude pokra-
čovať depešácka zábava až do skorého rána pod taktovkou 
trojice dídžejov Diablo & Krto & Caleydon. Špičkový zvuk, 
veľkoplošná projekcia a špeciálne svetlá umocnia dokonalý 
zážitok.
  (AO)

Bratislava si pripomenula 
Sviečkovú manifestáciu
Modlitbovým zhromaždením občanov s horiacimi svieč-
kami na Hviezdoslavovom námestí v Bratislave vyvrcholil 
viacdňový program k 25. výročiu Sviečkovej manifestácie 
z 25. marca 1988.
 Medzi prítomnými boli viacerí vtedajší priami účastní-
ci zhromaždenia za náboženské a občianske slobody. Na 
modlitbovom zhromaždení sa zúčastnil bratislavský arci-
biskup metropolita Mons. Stanislav Zvolenský, pomocný 
biskup Mons. Jozef Haľko, kňazi a rehoľníci, poslanci NR 
SR, členovia Fóra kresťanských inštitúcií a ďalší.
 Viacerí účastníci vyzdvihli odvahu ľudí, ktorí pred 25 
rokmi napriek rizikám a predpokladanému zásahu štátnej 
moci prišli v tichosti vyjadriť modlitbami svoje požiadav-
ky a názory. Napriek brutálnemu zásahu vodnými delami 
a obuškami sa nepodarilo zlomiť idey a presvedčenie ve-
riacich a ďalších účastníkov vtedajšej manifestácie.
 Po skončení zhromaždenia sa v kine Mladosť uskutoč-
nila premiéra dokumentárneho filmu s názvom Noc, keď 
stíchli zvony. Tento dokument približuje divákom osudy 
a príbehy kňazov a rehoľníkov, ale aj laikov, ktorí nesúhlasi-
li s prenasledovaním cirkvi počas komunistického režimu.
  (AO)
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Před 100 lety v Krkonoších zahynuli 
Bohumil Hanč a Václav Vrbata
24. března 1913 se na Velikonoční pondělí konal osmý 
ročník mezinárodního lyžařského závodu distančního na 
50 kilometrů a zpočátku to vypadlo na idylický závod. Pří-
jemné předjarní počasí se však brzy změnilo, všichni zá-
vodníci až na Bohumila Hanče vzdali. Hanč pokračoval jen 
v košili a bez čepice a pravděpodobně poblíž Harracho-
vých kamenů se setkal s přítelem Václavem Vrbatou, který 
ho přišel povzbudit. Podchlazenému a vyčerpanému příteli 
dal svůj kabát i čepici a vydal se pro pomoc. oba však za-
hynuli. osudy obou mužů se staly legendou a impulzem ke 
vzniku záchranných služeb a 12. května 1935 i jednotné or-
ganizace Horské služby v Krkonoších. Na smuteční obřad 
do Jilemnice přišli lidé z celých hor. 24. březen je dodnes 
připomínán jako Den Horské služby. Smutný příběh nedal 
spát umělcům. Povídku Synové hor napsal František Kožík, 
v roce 1956 ji pod stejným názvem zfilmoval režisér Čeněk 
Duba s Josefem Bekem a Jiřím Valou v hlavních rolích.

Zimní olympijské hry
Prezident České republiky Miloš Zeman a předseda ČoV 
Jiří Kejval podepsali v Míčovně Pražského hradu přihlášku 
na zimní olympijské hry do Soči v příštím roce. Slavnost-
ního ceremoniálu se zúčastnili mimo jiné i ministr obrany 
Vlastimil Picek a desítky českých sportovců a trenérů včet-
ně olympijských medailistů z londýna.
 odměny za olympijské medaile na zimních hrách v Soči 
budou stejné jako loni v londýně. Za zlato bude milion 
a půl, za stříbrnou medaili 750 000 Kč a za bronzovou do-
stane sportovec 450 000 korun. oznámil to Český olympij-
ský výbor.
 Více než sto sportovců by mohlo podle odhadů Čes-
kého olympijského výboru (ČoV) jet na zimní olympijské 
hry do Soči. Jistotu startu však mají zatím pouze hokejisté, 
rychlobruslařky Martina Sáblíková a Karolína Erbanová 
a dva krasobruslaři, jejichž nominace zatím není jme-
novitá. Na minulých zimních hrách ve Vancouveru bylo  
92 reprezentantů.
 Čeští sportovci budou na zimních olympijských hrách 
v Soči v příštím roce nosit oblečení se vzorem inspirovaným 
první československou poštovní známkou z dílny malíře 
alfonse Muchy. Vizualizaci slavnostně představili v Praze 
zástupci Českého olympijského výboru a přítomen byl také 
slavný tenista ivan lendl, jehož sbírka Muchových plakátů 
je v obecním domě k vidění. identita Českého olympijské-

ho týmu má inspiraci v lipových listech a srdcích na okraji 
desetihaléřové známky. logo v barvách červené, modré 
a zlaté vytvořil stejně jako pro oH v londýně akademický 
malíř Milan Jaroš.

Cenu Jiřího Gutha-Jarkovského 
obdržela Miroslava Knapková
olympijská vítězka ve veslování Miroslava Knapková ob-
držela Cenu Jiřího Gutha-Jarkovského za rok 2012. Nej-
vyšší olympijské ocenění převzala dvaatřicetiletá skifařka 
na půdě Centra pohybové medicíny, které vede uznávaný 
Pavel Kolář, jenž se v londýně výraznou měrou podílel na 
jejím triumfu.

Něco ze sportovních dat
1933
9.	dubna
Výsledkem 2:1 Československo senzačně porazilo ve Víd-
ni rakouský fotbalový „Wunderteam“, který už více než tři 
roky nenašel přemožitele.
1963
2.	března
Na MS v krasobruslení získali sourozenci Romanovi opět 
zlaté medaile v soutěži tanečních párů.
13.	března
Před zahájením odvetného utkání čtvrtfinále Pohárů mis-
trů převzal záložník pražského týmu Josef Masopust Zlatý 
míč nejlepšího evropského fotbalisty za rok 1962.
1968
17.	února
Na zimních oH v Grenoblu získali čs. sportovci jednu zla-
tou, dvě stříbrné a jednu bronzovou medaili. Skokan Jiří 
Raška získal první „zimní“ zlatou medaili v historii českého 
sportu.
1983
19.	dubna
Na MS v letech na lyžích v Harrachově vytvořil Pavel Ploc 
světový rekord (181 m), celkově obsadil 2. místo.
2.	května
Na mistrovství světa v SRN skončili čs. hokejisté opět druzí.
1988
22.	ledna
Skončil 10. ročník Rallye Paříž – Dakar, kde v soutěži 
kamio nů zvítězila československá posádka (lopreis, Sta-
chura, Mueck) na voze Tatra.
1998
22.	února
Čeští hokejový reprezentanti vybojovali na XVii. zimních 
olympijských hrách v japonském Naganu olympijské zlato.

Jarní veselice
Kde:	Zahrada	české	školy

Sebastianplatz	3,	1030	Wien
Kdy:	16.	6.	2013,	10:00-18:00	hod.

Srdečně	zve	Sokol	Vídeň	XII/XV
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Petr Čech se raduje z vítězství 
v Evropské lize
Český fotbalový gólman Petr Čech se stal se svými spolu-
hráči z Chelsea šampionem Evropské ligy. Ve finále druhé 
nejprestižnější evropské klubové soutěže si londýnský vel-
koklub poradil se svým soupeřem Benficou lisabon po-
měrem 2:1, když vítěznou trefu zaznamenal v samotném 
závěru utkání ivanović. Přestože Čech neměl během zápa-
su mnoho práce, počínal si ve svatyni Chelsea velmi jistě a 
nestačil pouze na pokutový kop z kopačky Cardoza. Jeden 
z nejuznávanějších brankářů světa tak ve svých třiceti le-
tech přidal do své bohaté sbírky již čtrnáctou trofej.

Házenkářky Mostu slaví senzační triumf
Česká házená si na své konto připisuje velký úspěch, o kte-
rý se postaraly hráčky Baníku Most, jež ve finále evropské-
ho Challenge Cupu udolaly chorvatský Samobor. i přes 
prohru o čtyři branky v prvním zápase se jim v domácí od-
vetě podařilo za pomoci skvělé divácké kulisy vývoj utkání 
otočit a nakonec v součtu obou utkání zvítězit o pět bra-
nek. Kádr Mostu přitom tvoří pouze české hráčky doplně-
né o dvě slovenské házenkářky, hvězdná zahraniční jména 
bychom u něj hledali marně. Přestože Challenge Cup není 
tou nejprestižnější evropskou trofejí, pro českou ženskou 
házenou se jedná o senzační a unikátní triumf.

Ostře sledovaný Pražský maraton 
nakonec proběhl bez komplikací
Prestižní Pražský mezinárodní maraton, který po nedáv-
ném teroristickém útoku v Bostonu provázely nejpřísnější 
bezpečnostní opatření v jeho historii, nakonec proběhl bez 
jakýchkoli komplikací. Pro překvapivý triumf si mezi muži 
doběhl Keňan závodící v barvách Kataru Nicholas Kemboi, 
mezi ženami se pak radovala keňská favoritka Karolina Ro-
tich, za traťovými rekordy však oba vítězové znatelně zao-
stali. Z titulu mistrů České republiky se mohou radovat Jiří 
Homoláč a Petra Pastorová, jejich oslavy však budou mít 
hořkosladkou příchuť, protože ani jeden z nich se limitům 
pro účast na mistrovství světa zdaleka nepřiblížil.

Oštěpař Veselý opět září v Diamantové lize
Český oštěpař Vítězslav Veselý opanoval první letošní mí-
tink Diamantové ligy v katarském Dauhá, a navázal tak na 
celkové vítězství v minulém ročníku této prestižní atletické 

soutěže. Navzdory trápení s achilovkou, kvůli kterému vy-
nechal dva ze svých šesti pokusů, se svěřenci oštěpařské 
legendy Jana Železného podařilo dohodit až na značku 85 
metrů, tedy pátého nejlepšího výkonu tohoto roku, což mu 
pohodlně stačilo na první místo.

Čeští a slovenští hokejisté skončili 
na mistrovství světa již ve čtvrtfinále
lední hokejisté České a Slovenské republiky na letošním 
světovém mistrovství bronzovou, respektive stříbrnou 
medaili z minulého roku neobhájí – výběry obou zemí si 
totiž na právě probíhajícím šampionátu balí kufry již po 
čtvrtfinále. Zatímco Čechům se stalo osudovým největší 
překvapení letošního šampionátu Švýcarsko, které zvítězi-
lo 2:1 a zatím kráčí jako jediný tým turnajem neporaženo, 
Slováci i přes srdnatý boj nakonec podlehli poměrem 3:4 
favoritovi z Finska. Výběry obou zemí však na mistrovství 
dlouhodobě nepodávaly optimální výkony a mohou být 
vůbec rády za účast ve vyřazovacích bojích, kterou musely 
zachraňovat až v posledním utkání základní skupiny. Jak 
Češi, tak i Slováci totiž na vlastní kůži silně pocítili letoš-
ní „vzpouru trpaslíků“: zatímco Slováci podlehli například 
výběru Rakouska, který i přes tento cenný skalp nakonec 
sestoupil z elitní skupiny, a postup do čtvrtfinále si zajistili 
až výhrou nad USa, Čechům poprvé v historii šampionátu 
reálně hrozilo, že budou chybět ve vyřazovacích bojích, 
v existenčním duelu však rozdrtili Norsko. Uplynulé mi-
strovství světa je však pro obě země hořkým zklamáním, 
Češi konečným sedmým místem dokonce vyrovnali nejhor-
ší umístění samostatného týmu v historii. 

Jágr se v historické tabulce produktivity 
play-off NHL posunul již na šesté místo

legendární Jaromír 
Jágr i přes pokročilý 
věk nadále přepisuje 
historické tabulky elit-
ní hokejové ligy NHl. 
Nejenže v prvním kole 
vyřazovacích bojů o 
Stanley Cup pomohl 
svému Bostonu k dra-
matickému postupu 

přes tým Toronta, v historické tabulce produktivity play-off 
navíc díky čtyřem asistencím přeskočil Bretta Hulla, a po-
sunul se tak již na celkové šesté místo. Na Paula Coffeyho, 
který uzavírá elitní pětku, v tuto chvíli Jágr ztrácí pět bodů.

Váňa se chystá na další Velkou Pardubickou
legendární žokej Josef Váňa potvrdil, že se letos opět zú-
častní Velké Pardubické. Šedesátiletý rekordman v počtu 
vítězství v tomto nejprestižnějším českém dostihu bude 
útočit na svůj celkově devátý triumf, v minulém ročníku 
skončil třetí. Kariéra českého žokeje je ověnčená nejen vav-
říny, ale i zraněními: Váňa přežil klinickou smrt, prodělal 
mrtvici, pět otřesů mozku, měl zlomená všechna žebra, 
obě zápěstí, v jeho těle bychom snad ostatně nenašli kost, 
kterou by ještě zlomenou neměl.

(připravil ŠeK)
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Župní družstvo volejbalu (vedoucí odboru Anton Florián, tel. 01/586 86 86)
23, anton-baumgartner-strasse – kulatá hala alt-erlaa

 Čtvrtek 19:30 – 21:00 odbíjená (muži)

Župní trénink ve stolním tenise (info přes den: Pavel Vlček, tel. 01/86 99 297)
17, steinergasse 7 – sokolovna

 Středa 19:00 – 21:00 stolní tenis

Župní zdravotní cvičení
17, steinergasse 7 – sokolovna

 Úterý 16:00 – 17:30 ženy a muži

Sokol Vídeň I/V
3, sebastianplatz 3 – tělocvična školy Komenský

 Úterý 19:30 –  rekreační volejbal

Sokol Vídeň II/XX/XXI (Info: Věra Mottlová, tel./fax: 01/2728326 od 10:00)
21, roda-roda-Gasse 7 (Info: karl.brousek@bmukk.gv.at)

 Úterý 18:00 – 21:00 míčové hry (ženy + muži)

Sokol Vídeň III/XI
Info (volejbal): N. Stěrbová, tel. 0650/967 80 80, e-mail: K.Sterba@gmx.at
3, sebastianplatz 3 – tělocvična školy Komenský

 Čtvrtek 19:00 – 21:00 gymnastika (ženy a muži)

Sokol Vídeň X
Každou první středu v měsíci seniorské odpoledne od 15:00. Hosté vítáni.
Info: Werner Kallin, tel. 0699/19 68 20 53, e-mail: sokol-10@chello.at
10, angeligasse 21 – sokolovna (tel. a záznamník: 01/600 20 20)

 Úterý 17:00 – 18:00 tanečky pro malé děti Sokol X
  18:00 – 19:00 showdance Sokol X
  19:00 – 20:00 aerobic Sokol X
  20:00 – 22:00 fotbal Sokol X
 Středa 18:00 – 22:00 Volejbal Sokol III (18:00-20:00, 20:00-22:00)
 Čtvrtek 09:00 – 10:30 jóga Sokol X
 Pátek 15:30 – 19:00 SVS (dorostenci, Sokol V U-17)
  19:00 – 21:00 SVS (Sokol V)

Sokolská jednota Tyrš XII/XV
Info: jar.hovorka@gmx.at, tel. 0699/12 68 12 46 
Jednota cvičí v sokolovně 10, angeligasse 21.

 Pondělí 19:30 – 21:00 míčové hry (muži)
 Čtvrtek 17:30 – 18:45 základní sport. gymnastika (žactvo 3-14 let)
  19:30 – 20:30 kondiční a posilovací cvičení
   na hudbu (ženy + muži)

Sokol Vídeň XVI/XVIII
17, steinergasse 7 – sokolovna

 Pondělí 16:30 – 17:30 cvičení rodičů s dětmi
  17:30 – 18:30 cvičení žactva
  19:00 – 21:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Středa 17:00 – 19:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Čtvrtek 19:30 – 21:00 cvičení žen
 Pátek 18:00 – 19:15 cvičení žactva a stolní tenis
  20:00 – 22:00 cvičení mužů

Sokolská župa rakouská
1010 Wien, Drachengasse 35

www.sokol-wien.com
E-mail: sokol@sokol-wien.at

Starosta: 
Dr. Thomas FREY-MaTERNa

E-mail: materna@aon.at
Čestný starosta: 

Dipl. ing. Jiří NoVáČEK
E-mail: novacek.wien@aon.at

Tel./fax: ++43 1 604 87 04

Sokol informuje
Jako tělovýchovný spolek 
s dlouholetou tradicí Vám 

Sokol nabízí sportovní hodiny 
vedené školenými vedoucími 

s velkou praktickou zkušeností. 
Přijďte se podívat, 

srdečně Vás zveme!

náčelnictvo a cvičitelé 
sokolské župy rakouské

Informace: 
s. Marie PÍbIlOVÁ, tel. 330 97 87

s. Irena FlORIÁNOVÁ, 
tel. 0650/90 194 90

Sokolský adresář:
www.sokol-wien.com

Česká obec sokolská
Tyršův dům – Újezd 450,

118 01 Praha 1
Tel.: ++420 257 007 111
Fax: ++420 257 320 580

www.sokol.eu

Sokol Vídeň XX
Helena Rybáková
tel. 01/332 46 10

Cvičení rodičů s dětmi

Cvičíme 
každé pondělí
16:30 – 17:30

Bližší informace:
Mag. i. MüHlBERGERoVá

tel.: 480 49 14
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y Luzern 2013: Nadace Herberta Haaga 
oceňuje odvážnou sestru Pat Farellovou
Právě jsem se vrátil ze švýcarského luzernu. Spolu s Du-
šanem Špinerem, bývalým, v době totalitního komunis-
mu v ČSSR tajně svěceným biskupem, nyní profesorem 
etiky a religionistiky na pedagogické fakultě univerzity 
v olomouci, a s manželi Petrem a Kristínkou Križanovými, 
lékaři z Bratislavy, jsme tvořili malou skupinu lidí zastu-
pujících bývalé Československo při ceremoniálu udílení 
letošní ceny švýcarské Nadace Herberta Haaga. (Všichni 
jsme kdysi byli členy tzv. skryté církve a pojí nás dlouhole-
tá společná zkušenost, přátelství a donedávna také člen-
ství v bratislavském teologickém fóru Teoforum. To byla 
platforma, na níž laici i nevěřící veřejně diskutovali o ak-
tuálních tématech dnešní doby v kontextu Písma svatého 
a ii. vatikánského koncilu. Hovořilo se zde např. o otázce 
aktuálnosti povinného celibátu, aktivnější úloze žen v církvi 
a vůbec o komplexním přehodnocení středověké katolické 
morálky, která již zastarala. otevřenost témat a především 
kněžská účast na akcích Teofora se stala trnem v oku slo-
venským biskupům, kteří v něm spatřovali hrozbu pro tzv. 
pravověrnou nauku církve. Mocenským rozhodnutím arci-
biskupa Zvolenského, předsedy slovenské biskupské kon-
ference v Bratislavě, byla činnost Teofora loňského roku 
ukončena. Kněží v této platformě činní dostali na výběr: 
buď ohnout charakter a zachovat si tak své farářské posty, 
anebo setrvat v čele avantgardy hledající pravdu a svobo-
du. Rozhodli se do konfrontace s biskupy nevstoupit. Ti 
členové, kteří na zachování ducha otevřenosti a možnosti 
diskuse trvali i nadále, byli z Teofora vyloučeni. Pozn. au-
tora textu.)
 Nadace nese ve svém názvu jméno profesora Herberta 
Haaga (1915-2001), slavného švýcarského teologa, bib-
listy a autora množství teologických knih, který společně 
s dalšími teology založil v roce 1985 nadaci nazvanou Za 
svobodu v církvi (Herbert Haag Stiftung für die Freiheit 
in der Kirche). Tato nadace každoročně uděluje zvláštní 
medaili spojenou s určitým finančním obnosem lidem, kte-
ří se angažují za větší svobodu v katolické církvi. Mottem 
nadace se stal citát starozákonního biblického žalmu „Síť 
se přetrhla, jsme svobodní…“ (Žalm 124,7). od vzniku na-
dace až dodnes byl jejím úřadujícím předsedou neméně 
známý švýcarský teolog Hans Küng, zakladatel institutu 
Weltethos v Tübingenu, již celá desetiletí vedoucí osob-
nost celého katolického reformního hnutí vůbec. (Pro za-
jímavost: Minulý rok dostal cenu kněz Helmut Schüller, 
iniciátor výzvy rakouských kněží k neposlušnosti vůči cír-
kevní hierarchii, která tvrdohlavě odmítá dialog s věřící-
mi a není ochotna prosazovat církevní reformy, jak je již 
před padesáti lety navrhl ii. vatikánský koncil. Rok před-
tím cenu získal in memoriam bývalý tajně svěcený biskup 
Felix M. Davídek z Brna, společně s jiným tajně svěceným 
slovenským biskupem Dušanem Špinerem a s ludmilou 
Javorovou z Brna, první ženou, která byla za komunismu 
tajně vysvěcená na kněze a biskupa. Cenu obdrželi v za-
stoupení za celou někdejší Skrytou církev v ČSSR. Mezi 
nejznámější osobnosti, které byly touto cenou v minulosti 
vyznamenány, patří mj. brazilský teolog leonardo Boff, je-
den z nejznámějších reprezentantů tzv. teologie osvobo-
zení, německý teolog, exeget, pedagog, psychoterapeut 
a autor desítek knih Eugen Drewermann, německý teolog 

a bývalý děkan teologické fakulty Hermann Häring nebo 
Francouz Jacques Gaillot, násilně sesazený biskup z Paří-
že, ten za své neúnavné úsilí při hledání odpovědi Římu, 
a mnozí jiní. Pozn. autora.)
 letošní cenu obdržela americká řeholní sestra Pat 
Farellová, třiasedmdesátiletá františkánka, až do srpna 
loňského roku představená Konference amerických řehol-
ních představených (leadership Conference of Women 
Religious Sisters). Této konferenci bylo před časem ad-
resováno rozhodnutí Kongregace pro řeholní společen-
ství z Říma, že z důvodu pochybností, zda tyto sestry žijí 
„správné Evangelium“, určí Vatikán kněze, kteří provedou 
vizitace všech ženských klášterů v USa.
 „Mohou pošlapat několik květů, ale jaro už zastavit ne-
dokážou,“ řekla Pat Farellová v srpnu 2012 při výročním 
setkání zastřešujícího svazu, který zastupuje 46 tisíc ame-
rických řeholních sester ze všech kongregací a řeholí.
 Do kruté palby vatikánské kongregace pro nauku víry, 
lidově nazývané také „inkviziční kongregace“, která se-
strám vyčítá odklon od pravé katolické víry v oblasti po-
tratů, kněžského svěcení žen, feminismu a homosexuality, 
se svaz dostal v dubnu 2012. Konference sester předsta-
vených toto obvinění kategoricky odmítla a záměr poslat 
do USa kněze, kteří budou jejich kláštery vizitovat a zkou-
mat Římu oddanou věrnost jejich řeholního života, zamítla 
slovy: máme dostatek svých vlastních vzdělaných a důvě-
ryhodných sester, které nás na nedostatky okamžitě upo-
zorňují a v případě potřeby naše kláštery vizitují.
 Toto odmítnutí, které Pat Farellová podepsala, vzbudilo 
v Římě pohoršení a sám papež pohrozil sestrám církevními 
tresty. ale Vatikán se přepočítal. Čtyřicet šest tisíc americ-
kých řeholních sester za vedením konference představe-
ných stojí – obvinění z Vatikánu bylo nejen v USa, ale díky 
reformním hnutím také jinde v zahraničí okamžitě medi-
alizováno. Jejich stanovisko a hlavně neochvějné jednání 
Pat Farellové, zkušené a zralé osobnosti, vyvolalo všude 
po světě velký obdiv a respekt.
 Sestra Pat Farellová vystudovala mj. také psychologii 
a pracovala celý život i jako psychoterapeutka. Dvacet let 
prožila v Chile a v El Salvadoru, kde se starala o utečence 
a oběti junty. V neděli 14. dubna 2013 obdržela Cenu Her-
berta Haaga za odvahu vzepřít se Vatikánu, jelikož vlastní 
svědomí a hledání pravdy pokládala za důležitější než sle-
pou poslušnost Římu.
 V sále zaplněném asi pěti sty hosty zazněly projevy 
Hanse Künga, dosavadního předsedy nadace Herberta 
Haaga, profesorky církevního práva na univerzitě v Pasově 
Sabine Demel, členky nadace, teologa a žurnalisty Erwina 
Kollera, nového předsedy nadace, a dalších.
 V pondělí 15. dubna byla sestra Pat pozvána k veřejné 
debatě. Ve svém půlhodinovém projevu nejprve hovořila 
o současném řeholním životě, o znameních doby, úloze 
svědomí, hledání pravdy. Na pódiu s ní vedle profesionál-
ního moderátora seděla dominikánka ingrid Grave, která 
řeč zástupkyně amerických sester komentovala z pohledu 
sester ve Švýcarsku, v auditoriu hojně účastných.
 Uvědomil jsem si obrovský rozdíl mezi tím, co říkala 
a vyzařovala sestra Pat, a tím, co říkaly a vyzařovaly švýcar-
ské sestry, které zřejmě mnohému z její řeči ani nerozumě-
ly. Její vize o řeholním životě dneška, o znacích, znameních 
doby, to už ani není vize, ale skutečnost. Švýcarské sestry 
se drží pevně tradice a minulosti. Nedokážou vyjít ze své 
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ulity, vymanit se z poddansko-servilní poslušnosti vůči kně-
žím, biskupům a papeži, být hrdé na to, že jsou ženy, sebe-
vědomé a vědomé si charismatu svého řeholního povolání, 
překonat v sobě strach, že vymírají. Ve svých diskusních 
příspěvcích se stále točily jen kolem toho, že „je jich stále 
méně, že už nepřicházejí nové, mladé sestry“. Přitom jejich 
průměrný věk je 63 let, zatímco průměrný věk sester v USa 
je ještě mnohem vyšší – 73 let. Navzdory tomu nejeví ame-
rické sestry žádné známky strachu z vymírání a podle slov 
sestry Farellové už dávno přijaly rozhodnutí zemřít bez re-
zignace.
 Uvědomil jsem si také diametrální rozdíl mezi sestrou 
Pat, švýcarskými řeholnicemi a řeholnicemi na Slovensku 
a v Čechách (čest výjimkám!). Na Slovensku i v Čechách 
převládá obraz sester-služek, němých a slepě poslušných – 
představeným, kněžím, biskupům, papeži. o nějakých zna-
meních doby nemůže být ani řeči.
 Sestra Pat v debatě naznačila jeden z bodů obvinění, 
výčitku Kongregace víry z Říma, že prý podporují potraty: 
„Toto obvinění kategoricky odmítáme. Každý, kdo v USa 
žije, anebo i když tam nežije a zná situaci v USa, ví, že 
téma potratů je velmi zpolitizované a že nejenže rozděluje 
američany na dva tábory, ale že je i zdrojem mnoha no-
vých, a přitom zbytečných konfliktů. Republikáni potraty 
odmítají, demokrati je umožňují. Uprostřed této rozbité 
a rozhádané společnosti stojí naše řehole. Uvědomili jsme 
si, že v této situaci nesmíme přilévat olej do ohně nebo sy-
pat sůl do otevřených ran. V poslední době se naše sestry 
ze všech kongregací a řeholí stále víc věnují lidem na okraji: 
chudým, nezaměstnaným, psychicky nemocným, závislým 
na alkoholu a drogách, opuštěným, vyhořelým, zkracho-
valým. Tito lidé ztratili svůj domov, zázemí, rodiny, sebe 
samé, svoje já. V konfrontaci s jejich utrpením jsme si řekli, 
že naším úkolem nebude dělat jim výčitky a upozorňovat 
je na hříšný život, ale zprostředkovávat jim porozumění, 
pomoc a Boží milosrdenství. Řekli jsme si tedy, že na téma 
potrat budeme mlčet. Nechceme se stavět do role mora-
lizátorů nebo těch, kteří mají na všechno ty nejsprávnější 
odpovědi. Chceme tu být pro všechny – republikány, de-
mokraty, a hlavně pro ty, kteří jsou už unavení životem, 
a jediné, co je ještě může postavit na nohy, je Boží láska. 
a to je všechno.“
 V neděli dopoledne se uskutečnila ještě jedna, zdánli-
vě nepatrná, ale z mého pohledu důležitá událost. Dušan 
Špiner sloužil v jednom z luzernských kostelů německy mši 
asi před 300 lidmi. Jeho myšlenky aplikoval na švýcarskou 
a vlastně celou církev švýcarský teolog alois odermatt. 
Na začátku mše přivítal celou naši slovenskou minidele-
gaci Walter Kirchschläger, rakouský teolog a bývalý rektor 
univerzity v luzernu. i já jsem Dušanovi při mši asisto-
val a poprvé po 23 letech jsem tak veřejně sloužil mši. 
Četl jsem i Evangelium, Peter Križan nádherně společné  
modlitby.
 V oslnivém kázání hovořil Dušan Špiner o radostném 
odkazu někdejší podzemní církve, o strachu biskupů a kně-
ží, který jim svazuje ruce, myšlení i odvahu rozpoznávat 
znaky doby a hodit sítě na jinou stranu loďky, ne stále 
stejně jako po celá staletí tam, kde už je všechno vychy-
tané, o radostném, odvážném kroku vpřed, třeba i do ne-
známa, bez jistoty a záruk, že všechno dobře dopadne. 
Krásně vyzněla jeho myšlenka adresovaná všem těm bisku-
pům a kněžím, kteří podobně jako biskupové na Slovensku 

chtějí manipulovat a ovládat své kněží a řeholníky tím, že 
jim nařídí pod slibem poslušnosti mlčet a nekomunikovat 
s médii bez jejich souhlasu: „Taková nařízení nemají nic 
společného s Ježíšovým duchem, ale je to nařízení moti-
vované strachem a pokrytectvím. My vám, drazí slovenští 
biskupové, nedarujeme ani kapku svého strachu, protože 
jsme svobodní, nebojíme se vás a budeme hovořit a jednat 
tak, jak nám káže vlastní svědomí a jak nás učil Ježíš.“
 Po skončení mše, za kterou chodili spontánně děkovat 
lidé do sakristie i na ulici, jsme my čtyři Slováci měli debatu 
se skupinou místních věřících, řeholních sester, Walterem 
Kirchschlägerem a aloisem odermattem a neúnavně jsme 
hovořili o praktikách Skryté podzemní církve. Bylo to velmi 
živé a krásné setkání.
 Po osmadvaceti letech v čele nadace odchází Hans 
Küng v šestaosmdesátém roce svého života na zaslouže-
ný odpočinek a předsednictví se chopí Erwin Koller. Při ne-
dělním loučení s publikem řekl pan profesor za hrobového 
ticha v sále: „Celý život bojuji za reformu církve a už se mi 
zdálo, že můj boj byl marný. a tu hle, několik dní předtím, 
než sám odstoupím ze svých úřadů (Weltethos a Herbert 
Haag Stiftung), přijde jako blesk z čistého nebe zpráva, že 
můj někdejší kolega a přítel Joseph Ratzinger odstupuje 
z úřadu (papeže) ještě dřív než já! Není to snad znamení 
doby, znamení Boží, že přece jen má smysl a cenu bojo-
vat?!“
 Na tak toužebně očekávanou otázku v publiku, co od-
káže nejen novému vedení nadace, ale i všem těm, kte-
ří se nacházejí na cestě boje za lepší církev, odpověděl: 
„Jako mladý teolog jsem napsal pět tezí o tom, jak se musí 
provádět reforma v církvi. Teď, když už jsem starý, si uvě-
domuji, že se na těch tezích vlastně nic nezměnilo. Jedna 
z nich říká, že nemáme čekat na žádný rozkaz seshora ani 
na schválení nebo pochvalu (od představených, kněží, bis-
kupů, papeže), ale jednat podle svého vědomí a svědomí, 
žít prostě a nebojácně Ježíšovo evangelium. Bůh má neko-
nečné množství možností, jak k nám hovoří. Nepotřebuje-
me žádného zprostředkovatele.“
 Kdysi chodili a dosud stále chodí lidé do Říma, aby 
se ve víře povzbudili. Já jsem byl nyní podruhé v luzernu 
a když budu živý a zdravý, chystám se sem i napřesrok. 
Myslím, že právě tady se už osmadvacet let píší nové cír-
kevní dějiny. Co setkání, to zážitek, co člověk, to osobnost, 
to perla!

Peter Žaloudek, 16. dubna 2013, Vídeň

Ještě jednou o muzikálu Šumař na střeše 
v provedení Vlastenecké omladiny
Měl jsem možnost vidět generální zkoušku tohoto předsta-
vení v listopadu minulého roku, potom premiéru v sobotu 
a další představení v neděli. Když jsem si při té příležitosti 
popovídal s neustále nespokojeným perfekcionistou, reži-
sérem Viktorem Vaďurou, pochopil jsem, kolik nadšení vlo-
žili všichni členové souboru do nastudování jednotlivých 
a nesnadných rolí, kolik nespočetných hodin si vyžádaly 
zkoušky tak náročného muzikálu. Nebyla to určitě marná 
oběť. ochotnický soubor Vomladiny má podle mého ná-
zoru vynikající úroveň a těším se na každé jejich představe-
ní. Je škoda, že reprízy jsou omezeny počtem vídeňského 
publika a několika pohostinskými představeními v České 
republice.
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y  Přivítal jsem možnost zhlédnout tento muzikál ještě 
jednou v sobotu 13. dubna. Představení jsem již znal, ten-
tokrát jsem chtěl pozorovat zblízka herce. Proto jsem si 
vstupenku objednal co nejdříve, abych seděl v první řadě. 
Nejistota generálky a prvních představení zmizela. Bylo vi-
dět, jak každý z představitelů svou postavu prožíval. Bylo 
by nespravedlivé chválit jednotlivé hlavní herce a nezmínit 
se o těch, kteří vystupovali v menších rolích. o vynikající 
a působivé představení se zasloužili všichni. Děvčátka v ro-
lích nejmladších dcer, všichni dospělí, zpěváci i tanečníci.
 Svým článkem bych chtěl ocenit jejich obětavost a všem 
poděkovat za jejich snahu.
  crc

Čekání na vystoupení
  Foto: V. Janča

Nadšený Boff: Pápež by mohol opustiť 
Vatikán. „Hlava uvažuje najlepšie tam, 
kde stoja nohy…“
leonardo Boff (75), predstaviteľ Teológie oslobodenia 
podobne ako Jorge Bergoglio (77), sa narodil v Južnej 
amerike a spoločné majú okrem iného i to, že ich pred-
kovia pochádzajú z Talianska. Na voľbu nového pápeža 
reaguje s obrovským nadšením. V rozhovore, ktorý posky-
tol švajčiarskym novinám Bernský farský list pripúšťa, že 
„pápež František by mohol opustiť Vatikán, pretože ináč 
nebude mať šancu uskutočniť reformu kúrie“.
 „Vonku, uprostred ľudí“ príde na úplne iné myšlienky 
o tom, ako by mala pôsobiť dnes cirkev vo svete. Hlava 
uvažuje najlepšie tam, kde stoja nohy… ak žije človek v ne-
jakom paláci, začína uvažovať tak, ako to vyžaduje logika pa-
láca. Nadišiel moment „iniciovať novú fázu svetovej cirkvi.“ 
„V krajinách Tretieho sveta žije 60 percent všetkých katolí-
kov. Bohatstvo týchto periférnych cirkví by sa malo konečne 
stať všeobecným majetkom pre celú, celosvetovú cirkev.“
 To, že je bývalý argentínsky „kardinál chudobných“ po-
važovaný za ultrakonzervatívného, súvisí s tým, že vysokí 
cirkevní hodnostári sa musia „podriadiť“ Vatikánu, povedal 
Boff nemeckému magazínu Spiegel. Má však informácie 
o tom, že je oveľa liberálnejší: „Pred niekoľkými mesiacmi 
napr. jasne vyjadril súhlas s tým, aby partneri jedného po-
hlavia mohli adoptovať dieťa.“
 S pápežom Františkom „vstúpila politická próza te-
ológov hlásiacich sa k Teológii oslobodenia po viac než 
tridsiatich rokoch blokád hlavným vchodom do Ríma,“ 

napísal na webovú stránku kolínskeho diecézneho rádia 
Domradio šéfredaktor nemeckej katolíckej informačnej 
služby KNa ludwig Ring-Eifel. Poukázal pritom na neuve-
riteľné paralely medzi názormi pápeža a leonarda Boffa. 
František používa výrazy ako: „Robiť si starosti“, „starost-
livosť o iných vyžaduje dobrotu“, „vložiť do každodennej 
praxe nežnosť“, ktorá sa tak stane „čnosťou a schopnosťou 
dokonale sa otvoriť pre iného a dokázať ho milovať“ – „Ta-
kéto výrazy sme doteraz ešte nikdy nepočuli na námestí sv. 
Petra,“ komentuje šéfredaktor KNa: „Sú to výrazy a obrazy 
Teológie oslobodenia latinskej ameriky.“

Pápež František (Franciscus)

 leonardo Boff vstúpil v roku 1959 do františkánskej 
rehole. Študoval okrem iných v rokoch 1965-1970 u jezui-
tu Karla Rahnera v Mníchove. Tam promoval z dogmatiky, 
druhým konzultantom jeho doktorskej práce bol Joseph 
Ratzinger. Do roku 1991 pôsobil ako univerzitný profesor 
v Petropolise a zároveň viedol vo funkcii šéfredaktora je-
den teologický časopis a publikoval knihy. Boff polemizo-
val okrem iného proti hierarchickým a nedemokratickým 
cirkevným štruktúram a žiadal revolučnú a jasnú reformu 
cirkvi v službe chudobných a diskriminovaných. Rím ho 
kvôli jeho názorom zbavil v roku 1985 učiteľského úradu 
a zakázal mu verejne prednášať a publikovať. Boff však ten-
to zákaz nerešpektoval. V roku 1991 musel však na priamy 
zásah Ratzingera ukončiť činnosť v časopise a definitívne 
opustiť univerzitu v Petropolise. V septembri 1991 Boff 
oznámil, že ukončuje boj proti hierarchickej cirkvi. V roku 
1992 vystúpil z františkánskej rehole a nechal sa laicizovať.
(JA – Neue Kirchenzeitung, 31. marca 2013, titulná strana)
  Preklad z nemčiny: Peter Žaloudek

„Je to úžasný ľudomil 
a pritom jednoduchý človek...“
Biskup Kräutler: V Brazílii činný Vorarlbergčan o novom 
pápežovi a budúcnosti cirkvi.
Redaktor: Walter Friedl.
 Jeden kardinál bol považovaný za kardinála chudob-
ných a je teraz pápežom, druhý je biskupom chudobných 
a zostáva ním i naďalej. Biskup, ktorý pochádza z Vorarl-
bergu a už dlhé roky pôsobí v Brazílii, Erwin Kräutler (73) 
zasypáva ružami nového pontifika v interview pre noviny 
Kurier a verí v realizáciu reforiem.
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Kurier: Minulú sobotu došlo k stretnutiu na „najvyššej 
úrovni“ medzi penzionovaným pápežom a novým pápe-
žom. Myslíte, že sa Benedikt XVi. bude i naďalej miešať do 
diania nového pápeža?
Biskup Erwin Kräutler: Nie, určite nebude. V jeho vysokom 
veku sa utiahne k modlitbe a meditácii. Poznal som ho už 
predtým, než sa stal pápežom, a on poznal mňa. Keď bol 
v roku 2007 v São Paulo, prejavil mi nesmierne láskavé 
sympatie kvôli tomu, že sa mi neustále vyhrážajú zavraž-
dením. „Modlime sa jeden za druhého,“ povedal mi vtedy.

Kurier: Čo očakávate od pápeža?
Biskup Erwin Kräutler: Jeho zvolenie ma veľmi prekvapilo, 
mám z jeho voľby obrovskú radosť. Mýtus, že najvyššia 
hlava cirkvi musí pochádzať z Európy či dokonca z Talian-
ska, bol tak definitívne odložený ad acta. latinskoameric-
ká cirkev má čo povedať a nový pápež vie, o čo ide. Vždy 
presadzoval práva chudobných.

Kurier: ale s Teológiu oslobodenia, tak ako ju praktikuje-
te Vy a ktorá žiada potrebnú reformu spoločnosti, nechce 
mať nový pápež nič spoločné.
Biskup Erwin Kräutler: on predsa nemusí byť žiadnym 
profesorom Teológie oslobodenia. Dôležité je to, o čo 
nám ide, aké máme požiadavky. a on je plne na strane 
týchto požiadaviek. V momente, keď sa sklonil pred davom 
a poprosil o jeho požehnanie, mi bolo jasné: cirkev má 
byť domovom pre chudobných a nový pápež spraví všetko 
preto, aby sa tak stalo.

Kurier: áno, to súhlasí, ale je už zároveň tým Jánom XXiii., 
ktorý sa stal revolucionárom tým, že zvolal ii. Vatikánsky 
koncil?
Biskup Erwin Kräutler: Myslím, že tento pápež pretrhá-
va kontinuitu s jeho predchodcami a pripomína mi Jána 
Pavla i. (26. 8. 1978 – 28. 9. 1978). Je to ľudomil a pritom 
jednoduchý človek. Prajem si zároveň, aby podobne ako 
Ján XXiii., ktorý bol mimochodom zvolený tiež len ako tzv. 
prechodný pápež, i on otvoril dokorán všetky okná a ne-
vnímal svet ako čosi, čo je v nepriateľstve s cirkvou. len 
takto je možné ohlasovať naše Evanjelium: Božia láska je 
tu pre všetkých bez výnimky.

Kurier: Je treba Vaticanum iii?
Biskup Erwin Kräutler: Je celkom možné, že nový pápež 
zvolá koncil. Dôležité však je, aby boli s oveľa väčším rešpek-
tom akceptované biskupské synody a začal sa konečne 
viesť dialóg. a že prvá veta z Konštitúcie „Gaudium et spes“ 
(„Radosť a Nádej“), tak ako ju formuloval ii. Vatikánsky 
koncil, sa stane konečne realitou: „Radosť a nádej, smú-
tok a strach ľudí dnešnej doby, predovšetkým chudobných 
a utláčaných akýmkoľvek spôsobom, sa stanú tiež radosťou 
a nádejou, smútkom a strachom učeníkov Ježiša Krista.“

Kurier: Rímska kúria je veľmi mocná, mnohé zabrzdila 
a znemožnila. Myslíte, že sa Františkovi podarí dostať ju 
pod kontrolu?
Biskup Erwin Kräutler: V to dúfam. Musí ju totálne zmeniť.

Kurier: Zvládne to?
Biskup Erwin Kräutler: Nemali by sme ho podceňovať, je 
jezuitom a tí sa vedia presadiť.

Kurier: Jezuita, ktorého rehoľa je opečiatkovaná titulom 
intelektuálnej brzdy Vatikánu, si zvolí meno svätého Fran-
tiška z assisi, ktorý je reprezentantom spirituality a chariz-
my – ide to vôbec dohromady?
Biskup Erwin Kräutler: Považujem to za nádhernú synté-
zu. i ten žobravý mních vystúpil vtedy proti zahnívajúcej  
cirkvi.

Kurier: Vo sv. Františkovi z assisi dnes mnohí vidia akoby 
vzor „brata-ekológa“. očakávate od nového pontifika vie-
tor do plachiet pre Vašu angažovanosť proti budovaniu 
plánovaného megaprojektu – vodného diela v Belo Monte 
na území Vašej diecézy?
Biskup Erwin Kräutler: V princípe áno, ale konkrétne jeho 
pomoc neočakávam.

Kurier: František je považovaný za sociálno-liberálneho 
pápeža, ale v otázkach viery za veľmi konzervatívneho. 
Dotkne sa háklivých tém, ako je napr. väčšia kompetencia 
pre pôsobenie žien či celibát?
Biskup Erwin Kräutler: Myslím, že áno. Posilnenie úlohy 
žien je napríklad téma, ktorú už nemožno ignorovať. Po-
dobne musí padnúť i rozhodnutie ohľadom znovu zosobá-
šených rozvedených.

Kurier: Niekde som však počul, že bývalý kardinál z Bue-
nos aires zabránil krstu dieťaťa, ktoré vychovávala slobod-
ná matka...
Biskup Erwin Kräutler: Ja som počul pravý opak: že totiž 
krst takýchto detí presadzoval. Také deti sa majú krstiť, ja 
to tiež vždy robím.

Kurier: Vidím, že stojíte blízko tohto pápeža. Keby Vás ná-
hodou povolal do Ríma, išli by ste?
Biskup Erwin Kräutler: To považujem za vylúčené. ak by 
však také nariadenie prišlo, rád by som tam šiel. Prikazuje 
mi to poslušnosť, ktorá nie je žiadnou „Kadavergehorsam“. 
Cítim veľkú záväznosť voči Petrovmu nástupcovi.

Kurier: ako vnímate ten mediálny hurhaj okolo voľby no-
vého pápeža?
Biskup Erwin Kräutler: Tak to by ste mi mali vysvetliť Vy, 
ako mediálny pracovník, prečo sa toľko zaoberáte jeho 
voľbou.

Kurier: Skrýva sa snáď za tým nejaká nedefinovateľná túž-
ba?
Biskup Erwin Kräutler: Myslím že áno. Ľudia túžia po hod-
notách a cirkev tie hodnoty má.

Biskup Erwin Kräutler sa narodil v roku 1939 v rakúskom 
Vorarlbergu. V 41. roku svojho života ho menoval pápež 
Ján Pavol ii. za pomocného biskupa prelatúry v Xingu 
v Brazílii, v ktorej biskupom bol vtedy jeho strýko Erich 
Kräutler. o rok neskôr sa stal hlavným sídelným biskupom. 
V roku 2010 dostal alternatívnu Nobelovu cenu za angažo-
vanosť pre indiánov a maloroľníkov. Je vehementným od-
porcom megalomanského vodného diela v Belo Monte. 
V roku 1987 unikol iba o vlások vražednému komplotu.

Kurier, 24. marca 2013, str. 10.
Preklad z nemčiny: Peter Žaloudek
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Český prezident Zeman absolvoval 
dvoudenní návštěvu Rakouska
Ústředními tématy Zemanovy návštěvy Rakouska byla 
budoucnost Evropské unie, hospodářská politika, jader-
ná energetika a příhraniční spolupráce. Schůzka hlav stá-
tů byla hlavním bodem programu. Na tiskové konferenci 
se ocitla i citace sporů prezidenta s ministrem zahraničí 
Karlem Schwarzenbergem ohledně jmenování českých 
vel vyslanců.
 Zeman s manželkou ivanou a dcerou Kateřinou zahájil 
23. dubna dvoudenní návštěvu Rakouska, které je po Slo-
vensku druhou zemí, kam v prezidentské funkci zamířil. 
Prezident Fischer přijal Zemana v paláci Hofburg, na brí-
finku po schůzce pak Zeman konstatoval shodu obou po-
litiků v otázce bezpečnosti jaderné energetiky. „Plně sdílím 
názor pana prezidenta [Fischera] o nutnosti bezpečnosti 
jakékoliv, tedy i jaderné energetiky,“ řekl Zeman na tisko-
vé konferenci po schůzce se svým hostitelem. „Jsem rád, 
že nejsme v situaci Japonska a v situaci Fukušimy, protože 
střední Evropě zcela určitě nehrozí zemětřesení,“ pozna-
menal český prezident. Fischer prohlásil, že pro jeho zemi 
je bezpečnost jaderných elektráren důležitá. „Klademe 
na to mimořádný význam. Zastupujeme rakouské obyva-
telstvo tak, aby se cítilo stejně bezpečně jako obyvatelé 
ostatních evropských zemí,“ dodal. Uznal ovšem, že kaž-
dý stát včetně Česka může sám rozhodovat o své ener-
getické politice. Podle Zemana dostává právě Rakousko 
nadstandardní informace o jihočeské Jaderné elektrárně 
Temelín, proti níž v minulosti rakouští odpůrci atomu orga-
nizovali demonstrace a blokády česko-rakouských hranič-
ních přechodů. Právě Zeman coby český premiér podepsal 
v roce 2000 s tehdejším rakouským kancléřem Wolfgan-
gem Schüsselem dohodu z Melku zakotvující bezpečnostní 
a informační standardy kolem elektrárny Temelín, kde nyní 
energetická společnost ČEZ plánuje výstavbu nových dvou 
bloků.
 oRF se ptala i na velvyslance. Česká republika v součas-
nosti v Rakousku velvyslance nemá. Zeman vyslovil přání, 
aby vzhledem k významu Rakouska pro Českou republiku 
byl ve Vídni velvyslanec, který by byl výraznou osobností. 
Konkrétní jména ovšem neuvedl. Český prezident se nevy-
hnul ani dotazům rakouských novinářů ohledně toho, že 
má jiné názory na evropská témata než jeho předchůdce 
v prezidentské funkci Václav Klaus.
 „Já jsem již patnáct let přesvědčeným eurofederalis-
tou. Klaus je to, co se někdy označuje jako euroskeptik, ale 
euroskeptici v České republice se většinou označují jako 
euro realisté,“ poznamenal Zeman.
 Kromě jaderné energie česko-rakouské vztahy dlou-
hodobě komplikuje téma vysídlení německy mluvícího 
obyvatelstva po druhé světové válce z tehdejšího Českoslo-
venska. Navzdory rozdílným názorům na některé otázky 
by obě země měly podle Fischera hledět na rozvoj vzá-
jemné spolupráce. Rakouský prezident dodal, že existuje 
prostor pro zintenzivnění vztahů mezi oběma státy.
 „Musíme ještě vyřešit naše domácí úkoly. K nim pat-
ří zejména zlepšení dopravního spojení mezi Rakouskem 
a ČR,“ poznamenal Fischer a připomněl například chybě-
jící dálniční spojení mezi hornorakouským městem linec 
a Prahou.

 Zeman se odpoledne ještě sešel se starostou Vídně 
a předním politikem rakouských sociálních demokratů Mi-
chaelem Häuplem. Hovořil s ním o blízkosti obou národů. 
„Zdá se, že nás spojuje nejen kuchyně, ale i hlubší histo-
rické tradice,“ řekl český prezident. Dodal, že oba národy 
spojuje také smysl pro humor.
 Prezident Miloš Zeman při středečním setkání s před-
sedkyní rakouského parlamentu Barbarou Prammerovou 
znovu odsoudil excesy při poválečném odsunu sudetských 
Němců z Československa, uvedla Národní rada v tiskovém 
prohlášení. Podle rakouského parlamentního prohlášení 
Zeman zdůraznil, že zákonná nařízení vydávaná českoslo-
venským prezidentem Edvardem Benešem jsou platnými 
českými ústavními zákony, což je podle něj nutné respek-
tovat. Vyjádřil lítost nad excesy, které provázelo poválečné 
vysídlování německé menšiny z Československa, pozname-
nal však, že tímto tématem by se měli zabývat především 
historici. Pro politiky je důležitější dívat se do budoucna, 
minulost už nelze změnit, konstatoval podle prohlášení  
Zeman.
 Miloš Zeman si neodpustil své oblíbené bonmoty ani 
během návštěvy Vídně. V projevu na podnikatelském fóru 
ve Vídni v sídle rakouské Hospodářské komory také s nad-
sázkou navrhnul i řešení letitých česko-rakouských sporů 
o jadernou elektrárnu Temelín. „My zastavíme Temelín, 
když vy nám pronajmete Zwentendorf,“ prohlásil Miloš 
Zeman v narážce na jedinou rakouskou jadernou elektrár-
nu, která sice stojí, nikdy ale nezačala fungovat. V lehkém 
tónu pokračoval prezident i dál. „Přijel jsem do Vídně ob-
novit Rakousko-Uhersko, pokud možno bez Maďarska,“ 
uvedl Zeman, když mluvil o úzkých obchodních vazbách 
mezi Českem a Rakouskem. Úspěšných českých firem je na 
rakouském trhu podle prezidenta asi 130, zatímco úspěš-
ných rakouských firem v Česku víc než desetinásobek.
 Na setkání se opět řešily i Benešovy dekrety, Zemana se 
na ně přišel zeptat nejvyšší představitel sudetských Něm-
ců v Rakousku Gerhard Zeihsel. K otázce odsunu Zeman 
poznamenal, že jde o záležitost historiků. České a rakous-
ké politiky má podle něj nyní zajímat ekonomický úspěch 
jejich zemí. Při setkání s podnikateli musel odpovědět i na 
otázku z publika, jestli rakouským firmám nehrozí v Čes-
ku vyvlastnění bez odškodného na základě Benešových 
dekretů. „Zajímavá otázka. Ukažte mi jediného, jediného 
rakouského podnikatele, kterému za posledních dvacet 
pětadvacet let v Česku vyvlastnili majetek na základě Be-
nešových dekretů. Pak s vámi budu souhlasit,“ reagoval 
český prezident.
 Prezident na podnikatelském fóru obhajoval i svůj ná-
zor, že by ČR měla přijmout euro. Za důležité označil, že 
na rozdíl od národních měn je společná evropská měna 
odolná vůči spekulantům.
 Der Standard soudí, že v evropské politice bude zřej-
mě napříště mezi Prahou a Vídní méně třecích ploch 
než dosud. Zeman prý totiž posuzuje evropskou inte-
graci mnohem pozitivněji než jeho předchůdce Václav 
Klaus, označuje se za eurofederalistu a je pro společnou 
zahraniční a bezpečnostní politiku EU. i sám fakt, že po 
návštěvě Slovenska hned druhá zahraniční cesta prezi-
denta Zemana vede do Vídně, je v České republice pova-
žován za pozitivní signál na adresu Rakouska, napsal Der 
Standard.
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Prezident mezi krajany

Prezident České republiky Miloš Zeman u příležitosti své 
dvoudenní návštěvy Rakouska, resp. Vídně, se ve středu 
24. dubna 2013 krátce po poledni v doprovodu manželky 
setkal i s vídeňskými Čechy. Po uvítacích slovech chargé 
d’affaires ivany Červenkové prezident Zeman hned v úvo-
du prohlásil: „Vždy se řídím zásadou, že místo prázdných 
frází o spolupráci lze vždy hledat nějaké konkrétní závě-
ry.“ Poté prezident vyzval přítomné k posezení na zahradě. 
Bodře poreferoval o své návštěvě Vídně, s kým se setkal 
(například vedle oficiálních návštěv se soukromě setkal 
s bývalými rakouskými kancléři alfredem Gusenbauerem 
a Franzem Vranitzkym, také s komerčním radou Haran-
tem), na co byl tázán a s nadšením se rozhovořil o plánu 
na vybudování vodního kanálu Dunaj – odra – labe, kte-
rý by výrazně zkrátil cestu z Černého do Baltického a Se-
verního moře. Tento plán, který již 1. června 1901 schválil 
rakouský parlament, nebyl dosud realizován. Prezident 
uvedl, že cílem je vytvořit prosperující Evropu, přitom kla-
dl důraz na investice – v případě vodního kanálu zajištění 
četných nových pracovních sil, odhadem na 60 000. Na-
značil, že Polsko má již o tento projekt určitý zájem, dále 
že existuje možnost financování ze strany EU. Zdůraznil, 
že pokládá za největší úspěch svého jednání, že prezident 
rakouské Hospodářské komory vyjádřil svoji podporu pro 
kanál Dunaj – odra. Váží si této podpory, protože věří, že 
dojde k dohodě mezi Polskem, Českou republikou a Ra-
kouskem na výstavbě tohoto vodního koridoru, byť rea-
listicky připouští, že tato dohoda není zatím v dohlednu. 
Uvedl, že právě v pragmatických oblastech, jako například 
v dopravě, můžeme naše vztahy zlepšit. Doposud není dál-
nice mezi Brnem a Vídní, chybí dálnice mezi Českými Bu-
dějovicemi a lincem.

 Pochválil také rakouskou specialitu Tafelspitz, na kte-
rou byl pozván svým dlouhodobým známým, rakouským 
prezidentem Heinzem Fischerem. Proslavený vídeňský ří-
zek mu ale k tenkosti masa a množství obalu – strouhanky 
nechutná.
 Neopomenul ani „vyzpovídat“ starostu Školského spol-
ku Komenský, zda město přispívá na školu, pobídl předse-
du Československého ústavu zahraničního k další finanční 
podpoře školy.
 Při setkání konstatoval, že ministerstvo zahraničí zruši-
lo funkci kulturního atašé ve Vídni a snížilo dotaci českým 

krajanským spolkům ve Vídni na směšnou částku 360 tisíc 
korun. Prezident slíbil, že se pokusí pomoci se sbírkou na 
opravu varhan v českém kostele na Rennwegu. „Někdy 
i drobné činy jsou daleko užitečnější než prázdné fráze, 
mínil prezident.“
 Po setkání s majitelem slovutné restaurace Schweizer-
haus v Prátru vyslovil myšlenku, že k dalšímu společné-
mu setkání by právě mohlo dojít v Prátru u budějovického 
piva. Byl osloven s prosbou, aby se pivovar v Budějovicích 
nezestátňoval, což prezident plně podporuje. Kuřák Ze-
man hýřil svými oblíbenými bonmoty, počasí také přálo 
a všichni okolo něj na zahradě velvyslanectví, sedící i sto-
jící, měli důvod k dobré náladě s dobře naladěným prezi-
dentem.

Český prezident Miloš Zeman na zahradě českého velvyslanectví ve 
Vídni mezi Andreou Ozábalovou a Helenou Basler (obě Kulturní klub 

Čechů a Slováků v Rakousku)
Foto: Vladimír Čevela

 První dáma ivana Zemanová ve stejný den dopoledne 
navštívila školu Školského spolku Komenský. Dětem pře-
dala knihy, například Povídky z jedné a druhé kapsy od 
Karla Čapka, Máj K. H. Máchy nebo Malostranské povíd-
ky Jana Nerudy. Předala i DVD s filmy Kolja, Tři veteráni, 
Slavnosti sněženek, Byl jednou jeden král, Tři oříšky pro 
Popelku a Osudy dobrého vojáka Švejka.

Manželka prezidenta Zemana Ivana Zemanová 
s dcerou Kateřinou v české škole

Foto: Vladimír Čevela
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Alena Heribanová novou riaditeľkou 
Slovenského inštitútu vo Viedni
Minister zahraničných vecí SR Miroslav lajčák vymenoval 
na post riaditeľky slovenského inštitútu vo Viedni alenu 
Heribanovú. od apríla tak nastupuje na miesto, ktoré do 
nedávna zastávala Viera Polakovičová. alena Heribanová 
je známa najmä televíznym divákom ako hlásateľka a mo-
derátorka Slovenskej televízie (STV), moderovala stovky 
televíznych programov, súťaží a relácií, známa je aj ako 
moderátorka slovenských vstupov v prestížnej súťaži Euro-
vision Song Contest.
 Vydala autobiografiu Vždy s úsmevom a knihu Babi-
nec s Alenou Heribanovou, je editorkou publikácie TOP 37 
žien Slovenska. Venuje sa aj charitatívnej činnosti – spolu-
založila združenie Herial ladies Club, je tvárou kampane 
aVoN proti rakovine prsníka, členkou správnej rady Nadá-
cie pre deti Slovenska a podporuje mnohé iné charitatívne 
činnosti.
 Gratulujeme pani Heribanovej k zvoleniu a rozhovor 
s ňou sa pokúsime priniesť v budúcom čísle.

Nová riaditeľka Slovenského inštitútu vo Viedni 
a minister zahraničných vecí SR Miroslav Lajčák

Foto: Vladimír Čevela
  (AO)

Zemská výstava propojí Čechy a Rakušany
17. dubna 2013 zvala novináře do Českého centra Spolko-
vá země Horní Rakousko, Jihočeský kraj, Regionální roz-
vojová agentura jižních Čech (RERa),Velvyslanectví ČR 

v Rakousku a České centrum ve Vídni na tiskovou kon-
ferenci s cílem prezentovat aktuální informace k zemské 
výstavě s názvem Dávné stopy – Nové cesty.
 Úvodní slova pronesla JUDr. ivana Červenková, chargé 
d’affaires, Velvyslanectví ČR, následoval projev ing. Marti-
na Krafla, ředitele ČcV, který krátce přestavil svůj institut 
a obeznámil novináře s jeho programem. Účastníky disku-
ze byli PhDr. Jiří Vlach, ředitel RERa, Univ. Prof. Dr. Karel 
Vocelka, Vídeňská univerzita, Mag. Reinhold Käter, Úřad 
hornorakouské zemské vlády a Mag. Martin Selinger, Hor-
norakouská turistická centrála.
 Výstava nevznikla během několika týdnů či měsíců, ale 
odborníci, historici i umělci na ní pracovali několik let. Věří, 
že se stane prvním velkým společným projektem, který 
přiláká minimálně desetitisíce, ne-li statisíce návštěvníků. 
Díky zemské výstavě byly opraveny významné památky, 
ve Vyšším Brodě to byly prostory cisterciáckého kláštera, 
v Českém Krumlově synagoga, ve Freistadtu areál pivo-
varu a v Bad leonfeldenu měšťanský špitál s přilehlými 
Eyblovými domy, řekli novinářům pořadatelé. Výstava má 
nalákat hosty nejen do čtyř pořadatelských měst, ale také 
do celých jižních Čech a Mühlviertelu. Na rakouské straně 
vynaložili na obnovu památek téměř 450 milionů korun, 
na české straně asi 40 milionů korun. Další miliony plynuly 
do propagace, oprav silnic, výstavby parkovišť a výzdoby 
měst.
 Hornorakouský zemský hejtman Josef Pühringer již 
na českobudějovickém setkání s novináři uvedl na adresu 
zemské výstavy Dávné stopy – Nové cesty: „Ta letošní bude 
v pořadí už devětadvacátá, ale z hlediska našeho partner-
ství s jižními Čechami je jedinečná.“ Zdůraznil, že když 
v roce 1965 měla zemská výstava svou premiéru, nikdo 
z pořadatelů si ani v těch nejodvážnějších snech nepřed-
stavoval, že o necelých padesát let později se na ní budou 
moci podílet čeští sousedé a železná opona bude patřit 
minulosti. Výstava si dává za cíl zbořit v hlavách a srdcích 
pomyslné bariéry z minulosti.
 „Nejde jen o prezentaci jižních Čech a Horních Rakous, 
ale také o prezentaci nově vznikajícího evropského regio-
nu Dunaj – Vltava. Je vyústěním společného soužití Čechů 
a Rakušanů na Šumavě,“ řekl Právu jihočeský hejtman Jiří 
Zimola.

Český Krumlov – Regionální muzeum: Co by, kdyby
Do dnešních dob se dochovalo překvapivě velké množství 
plánů k menším či naopak velkolepým projektům v oblasti 
jižních Čech a Horního Rakouska, které nebyly realizovány. 
Tato výstava představí přibližně pětadvacet projektů z ob-
dobí od středověku až po léta před rokem 1898.
 Po slavnostním otevření Židovské synagogy se od 
16. 6. představí další expozice 4 fotografové, 2 země, 1 re-
gion. Fotografie zachycují reálné aspekty života na přelo-
mu 19. a 20. století.
Vyšší brod – vyšebrodské cisterciácké opatství vystaví le-
gendární Závišův kříž a další umělecké poklady minulosti
Závišův kříž je dvouramenný raně středověký relikviářový 
kříž ze zlata, vysoký 80 centimetrů, zdobený filigránem, 
posázený cennými drahokamy a perlami, zhotovený mezi 
lety 1220-1230. Do středu kříže byla vsazena relikvie pra-
vého kříže, na kterém zemřel Ježíš Kristus. Podle průzku-
mů je tento kus cedrového dřeva starý dva tisíce let a měří 
na výšku dvacet centimetrů. Dále je v Závišově kříži více 
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než 25 svátostí a ostatků. Na čelní straně památky ze zlata 
je 51 drahokamů. Na zadní straně je kříž zdobený devíti 
smaltovanými medailonky světců byzantské provenience 
z 10. století. Kříž je nazýván Závišovým, neboť jej měl v dr-
žení Kunhutin druhý manžel Záviš z Falkenštejna. Ten jej 
pravděpodobně daroval, či spíše po jeho smrti přešel do 
rodové fundace Vítkovců, cisterciáckého vyšebrodského 
kláštera. Při obsazení Sudet roku 1939 byl kříž kvůli nebez-
pečí zabavení odvezen do Prahy a uložen ve Svatovítském 
pokladu na Pražském hradě. Do Vyššího Brodu se vrátil 
v roce 1994, od té doby byl v trezoru.
 V roce 2010 byl vyhlášen národní kulturní památkou. 
Uvádí se, že jde o třetí nejcennější středověkou zlatnickou 
památku v České republice (po korunovačních klenotech 
a relikviáři svatého Maura). Kříž bude také motivem znám-
ky České pošty. V polovině dubna 2013 přemístili mniši 
Závišův kříž za přísných bezpečnostních opatření do nové 
pancéřované klenotnice v Rožmberské oratoři, kde bude 
vystaven po dobu Hornorakouské zemské výstavy 2013. 
Vstup do klimatizované místnosti v kostele Nanebevzetí 
Panny Marie povede po úzkém točitém schodišti.
Upozornění: Kdo se vypraví do Vyššího Brodu s cílem 
zhlédnout Závišův kříž, udělá dobře, když si zajistí pro-
hlídku předem.
Freistadt
V tomto městě se výstavní aktivity koncentrují zejména do 
budovy pivovaru a pojednávají témata jako města a ob-
chod, role hranice, společná krajina, pivovarnictví.
bad leonfelden
Zde se výstava věnuje tématům „silnice – obchod – dopra-
va“ a rovněž „lékařství a význam zeleného pásma podél 
hranice“.
 Výstavní expozice budou otevřeny do 3. listopadu 
2013. Do speciálního dvojjazyčného katalogu připravili 
společně partneři z obou zemí přes dvacet nejrůznějších 
poznávacích balíčků, určených pro široké spektrum ná-
vštěvníků.

Valná hromada Vlastenecké omladiny
se konala v sobotu 6. dubna 2013. Do funkcí byli zvoleni 
tito kandidáti:
• předsedkyně ing. anna Vaďurová
• místopředsedové Martina Pfeffer a Mag. Michal Vlasák
• jednatelka Mag. Jana Salotová
• pokladník ing. Viktor Vaďura.
 Valné hromady se zúčastnili kromě členů i početní hos-
té a zájemci o členství. Já jako předsedkyně se ohlížím za 
uplynulými dvanácti lety a bilancuji s potěšením, že se spo-
lek slibně rozrůstá a vyvíjí. Základní filozofie spolku – mít 
mezi sebou dobré vztahy, pěstovat přátelství a pracovat 
s chutí a dobrovolně – přináší ovoce a odráží se i na vý-
konech herců. Navázali jsme kontakty se spolky v České 
republice a pořádáme výměnná představení. Na Čajích 
o páté už míváme stálé publikum a neobyčejné přízni se 
také těší taneční v hotelu Pošta. Dobře se nám spolupra-
cuje se Sokoly a citelnou podporu máme jak ze Školského 
spolku Komenský, tak i od Českého srdce a vedení hotelu 
Pošta.
 Velkým předělem ve vývoji spolku byl vstup boleradic-
kého Zbyňka Hádera do Vomladiny. S ním jsme si mohli 
dovolit nastudovat i dva muzikály – My Fair Lady a nejno-

vější Šumař na střeše. Tento muzikál je druhou největší 
výzvou v posledním desetiletí a stál nás devět měsíců velmi 
náročné přípravy, během které jsme pořádali také diva-
delní a pěvecké workshopy, vedené profesionály z České 
republiky. Muzikál jsme opakovali nedávno ještě jednou, 
takže se celkový počet odehraných představení ve Vídni 
vyhoupl na trojku. Na podzim 2012 i na letošní jarní před-
stavení přijeli fanoušci z České republiky, kteří oceňují, jak 
náš spolek udržuje českou tradici a kulturu v cizině. Po 
vysilujícím loňském roce ale potřebujeme trochu odpočin-
ku, a tak jsme na náš listopadový termín (16. 11.) pozvali 
spřátelené Boleradice se skvělou komedií Revizor od N. V. 
Gogola. Přivezou s sebou opět cimbálovou kapelu, která 
tradičně rámuje dozvuky představení ve dvoraně divadel-
ního sálu. apeluji už teď, abyste naše přátele vzali jako svo-
je – my jezdíme hrávat k nim do Boleradic a vždy hrajeme 
před plným hledištěm. Ukažme, že my ve Vídni si ceníme 
výstupů ochotníků, zvláště takových, jako jsou Boleradičtí, 
jejichž výkon se dá zařadit do roviny profesionálů.
 Také Strážnice a její folklór začíná mít vliv na plánování 
programu jak na Čaje o páté, tak i na taneční vložky. a všu-
de to jsou lidé, kteří chtějí předat něco ze sebe a svých 
talentů divákům a přitom sdílet radostné chvíle společen-
ství a potěšení z práce, která má smysl. Rádi spolu trávíme 
i volný čas a rádi máme také vás, naše věrné vídeňské pu-
blikum!
  aVa

Šumař na střeše v podaní 
Vlasteneckej omladiny
Šumař na střeše (Fiddler on the Roof) alebo Anatevka 
je muzikál založený na románe Šolema alejchema Tewje 
der Milchiger a vznikol na Broadwayi v šesťdesiatych ro-
koch. 21. februára 1968 mal českú premiéru v Národnom 
divadle v Prahe v hlavnej role s ladislavom Peškom. Prí-
beh chudobného mliekára Tovjeho a jeho vydajachtivých 
dcér zachytáva obraz židovskej kultúry a života v cárskom 
Rusku v začiatkoch 20. storočia.

Šumaři
Foto: VO – V. Janča

 S Vlasteneckou omladinou a Divadelním spolkem bratří 
Mrštíků Boleradice ho na pôde Školského spolku Komen-
ský režijne pripravil Viktor Vaďura. Premiéru mal 17. 11. 
2012 vo Viedni a opäť sa tešil širokému publiku 13. 4. 2013. 
Muzikál ponúka výbornú hudbu, tanec, spev a rôznorodé 
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í charaktery. Mliekára Tovjeho presvedčivo stvárnil Zbyněk 
Háder (DS Boleradice), spevácky najvýraznejšie sú jeho 
dcéry Chava (Jana Bělochová) a Hodl (Kateřina andrej-
sová), ktorá na muzikáli aj režijne spolupracovala. Pekné 
kostýmy doplňujú jednoduché scénické premeny, ktoré 
však pôsobia prirodzene a plynulo. Výrazné sú najmä scé-
ny, v ktorých vystupujú len 2-3 postavy. Veľmi vtipná a vy-
darená je nočná scéna, v ktorej Tovje líči svojej žene sen 
s bábou Cajtl. Presne režijne vypracované a charaktero-

vo dobre zvládnuté sú najmä „odobierky“ dcér, keď Hodl 
odchádza za milovaným mužom na Sibír a Chava prosí 
o požehnanie manželstva s „nežidom“, Rusom Feďkom. 
opäť výborné výkony Hádra, Bělochovej a andrejsovej. Di-
vácky si najväčšiu obľubu vyslúžil tanečný súbor Demižón 
Strážnice s ich „fľaškovým“ tancom, židovským ľudovým 
tancom. Herci sa tešili mohutnému potlesku a večer prí-
jemne zakončilo posedenie so spevom a tancom.
  (Andrea Ozábalová)

So nah, so fern wurde in Prag präsentiert
Mittwoch, 27. Februar 2013, 18 Uhr im Österreichischen 
Kulturforum in Prag
 So nah, so fern – Menschen im Waldviertel und in Süd-
böhmen 1945 lautet der Titel der neuesten Publikation der 
Waldviertel akademie, die am Mittwoch auch im Österrei-
chischen Kulturforum in Prag präsentiert wurde.
 Das Buchprojekt behandelt die Entwicklung der bei-
de Regionen Waldviertel und Südböhmen im Zeitraum 
von 1945 bis 1989 aus historischer und ethnologischer 
Sicht und versucht dabei auch die politischen und gesell-
schaftlichen System, die zu jener Zeit vorherrschten, zu 
vergleichen. Das Buch entstand im Rahmen des dreijähri-
gen EU-Forschungsprojektes „Stories – Menschen an der 
Grenze“, welches die Waldviertel akademie gemeinsam 
mit dem Nationalen Fotomuseum in Neuhaus und dem 
Südböhmischen Museum in Budweis in den Jahren 2009 
bis 2012 durchgeführt hat.

Sitzend, v. l. n. r.: Christian Schuster (Historiker aus Prag), Siglinde 
Haas, Prof. Dr. Hanns Haas (Autor), Mag. Christian Autengruber 
(Österreichische Botschaft in Prag), Dr. Ernst Wurz (Vorsitzender 

der Waldviertel Akademie).
Stehend, v. l. n. r.: Mag. Sandra Kreisslova (Autorin), Mag. Niklas 

Perzi (Projektinitiator), Thomas Samhaber (Autor), Raimund Fuchs 
(Bürgermeister Weitra, ehem. Vorstandsmitglied der Waldviertel 
Akademie), Mag. David Kovarik (Autor), Christoph Mayer, MAS 
(Geschäftsführer Waldviertel Akademie), HR Dr. Gerhard Proißl 

(Vorstandsmitglied Waldviertel Akademie)

 in Prag nahmen die autoren, die für die institution aus 
Waidhofen/Thaya tätig waren, Sandra Kreisslova, David 
Kovarik, Hanns Haas, Thomas Samhaber und Niklas Perzi 
intensiv zu ihrem Projekt Stellung und zeigten gleichzei-
tig auch die Vorgehensweise bei der wissenschaftlichen 
Untersuchung auf. Dass die Thematik auch für die politi-

ohlÉdnutí

schen Vertreter von großem interesse ist, zeigte auch die 
Tatsache, dass einige Vertreter der Österreichischen Bot-
schaft in Prag, unter ihnen auch der Botschafter Ferdinand 
Trauttmansdorff persönlich, der Veranstaltung beiwohn-
ten. „Das Projekt und vor allem das Buch sollen helfen, sei-
nen Nachbarn jenseits der Grenze besser zu verstehen“, so 
Waldviertel akademie -Geschäftsführer Christoph Mayer, 
„es freut uns natürlich sehr, dass wir auch die Möglichkeit 
hatten, diese Publikation direkt in Prag zu präsentieren.“ 
Die fast 500seitige Publikation ist in deutscher und tsche-
chischer Version zum Preis von Euro 10,00 direkt bei der 
Waldviertel akademie erhältlich.
Waldviertel akademie Bahnhofstraße 12, 
3830 Waidhofen/Thaya
02842/537 37, Fax DW: 9
www.waldviertelakademie.at

45 let umělecké činnosti Edity Gruberové
Světoznámá a jedinečná sopranistka Edita Gruberové při-
jímá v hotelu Bristol po provedení opery La straniera Vin-
cenza Belliniho gratulace ke své pětačtyřicetileté umělecké 
činnosti. Rodačka z Bratislavy je světově proslulá a obdi-
vovaná jako koloraturní sopranistka posledního desetiletí.

Edita Gruberová, Werner Fasslabend
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Výstava

3. dubna byla na českém velvyslanectví otevřena výstava 
20 Jahre ISOBA – Internationale Sommerakademie Bo-
hemias. Po přivítání na dobře navštívené vernisáži Mgr. 
Janou Khekovou, ZÚ, která mj. zdůraznila na příkladu 
Sommerakademie Bohemias důležitost a přínos přeshra-
niční spolupráce, představila Mag art iva Schach celý 
projekt – historii Sommerakademie, trvající již dvacet let. 
omluvila se těm, jejichž práce nejsou vystaveny, jelikož při 
460 účastnících nebylo možné je všechny kontaktovat, na-
tož najít potřebnou plochu. Na českém velvyslanectví měli 
zájemci možnost zhlédnout na padesát obrazů. Poděko-
vala za umožnění výstavy, dále výtvarníkům a všem co jí 
pomáhali.

Vystavující:
Maria amtmann – figurální tematika akvarelem
Franz Cavagno – velkoplošné akvarely s námětem Prahy
Silvia Ehrenreich – akvarel, pastel
Gabriele Hager-Wiesböck – akryly s náměty Prahy
Maria Holik – zátiší, akvarel a portrét
Christine Hörzinger – linoryty s portrétem Yoko ono 

a abstraktní portrét
Marietta Kollars, angelika Mayer – figurální tematika akva-

relem
Christine orsolits, irene Pollak – kolorovaná kresba růz-

ného žánru
Herta Scharsach – figurální tematika akvarelem
Heidi Sikora – figurální motivy a květiny, akryl
Hilde Spitzhofer, Susanna Stengg, Margit Wolfinger – por-

tréty
Elisabeth Zvirak-Meszlenyi – po většině zátiší, suchá jehla
 Pro velký úspěch byla výstava prodloužena do konce 
května: České velvyslanectví, Vídeň 1140 Wien, Penzin-
gerstr. 11, otevřeno je v pracovní době po-pá od 8:00, so 
12:00 a 13:00 do 17:00.
 Vzhledem k mimořádnému úspěchu výstavy se orga-
nizátoři Sommerakademie Bohemia a provozovatelé ate-
liéru a sídlící v 1070 Wien 7, Kirchberggasse 17, rozhodli 
uspořádat další výstavu, která potrvá do konce května.
 Je možno se ještě přihlásit: 
Sommerakademie Bohemia 2013 (7.-14. 7. 2013) 
Mag. iva Schach
aTEliER a Zum Blauen Pfau am Spittelberg, 
a 1070 Wien, Kirchberggasse 17 / ii
Tel./Fax: +43/1/5225189, Mobil Tel.: 0664 4710955, 
E-Mail: ateliera@netway.at.

V pondělí 8. dubna 2013 zvala u příležitosti 25. výročí 
vzniku a trvání oRF-Minderheitredaktion do vídeňského 
Parlamentu Mag. Barbara Prammer (prezidentka NR) na 
prezentaci dokumentárního filmu Schatten der Scham 
autorky Sabine Zwitter-Grilc. Mezi řečníky a gratulanty 
nechyběl Dr. alexander Wrabetz, generální ředitel oRF, 
a vedoucí oRF – menšinové redakce Silvana Meixner. Svůj 
film přestavila Mag. Sabina Zwitter-Grilc. Roma-hymnu 
„Djelem, djelem“ přednesl smíšený zbor zvezne gimnazije 
ze Slovence v Celevcu společně s Jelenou Krstic. Následo-
val film.

Za zdravím a odpočinkem do Luhačovic
Dne 11. 4. a 12. 4. 2013 se v Českém centru ve Vídni ko-
nalo tradiční jarní setkaní lázeňských hostů a jejich přátel, 
kteří již navštívili nebo navštívit chtějí lázeňské domy spo-
lečnosti RPYal SPa luhačovice.
 Setkání a zároveň prezentace nabídky lázeňských po-
bytů bylo provedeno zástupkyněmi této lázeňské společ-
nosti.
 Účastníci setkání, jakož i noví zájemci o lázeňský po-
byt měli také možnost ochutnat tradiční lázeňské oplatky, 
moravské svatební koláčky, lázeňské likéry, jakož i léčivé 
luhačovické pramenité vody.
 Kdo si pobyt rezervoval, což osobně velice doporučuji, 
dostal na celkovou sumu pobytu automaticky prezentační 
slevu 15 %. Kdo to nestihl, je tady ještě možnost dostat sle-
vu při objednávce pobytu na podzimním Senioren Messe 
od 20.-23. 11. 2013 v Messe Prater Wien.
 atraktivní na nabídce pobytu je nabízený odvoz taxí-
kem nebo mikrobusem (podle počtu účastníků pobytu) 
od Westbahnhofu, nebo na požádání přímo od domu za 
dostupný poplatek.
  G. J.

Dne 11. dubna t. r. navštívila slovenský spolek Sova v otto 
Bauergasse v šestém vídeňském okresu známá slovenská 
herečka paní anka Šišková. Není známá pouze na Sloven-
sku, ale i v Česku. Vyprávěla s humorem o své divadelní 
dráze, ale taky něco ze svého soukromého života. Přítomní 
se velmi bavili. Nakonec dostala kytičku květin, za kterou 
by se spolek Sova měl stydět! Zasloužila si určitě lepší a ne 
něco tak ubohého. Taková hanba! Toho názoru jsem nebyl 
jen já, ale většina přítomných.

Slovenská herečka 
Anka Šišková

Spokojení posluchači

Text a fota: Vladimír Čevela



74

z 
če

sk
é 

a 
sl

ov
en

sk
é 

Ví
dn

ě 
a 

ok
ol

í

Fotoreportáž: Oslava P. Jana Horáka SDB 
20. 4. 2013 u příležitosti jeho sedmdesátin
Upřímně gratulujeme a přejeme dostatek fyzických a du-
chovních sil do dalších aktivit!
  Výbor a redakce Klubu
Mrzí nás, že jsme se z časových důvodů nemohli slavnosti 
zúčastnit.

Fotograf: LeoG

P. Jan Horák wurde am 10. 4. 1943 in Prag geboren. Nach 
dem abschluss der HTl für Elektrotechnik arbeitete er 
1961-1965 in dem Forschungsinstitut der akademie für 
Wissenschaft in Prag. Nach dem zweijährigen Präsenz-
dienst in Mähren und in der Slowakei ging er nach italien 
mit der absicht mit der Jugend zu arbeiten und Salesia-
ner Don Boscos zu werden. 1969-1971 machte er ein pä-
dagogisches Praktikum an der technischen Fachschule in 
Turin. Das fünfjährige theologische Studium absolvierte 
er in Verona. als Priester 1977-1982 hatte er die Führung 
des Jugendheimes in St. Martin/Gsies (Südtirol) über. 
1982-1987 war er in Rom für das Pilgerhaus „Velehrad“ 
zuständig. in dieser Zeit hat er das Doktorat gemacht. als 
Universitätsassistent hat er die Theologie der Spirituali-
tät als Schwerpunkt. 1987 wurde er zum Seelsorger der 
Tschechischen Gemeinde in der Erzdiözese Wien und 
dann zum Kirchenrektor der Tschechischen Erlöserkirche 
am Rennweg ernannt. Seit 1988 war er im Schuldienst an 
der Komenský-Schule in Wien 3. als Religionslehrer tätig. 
Er ist auch oberseelsorger für die Tschechen in allen Diö-
zesen Österreichs. 

F. V. Mareš-Abend im Tschechischen 
Zentrum, 20. 3. 2013
josef VINTR:
František Václav Mareš – Eine Lebensskizze
Sehr geehrte Damen und Herren!
 Statt einer laudatio des einmaligen Menschen und 
Gelehrten František Václav Mareš, die ihnen noch mei-
ne Nachredner jeweils aus ihrer Sicht bieten werden, 
möchte ich an dieser Stelle nur einige wichtige Daten von 
Františeks leben in Erinnerung rufen. Geboren wurde 
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er am 20. 12. 1922 in der mittelböhmischen Kleinstadt 
Benešov. Sein Vater war Besitzer der Drogerie „U černého 
psa“ („Zum schwarzen Hund“) am Hauptplatz. in Benešov 
besuchte František auch die Volksschule und das Gymna-
sium. Schon als Kind hatte er slawistische interessen, als 
Quartaner konnte er bereits die altslawische Schrift Glago-
litza lesen. Er maturierte im Jahre 1940. Sein interesse für 
die slawischen Sprachen konnte er allerdings nicht an der 
Universität weiterverfolgen. Es war die Zeit des 2. Welt-
kriegs und die tschechischen Hochschulen waren von den 
Nationalsozialisten geschlossen worden. František Václav 
arbeitete zu der Zeit als lehrling und Verkäufer in der Dro-
gerie seines Vaters. Erst im Jahre 1945 konnte er in Prag 
mit dem Studium der Russistik und Bohemistik an der Uni-
versität beginnen, zum Doktor wurde er 1950 promoviert. 
an der Philosophischen Fakultät der Karlsuniversität konn-
te er jedoch trotz bester Studienergebnisse nicht assistent 
werden, er konnte sich dort auch nicht habilitieren und 
eine universitäre Kariere einschlagen, wobei der sprich-
wörtliche Hund in der Drogerie seines Vaters begraben 
lag: ein Drogeriebesitzer galt nämlich in den stalinistischen 
50ern als Kapitalist. Františeks Professor, der renommier-
te Slawist Bohuslav Havránek, vermittelte ihm damals 
eine anstellung im Slovanský ústav der Tschechoslowa-
kischen akademie der Wissenschaften, in der abteilung 
„Staroslověnský slovník“. Dort wurde er bald zum Redak-
teur dieses monumentalen altkirchenslawischen lexikons 
sowie zum Redakteur der weltweit hoch geschätzten Pra-
ger slawistischen Zeitschrift „Slavia“. Seine damaligen wis-
senschaftlichen Publikationen zu den kirchenslawischen 
Denkmälern, zur kyrillomethodianischen Tradition sowie 
seine komparatistischen Studien zur Entwicklung der sla-
wischen Sprachen fanden große anerkennung im ausland. 
Reisen konnte er in der Zeit des Realsozialismus nur in 
den osten. Slawisten aus dem Westen mussten deshalb 
den inzwischen namhaften jungen Forscher in Prag auf-
suchen – so auch Ende der 50er Jahre der weltweit füh-
rende Slawist Roman Jakobson. Das Gespräch mit Mareš 
konnte aber damals nicht auf dem Boden der akademie 
stattfinden sondern nur bei einem Spaziergang am Mol-
dauufer, allerdings war ihnen ein Schatten in Gestalt eines 
agenten der tschechoslowakischen Geheimpolizei auf den 
Fersen. Seine Beziehungen zur Slawistik im Westen konn-
te Mareš erst nach seinem Ruf an die Wiener Universität 
vertiefen. im Frühjahr 1968 begann er im traditionsrei-
chen Wiener Seminar für slavische Philologie und alter-
tumskunde zu lesen. Er war ein charismatischer lehrer, 
beeindruckte durch seinen gestochen scharf formulierten 
und lautstarken Vortrag und seine verständliche Vermitt-
lung der kompliziertesten Probleme, in der Diskussion war 
er dabei anregend und schlagfertig. Bei aller arbeitsbe-
lastung fand er immer Zeit für die Studierenden, eben-
so wie für die assistenten und Kollegen, man konnte ihn 
jederzeit sprechen. Mehrere seiner Schüler führte er zur 
Promotion, einige auch zur Habilitation. Er wurde zu zahl-
reichen Gastvorträgen eingeladen – in den Westen konn-
te er jetzt ohne Probleme reisen, durfte aber nicht mehr 
in den sozialistischen osten fahren. Es kamen so an die 
200 Vorträge an westeuropäischen und amerikanischen 
Slawistik-instituten zusammen. Er gab für die slawistische 
Forschung viele wichtige anregungen durch seine Editi-
onen und Textanalysen kirchenslawischer Denkmäler, er 
belebte in seinen lehrveranstaltungen und Publikationen 

die in Wien jahrzehntelang brachliegende Tradition der 
strukturalistischen Sprachwissenschaft und verwendete 
diese Methodologie innovativ auch bei der Erforschung 
der Entwicklung der slawischen Sprachen. Seine wissen-
schaftlichen leistungen wurden nicht zuletzt von der Ös-
terreichischen akademie der Wissenschaften durch die 
Wahl zum wirklichen Mitglied gewürdigt. Er war zudem 
Mitglied mehrerer akademien der Wissenschaften in den  
slawischen ländern.
 Für mich persönlich war František vom Beginn unse-
rer Bekanntschaft an der bewunderte „Herr Professor“, 
später auch ein enger Freund. Bewundert habe ich sei-
ne umfassende Fachkompetenz, sein phänomenales Ge-
dächtnis, seine Sprachkenntnisse (er sprach so gut wie alle 
slawischen Sprachen sowie Englisch, Französisch und ita-
lienisch fließend und beherrschte dazu noch ausgezeich-
net latein und Griechisch). Unsere erste Begegnung fand 
in Prag am Beginn des Frühlings 1968 statt. František rief 
mich in meiner damaligen arbeitsstätte, dem Ústav pro 
jazyk český, an und lud mich in das Kaffeehaus auf dem 
Malostranské náměstí ein. „Dort können wir in Ruhe über 
ernste Dinge sprechen“, fügte er erklärend hinzu. Es stellte 
sich heraus, dass mit den „ernsten Dingen“ eine anstel-
lung als sein assistent an der Wiener Slawistik gemeint 
war. ich nahm an und die Sitzungen bei Kaffee (von de-
nen František pro Tag einige Tassen zu sich nahm) und bei 
einem Glas Weißwein mit Diskussionen über die ernsten 
Dinge der Sprachwissenschaft und des lebens verlagerten 
sich für viele weitere Jahre ins Wiener Kaffeehaus in der 
Schottengasse. Schon bei meiner ersten Begegnung mit 
František war ich von seiner Direktheit und offenheit sehr 
eingenommen und schätzte, und das nicht nur damals, 
das Vertrauen, das er dem jungen adepten der Wissen-
schaft entgegenbrachte. auch ich hatte sofort Vertrauen 
zu ihm gefasst, was nicht Wunder nimmt, denn jeder, der 
ihn kannte, wird bestätigen, dass seine ganze Persönlich-
keit Vertrauen ausstrahlte. ob bei einer Tasse Kaffee oder 
in einer universitären Vorlesung, er nahm die Menschen 
auf der Stelle für sich ein. Mit dieser Fähigkeit weckte er in 
den Studenten das interesse an den „ernsten Dingen“ und 
motivierte viele von ihnen, sich auch nach ihrer Promotion 
der wissenschaftlichen arbeit zu widmen.
 als Mensch war er eine aufrechte, großzügige und 
hilfsbereite Persönlichkeit warmen Herzens, tiefen Glau-
bens und felsenfesten Charakters. als Gelehrter mit enzy-
klopädischem Wissen und Werk reiht sich František Václav 
Mareš für immer in den Kreis der weltberühmten Wiener 
Slawisten Franz Miklosich, Vatroslav Jagić und Nikolai 
S. Trubetzkoy ein.

Univ. Prof. Josef Vintr (1938), profesor slavistiky a vůd-
čí osobnost vídeňské bohemistiky, v letech 1986-1992 ve-
doucí institutu slavistiky Univerzity Vídeň.

Red.	poznámka:
 omlouváme se, že jsme v minulém vydání Klubu u pu-
blikovaného příspěvku, který byl přednesen na vzpo-
mínkovém večeru 20. března 2013 v ČcV věnovaném 
rakouskému a českému slavistovi univ. prof. Fr. V. Marešo-
vi, nepředstavili autora článku , což nyní napravujeme:
 Univ. Prof. Dr. Martin STEGU, institut für Romanische 
Sprachen, Department für Fremdsprachliche Wirtschafts-
kommunikation, Wirtschaftsuniversität Wien
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Audience u císaře Karla I. Habsburského
Jako každý rok na konci měsíce dubna i letos v sobo-
tu 27. dubna se konala na zámku Brandýs nad labem 
„audien ce u císaře Karla i.“, která má mnohaletou tradici. 
Tato slavnost je věnována osobnosti panovníka – mírotvor-
ce, blahoslaveného císaře a krále Karla i. ale je zároveň 
i připomínkou celé dynastie habsburských panovníků od 
roku 1547 až do roku 1918.
 Při této slavnostní příležitosti se setkávají civilní a vo-
jenské osoby i lidé z diplomatických kruhů. Toto setkání 
je upomínkou historických událostí, které zámek Brandýs 
nad labem a Starou Boleslav spojovaly s hlavním prou-
dem českých a evropských dějin.
 letošní slavnost byla věnována 200. výročí setkání tří 
panovníků, Jejich Veličenstev Františka i., císaře rakouské-
ho, krále českého a uherského, alexandra i., cara vší Rusi, 
a pruského krále Bedřicha Viléma iii. na zámku Brandýs 
nad labem roku 1813.

 Ceremoniál byl zahájen slavnostním nástupem k au-
dienci u císaře. Vše doprovázela Ústřední hudba armády 
ČR, Posádkové velitelství Praha. Následovalo představo-
vání zúčastněných zajímavých i vzácných osobností, jakož-
to potomků monarchů, politiků, diplomatů. Přítomni byli 
i představitelé organizací i členů různých svazů a spolků, 
mezi nimiž byl zde jmenován i náš Klub přátel Rakouska 
Praha.
 Po přehlídce nastoupených spojených vojsk, kterou 
provedl gen. armády ČR ing. Vlastimil Picek, následoval 
průvod do Staré Boleslavi, kde se v chrámu Nanebevze-
tí Panny Marie konala audienční mše sv. u Palladia země 
české a relikvie blahoslaveného krále Karla i.
 Na Mariánském náměstí se uskutečnilo polední za-
stavení spojených vojsk. Bylo to opravdu velkolepé. Sym-
bolický příjezd Jejich Veličenstev Františka i., alexandra i. 
a Bedřicha Viléma iii. do Staré Boleslavi byl nezapomenu-
telný. opravdová paráda, kterou dnes již nevidíme.
 Všichni tři císaři i spojená vojska nastoupili ve slavnost-
ních uniformách, jejichž pestrobarevnost přímo oslňova-
la, a což teprve nazdobená koňská spřežení z Národního 
hřebčína Kladruby nad labem. a ty kočáry! K vidění byly 
komtesy, hraběnky i hrabata v překrásných historických 
oděvech, které doprovázeli psi vzácných plemen.
 Po skončení mše sv. přešel průvod do Brandýsa nad 
labem a mocnáři vjeli na zámek, kde se uskutečnilo slav-
nostní vítání tří panovníků, vojensko-historické představe-
ní k 200. výročí brandýské návštěvy, přehlídka spojených 
vojsk, manévry za účasti dělostřelectva a kavalérie.
 Slavnosti se zúčastnil i J. E. Dr. Ferdinand Trauttmans-
dorf, velvyslanec Spolkové republiky Rakousko v Praze. 

Z našeho setkání připojuji snímky, na kterých je pan velvy-
slanec spolu s předsedkyní Klubu přátel Rakouska Praha 
JUDr. Evou Roztočilovou a s členy výboru.
 Na jaro příštího roku vás srdečně zveme a doporuču-
jeme se této slavnosti zúčastnit. Stojí to za to! Námět této 
slavnosti zpracoval PhDr. Milan Novák, ředitel odboru Kul-
tury v Brandýs nad labem, jenž se podílel i na organizaci 
celé slavnosti.

Nová opera v Linci
V hlavním městě Hornorakouska v linci byla otevřena mo-
derní operní scéna, která nabízí titulkovací zařízení v kaž-
dém sedadle, také i v češtině. Nový Musiktheater – Hudební 
divadlo, projektovaný britským architektem Terrym Pawso-
nem, pokřtila opera Stopy ztracených. Světově uznávaný 
americký skladatel Philip Glass ji napsal divadlu na míru. 
Předlohou mu byla filozofující hra avantgardního a ob-
čas kontroverzního rakouského literáta Petera Handkeho.
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 Stavbu budovy uspokojivé velikosti, která by vyho-
vovala různým žánrům hudebního divadla, plánoval li-
nec už třicet let. Nový Musiktheater hledí strohým bílým 
a proskleným průčelím do starého parku Volksgarten na 
konci nákupní zóny. Budova pojme na tisíc diváků a ač-
koliv je linec počtem obyvatel poloviční než třeba Brno, 
soupeří v kultuře a turismu s Vídní, Štýrským Hradcem 
i Salcburkem. Hudební divadlo je určené nejen opeře, 
ale také operetě, muzikálu a baletu. Budova poskytuje 
několik uměleckých prostor, včetně sálu pro alternativu, 
má obrovité foyer, restauraci a kavárnu a v největším sále, 
vybaveném špičkovými jevištními technologiemi, je velmi 
příjemné hlediště kombinující samet a dřevo.
 linecké Hudební divadlo nyní plánuje postupné nastu-
dování obrovské mytologické operní tetralogie Richarda 
Wagnera Prsten Nibelungův. Ve starém Zemském divadle, 
kde zůstala činohra, pro ni nebyl dostatečně velký prostor.

Do Zlaté Koruny se po 750 letech nakrátko 
vrátil trn z Kristovy koruny
V klášteře Zlatá Koruna byla vystavena vzácná církevní re-
likvie – trn z Kristovy koruny. Jako překvapení ji na slavnost 
k 750. výročí založení kláštera přivezl ukázat podpřevor 
rakouského kláštera Heiligenkreuz, odkud roku 1263 přišli 
první mniši do nově založeného kláštera, který později do-
stal jméno Zlatá Koruna. U jeho vzniku byla stejná relikvie, 
která se však ztratila v době husitských bouří. Cisterciácký 
klášter ve Zlaté Koruně byl původně zvaný Sancta Coro-
na Spinea, tedy Svatá Trnová Koruna. Jméno dostal právě 
podle trnu z Kristovy koruny. Novému klášteru ho údajně 
věnoval jeho zakladatel, český král Přemysl otakar ii. Ná-
zev kláštera se později vlivem vzrůstajícího bohatství změ-
nil na Zlatá Koruna. V rakouském klášteře je trn z Kristovy 
koruny uchováván jako ta nejvzácnější relikvie.

„Rudá arcivévodkyně“
omlouváme se, že jsme v článku v minulém čísle Alžběta 
Marie Henrieta Stefanie Gizela Rakouská použili v sou-
vislosti k událostem roku 1933-1934 nevhodné slovo 
„převrat“. Koncentrovali jsme se pouze na životní příběh 
arcivévodkyně a sociálnímu demokratu leopoldu Petze-
nekovi a tehdejší situaci jsme nevěnovali dostatečnou po-
zornost.
 Pro vyjasnění se vracíme tedy k událostem roku 1933, 
kdy vláda kancléře Dollfuße vyřadila z funkce legislativ-
ním trikem rakouský Parlament, rozpustila republikán-
ský ochranný spolek  (Schutzbund) a rozpustila Ústavní 
soud (Verfassungsgerichtshof). V prosinci 1933 pronesl 

leopold Petznek na Zemském sněmu v Dolním Rakousku  
(NÖ landtag) statečný projev namířený proti hrozícímu 
fašismu: „Žijeme, a to se musí otevřeně vyslovit, v Rakous-
ku pod diktaturou. Demokracie zmizela...“
 Pár měsíců poté byli sociálně demokratičtí mandatáři 
vládou anulováni, majetek zabaven a sociálně demokra-
tická strana zakázána. V lednu roku 1934 začíná po celém 
Rakousku vlna nacionálně socialistického teroru – nacio-
nální socialisté zorganizovali 140 pumových atentátů. Byl 
zakázán prodej Arbeiter-Zeitung – novin sociálních demo-
kratů. V únoru protestovalo ve Vídni 100 000 dolnorakous-
kých sedláků proti nacistickému teroru. 12. až 15. února 
došlo k takzvanému únorovému neklidu – bouři. Sociálně 
demokratické dělnictvo se pokusilo ozbrojeným odporem 
zabránit mocenskému pochodu autoritativního fašistic-
kého stavovského státu. Provokativní prohlídka – takřka 
„přepadení“ policií lineckého dělnického domu hotel Schiff 
vyvolala odpor sociálně demokratického republikánského 
ochranného spolku a vedla k čtyřdenní téměř občanské 
válce policie, vojska a domobrany proti dělnické sociální 
demokracii Rakouska. Boj se rozšířil na Steyr, St. Pölten, 
Bruck an der Muhr, Kapfenberg, Eggenberg, Wiez, Woer-
gel. Vláda proklamovala stanné právo ve Vídni, Dolním 
a Horním Rakousku, Štýrsku a Korutanech. Ve Vídni do-
chází k mobilizaci ochranného spolku (Schutzbund) a je 
vyhlášena generální stávka. Prominentní dolnorakouští 
sociální demokrati, mezi nimi i leopold Petznek, navazují 
rozhovor s hejtmanem Josefem Reitherem, nabízejí smír-
né jednání a spolupráci s křesťanskými demokraty. Reither 
slíbil promluvit s kancléřem Dollfußem. Sociální demokraté 
čekají v budově NÖ landeshaus ve Vídni v Herrengasse 
na odpověď na své návrhy marně. V poledne odešel leo-
pold Petznek do Dělnického domu do Mödlingu. Je pozván 
okresním starostou dr. adalbertem Pamperlem k jednání, 
ale místo toho je zatčen a odvezen do vězení v liesingu. 
Následuje proces. Během této doby nebyla od šikanování 
ušetřena ani jeho družka, která ho ve vězení pravidelně 
navštěvovala.
 Zpráva vedoucího Generálního ředitelství pro veřejnou 
bezpečnost, sekčního šéfa F. d’Elverta vídeňskému policej-
nímu řediteli Dr. E. Sedelovi: „Paní Windisch-Graetz podle 
nám dodané zprávy měla ve svém autě přes hranice převézt 
otto Bauera. Dává se jí za vinu, že poslala peníze do Česko-
slovenska. Musí být předvolána... Nesmí Rakousko opustit 
(bude jí zabaven pas). Během jejího výslechu bude pro-
vedena revizní prohlídka jejího bydliště. Dr. Boehm m. p.“
 Udána byla pravděpodobně svým manželem, který ji 
chtěl zbavit svéprávnosti. Kněžna prý finančně nedosta-
tečně zajišťuje vlastní děti, ale zato velkými příspěvky pod-
poruje sociální demokracii. otto Bauer nebyl přes hranice 
s určitostí převezen ani rudou arcivévodkyní ani jejím au-
tem. Do Bratislavy s falešným pasem vzhledem k neudrži-
telné situaci byl otto Bauer dopraven svým dlouhodobým 
spolubojovníkem, sociálním demokratem Josefem Pley-
lem.
 Rudá arcivévodkyně se i přes policejní šikanu nevzdala 
své podpory potřebným soudruhům.
 Devět sociálních demokratů bylo popraveno, tisíce so-
ciálních demokratů bylo uvězněno... otto Bauer a Julius 
Deutsch uprchli do Československa a v Brně, po zákazu 
sociálně demokratické strany v Rakousku, zakládají ilegální 
socialistickou stranu Rakouska.
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Tage in Medjugorje
jAN VOběREK
Geboren 1958 in České Budějovice, wohnt mit seiner Fa-
milie in Hluboká nad Vltavou. Fotografiert gelegentlich, 
thematisch konzentriert er sich auf landschaft, Porträt 
und soziales Dokument. arbeitet(e) in zahlreichen Beru-
fen, seit drei Jahren lebt er ausschließlich von der Fotogra-
fie (Porträt, Reportage). ist in Kontakt mit den Fotografen 
Jindřich Štreit und Bohdan Holomíček. Zu seinen Hobbies 
gehört u.a. neben der Bienenzucht auch das Reiten auf 
Pferden, von denen er nach eigenen Worten meistens 
herunterfällt (seit seinem letzten Sturz, wo er sich einige 
Rippen brach und die lunge einiges davon trug, reitet er 
nicht mehr so oft).
bis – 18. 6. 2013
Galerie auf der Pawlatsche
Spitalgasse 2-4/Hof 3
co institut für Slawistik
1090 Wien

„Wie funktioniert Wissenschaft?“
Die 11. KinderuniWien startet am 8. Juli 2013
Jetzt kann die Ferienplanung beginnen: von 8. bis 20. Juli 
2013 lädt die KinderuniWien wieder rund 4500 wissbegie-
rige Kinder und 500 Wissenschafterinnen in mehr als 450 
lehrveranstaltungen an sieben Standorten zum gemein-
sam Forschen, Experimentieren und Tüfteln ein.
 Zum 11. Mal organisiert und koordiniert das Kinder-
büro der Universität Wien die KinderuniWien, die zwei 
Wochen lang Kindern zwischen 7 und 12 Jahren die Tü-
ren zur Universität Wien, der Medizinischen Universität 
Wien, der Technischen Universität Wien, der Universität 
für Bodenkultur Wien und der Veterinärmedizinischen 
Universität Wien öffnet. Und da Vielfalt an oberster Stelle 
steht, ist 2013 auch erstmals die FH Campus Wien fest 
in Kinderhand. Grundidee der KinderuniWien ist es, die 
kindliche Neugier auf Neues zu wecken, kritisches Den-
ken anzuregen und Spaß am lernen und Entdecken zu 
vermitteln. Geboten wird ein altersgemäßer Zugang zu 
Wissenschaft und Forschung. Kinder lernen im Rahmen 
von Vorlesungen, Seminaren und Workshops die Univer-
sitäten oder die Fachhochschule kennen, kommen mit 
Wissenschafterinnen persönlich in Kontakt, diskutieren, 
forschen, experimentieren, tüfteln und erleben die Univer-
sität, mit allem was dazu gehört: vom Studienbuch über 
den Studienausweis, der Mittagspause in der Mensa bis 
hin zur Sponsion. Die Themenpalette der Veranstaltun-
gen ist vielfältig und reicht von a wie architektur bis Z wie 
Zoologie. Zur Vielfalt der KinderuniWien zählt aber auch 
das gezielte ansprechen von Kindern, die wenig Zugang 
zur Universität finden: So werden Tagestickets für Kinder 
aus einem bildungsfernen Umfeld angeboten, und es gibt 
besondere Unterstützung für Kinder mit Behinderung. Die 
KinderuniWien ist ein Projekt FüR Kinder und MiT Kin-
dern, bei dem Spaß und Neugier im Vordergrund stehen. 
Fördergeber wie das Bundesministerium für Wissenschaft 
und Forschung und die Stadt Wien unterstützen das Pro-
jekt KinderuniWien; a1 ist Partner der KinderuniWien der 
ersten Stunde.

Od května 2013 bude 
České centrum Vídeň 

otevřeno pro veřejnost 
vždy první sobotu v měsíci 
od 10:00 do 15:00 hodin!

Ehrentitel für Pater Jan Horák
Tschechen-Seelsorger und Salesianerpater Horák 
wurde von Erzbischof Christoph Kardinal Schön-
born zum Erzbischöflichen Konsistorialrat ernannt. im 
Don Bosco Haus überreichte der Provinzial Pater Ru-
dolf osanger SDB Pater Jan das Ernennungsdekret. 
Erzbischöflicher Konsistorialrat ist der höchste Titel, den 
der Diözesanbischof Kraft seines amtes verleihen kann. 
Pater Horák wurde damit für seine vielfältige seelsorgliche 
arbeit bedankt.
 GRaTUlUJEME!

VÝSTAVY
It’s magic!
35 Jahre allegro Vivo im Waldviertel
Fotografien von Dieter Schweig und Theresa C. Schröcken-
fuchs
ausstellungsdauer: bis 15. 5. 2013
NÖ landhaus – Foyer Haus 1a, Regierungsviertel
3109 St. Pölten, landhausplatz 1

Ausstellungsbrücke
Regierungsviertel, 3109 St. Pölten, landhausplatz 1
ausstellung
offen – Eva Bakalar, Rosa Roedelius, Herbert Kraus
ausstellungsdauer bis 31. Mai 2013

ATELIER A
Zum Blauen Pfau am Spittelberg
1070 Wien, Kirchberggasse 17/ii
(erreichbar mit U2 oder U3 Station Volkstheater 
oder linie 49 Station Stiftgasse)

20 Jahre
Internationale Sommerakademie Bohemia
2. Teil
bis – 31. 5. 2013
Montag – Freitag 15:30 – 18:30
ausstellende Künstler:
Maria amtman, Franz Cavagno, Silvia Ehrenreich, Gabriele 
Hager-Wiesböck, andreas Hascher, Maria Holik, Susan-
ne lach, Horst Miechtner, Dagmar Paga, irene Pollak, iva 
Schach, Elisabeth Siegl, Heidi Sikora, luiza Staneva, Mar-
git Wolfinger, Brigitte Zaussinger, Ursula Zinniel, Elisabeth 
Zvirak-Meszlenyi
 Ergänzend zu unserer großen ausstellung in der Bot-
schaft der Tschechischen Republik findet auch in unserem 
atelier Zum Blauen
Pfau am Spittelberg diese ausstellung statt.
Tel. 522 51 89 • E-Mail: ateliera@netway.at
Mag.a art iva Schach • Horst Miechtner



oznám
ení

79

kinderuni.at mit vielen neuen Themen
 Für alle, die den Kinderuni-Sommer nicht mehr 
erwarten können, hält kinderuni.at jetzt schon viel 
Spannendes bereit. auf der Website können Kinder ganz-
jährig experimentieren, spielerisch forschen, studieren 
und Wissenschaft entdecken. Forscherinnenportaits, ein 
Wissenschaftskalender und -stadtplan sowie laufend neue 
Themen bringen jede Menge Wissenschaftsspaß. aktuell 
lädt z.B. eine vierteilige Serie dazu ein, die Energiewelt von 
morgen zu erforschen. Und natürlich finden sich auf kin-
deruni.at auch alle informationen zur KinderuniWien!
Die Termine der KinderuniWien 2013 auf einen Blick:
ab 1. Juni: Das Studienbuch zur KinderuniWien ist bei der 

wienXtra kinderinfo und am a1 internet für alle Cam-
pus erhältlich

Das Programm ist auch online unter kinderuni.at abrufbar.
16. Juni: anmeldetag der KinderuniWien am Campus der 

Universität Wien
17. Juni bis 4. Juli: anmeldung über internet unter kinder-

uni.at, an den anmeldeschaltern am Campus der Uni-
versität Wien und am

a1 internet für alle Campus
8.-20. Juli: KinderuniWien 2013:
8.-12. 7.: KinderuniWissenschaft, Universität Wien (Cam-

pus der Universität Wien)
8.-12. 7.: KinderuniTechnik, Technische Universität  

Wien
8.-12. 7.: KinderuniBoku, Universität für Bodenkultur 

Wien
10.-11. 7.: KinderuniFH Campus, FH Campus Wien
15.-18. 7.: KinderuniWissenschaft, Universität Wien (Uni-

versitätszentrum althanstraße) 
15.-19. 7.: KinderuniMedizin, Medizinische Universität 

Wien
18.-19. 7.: KinderuniVetmed, Veterinärmedizinische Uni-

versität Wien
20. 7.: Sponsion im Großen Festsaal im Hauptgebäude der 

Universität Wien
Petra Eckhart

Kinderbüro Universität Wien
Mobil: +43/664/8565 809

petra.eckhart@univie.ac.at
http://kinder.univie.ac.at 

http://kinderuni.at
http://provoz.szdc.cz/tabule/ 

Kinderbüro der Universität Wien
Das Kinderbüro der Universität Wien ist in den Bereichen 
Wissenschaftsvermittlung und Kinderbetreuung an der 
Schnittstelle zwischen Universität und Gesellschaft tätig. 
in Kooperation mit Forschungseinrichtungen, organisa-
tionen und Unternehmen setzt das Kinderbüro Projekte 
um und entwickelt sie weiter. Das Kinderbüro setzt neue 
impulse im Bereich Wissenschaftsvermittlung durch Pro-
jekte wie die KinderuniWien, die Kinderuni on Tour sowie 
das Europäische Netzwerk der Kinderunis (www.eucu.
net). Seit 2011 ist das Kinderbüro Partner im EU-Projekts 
„SiS Catalyst“, das Kindern und Jugendlichen eine Stimme 
in der Wissenschaftspolitik gibt. Weiters werden passende 
Kinderbetreuungsformate und innovative Ferienprogram-

me angeboten, die sich an der Realität berufstätiger und 
studierender Eltern orientieren. Nähere informationen zu 
den einzelnen Projekten unter: http://kinder.univie.ac.at.

Rakúsko-slovenský kultúrny spolok 
vo Viedni si Vás dovoľuje pozvať na
Tvorivý výtvarný pobyt v malebnom 
mestečku Bad Gastein
v termíne od 1. 6. do 8. 6. 2013
Využite jedinečnú možnosť aktívne si oddýchnuť v krás-
nom prostredí álp. Kombinácia výtvarnej kreativity, aktív-
neho oddychu a stretnutia so zaujímavými ľuďmi je proste 
výnimočná a dúfame, že Vás osloví!
Miesto konania: Hotel Helenenburg***, Bad Gastein
 Cieľom tohto maliarskeho stretnutia je predovšetkým 
výtvarné zachytenie krásy alpskej prírody a zaujímavostí 
v Bad Gastein a okolí. Súčasťou programu budú aj tvorivé 
workshopy, diskusie o výtvarnom umení, ako aj individuál-
ne a vzájomné konzultácie. Počas celého pobytu bude 
k dispozícii slovenská odborná lektorka. Na záver pobytu 
bude výber vytvorených diel prezentovaný počas verni-
sáže. Pobyt je určený pre všetkých záujemcov o výtvarnú 
tvorbu, vrátane začiatočníkov. Minulý rok sa úspešne usku-
točnil prvý ročník tohto zaujímavého stretnutia, o ktorom 
sa môžete dočítať v časopise Pohľady č. 3/2012.
 Tvorivý pobyt je podporovaný Rakúsko-slovenským 
kultúrnym spolkom vo Viedni a hotelom Helenenburg, 
preto je jeho cena veľmi priaznivá.
 Bližšie informácie k výtvarnému pobytu sa dozviete od 
Zuzany lettner – E-mail: lettnerova@gmail.com.
 Tešíme sa na stretnutie s Vami v Bad Gastein!

Výlet so sprievodkyňou Jankou Gregor
Údolím Wachau a na zámok arsteten – bývalú rezidenciu 
arcivojvodu Františka Ferdinanda – s prehliadkou výstavy 
Pre srdce a korunu! a návštevou baziliky v Maria Taferl.
Kedy: sobota 8. 6. 2013, poplatok za autobus, vstupné na 
zámok s odbornou prehliadkou a prekvapenie:
Členovia RSKS 32,00 EUR, nečlenovia 35,00 EUR
odchod: Schwedenplatz 8:00 hod., návrat 18:00 hod.

Kulturní most Fratres:
Společnost k překonávání hranic
Kulturní most Fratres je kulturní platforma, která byla 
založena po pádu železné opony v roce 1995. Jejím cí-
lem je překonávání hranic, její oporu tvoří doposud dva 
pilíře: Dvůr Fratres, položený v nejsevernějším rohu ra-
kouského Waldviertelu (lesní čtvrť), a Galerie Slavonice 
v jihovýchodních Čechách. Společnost nabízí umělcům 
a návštěvníkům politicky nezávislé fórum. Cílem je oživit 
mnoha akcemi na vysoké úrovni kulturně zpustlou příhra-
niční oblast a vyvolat trvalý proces kulturní výměny s do-
padem za hranice Evropy.
letní program:
www.kulturbruecke.com
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CHOPIN
Kartause Gaming
„Dieses Festival bringt zum ausdruck, dass in unserem 
land Kultur gelebt wird, und dass uns Niederösterreiche-
rinnen zudem viel an guten internationalen Beziehungen 
und am aufbau von Freundschaften auch über geographi-
sche Grenzen hinweg gelegen ist.“

Landeshauptmann Dr. Erwin Pröll

 Das Chopin-Festival in der Kartause Gaming gehört 
gegenwärtig zu den schönsten musikalischen Ereignissen 
in Österreich, zu dem auch zahlreiche prominente Persön-
lichkeiten aus vielen ländern der Welt kommen. auch der 
österreichische Bundespräsident Dr. Heinz Fischer und 
der frühere Generaldirektor der UNESCo (Paris) Koichi-
ro Matsuura weilten bereits als Ehrengäste in Gaming und 
waren voll des lobes für dieses bedeutende kulturelle Er-
eignis, das auch international große anerkennung gefun-
den hat. Bei diesem Festival ist die Slowakei mit einem 
Jubiläum zu Gast.
 Das Festivalprogramm ist sehr vielfaltig. Ein orches-
terkonzert in der Kartausenkirche, das nächtliche Konzert 
bei Kerzenlicht Nocturno in der prachtvollen Barock-
bibliothek, das Konzert mit der Mozartorgel in der orts-
kirche (auf der schon W. a. Mozart spielte), sowie das 
Dinnerkonzert mit slowakischen Spezialitäten, u.a. Dies 
macht den aufenthalt für die Festivalgäste zu einem un-
vergesslichen Erlebnis. Solisten und Ensembles aus der 
Slowakei, Österreich, Polen, Finnland, Deutschland und 
Serbien werden im großartigen historischen Bauwerk des 
ehemaligen Kartauserklosters inmitten der bezaubernden 
landschaft des niederösterreichischen otschergebietes 
mit Werken von Frederic Chopin, Wolfgang a. Mozart, 
Nicolo Paganini, Pablo de Sarasate, astor Piazzolla, igor 
Bazlik und anderen Komponisten auftreten. Es kommen 
auch Werke der slowakischen Folklore zur aufführung.
 Veranstalter des Festivals: internationale Chopin-Ge-
sellschaft in Wien (iCG)
 Festivaldirektion: Prof. Dr. Theodor Kanitzer, Präsident 
der internationalen Chopin-Gesellschaft in Wien und der 
internationalen Föderation der Chopin-Gesellschaften

JÍZDNÍ ŘÁD
S rakouskou dráhou ÖBB do jižních Čech
EURegio-pouze se zpáteční jízdenkou přes Gmünd NÖ
  Dospělí doba platnosti
Vídeň – České Budějovice EUR 31,- 4
Vídeň – Český Krumlov EUR 32,- 4

V první řádce po 10:29 patří šipka dolu a v poslední řadě po Krumlov šipka nahoru
Jízdní řád platnost: od 1. 5. 2013
06:22 10:29 Wien Franz-Josefs-Bahnhof př.  19.59 21:49
08:45  12:50 př. České Velenice od. 17:29 19:06
09:06  13:06 od. České Velenice př. K 17:03 19:01
09:55  13:55 př. České Budějovice od. K 16:11 18:11
10:05  14:05 od. České Budějovice př. 15:48 17:48
10:55  14:55 př. Český Krumlov . 14:58 16:58
K – jede po-pá v pracovní den a neděli, mimo 5. 7. a 27. 10. 2013
Nabídky: www.oebb.at/euregio • ÖBB-Kundenservice 05-1717 • aktuální jízdní řád: www.oebb.at

Festivalkarten für 4 Tage (Donnerstag – Sonntag):
Festivalkarte: i. Kat. € 280,– ; ii. Kat. € 225,–
Festivalkarten für 3 Tage (Freitag – Sonntag):
Festivalkarte: i. Kat. € 260,– ; ii. Kat. € 210,–
Einzelkarten: zwischen € 20,- und € 98,-
Ermäßigte Karten für die Mitglieder der iCG und der oPG
Kartenverkauf:
Internationale chopin-Gesellschaft in Wien
1010 Wien, Biberstrase 4/4
Tel.: +43/1/512 23 74, Fax: +43/1/512 23 74 75, 
E-Mail: office@chopin.at
Kartause Gaming, 3292 Marktgemeinde Gaming
Tel.: +43/7485/984 66, Fax: +43/7485/984 66 15, 
E-Mail: office@kartause-gaming.at hopin.at
Internationale chopin-Gesellschaft in Wien
Biberstraße 4/4, 1010 Wien
Tel.: +43 1 512 23 74; Fax: +43 1 512 23 74 75
E-Mail: office@chopin.at; www.chopin.at 

Palác Liechtenstein
Das Stadtpalais wurde sehr aufwändig restauriert und 
am 9. april 2013 von Fürst Hans adam ii. in anwesenheit 
von Bundespräsident Heinz Fischer eröffnet und ist, mit 
Kunstwerken aus den Fürstlichen Sammlungen ausgestat-
tet, vom 3. Mai 2013 an jeden zweiten Freitag zur Besichti-
gung bei Führungen (EUR 25), sowie zur Nutzung durch 
(eingemietete) Veranstaltungen bereitstehen.
 Der Haupteingang zum Palais befindet sich, schräg 
gegenüber dem Südflügel des 1888 eröffneten Neubaus 
des Burgtheaters, in der Bankgasse 9, Ecke löwelstra-
ße 10 (dort kein Eingang). Die Bankgasse hieß bis 1862 
vordere Schenkenstraße; ihr heutiger Name erinnert dar-
an, dass am anderen Ende der Gasse 1821-1860 der Sitz 
der Österreichischen National-Bank lag. Weitere Fronten 
des Baublocks befinden sich an der Abraham-a-Sancta-
Clara-Gasse 1 (Seitengasse der Bankgasse) und an der 
anschließenden adresse Minoritenplatz 4 (Ministerien 
benachbart). Mit der Südseite grenzt das Palais direkt an 
Bauten in der Nachbarschaft des Bundeskanzleramts.
 Von den Fenstern der östlichen Front des Palais an der 
1786 erstmals erwähnten löwelstraße aus blickte man 
etwa bis 1861–1863 über die in diesem abschnitt dann 
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abgerissene Stadtmauer um die altstadt. Das dahinter ge-
legene Glacis, über das man auf die 1850 eingemeindete 
Vorstadt Josefstadt sah, wurde beim Bau der Wiener Ring-
straße zum Teil verbaut. Direkt vor dem Palais wurde aber 
nicht gebaut, da die Stadtmauer hier bis 1821 nach außen 
verlegt und gegenüber der löwelstraßenfront des Palais 
der 1823 öffentlich zugänglich gemachte Volksgarten an-
gelegt worden war. Heute sind von dieser Front aus neben 
dem benachbarten Burgtheater über den Volksgarten hin-
weg das Wiener Rathaus, das Parlament, das Naturhistori-
sche Museum und der an den Volksgarten anschließende 
Heldenplatz vor der Hofburg zu sehen.
www.palatsliechtenstein.com

Projekt na podporu exportu 
„žijeme v zahraničí.cz“
Projekt jsme spustili koncem minulého roku pod záštitou 
ing. Tomáše Duba, náměstka ministra zahraničních věcí, 
do jehož kompetencí patří ekonomická diplomacie. Cílem 
projektu je pomoci českým středním a menším firmám 
s exportem do zahraničí s využitím kontaktů na české a slo-
venské krajany. Krajané žijící v zahraničí jsou pro české 
exportéry velmi cenným kontaktem, který doposud nebyl 
využit a my bychom to rádi změnili. Typickým cílovým ex-
portérem jsou střední a menší české firmy, které preferují 
efektivní rychlé jednání.
 Krajané v zahraničí, kteří by rádi nabídli své služby 
českým exportérům, se mohou ZDaRMa zaregistrovat na 
www.zijemevzahranici.cz. Je to snadné – v rámci registrace 
označí služby, které chtějí nabídnout. Může se jednat např. 
o překlady, administrativu, účast na veletrzích v zahraničí, 
cestovní služby, správu e-shopu v zahraničí, průzkum trhu, 
provizní prodej, obchodní zastoupeni či spolupráci při za-
ložení firmy v zahraničí a následný servis. V rámci regis-
trace je možné doplnit informace o hodinových sazbách, 
popř. se na podmínkách dohodnout individuálně s expor-
téry.
 Tereza Fialova
 ZiJEME V ZaHRaNiCi.CZ
 TEl: +420 212 240 600
 EMail: registrace@zijemevzahranici.cz
 www.zijemevzahranici.cz

 Zastupitelské úřady ve světě organizují a podporu-
jí prezentaci firem na veletrzích, seminářích a konferen-
cích. a to nejen ve státech klíčových pro český vývoz, ale 
i v menších zemích, kde se o českých výrobcích zatím to-
lik neví. o pár slov na téma ekonomické diplomacie jsme 
požádali vrchního ředitele ekonomické sekce ministerstva 

zahraničí ivana Jukla. „Je to služba našich ambasád – zastu-
pitelských úřadů – podnikatelům. Spočívá zejména v tom, 
že jsme schopni v zahraničí vytvořit takové prostředí, kde 
se mohou naši podnikatelé setkat se zájemci o jejich zboží 
a jejich služby. a aby to nebylo jenom jakési setkání, kde si 
ti podnikatelé vymění navštívenky a mělo to reálný dopad, 
právě proto volíme spíše formu projektu, kde musíte mít 
nějakou logickou přípravu a logickou návaznost.“

Kolik peněz letos na projekty ekonomické diplomacie pů-
jde a kolik projektů celkem bude?
„Jsou to oborové prezentace, byznys fóra, semináře, účasti 
na výstavách, kulaté stoly a podnikatelské mise. Nejsou to 
žádné vysokorozpočtové akce. letos jsme schválili celkem 
69 projektů zhruba za 5,8 milionu korun.“

Které země budou hostit projekty v letošním roce a jak ty 
země vlastně vybíráte?
„Je to celkem 43 zemí světa počínaje těmi největšími trhy, 
jako je Čína, Spojené státy, Brazílie a tak dále. Jsou tam ale 
i trhy menší, ať už se jedná například o Uzbekistán, Make-
donii, Vietnam či Zimbabwe. Výběr je samozřejmě dělán 
tak, abychom se soustředili na obory a na příležitosti, kte-
ré jsou pro tu zemi typické a kde na druhou stranu máme 
co nabídnout. V Číně se můžeme bavit třeba o projektech 
v oblasti životního prostředí, v Brazílii to mohou být třeba 
projekty nebo obory, které se týkají obranného průmyslu, 
vnitřní bezpečnosti a tak dále. Je to vždycky kombinace 
země – obor a schopnosti našich firem.“

Preferujete spíše země, kde jste doposud neměli žádnou 
aktivitu, nebo se snažíte vyhledávat i nové příležitosti?
„Vycházíme z toho, že všude tam, kde máme ambasádu 
a máme na ambasádě diplomaty, kteří se zabývají ekono-
mikou, tam všude má smysl přinášet podnikatelům příleži-
tosti. Samozřejmě každý projekt se liší svojí kvalitou, svojí 
unikátností a přidanou hodnotou, ne na všechny se může 
dostat. Není to tak, že bychom od stolu rovnou vybírali 
země, kde bude projekt a kde nebude.“

Které firmy a ze kterých oblastí se budou letos prezentovat 
v zahraničí? Které typy firem?
„Kdybych měl uvést zajímavé obory, třeba technologie pro 
nevidomé a hluché jsou oblastí, kterou budeme prezento-
vat v Srbsku. Pokud jde o energetiku, tak naše firmy bude-
me představovat v Egyptě, v Turecku, v Německu, v Chile. 
Vodohospodářství je obor, ve kterém se dlouhodobě 
snažíme proniknout do Chorvatska, zdravotnická techni-
ka je velká příležitost v Číně, dobývání nerostů a surovin 
je například Jihoafrická republika a Zimbabwe. Všichni  
posluchači asi znají traktory Zetor, to je například akce, 
kterou chceme podpořit tohoto výrobce v Makedonii.“

Jednotlivé firmy a společnosti si vybíráte sami, nějakým 
způsobem se vám hlásí nebo jsou nějaká výběrová řízení 
či z minulosti kontakty... jak to probíhá?
„od samého začátku ten výběr zemí a teritorií probíhá 
ve spolupráci s podnikatelskými platformami jako je Svaz 
průmyslu a dopravy, Hospodářská komora ČR, asociace 
malých a středních podniků. To poslední, co bychom chtěli 
dělat, je vybírat projekty od stolu. oni samozřejmě nejlépe 
vědí, v čem jsou jejich členové dobří, v čem vidí příležitost 
ve srovnání s jinými obory a jinými zeměmi. Je to svým 
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CzechTourism se snaží změnit 
image ČR jako levné destinace
CzechTourism v květnu naplno spustí v zahraničí kampaň, 
která má do Česka nalákat movitější klientelu se zájmem 
o poznávací turistiku. Jejím cílem je také pomoci zbořit ste-
reotypy, které jsou s vnímáním Česka v zahraničí spojeny, 
a změnit image ČR jako levné destinace. Motto kampaně je 
„Česko je zemí neobyčejných příběhů, které stojí za to vyprá-
vět a prožívat“. Kampaň je naplánována na dva roky. „Změ-
nit vnímání není jednoduchý ani rychlý proces. Věříme ale, 
že se Česko díky jeho výjimečnému kulturnímu potenciálu 
podaří dostat na »must-see list« budoucích návštěvníků,“ 
uvedl generální ředitel agentury CzechTourism Rostislav  
Vondruška.

Zamyšlení
 o to nepochopitelnější je, že se od června 2013, pokud 
se nestane nějaký zázrak, zavřou dveře České centrály ces-
tovního ruchu ve Vídni v Herrengasse. asi je Rakousko, jedna 
z nejbohatších zemí světa, pro CzechTourism nedůležitý stá-
teček, nebo vedení CzechTourism na blízkém sousedovi ne-
záleží, a tudíž ho nemusí přesvědčovat. a nebo se již movití 
Rakušané hrnou do Čech i bez potřebné reklamy. Důvodů 
nám neznámých a nepochopitelných bude asi více. Chápeme, 
že se musí šetřit, ale „pustit“ tak prestižní místo ve Vídni, jaksi 
nedává smysl. Do Vídně, pokud je známo, cestuje bohatá ja-
ponská a ruská klientela, což by se při šikovné propagaci „Čes-
ko je zemí neobyčejných příběhů, které stojí za to vyprávět 
a prožívat“ mohlo spojit i s návštěvou, řekněme, alespoň Pra-
hy. Bude zajímavé, na koho se tedy, v případě zájmu, budou 
nejen rakouští turisté obracet a kdo jim odpovědně poradí.
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í způsobem takový PPP projekt, kdy spolupráce probíhá 
řekl bych synchronizovaně od začátku až do konce.“

V jakém poměru jsou velké firmy, jako je třeba Zetor, opro-
ti těm malým firmám a menším společnostem? Vy jste zmí-
nil prostředky pro nevidomé – jaký je poměr mezi velkým 
a malými firmami?
„Číselně se to dá těžko říct, samozřejmě menších firem 
je daleko více. Je to dáno i tím, že menší firmy se daleko 
častěji obrací na stát při vstupu na trh. Rozhodně to není 
kritérium, že bychom si od začátku dávali nějakou kvótu, 
kolik chceme mít malých či velkých firem. Správně jste zmí-
nil třeba zdravotnickou techniku, tam je to role spíše těch 
středních firem. Mám podniky nebo firmy třeba v oblasti 
iT, které začínají a které ani v té první fázi nenabízejí svůj 
produkt, hledají strategického investora zejména třeba 
v USa. Ne vždy se může jednat o podporu exportu.“

Můžete zmínit konkrétní příklady z loňského roku nebo 
z minulých let, které byly úspěšné?
„Velmi úspěšná akce byla prezentace města Brna v New 
Yorku, prezentace české energetiky v indii, jak už jsme 

Americký klub dam, krůček 
k ženské vzdělanosti
Americký klub dam, krůček k ženské vzdělanosti – tak 
se jmenuje nová kniha Mileny Secké z Náprstkova mu-
zea v Praze. Shrnuje v ní výsledky svého dlouholetého 
bádání v archivu muzea o činnosti prvního ženského 
vzdělávacího spolku v Čechách. Vojta Náprstek ho za-
ložil po svém návratu z ameriky. Klub řadu let pořádal 
přednáškovou činnost, mezi přednášejícími byli napří-
klad Jan Evangelista Purkyně, Jan Neruda, Miroslav Tyrš 
nebo T. G. Masaryk. Členky se ale věnovaly i charitativní 
činnosti, pořádaly kulturní a vzdělávací akce v nemocni-
cích, v sirotčincích a na školách, braly školní děti na výlety. 
Samy dokonce cvičily. Kniha obsahuje i rozsáhlý fotogra-
fický materiál, soupisy přednášek a dalších akcí i medai-
lony jednotlivých významných členek amerického klubu 
dam. a přibližuje i novodobou historii spolku, který byl 
v devadesátých letech minulého století obnoven. Jeho 
současná předsedkyně je právě dr. Milena Secká, kterou 
jste měli možnost minulý rok ve Vídni poznat ve společně 
akci u příležitosti 110. výročí narození lékaře a cestovatele  
dr. Holuba.

Obrana chce dát čtyři miliony na 
obnovu válečných hrobů v cizině
Ministerstvo obrany chce poskytnout čtyři miliony korun 
na výstavbu a údržbu českých válečných hrobů v zahraničí. 
Peníze mají jít na zvelebování míst posledního odpočinku 
legionářů v Rusku, na Ukrajině, ve Francii a dalších zemích. 
o souhlas s poskytnutím finančních darů do zahraničí 
žádá ministerstvo obrany vládu. „Částka 2,6 milionu ko-
run bude určena na výstavbu a rekonstrukci válečných 
hrobů československých legionářů v Ruské federaci, 600 
tisíc korun na výstavbu a rekonstrukci českých válečných 
hrobů prvního a druhého odboje na Ukrajině,“ řekl mluvčí 
ministerstva obrany Jiří Štábl. Dalších 570 tisíc korun půjde 

zmiňoval, inovativní české firmy v oblasti iT ve Spojených 
státech, České dny v Sao Paulu nebo zdravotnické techno-
logie v Turecku.“

Pokud by krajané chtěli pomoci nebo se účastnit těchto 
akcí, mohou se do toho zapojit čeští občané, kteří žijí v za-
hraničí, nebo se toho účastní jako diváci a recipienti?
„Naši krajané v zahraničí se mohou účastnit nejen těchto 
projektů. Dokonce mám svoji vlastní agendu a svoje vlast-
ní odborníky. Všichni krajané, kteří chtějí spolupracovat 
s naší diplomacií, jsou vítáni na našich zastupitelských úřa-
dech. Jsme rádi, když zastupitelský úřad ví, že v zemi fun-
guje expert například v informačních technologiích nebo 
člověk, který má kontakty na některé veřejnoprávní institu-
ce. Možností spolupráce je opravdu spousty. Kromě toho, 
že doporučuji, aby se spojili se zastupitelskými úřady, tak 
existuje portál Žijeme v zahraničí, nad kterým má MZV zá-
štitu. Krajané, kteří v zahraničí žijí, se tu mohou registrovat 
a mohou být užiteční i třeba firmám, které se díky našemu 
projektu chtějí v daném teritoriu usadit a potřebují další 
asistenty – ať už v byznysu, či v oblasti například práva.“
  Jan Charvát

na obnovu československého památníku ve francouzském 
Darney a 100 tisíc korun věnuje Česko na výrobu zvonu 
k připomenutí padlých vojáků rakousko-uherské 9. pěší di-
vize v srbské Čeliji. Na rekonstrukci hrobů vojáků rakous-
ko-uherské armády z českých zemí padlých na Slovensku 
vynaloží stát 70 tisíc korun a 60 tisíc věnuje na údržbu hro-
bů v Británii.

Praha si od členství v klubu obcí UNESCO 
slibuje peníze z EU
Vedení hlavního města si od připojení ke svazku obcí Čes-
ké dědictví UNESCo slibuje lepší propagaci Prahy i snazší 
přístup k penězům z evropských fondů. Přistoupení pode-
psal primátor Bohuslav Svoboda (oDS), radní jej schválili 
již na svém jednání loni v prosinci. Ve sdružení sídlícím 
v litomyšli se spojila česká města, která mají na svém úze-
mí některou z památek zapsaných na seznamu UNESCo. 
Svazek vznikl v roce 2001. Účelem a cílem je přispívat k za-
chování nejcennějšího kulturního a přírodního dědictví 
nebo jeho propagace. Rozruch loni vzbudilo Brno, které 
ze svazku vystoupilo. Podle většiny brněnských zastupitelů 
nemělo členství pro město význam.

V Soulu bylo otevřeno České centrum

K dosavadním jedenadvaceti Českým centrům v zahraničí 
přibylo další, tentokrát v jihokorejském Soulu. Na konci 
května začne první z pravidelných výstav, která předsta-
ví tvorbu fotografa Jana Saudka. informovala o tom Petra 
Jungwirthová z ústředí Českých center v Praze. Dvakrát 
měsíčně jihokorejské centrum představí současné i klasic-
ké české filmy, jednou měsíčně uspořádá literární a turis-
tické večery. Zřízení centra se plánovalo dlouho, zejména 
s ohledem na velkou oblibu české kultury mezi Korejci. 
Sídlit bude v objektu Castle Praha, který je replikou Staro-
městské radnice a který v Soulu provozuje majitel restau-
račního řetězce.
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 Česká centra zřizuje ministerstvo zahraničí, propagu-
jí českou kulturu a šíří povědomí o českých produktech, 
výrobcích či firmách. loni byla Korea pro ČR třetím nej-
větším mimoevropským obchodním partnerem, ze zemí 
mimo Evropu také do Česka loni z Koreje přijelo po USa 
nejvíce lidí, přes 100 000 turistů. Korea je čtvrtým největ-
ším investorem do české ekonomiky od roku 1993. Cent-
rum v Soulu se podílí i na přípravě výstavy téměř 300 prací 
alfonse Muchy, která se od července do srpna uskuteční 
v soulském Hangaram art Museum.

Neziskové organizace organizují 
sbírky na pomoc Westu
Nezisková organizace american Friends of the Czech Re-
public (aFoCR) a české a slovenské Rotary kluby zahájily 
sbírky na pomoc krajanům postiženým výbuchem. Pomoc 
začali organizovat členové Rotary klubů sdružených v di-
striktu 2240, který zahrnuje Českou republiku a Slovensko.
Zájemci mohou přispět na účet 258878590/0300 (iBaN: 
CZ51 0300 0000 0002 5887 8590, BiC: CEKoCZPP). Po-
moc bude dopravena na místo a rozdělena prostřednic-
tvím místních Rotary klubů. Pomoc nabídla i organizace 
american Friends of the Czech Republic (aFoCR). Začala 

Výzva k účasti na konferenci
Senát Parlamentu České republiky
Stálá komise Senátu pro krajany žijící v zahraničí

V Praze dne 11. 4. 2011
Vážení přátelé,
 Senát PČR, ve spolupráci s Etnologickým ústavem aV 
ČR, připravuje v letošním roce mezinárodní konferenci 
Nová emigrace z České republiky po roce 1989 a návra-
tová politika (Náhled na problematiku v kontextu vývoje 
světových migrací: vznik moderních diaspor a transnacio-
nálních společností). Vzhledem k tomu, že zájem o toto 
téma výrazně překračuje hranice jednoho resortu, oslovili 
jsme různá ministerstva (MV, MPo, MPSV, MŠMT, MZV) 
s žádostí o jejich vystoupení.
 Vedle složky výkonné bychom rádi na konferenci vy-
slechli i názory zástupců akademické obce, zástupců Če-
chů žijících v zahraničí a dalších organizací, které se tímto 
tématem zabývají.
 Cílem konference je zmapovat zájmy příslušníků české 
diaspory, kteří migrovali po roce 1989 a pokusit se stanovit 
podklady pro návratovou politiku České republiky.
 V příloze přikládám přihlášku a základní teze konferen-
ce, která se bude konat v Senátu PČR ve dnech 30. září 
a 1. října 2013.
 S úctou

Tomáš Grulich v. r.

PŘIHlÁŠKA k účasti na konferenci 
„Nová migrace z České republiky po roce 1989 

a návratová politika“
Termín: 30. září a 1. října 2013

Senát PČR, Valdštejnský palác, Praha
jméno a příjmení (titul):
Adresa instituce: 

Telefon:                                  Fax:
(Domácí adresa):

e-mail: 
Účast s referátem (max. 20 min.) na téma (prosíme vy-
berte téma zvýrazněním nebo označením*):

Téma. Podmínky návratového režimu:
legislativní rámec, rozbor aktuálních problémů, důvody 
pro řešení návratové politiky, názory odpovědných před-
stavitelů státní správy, názory akademické obce a předsta-
vitelů nevládních organizací.
Téma. Postoje migrantů k prospěšnosti jejich návratů:
osobní zkušenosti migrantů s pokusy o návrat, co z jejich 
hlediska nabízí návrat migrantů v úrovni profesních znalos-
tí, získaných dovedností a v nabídce obecného prospěchu 
pro současnou společnost v ČR
Téma: Program informační sítě k návratové politice vlá-
dy ČR: využití dostupných zdrojů v jiných zemích k vy-
budování této sítě v ČR, využití stávající informační sítě 
Ministerstva průmyslu a obchodu jako pilotního programu 
pro návratovou politiku ČR.

Název referátu:

Abstrakt referátu (max. jedna normostrana) zašlete ve 
formě přílohy k této přihlášce:

Požadované vybavení (označte tučně nebo*):
1. PC + dataprojektor 2. zpětný projektor/meotar
3. magnetofon 4. diaprojektor

odešlete laskavě nejpozději do 30. 5. 2013!
na e-mailovou adresu: sramkovam@senat.cz

organizovat sbírku přes svůj web. Dárci mohou posílat pe-
níze například šekem.

Mise stíhaček v Pobaltí stála 
obranu asi 45 milionů korun
Na necelých 45 milionů korun z rozpočtu ministerstva 
obrany vyšla čtyřměsíční mise českých stíhaček, které 
v rámci NaTo od loňského září do letošního 4. ledna stře-
žily vzdušný prostor pobaltských členů aliance. Plyne to 
z informačního materiálu ministerstva obrany o operaci. 
Předkládací zpráva k dokumentu zdůrazňuje, že účast čes-
kých pilotů při ochraně Pobaltí přinesla cenné zkušenosti 
z práce nadzvukového letectva v reálných podmínkách. Pi-
loti za 298 letů nalétali celkem 326 letových hodin. V šest-
nácti případech, které dohromady trvaly 23,5 hodiny, se 
jednalo o ostré vzlety proti narušitelům, tedy civilním i vo-
jenským letounům, které nedodržovaly pravidla létání po 
tratích civilních letových služeb. Při předchozím obdobném 
nasazení českých letadel v oblasti v roce 2009 vzlétli piloti 
v osmi takových případech. ochranu vzdušného prostoru 
nad Pobaltím od nich pak převzalo Dánsko. Estonsko, lo-
tyšsko ani litva nemají vlastní vojenská letectva, proto je-
jich nebe stráží jiné členské státy Severoatlantické aliance.
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Rakouské kulturní fórum v Praze 
Jungmannovo náměstí 18, CZ – 110 00 Praha 1, Tel.: +420 221 181 777, info@rkfpraha.cz, 

www.rkfpraha.cz, www.oekfprag.at
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PoKyny Pro Čtenáře
Přihlášky k členství/odběru časopisu zasílejte na adresu:
Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku
Kulturklub der Tschechen und Slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
A-1030 Wien
tel./fax/záznamník (od 10:00): ++43-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at, www.kulturklub.at

Nemáme placenou sekretářku, a proto prosíme o pochopení, 
pokud se ne dovoláte. Namluvte svá přání na záznamník, určitě se 
ozveme. Srdečně děkujeme všem novým odběratelům časopisu 
a vě říme, že jsou s ním spokojeni. Zároveň prosíme o Vaše ohlasy, 
přání, návrhy a kritiky.

Vážení členové v Rakousku, příspěvek na rok 2013 činí 
33,- € (členský příspěvek 16 € + předplatné 17 €). Člen-
ství zahrnuje: zasílání časopisu, možnost inzerce na ho-
mepage Klubu, možnost inzerce s 20 % slevou v časopise 
Kulturní klub aj.
Vážení čtenáři v Rakousku, abo-příspěvek na rok 2013 
činí 35,- €. Prosíme, uveďte na složence zkratku aBo.
Vážení členové a čtenáři ve světě (s výjimkou ČR a 
SR), členský příspěvek či abo na rok 2013 činí včetně 
poštovného 50,- €.
Bankovní spojení: Bank austria, číslo účtu: 683 035 901
iBaN: AT 03 1200000 683035901
SWiFT: bKAuATWW.

PoKyny Pro Inzerenty (včetně cen)

Rozměry v cm cena v €
2,5 × 5,2 6,13
3,2 × 10,5 15,31
6,5 × 5,2 15,31
7,0 × 8,5 26,88
7,0 × 10,5 34,38
5,0 × 17,3 40,00
12,5 × 17,3 100,00

Jednorázový příplatek za rámeček a/nebo šedé pozadí: 2 €. 

Kromě výše uvedených rozměrů a standardního černobílého provedení 
je možno po domluvě otisknout inzerát v barvě a/nebo jiné velikosti. 
Platba musí být uskutečněna s předstihem 14 dnů před otištěním inze-
rátu, a to převodem, složenkou, nebo hotově (zasláním v obálce).
Sleva pro členy Kulturního klubu: 20 %.

Bankovní spojení: 
• Bank austria, číslo účtu: 683 035 901, BlZ: 12000,
 iBaN: AT 03 1200000 683035901
 SWiFT: bKAuATWW
• Česká spořitelna, číslo úč  tu: 1557869023, 
 kód banky: 0800, účel: inzerát

objednávky přijímá a případné dotazy Vám zodpoví:
Centrální telefon a fax (od 10:00): +43-1-79 88 454
e-mail: inzerce@kulturklub.at
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Hledají se potomci, resp. dědicové osoby:
jindřich (Heinrich) KASTNER, syn Karoliny Kastner, 
bratr Františka Kastnera, poslední známá adresa v r. 
1949: Rathausstrasse 17, Wien. Jindřich Kastner měl pří-
buzné v Hlinsku v Čechách (PlZ 539 01), Tschechien. 
V Hlinsku v Čechách je také uveden v katastru nemovi-
tostí jako spolumajitel pozemků.

Gesuch werden Nachkommen, bzw. Erben der Person:
jindřich (Heinrich) KASTNER, Sohn von Karolina Kast-
ner, Bruder von František (Franz) Kastner, letzte bekannte 
adresse im Jahre 1949: Rathausstrasse 17, Wien. Jindřich 
(Heinrich) Kastner hatte Verwandte in Hlinsko (PlZ 53901), 
Tschechien. in Hlinsko, Tschechien, ist er auch im Grundbuch 
als Mitinhaber diverser liegenschaften eingetragen.

Kontakt: ski.hlinsko@centrum.cz, Handy: +420 724 701 000

PRAXIS FÜR KINESIOlOGIE
Mag. Angela Binder

Sanfte Soforthilfe bei: 
* Stress im alltag, Mobbing
* Schulstress, lernprobleme
* seelische Krisen und Ängste
* emotionale Belastungen
* psychosomatische Erkrankungen

1020 Wien, Schüttelstraße 77/18
Tel.: 0650/5019911

E-mail: angelabinder@telering.at

Hausbesuche! Sonderkonditionen für Kinder! 
Mluvím česky!

DouČovAcí Kurzy

Nabízím ve Vídni doučování žáků v předmětech 
zeměpis, dějepis a vlastivěda.

VáClaV KUllE
Mobil: 0042 608 334 620

Na prodej 
KOSMETIKSAlON

PEDIKÚRA
MASSAGE

z důvodu odchodu do penze.
Kupní cena dle dohody.
Žofie Herrmannová

Salon Mimi
Kienmayergasse 48

Tel./fax: 00431 9824867
Mobil: 0676 655 1334

E-mail: zofie.herrmann@tele2.at

Nabízím ČesKé Kurzy 
i pro jednotlivce.

DaNa KEGl
tel. 069919549584

e-mail: dana.kegl@gmail.com
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Otevřeno vždy od 15. března do 31. října

czechtourism wien
Česká centrála cestovního ruchu

Herrengasse 17, 1010 Wien
ředitelka Michala SIVEKOVá

tel.: 0043 1 533 21 933, 
fax: 0043 1 533 21 934

e-mail: info-at@czechtourism.com
www.czechtourism.com

Kursy češtiny

Čeština – začátečníci i pokročilí,
Mag. dr. bRANDEIS, 

tel./fax 0043-1-40 89 841
Herrengasse 17, 1010 Wien

ředitel ing. Martin Krafl
tel.: +43-1-53 52 360

www.czechcentres.cz/vienna
e-mail: ccwien@czech.cz

www.facebook.com/TschechischesZentrumWien

Po, St, Čt 10:00-17:00
Út 10:00-18:00, Pá 10:00-16:00

SlOVENSKý INŠTITÚT
Wipplingerstrasse 24-26

1010 Wien

Po – Štv 09:00-12:30, 13:00-17:00
Pia 09:00-12:30, 13:00-15:00

INfO:
tel./fax: ++43-1 53 54 057

www.mzv.sk/sivieden
e-mail: si.wien@gmx.at

PRáVNíK A ADVOKáT V ČR
JuDr. Josef Franc

Kovářská 1169/17, 190 03 Praha 9
tel./fax: +420-284 818 008
mobil: +420-602 850 267

e-mail: josef.FRANc@seznam.cz

Galerie auf der pawlatsche
institut für Slawistik

Universitätscampus
1090 Wien, Spitalgasse 2-4 / Hof 3

www.univie.ac.at/pawlatsche

DůlEŽITÉ ADRESy

Ateliér jAN, jan a Tamara brabenec 
Spittelberggasse 7, 1070 Wien 

tel./fax: 526 54 22

MOKI – Theater für Kinder
tel. 505 98 06, www.theater-moki.at

RAKúSKO-SLOVENSKÝ 
KULTúRNy SPOLOK

Sekretariát: út 9:00-10:30, čt 18:00-19:30
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien

tel. +43-1-596 13 15, fax +43-1-595 57 99
rsks@slovaci.at www.slovaci.at

THEATER bRETT
Münzwardeingasse 2

1060 Wien
theaterbrett@gmx.at
www.theaterbrett.at
Tel. Vorbestellungen 

unter 
0676/734556

Z časových důvodů hledám schopnou, 
dynamickou a nejlépe v podnikání 

zkušenou německy mluvící kolegyni/
společnici pro podnikání ve Vídni. 
Investice není nutnost, jen možnost. 

Mám vzdělání i zkušenost, podnik však 
vyžaduje mnoho času, který nemám. 
Máte-li chuť na příjemnou a kreativní 
práci, ozvěte se: tel. 0676/5888024,

liathodaya@gmail.com, 
Barbora NavIOvá

Bratislavčanka hľadá prácu vo 
Viedni, príp. v celom Rakúsku, ako 
chyžná, pomocnica v kuchyni, vo 
veľkoskladoch a pod. Nutné býva-

nie, nemčina začiatočník.
0908 062 986
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Restaurace BöHMERWALD – rodina Stuchlíkova
Česká kuchyně a speciality.
Oslavy pro malé i větší skupiny 
v romantickém prostředí 
české a slovenské restaurace.

 Na Vaše objednávky se těší rodina Stuchlíkova,
 1040 Wien, Argentinierstr. 66 / Wiedner Gürtel 20,
 tel./fax: 505 72 34, e-mail: boehmerwald@aon.at,
 www.restaurant-boehmerwald.at
 otevřeno: po – ne 11:00-15:00, 17:00-23:00 hod.

Kleines Wiener cafe
DENIS bEZucHA

1080 Wien, Kochgasse 18
tel. 01/402 32 07

po – pá 9:00-22:00
so – ne zavřeno

Kavárna s českou kuchyní. Oslavy 
na objednávku. Budějovické pivo.

Restaurant 

Schönbrunner	Stöckl
beim Meidlinger Tor
České a slovenské speciality!

10:00-22:00, otevřeno po celý rok
1130 wien, Schönbrunn, Meidlinger tor, tel.: +43-1-813 42 29
tel./fax: +43-1-812 82 71, www.schoenbrunnerstoeckl.com

raumdekor.florian@aon.at

rodina
Smadišova

Mo-Fr 09:00-19:00, sa 09:00-15:00
17:00-18:00 – sleva 25 %

Täglich Mittagsmenü – Spezialitäten aus der ganzen 
Monarchie – Trennkost- und Seniorenkarte

simmeringer hauptstr. 96a, 1110 Wien
tel. +74 331 81

Přímo v nákupním centru Simmering
3 hod. parkování v garáži zadarmo

Zur Böhmischen Kuchl
SPECIALITy ČESKé 
A MORAVSKé KUCHyNě
OTEVřENO: pondělí – pátek 
11:00-15:00 a 17:30-23:00

1080 Wien, Schlösselgasse 18
tel.: +43-(0)1-402 57 31 (rodina Ficenecova)

Danica Korecová, fa. Korec
tel./fax: 038-7486 159

info v reštaurácii Pressburg

Restaurace
privátní pokoje

BÖHMISCHER
HOF

So-St 10:30-22:00 hod.
Čt 10:30-14:00 hod.

Laaerstr. 55
2111 HARMANNSDORF

-RÜCKERSDORF

Tel. 06 991 991 1111
www.hroch.at


Koniasch Latin Press s. r. o.
Na Hubálce 7, CZ-169 00 Praha 6
tel./fax: +420-220 511 681
koniasch@gmail.com

Bratislavčanka hľadá prácu vo Viedni 
príp. v celom Rakúsku ako chyžná, 

pomocnica v kuchyni, vo veľkoskladoch 
a pod. Nutné bývanie, nemčina 
začiatočník, tel. 0908 062 986.

KLP

KULtUrní KLUb
Informační časopis Čechů a Slováků v Rakousku

Informationszeitschrift der Tschechen 
und Slowaken in Österreich

Mohsgasse 30/1/9, 1030 Wien
mobil (od 10:00): 0043-0-664-97 33 764

fax: 0043-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at

www.kulturklub.at

PASTRNAK
elektronický zásilkový obchod do celého světa 

s českou a slovenskou literaturou, hudbou, 
video, DvD, ... 

Seumeg. 2., a-1120 Wien
Tel.: 0043 699 10 59 60 78, 
Tel.,fax: 0043 (01)9430165

petrpastrnak1@seznam.cz www.pastrnak.at.tc
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Kaple sv. Stanislava
Kurentgasse 2, Wien 1

mše svatá každý první pátek 
v měsíci v 18:00 hodin

EUROPäISCHE VOLKSSCHULE
Volksschule Sir Karl Popper

1150 Benedikt, Schellingerg. 1-3
Tel. 9823403

Sprachclubs in Französisch, Ungarisch, 
Tschechisch, Slowakisch, Italienisch

ŠKOLSKÝ SPOLEK KOMENSKÝ
Sebastianplatz 3, 1030 Wien

Mateřská škola
Školského spolku Komenský

Tel.: +43-1-71488-60
Tel.: +43-1-71488-34

Bilingvní obecná a sekundární škola
Školského spolku Komenský

Tel.: +43-1-7148876-30
Fax: +43-1-7148876-34

Bilingvní gymnázium II. stupně
Školského spolku Komenský
1030 Wien, Schützengasse 31

Tel.: +43-1-8904404-60
Fax: +43-1-8904404-64

ověřené překlady dokumentů aj.
Univ.-Lektor Dr. Dietmar KOLLER
A-2333 Leopoldsdorf, Weidengasse 2
tel. +43-2235/44 637, +43-676/37 62 117,
 +43-1-515 28-444, fax: 02235/44 638
práce: A-1030 Wien, Marxergasse 1a
(City-Tower Wien Mitte/Bhf. Landstr.)
e-mail: dietmar.koller@univie.ac.at
www.tschechisch-slowakisch.com

Mag. Lenka KOVARIK
A-1210 Wien, Felix-Slavik-Str. 3/1/10
tel./fax: 2908809, mobil: 0699/11807581
lenkakovarik@hotmail.com
lenka.kovarik@fh-burgenland.at

Dr. Milan KOŠíČEK
A-1030 Wien, Salesianergasse 17
tel.: 0664/2537951, fax: 066477-2537951
e-mail: m.kosicek@A1.net

Mag. Pavlína BöHMOVÁ-LöSSL
Allgemein beeidete und gerichtlich zertifizierte 
Dolmetscherin für die tschechische Sprache
Sprachtrainerin für Tschechisch, Slowakisch, 
Deutsch
A-1100 Wien, Dieselgasse 5/43
tel./fax 2082175, 0699/19544077
pavlina@chello.at, www.boehmova.at

Česky a slovensky mluvící lékaři ve vídni

PSycHOteRaPeUt
PSycHOlOGIcKé PORaDenStví

Mag. Dr. ladislav nykl, Ph.D.
lektor na vídeňské univerzitě 

a Masarykově univerzitě v Brně
semináře růstu osobnosti, pomoc 

při sociálních problémech, depresích, 
psychosomatických problémech atd.

Praxe: 
Lederergasse 17/7, Wien 8, 

tel.: 523 57 44 nebo 0676/5194833
e-mail: nykl.psychoterapie@aon.at

http://members.aon.at/nykl

MUDr. Jiřina BODNAR
choroby kožní a pohlavní
po, čt 14-18:30, út 8-13, pá 8-11
Josefstädterstr. 3/4-5, Wien 8
tel. 406 99 41

MUDr. Vít DOLEŽAL
zubní lékař (všechny pokladny)
Kegelgasse 14 / Top 12 (vchod 
ze Seidlgasse 12), 1030 Wien
tel. 713 72 66

MUDr. Eva DRSATA
oční lékařka (všechny pokladny)
Favoritenstr. 8/2, 1040 Wien,
po, st – odpoledne; út, čt – dopoledne
termín po dohodě na tel. 587 54 27

MUDr. Kamila HAJEK
soukromá léčba homeopatií
Ada-Christen-Gasse 2/F/8, Wien 10
tel. 689 22 80

MUDr. Hana LION
zubní lékařka
Waltenhofengasse 5/2/301, 
1100 Wien
Mo 11-17, Di 8-14, Mi 9-17, Do 10-15
tel. 615 46 10, všechny pokladny

MUDr. Kristina LION
všeobecná lékařka se specializací 
na psychosomatiku a psychoterapii
Rötzergasse 37, 1170 Wien
tel. 486-22-86, všechny pokladny

MR MUDr. Vladislav LIPTÁK
internista – sportovní lékař
Innere Medizin – Sportmedizin
gerichtlich beeid. Sachverständiger
Diplomsportarzt, všechny pokladny
Zelinkagasse 12, 1010 Wien-City
po, út, st 14:00-16:00, čt 9:00-11:00
tel. 533 58 34, fax 533 58 34 16

Digitale Praxis: Dr. med. & 
Dr. dent. med. Josef LUDVíK
FA für Zahn-, Mund- und Kiefer-
heilkunde
Simmeringer Hauptstr. 40/4, 
1110 Wien
Po 10:00-13:00, 14:00-19:00, 
út 7:30-14:00, st 7:30-14:00, 
čt 12:00-17:00 a podle domluvy
tel.: 749 34 76, www.drludvik.at
e-mail: ordination@dr-ludvik.at

MUDr. Ilona POLzER
(roz. Bartošková)
choroby oční a optometrické 
(Wahlarzt)
Wiener Neudorf, Schillerstr. 26, NÖ

ČESKy MLUVíCí PRÁVNíK
Adresa k dispozici v redakci.

po, út 9-12, po + st 17-19 hod.
a po dohodě (i sobota dopoledne 
možná)
Tel.: 02236-496 93, v akutních přípa-
dech mimo ord. hod.: 0660-3470374
www.gesundeaugen.at

MUDr. Georg SOJKA
neurolog a psychoterapeut
tel. 0664/214 01 63, 
termín po dohodě



Kulturklub der Tschechen 
und Slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
1030 Wien

nezapomeňte nahlásit případnou změnu adresy!


